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Re� ecții despre misiunea Bisericii în vreme de pandemie
Pr. Prof. Dr. Daniel Benga

Atunci când Sfântul Sinod la Bisericii Ortodoxe Române a hotărât de-
clararea anului 2020, în Patriarhia Română, ca „Anul omagial al pasto-
rației părinților și copiilor” și „Anul comemorativ al � lantropilor orto-
docși români”, nimeni nu bănuia că Biserica noastră va sta în fața unei 
provocări pastorale fără precedent. Pandemia de coronavirus a cuprins 
treptat, începând din ianuarie 2020, întreaga lume, astfel încât miliarde 
de oameni au fost puși în fața unei posibile, chiar iminente întâlniri cu 
boala și cu moartea. Bisericile și toate celelalte locașuri de cult au fost în-
chise temporar pentru credincioși, Sfânta Împărtășanie nu a mai putut �  
administrată, iar apropierea dintre oameni și întâlnirea acestora au fost, 
de asemenea, limitate într-un mod fără precedent. Lipsa comuniunii în 
rugăciune și a strângerii de mână, lipsa îmbrățișărilor, izolarea în case, 
părinții izolați de copii, morții care nu au mai putut �  însoțiți de cei dragi 
la cimitir etc. ne-au făcut să înțelegem ce mare dar și bucurie era viața 
noastră înainte de această epidemie. Pentru toate aceste daruri și multe 
altele nu am știut poate să-i � m în-
deajuns de recunoscători lui Dum-
nezeu. Parcă în mod providențial 
fuseseră alese tematicile amintite, 
pastorația și � lantropia, deoarece 
întreaga dezbatere și frământare a 
Bisericii din anul 2020 s-a centrat 
chiar pe aceste teme alese în urmă 
cu doi ani. 

Mai întâi doresc să subliniez 
că Biserica noastră s-a arătat în 
această criză a �  cea mai impor-
tantă insti tuție � lantro pică din 
România, arătând că îi pasă de oa-
meni și de viața lor. Au existat pre-
oți care și-au donat salariile, epar-
hii și parohii care au făcut donații 

Cuvânt de întâmpina� 
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consistente spitalelor și i-au sprijinit pe cei bătrâni și singuri. Pastorația 
credincioșilor în vreme de pandemie, sub nenumărate restricții impuse 
de autorități, s-a arătat însă deosebit de di� cilă. Cum să � m alături de 
credincioșii noștri? Cum să nu-i privăm de Sfânta Liturghie și Sfânta Îm-
părtășanie? Cum ar putea biserica ajuta la înfruntarea epidemiei? au fost 
întrebările care au frământat și uneori divizat spiritele. Voi reveni la aces-
te întrebări după o scurtă incursiune istorică.

Deși ca profesor de istorie bisericească le-am vorbit adesea studenților 
despre marile molime și epidemii ale istoriei, abia acum am înțeles cu 
adevărat ce dimensiuni și consecințe triste și nebănuite are o pandemie. 
A preda  istoria „în mare” înseamnă a povesti că undeva a fost o epidemie 
de ciumă, în timpul căreia au murit mii sau zeci de mii de persoane. A trăi 
istoria „în detalii” este însă altceva. Înseamnă a înțelege cu adevărat sem-
ni� cațiile unui eveniment tratat teoretic, a privi cum epidemia afectează 
toate relațiile interumane, separă oamenii, inclusiv pe cei dragi, chiar din 
aceeași casă, declanșează frici și angoase, destabilizează � ința umană și o 
ține sub iminența morții. Adesea cel bolnav este nevoit să-și ducă crucea 
în singurătate și izolare, � ind privat de gesturile de iubire sau de îmbrăți-
șare, atât de necesare în pentru vindecare.

Aceste realități nu sunt însă noi. S-au păstrat texte din timpul Bisericii 
vechi, în care ne este relatată atitudinea creștinilor în fața epidemiilor. 
Diaconul Pontius din Cartagina, autorul vieții Sfântului Ciprian, menți-
ona în Vita Cypriani (cap. 9), redactată în anul 260, faptul că necreștinii 
i-au scos în stradă  pe bolnavii de ciumă din familiile lor, pentru a nu se 
îmbolnăvi toți cei din casă. Piețele erau pline de muribunzi și grămezi de 
cadavre. În contrast cu această realitate, episcopul Ciprian îi îndemna pe 
credincioși să aibă grijă de cei bolnavi de ciumă, � e creștini, � e necreștini, 
ajutând la înhumarea celor decedați. Acest curaj creștin în fața ciumei 
este atestat și de episcopul Dionisie al Alexandriei, care istorisește (rela-
tare păstrată în cartea a șaptea a Istoriei Bisericești a lui Eusebiu de Ceza-
reea) cum păgânii din Egipt în timpul împăratului Gallienus (260-268) îi 
respingeau pe cei care se îmbolnăveau și fugeau de cei dragi ai lor, pe care 
îi aruncau jumătate morți pe stradă, iar pe cei decedați nu îi îngropau de 
frica de a nu se contamina. Creștinii din contră, aveau grijă de cei bolnavi 
și îi înmormântau pe cei decedați, ne istorisește ierarhul din Alexandria 
Egiptului. Acest model de curaj în fața bolii și a morții era propriu unor 
creștini care înfruntau moartea zilnic în persecuții, având ca ideal al vieții 
iubirea de aproapele și iubirea de Dumnezeu, pe care le trăiau foarte seri-
os și asumat până la ultimele consecințe. 

Însoțirea duhovnicească a celor paralizați de frică, rămași singuri, izo-
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lați în case și deznădăjduiți, s-a arătat a �  marea provocare pastorală a 
tuturor celor chemați să conducă oamenii spre veșnicie. Mulți ierarhi, 
preoți și slujitori ai altarelor s-au adaptat acestei situații de excepție, 
transmițând slujbele în direct din biserici, organizând conferințe on-line, 
încurajându-i pe credincioși și găsind personal și contextual soluții pen-
tru cei care aveau nevoie de mângâiere, sprijin și încurajare. Eu însumi am 
fost sunat de un preot din Italia, care mi-a mărturisit, că i-a luat la rând 
pe toți cei din agenda telefonului său, pentru a vedea dacă se simt bine 
sau nu. 

Legislația civilă și măsurile pentru oprirea răspândirii pandemiei au 
îngrădit însă misiunea ierarhilor și a preoților atât în țară, cât și în dias-
pora. Au fost voci, care au comparat restricționarea accesului în biserici 
cu situația creștinilor din primele veacuri de persecuție. Situația de azi nu 
este însă similară cu aceea în multe privințe. Atunci doar Bisericii creștine 
îi era interzis să își trăiască și mărturisească credința public. În cazul de 
acum au fost închise toate instituțiile statului, universități, școli, săli de 
sport, cinematografe, chiar spitale, așa că Bisericile creștine au participat 
alături de întreaga societate la efortul de stopare a epidemiei, ne� ind uni-
ca victimă nedreptățită, așa cum știm din vremea martirilor.

Cele mai aprinse dezbateri s-au purtat pe tema S� ntei Împărtășanii. 
S-au iscat dezbateri, ridicându-se întrebarea dacă se pot transmite viru-
suri sau bacterii o dată cu administrarea S� ntei Împărtășanii, unii teologi 
a� rmând și alții negând aceasta. Am căutat în scrierile S� nților Părinți 
mărturii privitoare la această dezbatere, însă aceștia nu au fost intere-
sați de întrebarea dacă prin obiectele cu care se oferă S� ntele Daruri spre 
împărtășire se pot transmite boli, deși au existat epidemii și în vremea 

lor. S� nții Părinți au sublini-
at în scrierile lor numai „că” 
la Sfânta Liturghie pâinea și 
vinul se transformă în Tru-
pul și Sângele Mântuitorului 
Hristos, fără să explice „cum” 
anume se întâmplă această 
preschimbare prin lucrarea 
Sfântului Duh. Ei ne-au în-
vățat să credem că acolo este 
Hristos Însuși cu Trupul și 
Sângele Său, sub forma pâi-
nii și a vinului. Dincolo de în-
treaga dezbatere, pe care nu 
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o putem continua în acest scurt editorial, doresc să menționez ceea ce 
Sf. Nicolae Cabasila evidenția în capitolul întâi al operei sale „Explicarea 
Dumnezeieștii Liturgii”. Acesta distingea între opera sau lucrarea (ergon) 
și scopul (telos) celebrării S� ntelor Taine. Lucrarea sau opera S� ntei Li-
turghii este transformarea (metabole) darurilor de pâine și vin în Trupul 
și Sângele lui Hristos. Aceasta, aș adăuga eu, este lucrarea lui Dumnezeu, 
ceea ce săvârșește El pentru noi. Scopul (telos) acestei transformări sau 
prefaceri a S� ntelor Taine este însă s� nțirea (hagiasmos) credincioșilor, 
„care prin ele iau iertare de păcate, moștenirea Împărăției cerurilor și ce-
lelalte asemenea acestora”. Pentru împlinirea acestui scop însă, nu mai 
este răspunzător Dumnezeu, ci ierarhii și slujitorii altarelor, care trebuie 
să găsească cea mai bună practică și soluții la vreme de pandemie, care să 
respecte și legislația în vigoare, dar și Tradiția Bisericii, pentru ca S� ntele 
Taine să � e administrate credincioșilor. 

Hrăniți cu „medicamentul nemuririi”, după cum numea Sf. Ignatie Te-
oforul Sfânta Euharistie, depășim frica de moarte, care ne indică propria 
mărginire și imposibilitatea de a scăpa din universul ei concentraționar. 
Refuzăm moartea, pentru că ea nu este ceva natural, nu aparține în chip 
� resc creației. Dacă Dumnezeu a des� ințat-o în Hristos, omorând-o și 
sfărâmând încuietorile iadului, atunci Dumnezeu nu a creat și nu a dorit 
moartea, căci altfel s-ar nega pe Sine și întreaga Sa lucrare de mântuire. 
Prin Învierea lui Hristos am primit darul dumnezeiesc de a trece alături 
de El prin moarte, care nu este decât ușa veșniciei. În noaptea de înviere 
am fost vindecați de frica de moarte, pentru că a fost biruită. După cum 
spunea Olivier Clément: „Învierea distruge peretele angoasei în care li-
bertatea noastră se rănește și înnebunește; Duhul iluminează din interior 
această libertate și o hrănește ca o inspirație creatoare, o face capabilă 
să treacă � ințele și lucrurile de la viața amestecată cu moarte, la viața 
amestecată cu veșnicie”. Cu această nădejde a vieții veșnice, vedem cum 
adâncul inimii omului poate �  umplut doar de Duhul lui Dumnezeu, iar 
de atunci încolo pentru el nu mai există decât pace și bucurie. Nădăjduim 
astfel, că toată lipsa îmbrățișărilor, a strângerilor de mână și a comuniu-
nii, de care am fost privați pe timp de pandemie, va �  vindecată și desă-
vârșită de mângâierea Duhului Sfânt în această viață și de „marea, ultima 
și veșnica îmbrățișare a lui Dumnezeu” în împărăția Sa.
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Überlegungen zur Mission der Kirche in der Zeit der Pandemie
Pr. Prof. Dr. Daniel Benga

Als die Heilige Synode der Rumänischen Orthodoxen Kirche das 
Jahr 2020 zu einem „den Eltern und Kindern gewidmeten Ehrenjahr 
der Pastoral,“, als auch zum „Jahr des Gedenkens an die rumänischen 
orthodoxen Philanthropen“ erklärte, konnte noch niemand ahnen, 
dass sich unsere Kirche bald mit einer noch nie dagewesenen pasto-
ralen Herausforderung auseinandersetzen wird. Die Corona Virus – 
Pandemie erfasste seit Januar 2020 Schritt für Schritt die ganze Welt, 
Milliarden von Menschen erwartete eine mögliche, ja sogar bevorste-
hende Begegnung mit Krankheit und Tod. Die Kirchen und andere sa-
krale Räume wurden für die Gläubigen vorübergehend geschlossen, 
die Heilige Kommunion konnte nicht mehr gespendet werden, Begeg-
nungen und Annäherungen unter den Gläubigen wurden ebenfalls auf 
eine bisher unerreichte Art beschränkt. Ein Leben ohne die Geme-
inschaft im Gebet, ohne den warmen Händedruck, ohne Umarmun-
gen, wie auch die Isolation  in 
der Wohnung, die Trennung der 
Eltern von den Kindern, der ein-
same Weg der Toten zum Fried-
hof, ohne die Begleitung der Lie-
ben, usw. – all dies verhalf uns 
zu verstehen, was uns das Leben 
vor der Epidemie bedeutete. Wir 
waren vielleicht Gott gegenüber, 
für diese und alle anderen Ga-
ben, nicht genug dankbar. Ver-
mutlich sind für das Jahr 2020 
die Themen Pastoral und Phi-
lanthropie in weiser Vorsehung 
gewählt worden, denn die in 
der Kirche zurzeit stattfinden-
den Erörterungen, als auch eine 
spürbare Unruhe, beziehen sich 

Begrüßungswo� 
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gerade auf diese Themen, die eigentlich schon vor zwei Jahren festge-
legt worden sind.

Vor allem möchte ich darauf hinweisen: Unsere Kirche ist in Zeiten 
dieser Krise die bedeutendste philanthropische Institution Rumäniens, 
die sich um die Menschen kümmert, sich um deren Leben sorgt. Man-
che Priester haben ihr ganzes Gehalt gespendet, Diözesen und Pfarreien 
gewährten den Krankenhäusern substantielle Spenden, unterstützten 
All jene die alt und einsam waren. Aufgrund unzähliger, seitens der Obri-
gkeiten angeordneter Einschränkungen, erwies sich die Seelsorge der 
Gläubigen in Zeiten der Pandemie ganz besonders schwierig. Wir stellten 
uns die Frage: Wie können wir unseren Gläubigen zur Seite stehen? Wie 
können wir weiterhin ihre Teilnahme an der Heiligen Liturgie und den 
Empfang der Heiligen Kommunion ermöglichen? Wie kann die Kirche 
bei der Bekämpfung der Pandemie behil� ich sein? Diese Fragen haben 
uns, im Geiste, beunruhigt und sogar entzweit. Darauf werde ich nach 
einem kurzen historischen Exkurs noch einmal zurückkommen.

Als Professor für Kirchengeschichte hatte ich oft zu den Studenten 
über verheerende Seuchen und Epidemien gesprochen, in Wirklichkeit 
habe ich aber erst jetzt das Ausmaß und die traurigen, unvorhergesehe-
nen Folgen einer Pandemie so richtig verstanden. 

Im Rahmen meiner kirchengeschichtlichen Vorlesungen habe ich 
immer auch einige Epidemien der Geschichte erwähnt, die den Tod von 
Tausenden oder Zehntausenden von Menschen zur Folge hatten. Das 
heutige konkrete Geschichtserlebnis ist aber etwas anderes. Die trauri-
gen Dimensionen und die ungeahnten Begleiterscheinungen und Fol-
gen eines zuerst theoretisch behandelten Ereignisses waren von mir in 
der theoretischen Behandlung einer Epidemie nicht wahrgenommen. 
Wir bemerken nun wie die Epidemie die zwischenmenschlichen Bezie-
hungen beeinträchtigt, die Menschen, auch die Lieben, sogar aus dem-
selben Haushalt voneinander trennt, im Angesicht des Todes Angst und 
Beklemmung verursacht und das menschliche Wesen destabilisiert. Der 
Kranke trägt sein Kreuz oft in Einsamkeit und Isolation, er erfährt kei-
ne Liebesbeweise, er erfreut sich nicht der Umarmungen, die für eine 
Genesung so nötig wären.

Diese Tatsachen sind eigentlich nichts vollkommen Neues. Die 
Texte aus den ersten Jahrhunderten nach Christus berichten auch 
über das Verhalten der Christen in Zeiten der Pandemie. Der Diakon 
Pontius aus Karthago, ein Biograph des Heiligen Cyprian, schrieb im 
Jahre 260, im 9. Kapitel der „Vita Cypriani“ über das Verhalten der 
Nichtchristen in Zeiten der Seuche. Diese schlossen die Pestkranken 
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aus ihren Familien aus und warfen sie auf die Straße, damit nicht die 
ganze Hausgemeinschaft erkrankte. Die öffentlichen Plätze waren 
voller Sterbender und Kadaver. Anderseits wird über Bischof Cyprian 
berichtet, dass dieser die Gläubigen ermahnte, sowohl für die kran-
ken Christen als auch für die Nichtchristen zu sorgen und diese, wenn 
nötig, zu begraben. Dieser christliche Mut im Angesicht der Seuche 
und des Todes wurde auch von Bischof Dionysios von Alexandria 
bestätigt. Im siebenten Buch der von Eusebius von Caesarea verfass-
ten Kirchengeschichte erfahren wir dass die Heiden in Ägypten zur 
Zeit des Kaisers Gallienus (260 – 268) die Kranken fortjagten, ihre 
Lieben verließen, die Sterbenden auf die Straße warfen, die Toten aus 
Angst vor einer Ansteckung nicht begruben. Anderseits berichtet der 
Bischof aus Alexandria darüber, dass die Christen ihre Kranken ver-
sorgten und die Toten begruben. Diese Furchtlosigkeit im Angesicht 
der Krankheit und des Todes war für die Christen charakteristisch. 
Diese waren täglich Verfolgungen und Verurteilungen ausgesetzt, ihr 
Lebensideal war die ernsthaft, bis zur letzten Konsequenz gelebte Lie-
be zu Gott und zu den Nächsten.

Nun komme ich aus der alten Kirchengeschichte zur Gegenwart. Die 
seelsorgerische Begleitung all jener die von Angst, Einsamkeit, Isolati-
on und Ho� nungslosigkeit überwältigt waren, wurde zu einer wichtigen 
pastoralen Herausforderung für die dazu Berufenen, die Menschen zur 
Ewigkeit zu geleiten. Der Großteil der Hierarchen, Priester und Diener 
der Altäre haben versucht, sich an diese außergewöhnliche Lage anzu-
passen. Gottesdienste wurden direkt aus der Kirche übertragen, es wur-
den Online Konferenzen organisiert. Die Gläubigen wurden unter diesen 
Umständen persönlich ermutigt, Lösungen zu � nden, für alle die Trost, 
Unterstützung und Zuspruch benötigten. In diesem Sinne wurde auch 

ich von einem Priester aus 
Italien angerufen, der mir ges-
tand, dass er alle Personen aus 
seinem Telefonbüchlein kon-
taktiert um sich nach ihrem 
Wohlbe� nden zu erkundigen.

Die Mission der Hierar-
chen und Priester wurde in 
Rumänien als auch in der 
Diaspora sowohl durch die 
zivile Gesetzgebung als auch 
durch die Maßnahmen zur 
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Eindämmung der Pandemie deutlich erschwert. Manche verglichen so-
gar die aktuellen, eingeschränkten Möglichkeiten der Teilnahme an den 
Gottesdiensten mit der Christenverfolgung der ersten Jahrhunderte. Die 
gegenwärtige Lage ist aber, im Vergleich zu diesen vergangenen Zeiten 
völlig unterschiedlich. Damals wurde der christlichen Kirche verboten, 
sich ö� entlich zum Glauben zu bekennen und diesen zu praktizieren. 
Von der aktuellen Pandemie waren aber alle staatlichen Institutionen be-
tro� en, Universitäten, Schulen, Sporthallen, Kinos, sogar Krankenhäu-
ser wurden geschlossen. An den Anstrengungen zur Eindämmung der 
Pandemie nahmen auch die christlichen Kirchen teil, aber sie waren kei-
neswegs – wie in Zeiten der Märtyrer – die einzigen benachteiligten Ein-
richtungen.

Bezüglich der Heiligen Kommunion fanden besonders leidenschaftli-
che Auseinandersetzungen statt. Man diskutierte über die Gefahr, dass 
beim Empfang der Heiligen Kommunion Viren oder Bakterien übertra-
gen werden. Die � eologen waren geteilter Meinung, manche hielten es 
für möglich, andere wiesen diese Möglichkeit entschieden zurück. In den 
Schriften der Heiligen Kirchenväter wurde in Zeiten von Pandemien nicht 
die Frage erörtert, ob durch liturgische Gegenstände bei der Anbietung 
der Heiligen Gaben zur Heiligen Kommunion Krankheiten übertragen 
werden. Die Heiligen Kirchenväter haben lediglich darauf hingewiesen 
dass während der Heiligen Liturgie Brot und Wein in den Leib und das 
Blut unseres Erlösers Jesus Christus verwandelt werden, ohne zu erläu-
tern, wie diese durch den Heiligen Geist vollzogene Umwandlung statt-
� ndet. Die Kirchenväter lehren uns und wir glauben, dass in Gestalt von 
Brot und Wein Christi Leib und Blut realpräsent sind. Abgesehen von 
dieser Auseinandersetzung, die hier in diesem kurzen Editorial nicht for-
tgesetzt werden kann, möchte ich erwähnen, wie sich der Heilige Niko-
laos Kabasilas im ersten Kapitel seines Werkes „Erklärung der göttlichen 
Liturgie“ dazu äußerte. Er unterschied zwischen dem Werk (ergon) und 
dem Zweck (telos) in der Feier der Heiligen Mysterien. Das verrichtete 
Werk der Heiligen Liturgie ist die Wandlung (metabole) der Heiligen Ga-
ben von Brot und Wein in den Leib und das Blut Christi. Ich würde hier 
hinzufügen, diese Wandlung ist die für uns vollzogene Tat Gottes. Der 
Zweck (telos) der Wandlung der heiligen Gaben ist aber die Heiligung der 
Gläubigen (hagiasmos), „die dadurch die Vergebung der Sünden und die 
Erbschaft des Himmelreichs, sowie andere ähnliche Güter empfangen“. 
Das Erreichen dieses Ziels liegt nicht in der Verantwortung Gottes. Dafür 
sind die Hierarchen und die anderen Kleriker verantwortlich, die dazu 
angehalten sind – auch in Zeiten der Pandemie - die besten praktischen 
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Lösungen zu � nden, die gültigen gesetzlichen Bestimmungen, aber auch 
die Tradition der Kirche zu berücksichtigen, damit die Heiligen Mysteri-
en den Gläubigen verabreicht werden können.

Der heilige Ignatius � eophoros nannte die Heilige Eucharistie „Arz-
nei der Unsterblichkeit“. Durch ihren Empfang sind wir gestärkt, wir 
überwinden die Todesangst, denn diese weist nur auf unsere Begrenzthe-
it hin, auf die Unmöglichkeit diesem anscheinend vom Tod gefangenge-
nommenen Universum zu ent� iehen. Wir weisen den Tod zurück, weil er 
der ursprünglichen Absicht der Schöpfung nicht gehört. In Christus hat 
Gott den Tod besiegt und beseitigt, Er hat die Riegel der Hölle gesprengt. 
Gott hat den Tod nicht gescha� en und nicht gewünscht, sonst würde Er 
Sich selbst und Sein Erlösungswerk verneinen. Durch die Auferstehung 
Christi empfangen wir das göttliche Geschenk, zusammen mit Ihm durch 
den Tod zu schreiten, der für uns neben Christus nun ein Tor zur Ewig-
keit wird. In der Auferstehungsnacht wurde die Todesangst besiegt und 
wir wurden davon geheilt. Oliver Clement drückt sich folgendermaßen 
aus: „Die Auferstehung zerstört die Mauer der Angst, die unsere Freihe-
it verletzt und ihr den Sinn entzieht. Der Geist erleuchtet diese Freihe-
it und stärkt sie innerlich, gleich einer schöpferischen Inspiration. Die 
Freiheit führt die Menschen von einem auf den Tod ausgerichteten Le-
ben zu einem der Ewigkeit zugewandten Leben“. In dieser Ho� nung, auf 
das ewige Leben, wird uns bewusst, dass das Herz des Menschen in sei-
nem Innersten nur durch den Geist Gottes erfüllt werden kann. Danach 
gibt es für es nur Frieden und Freude. In diesem Sinne ho� en wir, dass 
der Verzicht auf alle Umarmungen, auf das freundliche Händeschütteln, 
auf alle anderen Formen der Gemeinsamkeit, die uns in diesen Zeiten der 
Pandemie vorenthalten wurden, durch den Tröster, den heiligen Geist, in 
diesem Leben, und schließlich  in der „großen, letzten und ewigen Umar-
mung Gottes“ im Reich Gottes geheilt und vollendet werden.

Übersetzung: Günter P� anzer
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Educația creștină

Arhiepiscop și Mitropolit
† Dr. Sera�m Joantă

Tertulian, un �lozof și scriitor creștin 
din secolul al III-lea, a spus că „su�etul 
omului este prin natura sa creștin”. În 
zilele noastre, Părintele Rafail, �ul mare-
lui �lozof Constantin Noica, spune și el 
că „Ortodoxia este �rea omului”. Aceasta 
înseamnă că în su�etul nostru există un 
elan divin care ne face să tindem spre co-
muniunea cu Dumnezeu pentru care am 
fost creați. Numai în comuniune de iubi-
re cu Dumnezeu și cu semenii noștri ne 
împlinim ca persoane, create după chipul 
lui Dumnezeu făcut om și chemate să ne 
asemănăm cu El în dragoste, în iertare și 
în bunătate. Și numai dacă ne silim să �m 
„buni ca Dumnezeu”, cum spune vorba 
din popor, ne găsim pacea și bucuria su�e-
tului după care tindem cu toții.

În grija pentru educația religioasă a cre-
dincioșilor Bisericii, care se inspiră perma-
nent din rugăciune, Sfântul Sinod al Bisericii 
noastre a hotărât ca anul 2020 să �e dedicat 
pastorației părinților și copiilor. Astfel ierar-
hii Bisericii, preoții, diaconii și credincioșii 
implicați în viața parohiilor sunt chemați să 
pună un accent deosebit pe educația creș-
tină a familiilor, adică pe formarea lor în 
duhul credinței. Educația stă la baza formă-
rii omului în orice domeniu. Fiecare om se 
pregătește prin învățătură pentru a-și însuși 
meseria sau profesia pentru care are de mic 
înclinație și de pe urma căreia își va câștiga 
viața. Învățătura contribuie de asemenea la 
formarea caracterului moral care-l de�nește 
pe om. Un om fără caracter moral, oricât de 
inteligent ar �, nu se va bucura niciodată de 
aprecierea semenilor săi. Iar caracterul mo-
ral îl câștigăm, mai cu seamă, prin educația 
religioasă care ne ajută să aprofundăm cre-

dința cu tainele ei și să-L cunoaștem mai în-
deaproape pe Dumnezeu. Făcând efortul de 
a ne cunoaște credința, o vom iubi tot mai 
mult și ne vom strădui să ne conformăm 
viața cu exigențele ei, adică să �m oameni 
virtuoși, cinstiți, harnici și iubitori de Dum-
nezeu și de oameni. Frumusețea credinței 
și comoara ei mistică le descoperim treptat 
participând cu atenție la s�ntele slujbe ale 
Bisericii și lăsându-ne învăluiți de cântarea 
bisericească, contemplând icoanele, citind 
zilnic câțiva Psalmi și câteva versete din 
Sfânta Scriptură, citind cărți de zidire du-
hovnicească și participând la programele 
de catehizație organizate în parohii. Acasă 
sau în călătorie putem asculta, de aseme-
nea, programele Radio și TV Trinitas și alte 
posturi de radio creștin-ortodoxe care sunt 
deosebit de instructive.

Harul Domnului nostru Iisus Hristos și 
dragostea lui Dumnezeu Tatăl și împărtă-
șirea Sfântului Duh să �e cu voi cu toți în 
toate zilele vieții voastre!

(Extras din cuvântul pastoral la Sărbă-
toarea Nașterii Domnului, 2019)
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Die christliche Erziehung

Erzbischof und Metropolit
† Dr. Sera�m Joantă

Tertullian, ein christlicher Philosoph und 
Schriftsteller aus dem 3. Jahrhundert hat 
gesagt, dass „die Seele des Menschen seiner 
Natur nach christlich ist”. In unseren Tagen 
sagte Vater Rafail Noica, der Sohn des großen 
Philosophen Constantin Noica, dass „die Or-
thodoxie die Natur des Menschen” sei. Dies 
bedeutet, dass in unserer Seele eine Sehnsucht 
nach dem Göttlichen existiert, die uns dazu 
bringt, zur Gemeinschaft mit Gott zu streben, 
für die wir erscha�en wurden. Nur in der vol-
len Gemeinschaft der Liebe mit Gott und mit 
unseren Nächsten verwirklichen wir uns als 
Personen, die nach dem Bild und Abbild des 
menschgewordenen Gottes gescha�en sind 
und auch berufen sind, Ihm in Liebe, im Ver-
geben und in der Güte gleich zu werden. Und 
nur wenn wir uns bemühen, „gut zu sein wie 
Gott”, wie es im Volksmund heißt, werden wir 
unseren Seelenfrieden und die Freude �nden, 
nach denen wir alle streben. 

Aus Sorge um die religiöse Erziehung 
der Gläubigen der Kirche, die sich immer 
inspirieren lässt vom Gebet, hat die Heilige 
Synode unserer Kirche beschlossen, dass 
das Jahr 2020 der Pastoral an Eltern und 
Kindern gewidmet sein wird. So sind alle 
Bischöfe der Kirche, alle Priester, Diakone 
und Gläubigen, die im Leben der Pfarrge-
meinden eingebunden sind, aufgerufen, 
einen besonderen Akzent auf die christli-
che Erziehung der Familien zu legen, also 
auf ihre Formung im Geiste des Glaubens. 
Die Erziehung ist die Grundlage der Bil-
dung des Menschen in jedem Bereich. Jeder 
Mensch bereitet sich durch eine Ausbildung 
auf sein Handwerk oder seinen Beruf vor, 
zu dem er neigt und womit er seinen Le-
bensunterhalt verdient. Die Bildung trägt 

außerdem auch zur Formung des morali-
schen Charakters bei, der den Menschen 
auszeichnet. Ein Mensch ohne einen mo-
ralischen Charakter wird sich niemals der 
Wertschätzung seiner Nächsten erfreuen, 
so intelligent er auch wäre. Und einen mo-
ralischen Charakter erlangen wir vor allem 
durch die religiöse Erziehung, die uns hilft, 
unseren Glauben und seine Geheimnisse zu 
vertiefen und Gott näher kennenzulernen.  
Wenn wir uns darum bemühen, unseren 
Glauben immer besser kennenzulernen, 
dann werden wir ihn immer mehr lieben 
und uns immer stärker darum bemühen, 
uns mit seinen Anforderungen vertraut zu 
machen und mit unserem Leben diesen zu 
genügen. Dann werden wir zu tugendhaften, 
ehrlichen, �eißigen Menschen, die Gott und 
ihre Mitmenschen lieben. Die Schönheit 
unseres Glaubens und seinen mystischen 
Schatz entdecken wir allmählich, wenn wir 
aufmerksam an den Gottesdiensten der 
Kirche teilnehmen, wenn wir uns einhüllen 
lassen vom Kirchengesang und dabei die 
Ikonen kontemplativ betrachten, wenn wir 
täglich einige Psalmen und Abschnitte aus 
der Heiligen Schrift lesen, wenn wir erbau-
liche geistliche Literatur lesen und auch an 
den katechetischen Programmen teilneh-
men, die in den Pfarreien organisiert und 
angeboten werden. Zu Hause wie auch un-
terwegs können wir außerdem auch die ver-
schiedenen Radio- und Fernsehprogramme 
von Trinitas hören sowie die Programme 
aller anderen christlich-orthodoxen Ra-
diosender, die es mittlerweile gibt und die 
überaus lehrreich sind.

Die Gnade unseres Herrn Jesus Chris-
tus und die Liebe Gottes des Vaters und die 
Gemeinschaft des Heiligen Geistes sei mit 
Euch allen in allen Tagen Eures Lebens!

(Auszug aus dem Pastoralbrief zu Weih-
nachten 2020)

Übersetzung: Pf. Dr. Jürgen Henkel,  
Selb-Erkersreuth
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Îndrumări pastorale ale 
ierarhilor în contextul 
 pandemiei de corona
virus

Arhiepiscop și Mitropolit
† Dr. Sera�m Joantă

Vestirea „Hristos a înviat”, care exprimă 
esența credinței creștine, răsună astăzi 
ca niciodată în bisericile noastre goale de 
credincioși. Totuși aceștia o aud pe cana-
lele mediatice și răspund cu convingere 
nestrămutată: „Adevărat a înviat”! Noi 
credem cu adevărat că Hristos n-a rămas 
în mormânt, ci a biruit moartea prin în-
vierea Sa și că biruința Lui este și biruința 
noastră a celor care-L mărturisim pe El ca 
Domn și Dumnezeu al vieții noastre.

În această vreme de încercare pentru 
toată lumea, salvarea noastră vine numai 
de la Hristos Domnul Cel înviat. Să �m 
conștienți că pandemia aceasta este îngă-
duită de Dumnezeu pentru păcatele noas-
tre, dar nu spre pierderea noastră, ci spre 
binele nostru, vremelnic și veșnic, dacă 
ne întoarcem din toată inima la El. „Dum-
nezeu nu vrea moartea păcătosului, ci să se 
întoarcă și să �e viu” (Iezechiel 18, 23). El 
nu pedepsește pe nimeni, pentru că este 
dragoste. Iar dragostea nu pedepsește ni-
ciodată, altfel n-ar mai � dragoste. Dum-
nezeu îngăduie însă, în pedagogia Sa di-
vină, să vină asupra noastră consecințele 
păcatelor noastre, adică bolile și suferin-
țele de tot felul pentru ca prin ele să ne în-
toarcem la El și să �m vii. Să ne întoarcem 
la Dumnezeu prin pocăință, adică prin 
schimbarea vieții, cu ajutorul permanent 
al duhovnicului nostru. Să ne rugăm lui 
Dumnezeu să ne dea conștiința păcatului 
și puterea de a ne lupta cu el pentru a-l bi-
rui, punând în locul lui virtuțile creștine, 

între care cea mai mare este dragostea, 
până și a vrăjmașilor, după exemplul lui 
Hristos, Care răstignit pe cruce se ruga, zi-
când: „Părinte, iartă-le lor că nu știu ce fac” 
(Luca 23, 34). Să ținem seama de cuvântul 
Apostolului Ioan care zice: „Fiii mei, să nu 
iubim cu vorba, numai din gură, ci cu fapta și 
cu adevărul” (I Ioan 3, 18). Să ajutăm, mai 
cu seamă în aceste vremuri de suferință și 
lipsuri, cu tot ce putem �ecare. Și mult pu-
tem, dacă avem dragoste adevărată și ne 
punem su�etul pentru semenii noștri care 
au nevoie de noi.

Un cuvânt de mulțumire și de binecu-
vântare adresez cu deosebire medicilor și 
celor care se ostenesc în spitale pentru 
salvarea bolnavilor, punându-și ei înșiși 
viața în pericol. Aceasta este cu adevărat 
dragostea care-și pune viața pentru seme-
nii săi! Același cuvânt de mulțumire și de 
binecuvântare se cuvine nenumăraților 
voluntari care merg la casele celor bolnavi, 
a bătrânilor sau a celor singuri și-i ajută în 
diferite feluri.

(fragmente din cuvântul pastoral la 
 Sărbătoarea Învierii Domnului, 2020)
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Episcop † Dr. Macarie Drăgoi

Biserica a trecut prin plăgi, epidemii 
mult mai grave și molipsitoare decât ceea 
ce trăim astăzi. Epidemii de boli cumplite 
au decimat Imperiul Roman. O mare epi-
demie de ciumă a devastat Imperiul Bizan-
tin pe vremea Sfântului Împărat Iustinian 
cel Mare, ctitorul Catedralei Sfânta So�a 
din Constantinopol, până și acesta a zăcut 
bolnav, însă s-a vindecat. Chiar și în timpul 
vieții Sfântului Calinic de la Cernica, a fost 
o epidemie de ciumă la noi în țară, după 
cum a�ăm din Patericul Românesc. Bunicii 
și străbunicii noștri au trecut prin epidemii 
de holeră, de tifos și prin gripa spaniolă. 
Înaintașii noștri au traversat aceste grele 
încercări, înfruntându-le creștinește, prin 
rugăciune, prin procesiuni, prin cinstirea 
icoanelor Maicii Domnului și a s�ntelor 
moaște ale s�nților ocrotitori. Astfel au 
fost izbăviți, s-au ridicat, viața a mers mai 
departe, lumea nu a stat pe loc.

Însă noi trăim acum, și este cazul să o 
conștientizăm grabnic, într-o lume care l-a 
scos pe Dumnezeu din centrul ei și pentru 
care Liturghia este o oarecare adunare pu-
blică cu grad ridicat al riscului de infectare. 
Pentru această lume, noi suntem o amenin-
țare, un risc, un pericol. Iată cât de greu v-a 
fost vouă, iubiților, cei din țara-mamă, Ro-
mânia, în toată această perioadă. Cu greu 
vi s-a acordat o mângâiere, o consolare, de 
S�ntele Paști, însă nu fără a plăti un preț 
scump, nu fără a � arătați cu degetul și puși 
la stâlpul infamiei. Și pentru ce? Pentru 
a � lăsați să luați lumină unul de la altul, 
pornind de la altarul Bisericii, respectând 
regulile. O ocazie de a uni România, cu un 
lanț al luminilor Învierii, trecute de la unul 
la altul, a fost transformată într-un prilej 
de intimidare a celor credincioși. 

Da, iubiții mei, este pandemie. Însă 
„leacul” născocit acum provoacă o info-
demie dezlănțuită asupra lumii: confuzie, 

tulburare, groază, revoltă, frustrare, ne-
liniște. Și tot cei care l-au născocit ne „li-
niștesc” spunându-ne că e doar începutul, 
că lumea nu va reveni la cele dinainte, că 
vom trăi într-o „nouă normalitate”... So-
luții concrete și rețete de supraviețuire e 
greu – și chiar riscant – să dai. Însă vreau 
să te încredințez din toată inima de aceas-
ta: Dumnezeu nu ne va părăsi! Hristos 
nu-și abandonează prietenii! Maica Dom-
nului nu-și uită �ii lacrimilor sale! S�nții 
ocrotitori nu-și vor astupa urechile!

Chiar și când ne simțim părăsiți, aban-
donați, Hristos este alături de noi, căci El, 
înainte de noi și pentru noi, a trăit părăsi-
rea totală, pe crucea răstignirii, strigând: 
„Dumnezeul Meu, Dumnezeul Meu, de ce 
M-ai părăsit?” (Matei 27, 46). Mântuito-
rul a trecut prin această experiență a pă-
răsirii totale de către Părintele Său, tocmai 
pentru a � alături de noi în clipele părăsi-
rii noastre! Așadar, va � o cale pentru noi! 
Vom primi răspuns dacă ne vom ruga! 
Lacrimile noastre nu vor � trecute cu ve-
derea! Aceasta este credința mea, aceasta 
este nădejdea mea, aceasta este mărturisi-
rea mea!  Mă rog Domnului ca aceasta să 
�e și credința, nădejdea și mărturisirea ta.

Orice va �, trebuie să-ți aduci aminte, 
frate și soră, că răului i s-a pus cruce acum 
două mii de ani. Oh, da, Dumnezeu multe 
poate îngădui. A îngăduit răstignirea Fiului 
Său. A îngăduit foamete cruntă și alte grele 
încercări. A îngăduit căderea Constantino-



Pastoralia

18      Nr. 28/2020

polului. A îngăduit cumplitele temnițe co-
muniste. Credința noastră nu e naivă. Am 
văzut de ce e în stare omenirea când se a�ă 
sub puterea celui rău. Însă toate acestea au 
avut un sfârșit. Răul nu se poate perma-
nentiza. Nu se poate înveșnici decât da-
că-l lăsăm să ne guverneze su�etele, decât 
dacă ne facem părtași lui. De aceea, lupta 
noastră este să ne eliberăm de păcat și să 
ne unim cu Hristos. Căci, de vom trece prin 
Golgota, vom � și răstigniți; iar de vom � 
răstigniți, vom și muri pe cruce; vom � și 
înmormântați, însă vom � și înviați.

Pentru că Hristos a înviat!
(fragmente din Pastorala la Praznicul 

 Învierii Domnului, 2020)

Episcop-vicar † Dr. So�an Brașoveanul

Măsurile impuse de autorităţi din cau-
za pandemiei provocate de coronavirus ne 
afectează, într-o mai mare sau mai mică 
măsură, pe toţi. În calitatea ei de comuni-
tate umană, Biserica este puternic afecta-
tă de aceste restricţii. Participarea credin-
cioșilor la slujbe este interzisă, întâlnirile 
nemijlocite faţă către faţă trebuie reduse 
la strictul minim, în efortul de a frâna răs-
pândirea virusului, îmbolnăvirea sau chiar 
moartea celor mai vârstnici sau vulnera-
bili dintre noi. Clericii ne a�ăm în situaţia 
de a nu putea � aproape �zic de cei pentru 
care ne rugăm și pe care, cu toată umilin-
ţa, dorim să îi ajutăm duhovnicește, să îi 
asistăm în momentele lor de cumpănă.

În aceste condiţii, iubiţi credincioși, vă 
îndemn să �ţi alături de păstorii voștri de 
la parohii; nu le cereţi să forţeze legea și 
�ţi solidari unii cu alţii. Ajutaţi-i să poa-
tă � disponibil pentru oamenii a�aţi în 
situaţii grele, excepţionale. Ocrotiţi-vă și 
ajutaţi-vă reciproc. În Săptămâna Mare vă 

îndemn să meditaţi mai mult la singură-
tatea Mântuitorului Iisus Hristos în faţa 
pătimirilor și morţii Sale, asumate din iu-
bire pentru noi toţi. La Praznicul Învierii 
gândiţi-vă la cum au stat Ucenicii Mântu-
itorului în faţa Învierii: mai întâi cu spai-
ma morţii, într-o situaţie disperată; apoi, 
cu teamă, cu neîncredere, cu îndoială și, 
încet-încet, cu tot mai multă încredinţare 
și speranţă. Până când Hristos cel înviat a 
venit la ei și le-a zis: „Nu vă temeţi!”, „Pace 
vouă!”, „Bucuraţi-vă!”.

Preacucernici părinţi parohi, vă rog 
puneţi în atenţia credincioșilor locurile 
din Sf. Scriptură, în special din Noul Tes-
tament, referitoare la momentele istoriei 
mântuirii pe care le vom comemora cu-
rând, pe care să le citească. De asemenea, 
mijlociţi-le texte de slujbă destinate aces-
tei perioade, astfel încât, înţelegând cu 
toţii, cât mai profund, evenimentul și me-
sajul Învierii Domnului, să ne raportăm 
viaţa cu adevărat la Învierea lui Hristos și 
la învierea noastră a tuturor.

După încetarea pandemiei, vom sărbă-
tori împreună la Sf. Liturghie și Paștile bu-
curiei. Până atunci, vă doresc tuturor răb-
dare, sănătate, pace, încredere și nădejde 
în Hristos Cel înviat! Sus inimile!

(fragmente din cuvântul pastoral prilejuit 
de pandemia de coronavirus)
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Pastoralhinweise der 
 Bischöfe angesichts 
der Pandemie von 
 Covid19 

Erzbischof und Metropolit
† Dr. Sera�m Joantă

Der Ruf der Verkündigung „Christus 
ist auferstanden!”, der das Wesentliche 
des christlichen Glaubens zum Ausdruck 
bringt, erklingt heute wie niemals zuvor 
in menschenleeren Kirchen. Und doch 
hören diese den Ostergruß auf verschie-
densten medialen Kanälen und antworten 
mit unerschütterlicher Überzeugung: „Er 
ist wahrhaftig auferstanden!” Wir glauben 
wahrhaftig, dass Christus nicht im Grab 
geblieben ist, sondern dass Er den Tod 
besiegt hat durch Seine Auferstehung und 
dass Sein Sieg auch unser aller Sieg ist, die 

wir Ihn als unseren Herrn und Gott unse-
res Lebens bekennen.

In dieser Zeit der Prüfung für die gan-
ze Welt kommt unsere Erlösung nur von 
Christus, dem Auferstandenen Herrn. Wir 
sollten uns dessen bewusst sein, dass die-
se Pandemie von Gott nur wegen unserer 
Sünden zugelassen wird. Allerdings soll sie 
uns nicht zum Untergang gereichen, son-
dern zu unserem zeitlichen und ewigen 
Guten, wenn wir von ganzem Herzen zu 
Ihm umkehren. Denn „Gott hat keinen Ge-
fallen am Tode des Gottlosen, sondern viel-
mehr daran, dass er sich bekehrt von seinen 
Wegen und am Leben bleibt” (Hesekiel 18, 
23) Er bestraft niemand, denn Er ist die 
Liebe. Und die Liebe straft nie, denn sonst 
wäre es keine Liebe mehr. In Seiner gött-
lichen Pädagogik lässt Gott es zu, dass die 
Konsequenzen unserer Sünde über uns 
kommen, also Krankheiten und Leiden 
aller Art, damit wir durch sie umkehren 
zu Ihm und leben. Wir sollen zu Gott dem 
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Herrn umkehren durch Reue, also durch 
eine echte Umkehr im Leben, und das un-
ter ständiger seelsorgerlicher Hilfe seitens 
unseres Geistlichen als Seelsorger. Beten 
wir zu Gott darum, dass Gott uns das 
Bewusstsein für unsere Sünde schenken 
möge wie auch die Kraft, gegen die Sünde 
anzukämpfen um sie zu besiegen und an 
ihre Stelle die christlichen Tugenden zu 
setzen, unter denen die Liebe die höchs-
te ist, bis hin zur Feindesliebe, ganz nach 
dem Vorbild und Modell Christi, der noch 
als Er am Kreuz hing sagte: „Vater, vergib 
ihnen, denn sie wissen nicht, was sie tun” 
(Lukas 23, 34). Und auch was der Apostel 
Johannes sagt, sollen wir berücksichti-
gen: „Meine Kinder, laßt uns nicht lieben mit 
Worten noch mit der Zunge, sondern mit der 
Tat und mit der Wahrheit.” (1. Johannes 3, 
18) Vor allem jetzt in diesen schwierigen 
Zeiten voller Leid und Not mögen wir alle 
nach unseren Kräften anderen Menschen 
helfen. Und wir vermögen viel, wenn wir 
von wahrhaftiger Liebe erfüllt sind und 
unsere Seele geben für unsere Nächsten, 
die unserer Hilfe bedürfen.

Ich möchte an dieser Stelle ein Wort 
des Dankes und des Segens besonders an 
die Ärzte und alle jene richten, die sich 
in den Krankenhäusern um die P�ege 
und Genesung der Kranken sorgen und 
bemühen und dabei ihr eigenes Leben 
in Gefahr bringen. Dies ist wahrhafti-
ge Liebe, die ihr Leben hingibt für die 
Nächsten! Ein solches Wort des Dankes 
gebührt auch allen Freiwilligen und Eh-
renamtlichen, die zu den Häusern von 
Kranken, älteren und alleinstehenden 
Menschen gehen und ihnen auf unter-
schiedlichste Weise helfen.

(Aus dem Pastoralbrief zum Heiligen 
 Osterfest 2020)

Biscof † Dr. Macarie Drăgoi

Die Kirche hat große Plagen und viel 
ernstere  Epidemien überstanden als das, 
was wir heutzutage erleben. Grauenhafte 
Krankheiten haben das Römische Reich 
dezimiert. Eine große Pestepidemie ver-
wüstete das Byzantinische Reich zur Zeit 
des Heiligen Kaisers Justinian des Gro-
ßen, dem Stifter der Kathedrale Hagia 
So�a aus Konstantinopel, sogar er selber 
lag darnieder, wurde aber wieder gesund. 
Auch in unserem Land und an anderen 
Orten gab es in ferner Vergangenheit 
Pestepidemien. Sogar während des Le-
bens des Heiligen Calinic von Cernica gab 
es eine Pestepidemie, wie wir aus dem 
Rumänischen Pateric erfahren. Unsere 
Großeltern und Urgroßeltern haben Cho-
lera, Typhus und die Spanische Grippe 
durchgemacht. Unsere Vorfahren haben 
diese schwierigen Prüfungen auf christ-
liche Weise überstanden, durch Gebeten, 
durch Prozessionen, durch die Verehrung 
der Mutter-Gottes Ikonen und der heili-
gen Reliquien der Schutzheiligen. So wur-
den sie erlöst, sie standen auf, das Leben 
ging weiter, die Welt stand nicht still.

Wir aber leben jetzt, und es ist an der 
Zeit, schnell zu erkennen, dass es eine 
Welt ist, welche Gott aus ihrer Mitte aus-
geschlossen hat und für welche die Litur-
gie eine beliebige ö�entliche Versamm-
lung mit erhöhtem Ansteckungsrisiko 
darstellt. Für diese Welt sind wir eine Be-
drohung, ein Risiko, eine Gefahr. Sehet, 
wie schwer es für euch, Geliebte, im Vater-
land Rumänien in all dieser Zeit war. Un-
ter Schwierigkeiten wurde euch Zuspruch 
zuteil, ein Trost zu Ostern, und nicht ohne 
einen hohen Preis dafür zu bezahlen, in-
dem man mit dem Finger auf euch zeigte 
und euch anprangerte. Und wofür? Damit 
man euch lässt, das Licht einer vom an-
deren anzuzünden, vom Kirchenaltar be-
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ginnend und die Regeln einhaltend. Eine 
Begebenheit, Rumänien mit der Lichter-
kette der Auferstehung zu vereinen, von 
einem zum anderen gereicht, wurde zum 
Anlaß der Einschüchterung der Gläubigen 
verdreht.

Ja, meine Geliebten, es herrscht Pan-
demie. Aber die jetzt erfundene ,,Arznei’’ 
entfesselt eine Infodemie über die Welt: 
Verwirrung, Unordnung, Schrecken, Re-
volte, Frustration, Unruhe. Und ebendie-
se ihre Er�nder ,,beruhigen’’ uns, indem 
sie uns sagen, dass dies nur der Anfang ist, 
dass die Welt nicht mehr so sein wird wie 
vorher, dass wir in einer ,,neuen Norma-
lität’’ leben werden... Es ist schwer - und 
riskant – konkrete Lösungen und Über-
lebensrezepte zu geben. Aber ich möchte 
euch aus ganzem Herzen versichern: Gott 
wird uns nicht verlassen! Christus läßt 
seine Freunde nicht im Stich! Die Mutter 
Gottes vergißt die Kinder ihrer Tränen 
nicht! Die Schutzheiligen werden sich die 
Ohren nicht zuhalten!

Selbst wenn wir uns verlassen und 
aufgegeben fühlen, ist Christus mit uns, 
denn er hat vor uns und für uns die voll-
kommene Verlassenheit auf dem Kreuz 
hängend erlebt, rufend: „Eli, Eli, lama sa-

bahtani? Also: Mein Gott, Mein Gott, war-
um hast Du Mich verlassen?” (Matthias 27, 
46). Der Erlöser hat diese Erfahrung des 
totalen Verlassenseins durch Seinen Va-
ter durchgemacht, damit er uns gerade in 
solchen Augenblicken beistehen kann! Es 
wird also einen Weg für uns geben! Wenn 
wir beten, wird uns auch geantwortet! Un-
sere Tränen werden nicht übersehen! Dies 
ist mein Glaube, dies ist meine Ho�nung 
und mein Bekennen! Ich bete zum Herrn 
dass dies auch dein Glaube, Ho�nung und 
Bekennen ist!

Was auch immer sein wird, Bruder und 
Schwester, musst du dich daran erinnern, 
dass dem Bösen vor zweitausend Jahren 
das Kreuz gelegt wurde. Oh ja, Gott kann 
viel zulassen. Er hat die Kreuzigung Sei-
nes Sohnes zugelassen. Er hat schreck-
liche Hungersnöte und andere schwere 
Versuchungen zugelassen. Er hat den 
Fall Konstantinopels zugelassen. Er hat 
die grauenhaften kommunistischen Ge-
fängnisse zugelassen. Unser Glaube ist 
nicht naiv. Wir haben gesehen, wozu die 
Menschheit fähig ist, wenn sie von dem 
Bösen beherrscht wird. Aber all dies hatte 
ein Ende. Das Böse kann nicht dauerhaft 
sein. Es kann sich nicht verewigen, es sei 
denn, wir lassen es unsere Seelen leiten, 
indem wir ein Teil davon werden. Deshalb 
besteht unser Kampf darin, uns von der 
Sünde zu befreien und uns mit Christus 
zu vereinen. Denn wenn wir durch Gol-
gatha gehen, werden wir auch gekreuzigt; 
und wenn wir gekreuzigt werden, werden 
wir auch am Kreuz sterben; wir werden 
begraben, aber auch auferstehen.

Weil Christus auferstanden ist!
(Aus dem Pastoralbrief zum Heiligen Os-

terfest 2020. Übersetzung aus dem Rumäni-
schen: Sibylle Ciripoi)
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Weihbischof † Dr. So�an von Kronstadt

Die Maßnahmen der Behörden zur Be-
kämpfung der Pandemie von Coronavirus 
tre�en uns alle mehr oder weniger. Die Kir-
che, als sozial menschliche Gemeinschaft, 
wird durch diese Einschränkungen ganz 
besonders in Mitleidenschaft gezogen. Die 
Teilnahme der Gläubigen an den Gottes-
diensten ist untersagt, die unmittelbaren, 
von Angesicht zu Angesicht statt�nden-
den Begegnungen sollen auf ein striktes 
Mindestmaß reduziert werden, damit die 
Verbreitung des Virus und die Erkrankung 
oder sogar der Tod unserer alten und ge-
brechlichen Mitmenschen unterbunden 
wird. Wir Kleriker können jenen, für die 
wir beten, nicht mehr physisch nahe sein. 
Wir möchten ihnen in dieser unsicheren 
Zeit, in Demut, geistigen Beistand leisten 
und sie in diesen schweren entscheidenden 
Augenblicken begleiten.

Liebe Gläubige, unter diesen Voraus-
setzungen ermahne ich Euch, den Hirten 
Eurer Pfarreien beizustehen; verlangt 
nicht von ihnen das Gesetz zu übertre-
ten, seid miteinander solidarisch. Helft 
ihnen, damit diese für jene Mitmenschen, 
die sich in einer sehr schweren, außerge-
wöhnlichen Lage be�nden, zur Verfügung 
stehen können. Beschützt und helft Euch 
gegenseitig. Weiterhin ermahne ich Euch, 
in der Karwoche über die Einsamkeit des 
Erlösers Jesus Christus in Angesicht Sei-
ner aus Liebe zu uns angenommenen Lei-
den und Seines Todes zu meditieren. Wei-
terhin empfehle ich Euch am Hochfest der 
Auferstehung darüber nachzudenken, wie 
sich die Jünger des Erlösers die Auferste-
hung vergegenwärtigten: zuerst in Todes-
angst und voller Verzwei�ung, dann folg-
te Angst, Misstrauen, Zweifel, dann aber 
immer mehr Vertrauen und Ho�nung. 
Und schließlich folgte die Begegnung mit 
dem auferstandenen Christus, der auf sie 

zukam und sagte: „Fürchtet Euch nicht!“, 
„Friede sei mit Euch!“, „Freuet Euch!“

Hochwürdige Väter, als Pfarrer eurer 
Gemeinde, wendet euch bitte an die Gläu-
bigen und verweist auf jene Textstellen 
der Heiligen Schrift, ganz besonders aus 
dem Neuen Testament, die sich auf die 
Ereignisse der Erlösungsgeschichte bezie-
hen, die für uns in nächster Zeit erneut 
vergegenwärtigt wird. Diese Texte aus der 
Heiligen Schrift, als auch die liturgischen 
Texte der jeweiligen Gottesdienste dieses 
Zeitraumes sollen von den Gläubigen ge-
lesen werden. Dadurch verstehen wir alle 
noch tiefer das Ereignis und die Botschaft 
der Auferstehung unseres Herrn, wir le-
ben in Bezug zur Auferstehung Christi, in 
Bezug zu unserer aller Auferstehung.

Nach der Beendung der Pandemie fei-
ern wir zusammen die Heilige Liturgie, 
die für uns zu einem Pascha der Freude 
wird. Bis dahin wünsche ich Euch Geduld, 
Gesundheit, Frieden, Vertrauen und Ho�-
nung in den auferstandenen Christus!

Erhebet die Herzen!

Übersetzung: Günter P�anzer
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Dragostea de mamă

Pr. Visarion Alexa

Gândindu-mă la relația - la legătura, 
mai exact - cu părinții, îmi vine în minte 
un exemplu concret care m-a învățat că 
părinții sunt oamenii pe care trebuie să-i 
înțelegi, să-i asculți, plecând de la multa 
jertfă pe care o fac ei pentru ca tu să-ți îm-
plinești scopul în viață. 

Eram în anul doi la Facultatea de Teo-
logie din București și îl aveam ca părinte 
duhovnic pe Părintele So� an Boghiu, Sta-
rețul Mănăstirii Antim. Eforturile făcute 
de părinții mei, pentru ca eu să urmez 
această facultate, au fost uriașe și le sunt 
profund recunoscător pentru lucrul aces-
ta. Mai mult, mama m-a încurajat foarte 
mult să urmez visul acesta, trezit în mine 
de scurtă vreme și, care sunt convins, s-a 
împlinit și datorită încurajărilor și rugă-
ciunilor ei.

Tânăr � ind, nu prea apreciam lucruri-
le acestea, consideram că mi se cuvin, că 
aceasta este datoria părinților.

După primul an de Teologie, citind Pa-
tericul, Viețile S� nților și vizitând multe 
mănăstiri, dorința de a trăi oarecum mo-
nastic intrase în inima mea și îmi schim-
basem radical ținuta de viață. Îmi lăsasem 
barba lungă, nu mai mâncam deloc lactate 
și carne, crezând că, făcând acestea, înfăp-
tuiesc mari isprăvi duhovnicești. Desigur 
că Părintele So� an nu m-a bruscat su� e-
tește niciodată, nu mi-a impus nimic, nu 
mi-a condamnat modul de viețuire, ci m-a 
lăsat să le încerc încet pe � ecare, să învăț 
și să îmi dau seama care sunt puterile mele 
și rezistența mea duhovnicească.

    S-a întâmplat așadar un lucru prin 
care Domnul mi-a arătat, prin Părintele 
So� an, că ar trebui să schimb ceva.

În primii doi ani de studenție nu am 
mers acasă la părinții mei, nu i-am mai 
bucurat cu prezența mea, crezând că dis-
tanțarea de familie face și ea parte din 
asumarea ascezei mele monastice. Într-o 
bună zi însă Bătrânul meu m-a îndemnat 
să merg să-mi vizitez părinții, să reintrăm 
într-o relație � rească. Părintele observase 
că se petrec în mine schimbări majore, dar 
aștepta, cu răbdare, să vadă încotro o ia 
viața mea.

Bucuria mamei a fost copleșitoare, 
însă și uimirea i-a fost pe măsură atunci 
când a văzut cât de schimbată era înfăți-
șarea mea. Ca orice mamă, căreia i se în-
toarce copilul acasă, și mama a tăiat o gă-
ină, a pregătit-o așa cum știa că-mi place 
mie, a gătit cele mai bune bucate; tata a 
scos din beci cel mai bun vin, arătându-și 
astfel bucuria venirii mele. Când ne-am 
așezat la masă și când am văzut mânca-
rea de carne, am gândit că dracu’ încearcă 
să mă ispitească, să mă abată de la calea 
mea ascetică, tocmai prin părinții mei, și 
am reacționat pe măsura gândului acesta 
tulburător, deși inima îmi spunea că ceva 
nu este în regulă. M-am supărat, m-am ri-
dicat de la masă și le-am spus, pe un ton 
răstit, tot ce aveam în minte. Mama, mai 
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ales, s-a întristat profund, însă m-a lăsat 
să mă liniștesc, iar spre seară mi-a spus: 
„Te-am trimis la Facultatea de Teologie să 
înveți, să devii un băiat luminat, echilibrat 
cu viața și cu cei din jur, și tu aproape ai 
devenit radical!? Ce se întâmplă cu tine?” 

Sigur că, în momentul acela, am primit 
același gând, că aceasta este doar o încer-
care de a mă opri din drumul meu și de a 
mă scoate din lucrarea virtuoasă pe care o 
aveam de împlinit. Mama a încercat să mă 
liniștească, să mă țină în brațe așa cum fă-
cea mereu, încă din copilărie, atunci când 
eram supărat. Am respins toate gesturi-
le de afecțiune și de dragoste ale mamei, 
crezând că și acestea fac parte din lucrarea 
demonului. A doua zi mi-am făcut bagajul 
și am plecat spre București, demn și brav 
că am biruit o ispită foarte grea. Părinții 
mei însă au rămas plângând. 

Am fost tare împietrit în inima mea...
A doua zi m-am dus la Părintele So� an, 

care m-a întrebat: „Hei, dragă, cum a fost 
acasă?” Eu, mândru, de reușita mea, i-am 
răspuns: 

„-Am biruit, Părinte, am biruit!
-Ce ai biruit, dragă?” 
I-am povestit toată isprava și, după ce a 

stat câteva momente pe gânduri, Părintele 
mi-a spus: 

„-Să știi că ai făcut un lucru foarte urât 
și greșit înaintea lui Dumnezeu și, dacă vei 
mai continua în felul acesta, inima ta o să 
se îndrăcească. Mai important decât orice 
este să nu intri în război cu părinții tăi!”

Atunci, parcă ceva s-a despicat în mine 
și a început să intre Lumina și să văd 
răul pe care l-am provocat părinților mei. 
Aveam în minte doar imaginea lor, rămași 
plângând în pragul casei. 

L-am întrebat pe Părintele cum pot re-
para greșeala făcută și m-a sfătuit să mă 
urc în tren și să merg să le cer iertare. Nu 
înainte însă de a-mi tunde părul și barba, 
împlinind astfel și dorința mamei. Am ur-
mat sfatul Bătrânului meu, iar când am 
ajuns acasă, părinții mei, și mai uimiți 
decât fuseseră cu câteva zile înainte, prin 
profunda lor înțelepciune au încercat să 
respecte apucăturile mele și mi-au pus 
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înainte numai verdețuri. Le-am cerut ier-
tare pentru durerea pe care le-am provo-
cat-o și i-am spus mamei că puiul la ceaun 
rămâne mâncarea mea preferată și că aș �  
bucuros să facem o masă ca în frumoasa 
mea copilărie. A plâns de bucurie că � ul ei 
s-a întors acasă cu mintea întreagă și cu 
su� etul  întreg. 

Revenind în București, m-am dus la Pă-
rintele să-i povestesc cât m-am bucurat de 
dragostea părinților mei și să-i mulțumesc 
că mi-a deschis su� etul și mintea și că m-a 
adus cu picioarele pe pământ. 

Părintele m-a întrebat doar atât: 
„- Ce ai mâncat?” 
-Am mâncat friptură, ciorbă de pui, 

plăcinte cu brânză.
-Nu, dragă, tu n-ai mâncat! Tu te-ai 

hrănit cu dragostea părinților tăi și asta 
este cea mai mare bucurie pentru un pă-
rinte.”

Pot spune că Mama a fost primul meu 
îndrumător duhovnicesc. Cu „inima de 
mamă”, cu răbdare, cu dragoste, dar și cu 
lacrimi și durere, a așezat mereu buna rân-
duială în su� etul meu. 

Cred că „inima de mamă” ar trebui să 
� e apanajul � ecărui creștin. Această sabie 
a durerii ar trebui să sfărâme inima noas-
tră nu numai când proprii noștri copii cad 
și ne îndurerează, ci pentru � ecare nepu-
tință pe care o vedem în omul de lângă noi. 

Cine nu are „o inimă de mamă” să știți 
că tare greu se va apropia de Dumnezeu, 
tare greu se va ruga, tare greu va ierta și 
tare greu îi va �  să priceapă adânc ce este 
viața duhovnicească. 

Prin viața Ei personală, prin durerea pe 
care a purtat-o pentru Fiul Ei, dar și prin 
durerea pe care o poartă pentru � ecare 
dintre noi, Maica Domnului ne învață ce 
este această „inimă de mamă”. 

A cuprinde în inima ta, ca o mamă, pe 
toți cei din jurul tău, este un imperativ 
al vieții duhovnicești. Ni se spune să ier-

tăm și să iubim chiar pe dușmanii noștri, 
pe cei ce ne greșesc, ni se spune să iertăm 
celor care ne fac rău și credem că acesta 
este un proces psihologic și poate de mul-
te ori spunem: „Am iertat, dar nu pot să 
uit!”. Până când în tine nu bate „inima de 
mamă” pentru toți cei din jur, nu vei pu-
tea ierta! Nu vei putea să înțelegi greșeli-
le și căderile oamenilor și nu o să poți să 
încetezi să-i mai judeci pe oameni, după 
căderile lor. Mama nu-și judecă � ul/� ica 
atunci când cade, mama se îndurerează, 
dar întotdeauna dragostea pentru copilul 
ei este nețărmuită și statornică și nimic 
nu o poate distruge. Oricât de jos ar cădea 
copilul ei, inima ei de mamă va bate la fel 
pentru el. Mama iartă orice copilului ei! 

De aceea, în inima Maicii Domnului în-
căpem toți, de aceea Ea este numită Maica 
tuturor. 

Cred că aceasta ar trebui să � e relația 
cu părinții noștri și, așa cum spunea Pă-
rintele So� an, nu contează ce pun pe masă 
atunci când mergem acasă, ci important e 
să vedem că toate lucrurile pe care le fac 
pentru noi, toate sfaturile lor, sunt pline 
de grijă și de dragoste. Iar dragostea pă-
rinților noștri este oglinda dragostei dum-
nezeiești. Așa face Dumnezeu cu noi și ne 
invită de � ecare dată la masa dragostei 
Lui, indiferent de greșelile pe care le-am 
săvârșit înaintea Sa. Prima școală duhov-
nicească este așadar relația cu părinții. Ei 
ne sunt primii maeștri spirituali și, dacă 
nu vom învăța lucrul acesta, ci vom con-
tinua să purtăm un război cu ei până la 
adânci bătrâneți, se va produce o rană în 
su� etul lor și, totodată, se va produce o 
rană și în relația noastră cu Dumnezeu. 
Relația cu părinții este icoana relației cu 
Dumnezeu! Prin aceasta, învățăm să-L cu-
noaștem, să intrăm în relație de iubire cu 
El și, prin jertfa părinților noștri pentru 
noi, reușim să vedem jertfa Lui Hristos 
pentru � ecare om.
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Mutterliebe

Pfr. Visarion Alexa

Wenn ich an das Verhältnis - besser 
gesagt an die Verbindung – zu den Eltern 
denke, erinnere ich mich an ein konkretes 
Beispiel welches mich gelehrt hat, daß die 
Eltern jene Menschen sind, die du verste-
hen mußt, denen du zuhören sollst, weil 
sie für dich so viele Opfer gebracht haben, 
damit du deine Bestimmung im Leben er-
reichst.

 Ich war im zweiten Studienjahr an 
der � eologischen Fakultät in Bukarest 
und mein Beichtvater war Vater So� an 
Boghiu, Abt des Klosters Antim. Die Be-
mühungen meiner Eltern, mir dieses Stu-
dium zu ermöglichen, waren riesig, und 
ich bin ihnen zutiefst dankbar dafür. Vor 
allem meine Mutter hat mich sehr ermu-
tigt, diesen Weg zu gehen, von welchem 
ich seit kurzem träumte, und welcher si-
cherlich auch Dank ihres Zuspruches und 
ihrer Gebete wahr geworden ist. Als jun-

ger Mensch habe ich diese Sachen nicht 
so hoch geschätzt, ich dachte, dass sie mir 
zustehen und es die P� icht meiner Eltern 
ist.

Nach meinem ersten Studienjahr habe 
ich aus dem Paterikon und dem Leben der 
Heiligen gelesen, viele Klöster besucht 
und daraufhin den Herzenswunsch ge-
hegt, ein klösterliches Leben zu führen, 
was meine Lebenseinstellung radikal ver-
ändert hat. Ich ließ mir einen langen Bart 
wachsen, aß gar keine Milchprodukte und 
kein Fleisch mehr und dachte, dadurch 
große geistige Fortschritte zu machen. 
Mein Beichtvater So� an hat mich nie see-
lisch brüskiert, mir nichts aufgezwungen, 
meinen Lebenswandel nicht verurteilt, 
sondern mich alles langsam ausprobie-
ren lassen, um daraus zu lernen, welches 
meine seelische Belastbarkeit und meine 
Stärken sind.

Dann ist etwas geschehen, womit der 
Herr mir durch Vater So� an gezeigt hat, 
daß ich etwas ändern muß. In den ers-
ten beiden Studienjahren habe ich mei-
ne Eltern gar nicht besucht, ihnen keine 
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Freude an meiner Gegenwart gegönnt, 
weil ich dachte, daß der Abstand zur Fa-
milie zu meiner mönchshaften Askese ge-
hört. Eines Tages hat mein Altvater mich 
ermahnt, meine Eltern zu besuchen, um 
wieder ein normales Verhältnis mit ihnen 
zu haben. Er hatte bemerkt, daß in mir 
große Veränderungen stattfanden, warte-
te aber geduldig ab um zu sehen, in welche 
Richtung sich mein Leben bewegte.

Die Freude meiner Mutter war über-
wältigend, aber ebenso ihre Verwunde-
rung über mein so sehr verändertes Aus-
sehen. Wie jede Mutter, welche sich über 
die Rückkehr ihres Kindes freut, hat auch 
meine ein Huhn geschlachtet und die 
besten Gerichte gekocht, genauso wie sie 
mir immer geschmeckt hatten; Vater hat 
den besten Wein aus dem Keller geholt 
und mir damit seine Wiedersehensfreu-
de ausgedrückt. Als wir uns zu Tisch ge-
setzt haben und ich die Fleischgerichte 
gesehen habe, dachte ich, der Teufel will 
mich ausgerechnet durch meine Eltern in 
Versuchung führen, um mich von meinem 
asketischen Weg zu locken, und habe so-
gleich darauf reagiert, obwohl mein ver-
wirrtes Herz mir sagte, daß etwas damit 
nicht stimmt. Ich wurde ärgerlich, stand 
vom Tisch auf und habe ihnen erhobenen 
Tones alles gesagt, was mir ein� el. Mutter 
vor allem wurde sehr traurig, hat mir aber 
Zeit gelassen, mich zu beruhigen, und ge-
gen Abend zu mir gesagt: „Wir haben dich 
zur � eologischen Fakultät geschickt, da-
mit du lernst, ein kluger Junge wirst, aus-
geglichen im Leben und im Umgang mit 
den Mitmenschen, und du bist fast ein 
Radikaler geworden!? Was ist los mit dir?” 
In jenem Moment kam mir wieder dersel-
be Gedanke, daß dies nur eine Versuchung 
ist um mich von meiner Tugendhaftigkeit 
und dem eingeschlagenen Weg abzubrin-
gen. Mutter versuchte mich zu beruhigen, 
mich in die Arme zu nehmen wie in der 

Kindheit, wenn ich Kummer hatte. Ich 
habe alle ihre liebevollen Gesten abge-
wiesen, weil ich dachte, sie seien auch dä-
monisches Werk. Am nächsten Tag habe 
ich meine Sachen gepackt und bin nach 
Bukarest abgereist, stolz darauf, so einer 
schweren Versuchung wacker standgehal-
ten zu haben. Meine Eltern aber blieben 
weinend zurück.

Ich hatte ein sehr hartes versteinertes 
Herz...

Am nächsten Tag ging ich zu Vater So-
� an, welcher mich fragte: „Na, mein Lie-
ber, wie war es zuhause?”

Ich, voller stolz auf meinen Erfolg, ant-
wortete:

„Ich habe gesiegt, Vater, ich habe ge-
siegt!’’

„Was hast du besiegt, mein Lieber?”
Da erzählte ich ihm die ganze Begeben-

heit, und nach ein paar nachdenklichen 
Momenten sagte er zu mir:

„Du sollst wissen, daß du etwas sehr 
häßliches und falsches vor Gott getan 
hast, und wenn du so weitermachst, wird 
dein Herz vom Teufel besessen werden. 
Wichtiger als alles andere ist es, dich nicht 
mit deinen Eltern zu bekriegen!”

In dem Augenblick hat sich etwas in 
mir aufgetan, Licht � el herein und ich 
konnte das Böse sehen, welches ich mei-
nen Eltern angetan hatte. Ich hatte nur 
noch das Bild vor Augen, wie sie weinend 
am Hauseingang zurückgeblieben waren.

Ich fragte Vater Sera� m, wie ich mei-
nen Fehler wieder gutmachen könne, und 
er riet mir, in den Zug zu steigen, heimzu-
kehren und um Verzeihung zu bitte, aber 
nicht bevor ich mir die Haare geschnitten 
und den Bart abrasiert hätte, wie meine 
Mutter es sich wünschte. Ich habe seinen 
Rat befolgt, und als ich wieder zuhause 
ankam, haben mir meine Eltern, noch viel 
erstaunter als einige Tage zuvor, in ihrer 
tiefen Weisheit meine Allüren respektie-
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rend, nur noch Grünzeug aufgetischt. Ich 
bat sie um Vergebung für den zugefügten 
Kummer und sagte Mutter, daß das Kes-
selhühnchen mein Lieblingsessen bleibt 
und ich mich über eine Mahlzeit wie in 
meiner schönen Kindheit freuen würde. 
Sie weinte vor Freude darüber, daß ihr 
Sohn wieder vernünftig und seelisch aus-
geglichen war.

Zurück in Bukarest, ging ich zum Alt-
vater, um ihm meine Freude über den 
liebevollen Empfang meiner Eltern zu er-
zählen und mich bei ihm für die Ö� nung 
meiner Seele und meines Geistes zu be-
danken und dafür, daß er mich wieder auf 
den Boden der Tatsachen gebracht hatte.

Er fragte mich nur:
„Was hast du gegessen?”
„Ich habe Braten, Hühnersuppe und 

Käsekuchen gegessen.”
„Nein, mein Lieber, du hast nicht ge-

gessen! Du wurdest mit der Liebe deiner 
Eltern genährt, und das ist die größte 
Freude für Eltern!”

Meine Mutter war mein erster geisti-
ger Lehrmeister. Mit ihrem „Mutterherz”, 
Geduld, Liebe aber auch mit Tränen und 
Schmerzen, hat sie immer Ordnung in 
mein Herz gelegt. Ich glaube, das „Mut-
terherz” müßte das Erbteil eines jeden 
Christen sein. 

Dies Schwert des Schmerzes müß-
te unser Herz nicht nur für unsere Kin-
der erschüttern, wenn sie fallen und uns 
Kummer bereiten, sondern auch für alle 
Unzulänglichkeiten unserer nächsten 
Mitmenschen. Sie müssen wissen, daß 
jener, welcher kein „Mutterherz” hat, nur 
sehr schwer Gott näher kommen kann, 
schwer verzeiht und die Tiefe des geisti-
gen Lebens kaum verstehen kann. 

Durch Ihr persönliches Leben, den 
Schmerz, welchen Sie für Ihren Sohn emp-
funden hat, aber auch durch den Schmerz, 
welchen Sie für jeden von uns emp� ndet, 

lehrt uns die Mutter Gottes, was dieses 
„Mutterherz” bedeutet.

Es ist unumgänglich für ein geistiges 
Leben, alle deine Nächsten wie eine Mut-
ter ins Herz zu schließen. Es wird uns ge-
sagt, wir sollten sogar unseren Feinden 
und Missetätern verzeihen und sie lieben, 
und wir denken, dies sei ein psychologi-
scher Prozess  und meinen oft: „Ich habe 
verziehen, aber ich kann nicht verges-
sen!’’. Solange in dir kein „Mutterherz”  
für alle um dich herum schlägt, wirst du 
nicht verzeihen können! Du wirst die Ver-
fehlungen und Misserfolge der Menschen 
nicht verstehen können und nicht aufhö-
ren, sie zu verurteilen. 

Die Mutter verurteilt ihren Sohn/ihre 
Tochter nicht, wenn diese Fehler machen, 
es schmerzt die Mutter, die Liebe für ihr 
Kind ist immer grenzenlos, standhaft und 
nichts kann sie zerstören. Wie tief auch 
immer das Kind fällt, wird das Mutter-
herz immer für es schlagen. Die Mutter 
verzeiht ihrem Kind alles!

Deshalb passen wir alle in das Herz der 
Mutter Gottes hinein, deshalb wird Sie 
die Mutter aller genannt.

Ich glaube, daß dies auch das Verhält-
nis zu unseren Eltern sein sollte, und wie 
Vater So� an sagte, ist es nicht wichtig, 
was wir zuhause von ihnen aufgetischt be-
kommen, sondern daß wir verstehen, daß 
all diese Dinge welche sie für uns tun, alle 
ihre Ratschläge, voller Fürsorge und Liebe 
sind. Die Liebe unserer Eltern widerspie-
gelt die göttliche Liebe. So macht es Gott 
mit uns und lädt uns jedesmal an den 
Tisch Seiner Liebe ein, egal welche Fehler 
wir vor Ihm begangen haben. Den ersten 
geistigen Unterricht bekommen wir also 
durch unser Verhältnis zu den Eltern. Sie 
sind unsere ersten spirituellen Mentoren, 
und wenn wir das nicht erkennen, son-
dern uns mit ihnen bis ins hohe Alter be-
kriegen, entsteht eine Wunde in ihrer See-
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le und gleichzeitig eine Wunde in unserem 
Verhältnis zu Gott. Das Verhältnis zu den 
Eltern ist die Ikone des Verhältnisses zu 
Gott! Durch dieses lernen wir Ihn kennen, 
treten mit Ihm in ein Verhältnis der Liebe 

ein, und durch das Opfer unserer Eltern 
für uns können wir Gottes Opfer für ei-
nen jeden Menschen zu verstehen.

Übersetzung: Sibylle Ciripoi

Die beiden (Eheleute) lieben einander, weil sie einander ergänzen, weil sie 

nicht gleich sind. Die Liebe entsteht nicht zwischen zwei Seelen, die gleich 

klingen, sondern zwischen solchen, deren verschiedene Töne «harmonisch» 

aufeinander abgestimmt sind, wie Schiller sagt. Die Liebe ist ein Austausch 

des Wesens, eine gegenseitige Ergänzung. Die Liebe bereichert jeden, weil sie 

unentwegt empfängt und gibt, während der Haß den Menschen arm macht, 

da er weder gibt, noch empfängt.

[ Dumitru StăniIoae, Orthodoxe Dogmatik, Band 3, aus dem Rumänischen übersetzt von 
Hermann Pitters, Benziger Verlag/Gütersloher Verlagshaus, Dü sseldorf 1995, S. 149-171 

(Das Sakrament der  Eheschliessung) ]
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Chipul mamei și al tatălui 
din perspectiva copilului 
de odinioară

Interviu cu Claudia Cătană, Andreea 
Gârlonța și Oleksander Marksteder

1. Care e amintirea cea mai dragă 
care vă leagă, din copilărie, de mamă 
și de tată?

Andreea Gârlonța, München: În par-
cul Herăstrău, mama purta o rochie ver-
de-albastră, era toată numai pace, iar fra-
tele meu cel mai mic gângurea din burta ei 
mare. Celălalt frate căuta ceva dincolo de 
orizontul verde, iar pe mine mă ridicase 
tata în brațe să rup o frunză dintr-un nuc. 
Eram toți cinci împreună, cum rareori s-a 
nimerit în cei douăzeci de ani pe care i-am 
petrecut „acasă”. Împreună în adevăratul 
sens al cuvântului, căci am râs împreună, 
ne-am plimbat împreună, ne-am bucurat 
împreună. Acum, înșirând cronologic des-
fășurarea evenimentelor, știu că scena tre-
buie să se �  petrecut prin toamna lui 1984.

Oleksander Marksteder, Berlin: Seri-
le în care tata, venea lângă noi (eu și sora 

mea), când eram deja în pat, înainte de 
culcare. Noi ne jucam împreună cu părin-
ții, ne plimbam împreună, deci aveam și 
alte moment frumoase pe care le petre-
ceam împreună, dar poveștile de dinain-
te de culcare se întâmplau extrem de rar. 
Într-o seară, sora mea cea mică s-a rugat 
mult de tata să povestească ceva înainte 
de culcare. Și așa a început o serie de po-
vești, un serial întreg, am putea spune, pe 
care tata îl inventa atunci, pe loc. Era o po-
veste despre aventurile a doi băieți Kolka 
și Vovka. Nici astăzi nu-mi pot da seama 
de unde a putut tata să înșire o întreagă 
serie de aventuri atât de interesante și 
captivante care au durat câteva săptămâni 
bune. După primul episod, am fost atât de 
captivați încât, îl rugam pe tată în � ecare 
seară să continue cu povestea aventurilor 
celor doi.   Cred că fost   binecuvântarea 
Domnului în perioada aceea, tocmai pt 
aceasta: că zilnic îl rugam pe tată să vină 
să ne povestească și el zilnic venea. Și 
asta timp de mai bine de-o luna. A rămas 
această ca o perioada plină de lumină în 
amintirea mea.

Claudia Cătană, München: Am tră-
it copilăria ca pe o stare de fericire. Am 
conștientizat aceasta târziu, și poate cel 
mai bine, de fapt cel mai dureros, alături 

Episcopul So� an înpreună cu Andreea Gârlonța cu familia.
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de copilăria propriilor mei copii. Atunci, 
în anii 70,  o minge, o coardă sau un elas-
tic, împreună cu toată trupa de copii din 
bloc, erau ingredientele unor după-amiezi 
fericite, ce se terminau târziu. Nu ne știa 
nimeni,eram complet liberi. Noi, copiii, 
ne sfătuiam, ne alegeam conducători, ne 
certam, ne împăcam.Tatăl meu, a fost și 
este un pedagog de vocație. Dumnezeu 
i-a dăruit talantul de a înțelege și de a în-
văța copiii. Fiind însă inginer și nu profe-
sor, eu am fost principalul său elev. Cam 
neascultător și cam vocal câteodată, mai 
ales când nu eram de acord cu metodele 
lui de rezolvare a unei probleme la mate-
matică. Certurile se auzeau atunci până în 
bucătărie și mama venea speriată să vadă 
ce se întâmplă. Văzându-ne aplecați asu-
pra mesei cu caiete, se liniștea. „Iar faceți 
la matematică!” Mama, în schimb, a fost 
mereu „acolo”, mereu „pentru mine”. Ca 
soarele, ca aerul, ca apa. Acum aș adăuga - 
ca Biserica! Conștientizezi importanța lor 
abia când nu le mai ai. Acum îmi dau sea-
ma de ce însăși Biserica este asemănată 
unei mame. Pentru că mama este mereu 
pentru tine. Mereu caldă, ocrotitoare, răb-
dătoare. Așa este și mama mea!

2. Au existat momente de tensiune, 
neînțelegere? Cum le vedeți pe aces-
tea azi, prin ochiul maturului: îi dați 
dreptate părintelui? Poate părinte-
le greși și dacă da, cum rămâne acest 
moment tensionat în amintirea copi-
lului? 

Andreea: Printre cutiile din pivniță 
am descoperit caiete întregi pe care la în-
ceput m-am temut să le deschid. Când am 
prins curaj, m-a copleșit prea-plinul lor. 
Sunt pline de tensiuni și neînțelegeri, de 
propria dreptate și de greșeli străine, de 
judecăți aspre... Peste toate acestea, ru-
megate până la suprasaturație, devenite 

propria doză de otravă zilnică, a năvălit la 
un moment dat un uragan.  „Cere-i iertare 
tatălui tău” e singura propoziție care mi-a 
rămas prezentă de la o spovedanie din 
vara lui 2005. Dacă la un moment dat am 
făcut-o, nu a fost nici din convingere, nici 
dintr-o reală dorință de reconciliere, ci din 
obligație: trebuia să duc ascultarea până la 
capăt. Adevărata împăcare a venit mai târ-
ziu, din lacrimile din glasul tatălui meu: 
„Tu să mă ierți, voi să mă iertați, tăticule!”, 
din cei încă doisprezece ani în care ne-am 
apropiat unul de celălalt cu enorm de mul-
tă precauție, poate amândoi cu gândul la o 
zi perfectă de toamnă dintr-un Herăstrău 
neasemuit de verde. 

Oleksander: Când mă uit în urmă, pot 
spune că, uneori, părinții aveau dreptate 
să mă pedepsească pentru prostioarele 
făcute. Eu eram un copil bun în general, 
chiar cuminte. Învățam bine și ascultam 
de părinți. Dar dacă ceva nu convenea 
părinților, chiar lucruri nesemni� cative, 
reacția era foarte violentă și imediată. Nu 
aveam timp să zic nimic, în schimb frica 
lua proporții… Mi-aș �  dorit un dialog cu 
părinții mei în care ei ar �  putut să-mi ex-
plice unde am greșit și ce-ar �  trebuit să nu 
fac sau cum ar �  fost corect să fac anumite 
lucruri, iar eu sunt sigur că aș �  înțeles. 
Până astăzi, aceste momente mi-au rămas 
în amintire pline de tristețe și încărcate de 
neînțelegere. Cred că ei ar �  putut realiza 
mult mai mult în dezvoltarea mea, dacă 
m-ar �  luat cu blândețe și nu cu palma. Ca 
matur, acum, pot face această compara-
ție cu duhovnicii, care dacă ar �  pedepsit 
imediat oamenii care le vin la spovedanie 
cu canoane grele pt � ecare lucru mărunt, 
- câți oameni ar mai �  rămas în biserică?

Claudia: M-au certat, nu de puține ori, 
însă niciodată, dar niciodată, pe nedrept 
și niciodată cu răutate. Probabil că de ace-
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ea nici nu sufeream prea mult și îmi pri-
meam pedeapsa fără comentarii. Mama 
era primul for de judecată, dacă fapta nu 
era prea gravă. Dacă gravitatea depășea un 
anumit prag, iar mama părea să știe exact 
care era acesta, treceam la forul superior 
de judecată.Tata își lua mereu rolul în se-
rios și chiar judeca fapta în complexitatea 
ei. Nu se repezea să mă „condamne” fără 
a cunoaște circumstanțele. O parte foarte 
importantă a „procesului” era recunoaș-
terea vinovăției. M-au încurajat mereu 
să îmi recunosc greșeala. Am crescut cu 
zicala: „Greșeala recunoscută e pe jumăta-
te iertată”! Eu recunoșteam și, apoi, chiar 
simțeam că pedeapsa era înjumătățită.
Părerea mea de rău cântărea greu. Când 
mă vedeau că eram prea supărată din ca-
uza celor întâmplate, atunci... nu pățeam 
nimic. Îi auzeam doar spunând între ei 
„Las-o în pace, ce să o mai certăm și noi, 
uite cât e de supărată...”

3. Ce ați moștenit din caracterul, 
chipul și modul de înțelegere al vieții, 
precum și din înțelepciunea mamei 
sau a tatălui? 

Andreea: Zecile de slăbiciuni pe care 
nu am obosit niciodată să le observ, și 
chiar mai mult, să le arăt cu degetul – pe 
toate le redescopăr zi de zi în preajma mea, 
ieșind ca dintr-un sac fără fund în cele mai 
neașteptate situații, dar și părțile demne 
de laudă. Puterea de a răbda, de a accepta. 
Entuziasmul născut din încrederea că va 
�  bine. Iertarea dăruită celui care greșește 
din neștiință, un fel de „iartă-i, Doamne, 
că nu știu ce fac”. Să dea Dumnezeu să � e 
cândva și ale mele!

Claudia: Probabil că multe, poate chiar 
mai multe decât cred și știu. Părinții mei 
nu au fost oameni apropiați de Biserică 
în tinerețea lor. Nu au ocolit-o, însă, din 

păcate, nici nu au căutat-o. Așa au fost 
timpurile, așa a fost familia mea. Însă, în 
această perioadă di� cilă în care am cres-
cut, perioada comunismului din România, 
părinții mei, pur și simplu, au trăit fru-
mos. Și eu împreună cu ei! Frumusețea 
aceasta nu a venit dintr-un trai super-în-
destulat, căci părinții mei nu au fost nicio-
dată bogați, ci din inimile lor. Părinții mei 
au fost și sunt niște oameni buni. De la ei 
am învățat bunătatea.

Oleksander: De la mama mea am moș-
tenit un caracter puternic în a lupta și re-
zista în situațiile grele și modul rațional 
de a gândi al acesteia. De la tata am moș-
tenit spiritualitatea și sensibilitatea lui. 
Când spun aceastea, mă refer la su� etul 
lui artistic, poetic, darul de povestitor și 
mai mult decât atât, acel dar de a aduce 
zâmbetul pe buzele celor din jur.

4. Ce ați corecta sau, de ce nu, ați 
retrăi din trecut, în relația cu tata și 
cu mama?

Oleksander: Mi-aș �  dorit ca părinții 
mei să folosească pentru educația mea nu 
metode radicale, ci mai multă comunicare 
făcută cu blândețe. Și da, aș �  retrăit mo-
mentele acelea în care râdeam împreună. 

Claudia: Nimic! Cred că părinții mei 
au făcut tot ceea ce au putut să facă în acel 
moment, în acele condiții, ca eu să cresc 
frumos. Mi-aș �  dorit să cresc în tinda bise-
ricii. Însă îi înțeleg că nu au făcut-o. În pri-
mul rând pentru că nu au știut că este atât 
de important. La rândul lor, atât au putut 
să facă mamele lor. Una a fost refugiată și 
a început viața de la zero cu doi copii mici, 
într-un loc străin, între oameni străini. 
Cealaltă, a crescut singură trei copii. Amân-
două, însă, au mărturisit, prin chiar viața 
lor. L-au purtat pe Hristos în inimile lor, în 
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casele lor, chiar dacă nu ne-au vorbit des-
pre El. Nu au putut să se lupte mai mult, cu 
oamenii, cu vremurile. Știu însă un lucru.
Tot ceea ce poate că și-au dorit înaintașii 
mei în legătură cu Dumnezeu, însă, din ne-
știință sau poate din neputință, nu au pu-
tut face, tot acest capital de bună-intenție 
cred că l-am primit eu, sub formă de cec în 
alb. Dumnezeu nu m-a lăsat până nu m-a 
adus Acasă. În Biserica Sa! Îți mulțumesc 
Doamne! Vă mulțumesc și vouă, tuturor 
celor care ați fost înaintea mea. Dumnezeu 
să vă ierte și să vă mântuiască!

Andreea: Orgoliul. Lipsa de timp. Lip-
sa de interes. Lipsa de sinceritate. Lipsa 
de înțelegere. Pretinsa superioritate. Ne-
recunoștința. Nemulțumirea. Nerăbdarea. 
Neascultarea. Neputința. Sărăcia lor mate-
rială, sărăcia mea su� etească. Toate aces-
tea s-au acumulat într-atât, încât balanța 
dezechilibrată a reclamat o contragreutate 

serioasă. S-a așezat în cumpănă munca so-
cială, munca de zi cu zi cu oameni dintre 
cei mai nevoiași. Erau împovărați de griji 
ori suferințe, de lipsuri de tot felul. Cu ei 
însă părea totul mai ușor: veneau, cereau, 
primeau și plecau. Din iarna lui 2015 mi-l 
aduc aminte pe Vasile..., stând cuminte pe 
banca de la fereastră. Toți ceilalți veneau și 
plecau. El a stat pe bancă fără să spună ni-
mic, de dimineață și până când am închis. 
N-a cerut nici măcar un pahar cu apă. N-a 
vrut să deranjeze – era doar un simplu mu-
sa� r. Cel puțin în calitatea asta avea drep-
tul să se aștepte la o primire călduroasă. La 
o manifestare de bucurie. Probabil sperase 
că ceea ce primeau atâția necunoscuți ar �  
putut primi și el. De ce nu, doar era tatăl 
meu. Poate se urcase și el în autocare la fel 
ca ceilalți, cu inima grea. Poate chiar cu spe-
ranța că ar putea găsi ceea ce căuta. Că ar 
putea repara ceea ce n-a mers bine nicioda-
tă. Că ar putea șterge distanța făcând nu un 

Oleksandr în timpul citirii Apostolului.
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pas, ci peste o mie de kilometri. N-a cerut 
nimic, nici măcar un pahar cu apă. A stat pe 
banca de la fereastră așteptând un zâmbet. 
Întârziat, dar sincer.

Claudia Cătană, născută în 1970, este 
de profesie medic stomatolog, este că-
sătorită și are doi copii. După termina-
rea facultăţii, a lucrat la UMF Craiova 
ca asistent universitar. Din anul 2001 a 
locuiește la München, în Germania. Aici 
s-a dedicat deprinderii profesiei de soţie 
și mamă. Este de părere că care le-a dat 
și le dă în viața de familie sunt mult mai 
grele decât toate examenele din cariera 
medicală.

Andreea Gârlonţa, născută în 1970 la 
București, locuiește din 2001 la München. 
A studiat în România și Germania, iar din 
2013 este coordonatoarea biroului de con-
siliere socială „Schiller 25 – Migrations-
beratung Wohnungsloser“ din München, 
instituţie care se ocupă de oamenii defa-
vorizaţi. Căsătorită cu Nicolae, care avea 
doi copii dintr-o căsătorie anterioară, se 
străduiește să � e nu doar o soţie, ci și o 
mamă ideală a acestora.

Oleksander Marksteder s-a născut în 
Ucraina în anul 1981. Având origini ger-
mane, a emigrat în Germania cu familia, 
în anul 2000. În timpul studenţei la Fa-
cultatea de Sportmanagement, a întal-

nit-o pe viitoarea sa soţie, Anca, româncă, 
cu care este căsătorit din 2004. Vorbește 
� uent limba română și este integrat în co-
munitatea parohială română ortodoxă din 
Berlin.

Toţi trei respondenţii s-au apropiat de 
Dumnezeu şi de Biserică la vârsta maturi-
tăţii şi se bucură să îşi găsească sensul vieţii 
prin raportarea la Dumnezeu. Pe lângă fa-
milia după trup, restrânsă, preţuiesc familia 
după duh, comunitatea de credinţă din care 
fac parte şi sunt bucuroşi să mijlocească şi al-
tora adevărul mântuitor că toţi facem parte 
din aceeaşi familie a copiilor lui Dumnezeu 
şi că, având acelaşi Tată suntem chemaţi să 
trăim în frăţietate şi dragoste sub ocrotirea şi 
binecuvântarea Lui.

Claudia Cătană împreună cu familia.
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Das Bildnis der  Mutter 
und des Vaters aus der 
 Sicht des einstigen 
 Kindes 

Interview mit Claudia Cătană, 
 Andreea Gârlonța und Oleksander 
Marksteder

1. Welches ist die liebste Erinne-
rung aus eurer Kindheit an Mutter 
und/oder Vater? 

Andreea Gârlonța, München: im 
Herăstrău-Park, Mutter trug ein grün-
blaues Kleid, war voller Frieden, und mein 
kleinster Bruder plapperte aus ihrem 
großen Bauch. Der andere Bruder suchte 
etwas jenseits des grünen Horizonts und 
mein Vater hob mich in den Armen nach 
oben um ein Blatt von einem Nußbaum 
p� ücken zu können. Wir waren alle fünf 
zusammen wie sonst selten in den zwan-
zig Jahren, welche ich ,,zuhause’’ ver-
brachte, gemeinsam im wahrsten Sinne 
des Wortes, weil wir zusammen gelacht 
haben und spaziert sind, uns gemeinsam 
gefreut haben. Wenn ich die Ereignisse 
chronologisch nachvollziehe, weiß ich 
jetzt, daß die Szene im Herbst 1984 statt-
gefunden haben muß.

Oleksander Marksteder, Berlin: die 
Abende an welchen Vater zu uns (mir und 
meiner Schwester) ins Bett kam, als wir 
schon zum Schlafen drin lagen. Wir ha-
ben mit den Eltern zusammen gespielt, 
sind spazieren gegangen, hatten also auch 
andere schöne Momente, welche wir zu-
sammen verbrachten, aber Geschichten 
vor dem Schlafengehen gab es sehr selten. 
Eines Abends bat meine kleine Schwester 
den Vater, uns vor dem Einschlafen etwas 

zu erzählen. So � ng eine Geschichten-
Folge an, eine richtige Serie könnte man 
sagen, welche Vater damals spontan er-
fand; eine Geschichte über zwei Jungen 
Kolka und Vovka. Ich kann mir heute im-
mer noch nicht vorstellen, woher er wo-
chenlang so viele interessante und span-
nende Abenteuer erzählen konnte. Nach 
der ersten Folge waren wir so gefesselt, 
daß wir ihn jeden Abend um Fortsetzun-
gen über die Abenteurer der beiden baten. 
Ich glaube an Gottes Segen in jener Zeit, 
gerade deshalb weil wir Vater täglich um 
Geschichten baten und er täglich kam. 
Und das mehr als einen Monat lang. Das 
ist wie eine lichtvolle Zeit in meiner Erin-
nerung geblieben.

Claudia Cătană, München: Meine 
Kindheit habe ich wie einen Glückselig-
keitszustand verlebt. Das ist mir spä-
ter bewußt geworden, am klarsten und 
schmerzlichsten während der Kindheit 
meiner eigenen Kinder. Damals, in den 
70er Jahren, waren die Zutaten der fröhli-
chen Nachmittage, welche bis spätabends 
dauerten, ein Ball, ein Springseil oder ein 
Gummiband samt aller Nachbarskinder 
aus dem Wohnblock. Niemand fragte nach 
uns, wir waren vollständig frei. Wir Kinder 
ratschlagten, wählten unsere Anführer, 
zankten und versöhnten uns. Mein Va-
ter war und ist ein begnadeter Pädagoge. 
Gott hat ihm das Talent verliehen, Kinder 
zu verstehen und zu lehren. Da er aber In-
genieur war und kein Lehrer, war ich sein 
vornehmlicher Schüler. Manchmal recht 
unfolgsam und laut, vor allem wenn ich 
mit seinen Lösungsmethoden einer Ma-
theübung nicht einverstanden war. Der 
Streit war bis in die Küche zu hören und 
Mutter kam erschreckt um zu sehen, was 
los sei. Wenn sie uns über die Hefte am  
Tisch gebeugt vorfand, beruhigte sie sich. 
,,Ihr macht wieder Mathematik!’’ Mama 
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hingegen war immer ,,dort’’, immer ,,für 
mich da’’. Wie die Sonne, die Luft, das 
Wasser. Jetzt würde ich hinzufügen – wie 
die Kirche! Man wird sich deren Wert erst 
bewußt, wenn man sie nicht mehr hat. 
Jetzt realisiere ich, warum die Kirche mit 
einer Mutter verglichen wird. Weil sie im-
mer für dich da ist. Immer herzlich, behü-
tend, geduldig. So ist auch meine Mutter!

2. Gab es auch Momente der Ans-
pannung, des Zerwürfnisses? Wie 
seht ihr sie heute mit Erwachsene-
naugen: gebt ihr den Eltern recht? 
Kann das Elternteil Fehler machen 
und wenn ja, wie bleibt dieser anges-
pannte Moment in der Erinnerung 
des Kindes?

Andreea: Zwischen alten Kisten im 
Keller habe ich viele Hefte entdeckt und 

hatte anfangs Angst, sie zu ö� nen. Als ich 
Mut gefasst habe, hat mich deren Inhalt 
überwältigt. Sie sind voller Anspannungen 
und Missverständnisse, voller Rechthabe-
rei und fremder Fehler, strengster Verur-
teilungen... Nach endlosem Wiederkäuen 
dieser Zerwürfnisse und nachdem das al-
les zur täglichen Dosis Eigengift geführt 
hat, wütete ein Orkan darüber. ,,Bitte 
deinen Vater um Verzeihung’’ ist der ein-
zige Satz, welcher mir nach einer Beichte 
vom Sommer 2005 gegenwärtig blieb. Als 
ich das schließlich tat, war es weder aus 
Überzeugung, noch aus dem Bedürfnis 
nach Versöhnung heraus, ich bin nur der 
Gehorsamkeits-P� icht nachgekommen. 
Die wahre Versöhnung kam später, aus 
den Tränen in der Stimme meines Vaters: 
,,Vergib du mir, ihr sollt mir verzeihen, 
Väterchen (Kinder)!’’, in den darau� ol-
genden zwölf Jahren, in welchen wir uns 

Claudia Cătană mit einer jugendlichen Gruppe wartet auf das Kommen des Bischofs beim Patrozinium der 

 Kirchengemeinde in München.
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einander mit sehr viel Behutsamkeit ge-
nähert haben, vielleicht beide in Gedan-
ken an einen perfekten Herbsttag in ei-
nem unvergleichlich grünenHerăstrău. 

Oleksander: Wenn ich zurückdenke, 
kann ich sagen, daß die Eltern manch-
mal Recht hatten, mich für meine kleinen 
Dummheiten zu bestrafe. Ich war im All-
gemeinen ein gutes, sogar braves Kind.  
Habe gut gelernt und war folgsam den 
Eltern gegenüber. Aber wenn ihnen etwas 
nicht gefallen hat, auch wenn es nur unbe-
deutende Sachen waren, kam die Reakti-
on sehr heftig und sofort. Ich hatte keine 
Zeit, etwas zu sagen, wurde stattdessen 
immer ängstlicher... Ich hätte mir einen 
Dialog mit meinen Eltern gewünscht, wo-
bei sie mir meine Fehler hätten erkären 
können und was ich nicht hätte tun sollen 
oder wie ich manche Dinge hätte richtig 
machen sollen, und ich bin mir sicher, daß 
ich es verstanden hätte. Diese Momente 
sind mir bis heute voller Kummer und 
Unverständnis in Erinnerung geblieben. 
Ich glaube, sie hätten viel mehr in meiner 
Entwicklung erreicht, wenn sie mich sanft 
und nicht mit Ohrfeigen traktiert hätten. 
Als Erwachsener kann ich das jetzt mit 
den Beichtvätern vergleichen - wenn die-
se die Menschen, welche zur Beichte kom-
men, gleich mit schweren Bußen für jede 
Kleinigkeit beladen, wie viele wären dann 
noch in der Kirche geblieben?

Claudia: Sie haben oft mit mir ge-
schimpft, aber nie, wirklich nie, zu Un-
recht oder bösartig. Wahrscheinlich habe 
ich deshalb auch wenig gelitten und mei-
ne Strafen kommentarlos hingenommen. 
Mutter war das erste Richtforum, wenn 
die Sache nicht zu schlimm war. Wenn es 
aber über eine gewisse Schwelle ging, und 
Mama wußte anscheinend genau, wann 
das der Fall war, kam ich zum nächsten 

Richtforum. Vater nahm seine Rolle stets 
ernst und beurteilte die Sache ganzheit-
lich. Er beeilte sich nicht, mich zu ,,ver-
urteilen’’, ohne die Umstände zu kennen. 
Ein sehr wichtiger Teil des ,,Prozesses’’ war 
das Erkennen der Schuld. Sie haben mich 
immer dazu ermutigt, meine Fehler zuzu-
geben. Ich bin mit dem Spruch aufgewach-
sen: ,,Der zugegebene Fehler ist schon zur 
Hälfte verziehen’’! Ich gab es zu und habe 
dann wirklich gefühlt, daß die Strafe nur 
noch halb so schlimm war. Mein Bedauern 
wog viel. Wenn sie sahen, daß ich wegen 
des Vorfalls zu traurig war, da... geschah 
mir nichts. Ich habe sie nur zueinander sa-
gen hören: ,,Laß sie in Ruhe, warum sollten 
wir sie auch noch ausschimpfen, schau nur 
wie traurig sie ist...’’ 

3. Was habt ihr vom Charakter, 
Wesen und von der Art das Leben zu 
verstehen und von der Weisheit der 
Mutter oder des Vaters geerbt? 

Andreea: die zig Schwächen welche ich 
nie müde werde zu beobachten, und mehr 
noch, anzuprangern – die stelle ich Tag für 
Tag um mich herum fest, wenn sie wie aus 
einem bodenlosen Sack in den unerwar-
tetsten Situationen hervorkommen, aber 
auch die löblichen Seiten. Die Kraft aus-
zuharren, zu akzeptieren. Den Enthusias-
mus geboren aus der Zuversicht, daß alles 
gut wird. Die Vergebung jenen gegenüber, 
welche aus Unwissenheit Fehler machen, 
eine Art ,,vergib ihnen, Herr, denn sie wis-
sen nicht, was sie tun’’. Gebe Gott das sie 
einmal auch meine werden!

Claudia: Wahrscheinlich vieles, 
mehr als ich glaube oder weiß. Meine El-
tern standen in ihrer Jugend der Kirche 
nicht nahe. So waren die Zeiten, so war 
meine Familie. Aber in dieser schweren 
Zeit in welcher ich aufgewachsen bin, 
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im rumänischen Kommunismus, ha-
ben meine Eltern einfach schön gelebt. 
Und ich zusammen mit ihnen! Diese 
Schönheit kam nicht von einem super-
reichlichen Lebensunterhalt, denn mei-
ne Eltern waren nie reich, sondern aus 
ihren Herzen. Meine Eltern waren und 
sind gute Menschen. Von ihnen habe ich 
Güte gelernt.

Oleksander: Von Mutter habe ich ei-
nen starken Charakter für den Kampf und 
die Ausdauer in schweren Situationen ge-
erbt, und ihre vernünftige Art zu denken.
Von Vater seine Spiritualität und Sensi-
bilität. Wenn ich das so sage, meine ich 
seine künstlerische, poetische Seele, die 
Gabe zu erzählen und noch mehr, die Mit-
menschen zum lächeln zu bewegen.

4. Was würdet ihr aus der Vergan-
genheit mit den Eltern ändern oder 
nochmal erleben wollen?  

Oleksander: Ich wünschte, meine El-
tern hätten statt der radikalen Methoden 

bei meiner Erziehung eher sanfter kom-
muniziert. Und ja, jeneMomente in denen 
wir zusammen gelacht haben würde ich 
gerne wiedererleben.

Claudia: Nichts! Ich glaube, daß mei-
ne Eltern in dem Moment, unter jenen 
Umständen, alles getan haben was sie 
konnten, damit ich schön aufwachse. 
Ich wünschte, ich wäre im Schoß der 
Kirche aufgewachsen. Aber ich verstehe 
sie, daß es nicht so war. Erstens wuss-
ten sie nicht, daß es so wichtig ist. Ihre 
Mütter konnten ihrerseit auch nur so-
viel tun. Die eine war eine Geflüchtete 
und mußte an einem fremden Ort, un-
ter fremden Menschen, mit zwei kleinen 
Kindern von vorne anfangen. Die ande-
re hat alleine drei Kinder großgezogen. 
Beide haben sich aber durch ihr eigenes 
Leben bekannt. Sie haben Christus in 
ihren Herzen und ihre Heime getra-
gen, auch wenn sie uns nichts von Ihm 
erzählt haben. Sie konnten nicht mehr 
gegen die Menschen und Zeiten kämp-
fen. Aber eins weiß ich. Alles, was sich 

Oleksandr samt Familie.
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meine Vorfahren in Beziehung zu Gott 
gewünscht haben, aber aus Unwissen-
heit oder Hilflosigkeit nicht machen 
konnten, dies ganze Kapital aus guten 
Vorsätzen habe ich wohl bekommen, 
als Blankoscheck. Gott hat mir geholfen 
und mich Nachhause gebracht. In Seine 
Kirche! Ich danke Dir, Gott! Ich danke 
auch euch allen, die ihr vor mir wart. 
Gott vergebe euch und erlöse euch!

Andreea: Den Hochmut. Das Fehlen 
von Interesse, von Zeit, von Ehrlichkeit. 
Das Fehlen von Verständnis. Die vermeint-

liche Überlegenheit. Undankbarkeit. Un-
zufriedenheit. Ungeduld. Unfolgsamkeit. 
Hil� osigkeit. Ihre materielle Armut, meine 
seelische Armut. All das hat sich so weit 
angesammelt, daß die aus den Fugen gera-
tene Waage ein beachtliches Gegengewicht 
verlangte. Als Ausgleich kam die Sozialar-
beit, die tägliche Arbeit mit bedürftigsten 
Menschen. Sie waren beladen von Sorgen 
oder Leiden, allen möglichen Mängeln. Mit 
ihnen kam mir aber alles einfacher vor: sie 
kamen, baten, bekamen und gingen. Ich 
erinnere mich an den Winter des Jahres 
2005, an Vasile..., er saß brav an der Fens-
terbank. Alle anderen kamen und gingen. 
Er saß wortlos auf der Bank, vom Mor-
gen bis zur Schließzeit. Er hat nichtmal 
ein Glas Wasser verlangt. Er wollte nicht 
stören – war nur ein einfacher Besucher. 
Zumindest als solcher hätte er das Recht 
auf einen herzlichen Empfang gehabt. Auf 
ein Zeichen der Freude. Er ho� te vermut-
lich, auch etwas zu bekommen wie so viele 
Unbekannte. Warum nicht, er war ja mein 
Vater. Vielleicht war er auch schweren Her-
zens in einen Fernbus gestiegen wie die 
anderen. Vielleicht sogar mit der Ho� nung 
zu � nden, wonach er suchte. Daß er repa-
rieren könne, was nie gut funktioniert hat. 
Daß er den Abstand löschen könne, indem 
er nicht nur einen Schritt, sondern über 
tausend Kilometer herkam. Er hat nichts 
verlangt, nichtmal ein Glas Wasser. Er saß 
auf der Bank und wartete auf ein Lächeln. 
Verspätet, aber ehrlich.

Claudia Cătană, geboren 1970, ist Zahn-
ärztin von Beruf, verheiratet und hat zwei 
Kinder. Nach ihrem Studium hat sie bei 
UMF Craiova als Universitäts-Assistentin 
gearbeitet. Sie wohnt seit 2001 in Mün-
chen, Deutschland. Hier hat sie sich der 
Berufung als Frau und Mutter gewidmet. 
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Sie meint, die Prüfungen und Herausfor-
derungen, welche sie im Familienleben zu 
bestehen hat, sind viel schwerer als alle 
Prüfungen aus der Ärztezeit. 

Andreea Gârlonţa, geboren 1970 in Buka-
rest, wohnt seit 2001 in München. Sie hat 
in Rumänien und  Deutschland studiert, 
und ist seit 2013 leitende Koordinatorin 
des Hilfswerks "Schiller 25 - Migrationsbe-
ratung Wohnungsloser" in München, einer 
Institution welche sich um sozial benach-
teiligte Menschen kümmert. Verheiratet 
mit Nicolae, welcher zwei Kinder aus ers-
ter Ehe mitbrachte, versucht sie, nicht nur 
eine gute Ehefrau, sondern diesen auch 
eine ideale Mutter zu sein. 

Oleksander Marksteder ist 1981 in der 
Ukraine geboren. Da er deutsche Wurzeln 
hat, emigrierte er mit seiner Familie im 
Jahr 2000 nach Deutschland. Während 

seines Studiums für Sportmanagement 
hat er seine zukünftige Frau Anca getrof-
fen, welche Rumänin ist, und sie 2004 ge-
heiratet. Er spricht � ießend Rumänisch 
und ist Teil der rumänischen orthodoxen 
Gemeinde in Berlin. 

Alle drei Interviewten sind Gott und der 
Kirche im Erwachsenenalter nahegekommen 
und freuen sich, den Sinn des Lebens in Be-
zug auf Gott gefunden zu haben. Außer ihrer 
kleinen leiblichen Familie ist ihnen auch die 
geistige Familie sehr wichtig, die Glaubens-
gemeinschaft, an welcher sie teilhaben, und 
sie freuen sich, auch andere wissen zu lassen, 
daß wir alle aus derselben Familie der Kinder 
Gottes stammen und, da wir denselben Vater 
haben, dazu berufen sind, in Brüderlichkeit 
und Liebe unter Seinem Schutz und Segen zu 
leben. 

Übersetzung: Sibylle Ciripoi

Eine christliche Ehe ist zwischen drei Personen geschlossen, und die geeinte 

Treue der Zwei gegenüber dem Dritten - Gott- bewahrt die beiden in einer 
wahren Einheit miteinander und mit Gott. Eigentlich ist es Christus selbst, 
der das Sakrament der Eheschließung vollzieht, doch tut er dieses so, daß er 

die beiden in sich selbst vereinigt, und als solcher bleibt er verbindende Mit-
telsperson zwischen ihnen. Wenn sie sich von ihm trennen, so wird auch ihre 

Gemeinschaft untereinander geschwächt.

[ Dumitru Stăniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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Bucuriile și provocările 
familiei numeroase

Interviu cu preoți și un psiholog din 
Mitropolie (realizat de ierom. Dr. Ioan 
Popoiu)

În anul dedicat pastorației părinților și 
copiilor putem să a� ăm mai multe nu doar 
despre activitățile catehetice care se desfă-
șoară în parohii cu cei tineri sau cu adulții. 
Noul preot, în mărturisirea de la hirotonie, 
își descrie responsabilitatea pastorală citând 
dintr-o epistolă paulină: „bine chivernisin-
du-și casa, având copii ascultători, cu toată 
bunăcuviinţa; căci dacă nu știe cineva să-și 
rânduiască propria lui casă, cum va purta 

grijă de Biserica lui Dumnezeu?“ (I Timotei 
3, 4-5). De aceea am considerat că un inter-
viu multiplu, realizat prin corespondență cu 
patru preoți și un psiholog având familii cu 
mulți copii, poate folosi ca sfat duhovnicesc 
pentru familiile tinere de azi. 

Părintele MariusGeorge Cristea este gălă-
țean și a sosit cu familia, în Germania, în 2012, 
lăsând în țară o frumoasă biserică din lemn în-
chinată Sfântului Atanasie Patelarie. Mai întâi 
preot la Bremen, apoi protopop al Germaniei de 
Nord, astăzi slujește în comunitățile din Vechta 
și Cloppenburg. Împreună cu soția sa, Nicoleta, 
au cinci fete: Rafaela, Maria, Ioana și Andreea, 
născute în România și mezina Iustina, venită 
pe lume în noua casă. Părintele a participat la 
interviu împreună cu doamna preoteasă, cău-
tând să dea răspunsurile împreună.

Părintele Marius împreună cu familia.
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Părintele Sebastian Emanuel Suciu a 
copilărit în Sfântu Gheorghe (Covasna), iar 
tinerețea și-a împărțit-o între Brașov (casa 
părintească), Sibiu (facultatea) și Târnăveni 
(primul loc de slujire). A venit în Germania în 
2009, slujind la Bonn, iar din 2014 la Ulm. 
Misiunea preoțească îi este � rească și nu 
degeaba, � ind, ca și doamna preoteasă Ma-
ria Natalia, vlăstare preoțești. Împreună au 
patru copii: Emanuel (21 ani), Nectarie (18 
ani) și Alexie (15 ani), cărora în Germania li 
s-a adăugat mezina Anastasia (6 ani).

Părintele DragoșAlexandru Cucuzel 
slujește din 2018 la Parohia „Sfântul Mu-
cenic Trifon și S� ntele Mucenițe Perpetua 
și Felicitas” din Nykøbing Mors, în partea 
de nord-vest a Danemarcei. Este din Vaslui, 
iar soția sa, din Huși. S-au întâlnit la Iași, în 
timpul facultății, în cadrul acțiunilor ASCOR 
și s-au căsătorit în 2013. Familia lor a fost 
binecuvântată de Dumnezeu cu bucuria do-
bândirii pruncilor Dimitrie (6 ani) gemenii 
Ioan și Filip (4 ani) și Ecaterina (2 ani).

Felix Bozian este psiholog în Stockholm. A 

venit aici din Iași, unde se a� ă toate rudele 
sale. A cunoscut-o pe Laura, viitoarea soție, 
în Ajunul Crăciunului și nu au așteptat mult 
până la Taina Cununiei. Împreună au cinci 
băieți: Adelin Andrei (18 ani), gemenii Da-
vid Mina și Gabriel Isac (11 ani), Luca Ilie (9 
ani) și Sava Macarie (3 ani).  Simte că pre-
zența în sânul „comunității euharistice”, care 
este „familia extinsă”, îi alină dorul de casă, 
de țară și de Hristos. 

Părintele VladCristian Manolache: este 
gălățean, matematician cu studii superioare 
tehnice. A îndrăgit însă teologia, predând prima 
dată religia ca profesor suplinitor și concomi-
tent urmând facultatea de pro� l, la București, 
încheiată în 2002. A intrat în preoție abia zece 
ani mai târziu, slujind de atunci în Hamburg. 
În timpul săptămânii este consultant în indus-
tria auto. S-a căsătorit cu Roxana-Florentina în 
2000 și au împreună 7 copii.

Faptul de a avea mulți copii, e re-
zultatul unei învățături de la cineva, 
pe care ați urmat-o, sau pur și simplu 
rezultatul � resc al lucrurilor?

PS Macarie alături de părintele Dragoș și familia sa, la botezul mezinei Ecaterina.
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P. Vlad: A avea mai mulți copii este acel 
„ceva” pe care l-am primit de la bunicii noș-
tri. Povestea vieții lor cu mulți copii, trecuți 
prin suferințe, război, lipsuri, dar cu o dra-
goste de viață de familie de neclintit este 
acel „ceva” cuibărit dintotdeauna în � ința 
noastră care a rodit în lacrima rugăciunii și 
binecuvântării unui duhovnic iscusit.

P. Marius: Ne-am dorit amândoi copii 
foarte mult și, încă de la început, ne-am 
construit relația noastră în jurul unei fa-
milii numeroase. Eu sunt singur la părinţi 
iar doamna preoteasă mai are doar un 
frate. La mine a fost și faptul că apreciam 
foarte mult familia unui preot la care mer-
geam la slujbe și care avea 5 copii. Pot spu-
ne ca „m-a inspirat”! 

P. Dragoș: Sincer nu știu să vă dau un 
răspuns potrivit. Aș zice că ambele varian-
te, combinate, în cazul nostru. Desigur că 
acest dar minunat al copiilor din familia 
noastră a venit ca un rezultat � resc al lu-
crurilor, așa ne-am dorit. Dacă privim la 
background-ul nostru familial și constat 
că din partea mea ambele perechi de bu-
nici au dobândit câte 4 copii, dar mai ales 
că părinții soției se trag din familii cu câte 
8 și 9 copii, cred că  purtăm  și amprenta 
unei  învățături și trăiri sănătoase. Bunicii 
au fost și reprezintă pentru noi întruparea 
icoanei autentice a familiei, un fel de ide-
al pe care cu smerenie și s� nțenie îl avem 
înaintea ochilor inimii. 

P. Sebastian: Nu este altceva decât su-
punerea � rească în fața moralei creștine și 
a bunului simț izvorât din valorile famili-
ei așa cum ai noștri le-au trăit de veacuri.
Copiii sunt darul lui Dumnezeu. Contează 
exemplul înaintașilor și lucrarea duhovni-
cilor în viața noastră.

Felix: E mai mult rezultatul � resc 

al lucrurilor. În contextul apropierii de 
Dumnezeu, omul intră într-o anumită 
rânduială transmisă de Tradiția vie a Bi-
sericii și care e un subiect aproape tabu în 
societatea zilelor noastre în mediile nebi-
sericești. În orice caz, experiența noastră 
e că această rânduială produce o apropi-
ere duhovnicească a soților, înmulțește 
dragostea și întărește încrederea recipro-
că.   

Responsabilitatea părintească față 
de copii e egală, congruentă, sau vor-
bim de griji diferite pentru mamă re-
spectiv tată? 

P. Marius: Responsabilităţile sunt îm-
părțite, facem totul împreună, ne consul-
tăm foarte des, ne completăm responsabi-
litățile și ne ajutăm reciproc.

P. Sebastian: E egală, dar ascendentul 
matern sau patern poate alterna în func-
ție de etapele de dezvoltare ale copiilor.

Felix: Este doar egală și congruentă, în 
niciun caz diferită, � indcă ambii părinți 
sunt răspunzători în primul rând de su-
� etele copiilor lor înaintea lui Dumnezeu 
și de soarta lor întru veșnicie! Cred cu tă-
rie că, pentru a ajunge la un echilibru și 
o armonie în familie, hotărârile și de cele 
mai multe ori opiniile legate de creșterea 
și educația copiilor trebuie să coincidă în-
tre soți. De aceea în familia noastră există 
sentimentul deplinei siguranțe a copiilor: 
dacă a zis ceva tata, atunci mama spune la 
fel și viceversa. 

P. Dragoș: Zic eu, la modul ideal poate, 
că ea ar trebui să aparțină ambilor părinți 
și aceștia să se completeze. Fiecare per-
soană este unică și de aceea zic că soții ar  
trebui să se ajute în purtarea acestui jug 
ușor și plăcut. Mi-am adus aminte de un 
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cuvânt al Preas� nțitului Macarie: „Iubirea 
răspunde la toate întrebările.” Așa este.

P. Vlad: Este ca în teorema lui Pitago-
ra: a² +b²=c², unde mama (a), tata (b) și co-
piii (c). Suma pătratelor responsabilități-
lor și iubirii mamei și tatălui este egală cu 
pătratul nevoilor și iubirii față de părinți 
a copiilor. 

Îi puteți iubi pe toți copiii în mod 
egal?

P. Sebastian: Pe copii îi iubești ca pă-
rinte la fel, dar nu te manifești la fel. Este 
aici și felul în care rezonezi cu alcătuirea 
lor interioară în circumstanțele diverse ale 
devenirii lor.

P. Marius: Da, ne iubim copiii în mod 
egal, fără nici o diferență ! Grija și atenția 
este distribuită diferit în funcție de nevo-
ile � ecăruia. 

P. Dragoș: Îmi vine în minte cuvân-
tul: „Deci dacă voi, răi � ind, știţi să daţi 
� ilor voștri daruri bune…” (Luca 11,13). 
Pare clișeu, dar cu toată sinceritatea vă 
pot spune că pe toți copiii îi iubim la fel, 
în mod egal.

Există mai multe moduri de a iubi? 

Felix: Sigur că nu toți părinții pot ex-
prima iubirea în același fel, dar e impor-
tant să încercăm să o exprimăm, chiar 
dacă avem o � re mai introvertită, suntem 
mai „duri” sau facem mai cu greu față stre-
sului. E bine să ne exprimăm concret iubi-
rea față de � ecare copil, în mod egal.

P. Dragoș: Modul de exprimare a iu-
birii poate fi diferit, aici intervenind alți 
factori externi. Aici intervine și partea 
„receptorului” - a celui care primește iu-

birea. Dar dacă ne referim strict la dra-
gostea către copii, ei o primesc așa cum 
este: cu multă bucurie și recunoștință. 
Sunt uimit de puterea lor de a o înmul-
ți. Dă-i unui copil  10 minute din timpul 
tău și el îți va da bucurie, amintiri pen-
tru o viață. 

P. Marius: Există doar un singur mod 
de a iubi: necondiționat! 

Care a fost cel mai greu moment de 
până acum în viața de familie?

P. Vlad: Cred că în viața familiilor cu 
mai mulți copii nu există cel mai greu mo-
ment, ci mai multe momente grele, pe 
care le depășim cu ajutorul bunului Dum-
nezeu.

P. Dragoș: Noi oamenii, de multe ori 
avem momente în care ne simțim nepu-
tincioși. Și zic eu că e bine ca uneori să 
� e așa, ca să nu ne punem încrederea în 
noi, ci în Dumnezeu (2 Cor. 1, 9). Pe de 
altă parte, cu inima plină de recunoștință 
și mulțumire zic că până acum nu am avut 
un moment greu, de cumpănă, în viața 
noastră ca familie. Mai ales acum, preot 
� ind, când am luat mai mult contact cu 
problemele oamenilor chiar pot spune că 
suntem ocrotiți.

P. Sebastian: Noi nu putem spune 
că avem mulți copii, însă pe lângă griji-
le materiale inerente unei case cu „mai 
multe guri”, dar care nu au fost prin pur-
tarea de grijă a lui Dumnezeu o piatră de 
poticnire, cel mai greu mi se pare împă-
carea părintelui în forul său interior cu 
gândul că deciziile lui și modul de abor-
dare a educației copiilor, este congruent 
cu voia lui Dumnezeu în destinul copii-
lor. Adică, cum ai gestionat libertatea ta 
și a lor.
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P. Marius: Momente grele au fost mai 
multe, dar cel mai greu și apăsător a fost-
pierderea unuia dintre ei.

Felix: Se întâmpla în 2015, după ce 
ne întorsesem cu toată familia dintr-un 
binecuvântat pelerinaj în Țara Sfântă. 
La grădinița unde mergeau copiii erau 
educatoare cu origini dintr-o parte a lu-
mii unde creștinismul e religie minorita-
ră și adeseori asuprită. De-a lungul tim-
pului am avut diferite conflicte cu aceste 
educatoare, care ne-au sugerat printre 
altele că lănțișoarele cu cruce de la gâtul 
copiilor pot să le afecteze grav integrita-
tea fizică, interzicându-ne să mai prac-
ticăm gesturile noastre creștinești. Deci 
mocnea o tensiune pe care o resimțeam 
atât eu, cât și soția. Dar cuvintele care 
au declanșat întreaga potențială dramă 
au fost rostite de soția mea. Fiind iarnă 
și temperatura foarte scăzută, gemenii 
aveau haine mai groase, căciuli și fula-

re pe care uneori refuzau să le ia până 
la mașină. Remarca Laurei: „Dacă nu vă 
îmbrăcați îi voi spune lui tati” avea de 
fiecare dată efectul scontat. Însă pentru 
personalul de la grădiniță aceasta a con-
stituit un „avertizor ce putea semnala 
un posibil abuz”, astfel că au contactat 
de îndată serviciile suedeze de protecția 
copilului. Am fost convocat apoi la o șe-
dință în care mi s-au pus o mulțime de 
întrebări după care a urmat o perioadă 
de monitorizare atât la grădiniță, cât și 
acasă probabil - răstimp în care nu bă-
nuiam nimic din ce avea să se întâmple. 
Viața noastră decurgea normal și am 
reușit, cu voia lui Dumnezeu, să facem 
pelerinajul despre care vorbeam. Până la 
primirea acelui cumplit telefon. Eram la 
muncă și am mers instinctiv înspre gră-
diniță. Îmi amintesc faptul că drumul a 
durat o veșnicie. Între timp, din fericire 
și copiii fuseseră aduși înapoi la grădi-
niță, astfel că i-am întâlnit. Reprezen-

Părintele Dragoş la hirotonia sa întru diacon.
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tanții servicilor sociale mi-au spus că 
„șansa” mea a fost faptul că întrebările 
și răspunsurile adresate mie cu cu câteva 
luni înainte au coincis cu versiunea copi-
ilor, versiune pe care ei au fost obligați 
să o expună la sediul Poliției, în prezen-
ța a numeroși „specialiști”: psihologi, 
asistenți sociali, medici, polițiști și evi-
dent educatorii lor. Din documentul ofi-
cial și formal primit ulterior de la tribu-
nal am aflat că orice inadvertență între 
relatările noastre ne-ar fi adus nouă pă-
rinților o pedeapsă cu închisoarea între 
3 și 6 luni și plasarea copiilor în fami-
lii surogat. Dau slavă Preamilostivului 
Dumnezeu pentru purtarea Sa de grijă, 
dar în același timp mă copleșește gândul 
că alți părinți au fost nevoiți să treacă 
prin cumplite încercări legate de copiii 
lor și serviciile sociale din statele lor de 
reședință.

Ce faceți când simțiți că nu mai 
aveți putere de a merge mai departe 
din pricina prea multor provocări?

P. Marius: Ne rugăm! 

P. Sebastian: Din fericire astfel de mo-
mente sunt rare și nu ne cuprind simultan 
pe noi, părinții. Atunci ne susținem reci-
proc. Apoi avem și binecuvântarea unei 
familii cu fundamente morale solide și 
primim și de acolo suport, de toate feluri-
le. Cel mai important este însă ajutorul lui 
Dumnezeu prin ascultarea de duhovnic și 
prin rugăciune.

Felix: Eu le-aș numi mai degrabă „griji” 
decât „provocări”. Îmi amintesc începu-
turile vieții noastre aici pe tărâm scandi-
nav. Mă a� am aici de câteva luni și eram 
foarte deznădăjduit. Avusesem un statut 
foarte privilegiat în România și iată eram 
departe de casă, fără o stabilitate și mâh-

nit în urma unei întâmplări nefaste cu un 
angajator neserios.  Ei bine, la Liturghia 
din acea duminică s-a citit pericopa evan-
ghelică despre „grijile vieții”. Cuvântul lui 
Dumnezeu a fost copleșitor, tămăduitor 
și vindecător pentru mine atunci. „Toată 
grija cea lumească să o lepădăm” și ce va 
rândui Dumnezeu pentru � ecare dintre 
noi să � e bineprimit.  

P. Dragoș: Aș începe prin a spune că 
niciodată nu am simțit că eu personal am 
rezolvat ceva. Primul impuls ar trebui să 
� e întotdeauna rugăciunea. Întotdeau-
na Dumnezeu, Maica Domnului, S� nții, 
Preas� nțitul și colegii preoți, familia, pri-
etenii,  mi-au fost alături. În funcție de 
natura problemelor am cerut ajutor și cu 
mare mulțumire zic că l-am primit.Este o 
adevărată mângâiere să simți că tot timpul 
ai alături pe cineva, gata să îți sară în aju-
tor. Este o mare întărire faptul că Preas-
� nțitul Macarie ne poartă în rugăciune 
înaintea Maicii Domnului... Mie personal 
îmi este apropiat un acatist deosebit „Eu 
sunt cu voi și nimeni împotriva voastră” 
dar nu numai, rugăciunea înaintea acestei 
icoane a Preas� ntei care se păstrează în 
Paraclisul Episcopal din Stockholm a fost 
consemnată în cartea de rugăciuni editată 
de Episcopia noastră a Europei de Nord.

P. Vlad: Când simțim că nu mai avem 
putere pentru a merge mai departe spu-
nem „Doamne!” și su� ăm în � oarea de pă-
pădie. E uimitor să vezi pe cei dragi cum se 
alătură rând pe rând!

Faptul de a avea mulți copii poate �  
dat ca recomandare generală sau este 
o „harismă”, un dar special?

P. Marius: Cred că este o „harismă”, iar 
a avea mulți copii este mai mult decât o 
binecuvântare, dar în același timp și o gre-
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utate înmulțită cu numărul de copii. Tre-
buie să ai un „acel ceva” să poți gestiona o 
„mică obște”!

P. Dragoș: Grea întrebare. Desigur e 
un act de împreună-lucrare cu Dumne-
zeu dar și de mare responsabilitate. Eu 
zic, dacă este cu putință, să nu ne ferim 
de darurile lui Dumnezeu.  Pentru că în 
darurile Sale se ascunde o „cantitate” 
enormă de har și bunătate. Ce cutremu-
rător e gândul că noi oamenii, cei creați 
din preaplin de dragoste dumnezeiască, 
primim bucuria de a duce mai departe  
darul sacru al vieții! Întotdeauna un copil 
va aduce o mare binecuvântare � ecărei 
familii. Sigur că primii 4-5 ani sunt mai 
grei, însă vă mărturisesc că trec fără să 
îi simți. Copiii înmulțesc dragostea din-
tre noi, bucuria, momentele de împlinire, 
dau curaj de a merge mai departe, împli-
nesc mica biserică de acasă… după chipul 
Preas� ntei Treimi.

P. Sebastian: Rodirea pântecelui este 
un dar de la Dumnezeu. Se înscrie în datul 
� rii, dar este și efectul binecuvântării.De 
această binecuvântare sunt în general res-
ponsabili înaintașii. Aici vedem familii nu-
meroase în care harul a rodit îmbelșugat 
și urmașii au prosperat în toate aspectele 
vieții. A te supune voii lui Dumnezeu cu 
credință, a-L lăsa pe El să-ți plani� ce fami-
lia, cu nădejde că te va ajuta să o duci până 
la capăt, a te bucura de darul Său-copiii, 
care te învață în modul cel mai cuprinză-
tor și profund să iubești, este jertfa ini-
mii înfrânte și smerenia vieții, cea pe care 

Dumnezeu nu o va urgisi… Cealaltă cale 
este calea îngerească.

Felix: Cu mâhnire vă mărturisesc 
faptul că eu nu consider că am mulți co-
pii. Am să vă spun și de ce. Bunicii mei 
au avut câte 8-9 frați și încă nu am ajuns 
la măsura niciunuia dintre ei. Dar mul-
țumesc lui Dumnezeu pentru familia ex-
traordinară pe care o am, care îmi dă pu-
tere să merg mai departe indiferent de 
obstacolele întâlnite. Un stareț athonit 
mai înduhovnicit era cunoscut că dădea 
pelerinilor, de binecuvântare, și câte o 
„scatoalcă”. Primind odată pelerini, l-a 
întrebat pe unul: „Câți copii ai?” „Trei”, 
a răspuns mireanul. Replica bătrânului 
a venit la fel de neașteptat ca și „scato-
alca” ce a însoțit-o: „Trebuia să faci pa-
tru, ca să ai cine să îți poarte sicriul!”. 
Următorul pelerin, auzind dialogul și 
primind aceeași întrebare a răspuns cu 
satisfacție: „Patru, părintre, patru!”. Dar 
acesta nu fu scutit de o palmă după cea-
fă, însoțită de remarca: „Și crucea cine 
ți-o duce?” Copiii sunt un balsam pentru 
suflet și adevărata moștenire pe care o 
lăsăm în lume. 

P. Vlad: Când planeta familiei primului 
„Mic Prinț” născut se rotește în sensul in-
vers al acelor de ceasornic, Bunul Dumne-
zeu mereu cu delicatețe și multă dragoste 
îl trimite și pe cel de-al doilea „Mic Prinț” și 
pe al treilea „Mic Prinț” și tot așa, până când 
planeta vieții de familie capătă mișcarea � -
rească de rotație în jurul axei sale și mișcarea 
existențială în jurul lui Dumnezeu.
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Die Freuden und Heraus
forderungen in der 
Großfamilie

Interview mit Priestern und einem 
Psychologen von unseren Metropolie
(von Hierom. Dr. Ioan Popoiu)

In dem Jahr, das der Seelsorge für Eltern 
und Kinder gewidmet ist, können wir vieles 
nicht nur über die katechetischen Tätigkei-
ten mit jungen Menschen oder Erwachsenen 
erfahren, die in den Pfarreien  statt� nden. 
Im Bekenntnis zur Weihe ernennt der  Pries-
teranwärter seine pastorale Verantwortung 
unter Berufung auf einen Brief des Hl.  Pau-
lus: „Er muss seinem eigenen Haus gut vor-
stehen, seine Kinder in Gehorsam und allem 
Anstand erziehen. Wenn einer seinem eige-
nen Haus nicht vorstehen kann, wie soll der 
für die Kirche Gottes sorgen?” (1 Tim 3,4-
5). Aus diesem Grund wurde erachtet, dass 
ein Mehrfachinterview, das durch Korres-
pondenz mit vier Priestern und einem Psyc-
hologen - jeweils Familienoberhäupter mit 
vielen Kindern - geführt wird, als geistlicher 
Rat für die jungen Familien von heute gel-
ten kann.

Vater Sebastian Emanuel Suciu wuchs 
in Sankt Georgen (Covasna) auf und erlebte 
seine Jugend in Brașov/Kronstadt (seinem 
Elternhaus), Sibiu/Hermannstadt (Studi-
um) und Târnăveni/Sankt Martin (erste 
Pfarrgemeinde). Er kam 2009 nach Deutsch-
land und diente in Bonn; seit 2014 in Ulm. 
Seine geistliche Berufung liegt ihm - aus gu-
tem Grund: Er stammt, wie seine Ehefrau 
Maria Natalia aus einer Priesterfamilie. 
Zusammen haben sie vier Kinder: Emanuel 
(21), Nectarie (18) und Alexie (15), zu wel-
chen sich in Deutschland das Nesthäkchen 
Anastasia (6) dazugesellte. 

Vater DragoșAlexandru Cucuzel dient 
seit 2018 in der Gemeinde „Heiliger Mär-
tyrer Tryphon und Heilige Märtyrerinnen 
Perpetua und Felicitas“ in Nykøbing Mors 
im Nordwesten Dänemarks. Er ist aus Vaslui 
und seine Frau ist aus Huși. Sie trafen sich 
während des Studiums in Jassy im Rahmen 
der Veranstaltungen des christlichen Studen-
tenbundes ASCOR und heirateten 2013. Ihre 
Familie wurde von Gott mit den Kindern Di-
mitrie (6), den Zwillingen Ioan und Filip (4) 
sowie Ecaterina (2) gesegnet.

Felix Bozian ist Psychologe in Stockholm. 
Er landete dort aus Jassy kommend, wo 
all seine Verwandten leben.  Er traf Lau-
ra, seine zukünftige Frau an einem Heilig-
abend und sie warteten nicht lange bis sie 
den heiligen Bund der Ehe schlossen. Sie 
haben gemeinsam fünf Söhne: Adelin An-
drei (18), die Zwillinge David Mina und 
Gabriel Isac (11), Luca Ilie (9) und Sava 
Macarie (3). Er spürt, dass seine Anwe-
senheit in der „eucharistischen Gemein-
schaft”, der „Großfamilie” seine Sehnsucht 

Vater Sebastian und seine Familie zum Geburtstag 
von Alexie.
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nach Heimat, nach Rumänien und nach 
Christus lindert. 

Vater VladCristian Manolache ist ein 
Galatzer; ein Mathematiker mit höherer 
technischer Ausbildung. Er verliebte sich in 
die � eologie, unterrichtete zum ersten Mal 
Religion als Aushilfslehrer und besuchte 
gleichzeitig die � eologische Fakultät in Bu-
karest (Abschluss 2002). Er trat erst zehn 
Jahre später in das Priestertum ein und 
dient seitdem in Hamburg. Unter der Woche 
ist er Berater in der Automobilindustrie. Er 
heiratete Roxana-Florentina im Jahr 2000; 
sie schenkte ihm 7 Kinder.

Ist die Tatsache, viele Kinder zu 
haben, ein von Ihnen befolgter Rat, 
oder ist es einfach der natürliche Lauf 
der Dinge?

P. Vlad: Viele Kinder zu haben ist das 
besondere „Etwas”, das wir von unse-
ren Großeltern erhielten. Ihre Lebens-
geschichte mit vielen Kindern, die durch 
Leiden, Krieg, Entbehrungen gingen, 
doch mit einer unerschütterlichen Liebe 
zum Familienleben ist dieses „Etwas”, für 
immer in unser Wesen eingebettet, das in 
den Tränen des Gebets und des Segens ei-
nes erfahrenen Beichtvaters fruchtete.

P. Marius: Wir wollten beide sehr ger-
ne Kinder und gestalteten von Anfang an 
unsere Beziehung als eine Großfamilie. 
Ich bin ein Einzelkind und meine Frau hat 
nur noch einen Bruder. Hinzu kommt für 
mich die Tatsache, dass ich die Familie ei-
nes Priesters, zu dem ich zu den Gottes-
diensten ging und der 5 Kinder hatte, sehr 
schätzte. Ich kann sagen, dass er mich „in-
spirierte”!

P. Dragoș: Ehrlich gesagt kenne ich 
nicht die richtige Antwort. In unserem Fall 

haben wohl beide Varianten mitgewirkt. 
Sicher war dieser wunderbare Kinderse-
gen in unserer Familie der natürliche Lauf 
der Dinge, so wie wir ihn uns wünschten. 
Wenn wir unseren familiären Hinter-
grund ansehen und feststellen, dass mei-
nerseits beide Großelternpaare jeweils 4 
Kinder bekamen, aber insbesondere, dass 
die Eltern meiner Frau aus Familien mit 
8 und 9 Kindern stammen, so denke ich, 
dass wir auch die Früchte einer gesunden 
Erziehung fürs Leben tragen. Die Großel-
tern waren und sind für uns die Verkörpe-
rung der wahren Familienikone, eine Art 
Ideal, das wir mit Demut und Heiligkeit 
vor den Augen des Herzens haben.

P. Sebastian: Es ist nichts anderes als 
die natürliche Befolgung der christlichen 
Moral und des gesunden Menschenver-
standes, wie sie unsere Ahnen seit Gene-
rationen in ihren Familien lebten. Kinder 
sind ein Geschenk Gottes. Wichtig sind 
das Beispiel der Vorfahren und das Wir-
ken der Geistlichen in unserem Leben.

Felix: Es ist eher der natürliche Lauf 
der Dinge. Durch die Annäherung an Gott 
tritt der Mensch in eine bestimmte Ord-
nung ein, die von der lebendigen Überlie-
ferung der Kirche übermittelt wird und in 
der heutigen Gesellschaft in nichtkirch-
lichen Medien fast ein Tabuthema ist. 
Überhaupt lautet unsere Erfahrung, dass 
diese Ordnung zu einer geistigen Nähe der 
Ehepartner führt, die Liebe vervielfacht 
und das gegenseitige Vertrauen stärkt.

Ist die elterliche Verantwortung 
für die Kinder gleich, kongruent, oder 
sprechen wir über unterschiedliche 
Sorgen der Mutter und des Vaters? 

P. Marius: Die Verantwortlichkeiten 
sind verteilt; wir machen alles zusammen, 
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wir beraten uns sehr oft, ergänzen unsere 
Verantwortlichkeiten und helfen uns ge-
genseitig.

P. Sebastian: Sie ist gleich, aber die 
mütterliche oder väterliche Einwirkung 
kann je nach Entwicklungsstadium der 
Kinder variieren.

Felix: Sie ist bloß gleich und kon-
gruent, keineswegs verschieden, denn 
beide Elternteile sind in erster Linie für 
die Seelen ihrer Kinder vor Gott und 
für ihr ewiges Schicksal verantwortlich! 
Ich bin der festen Überzeugung, dass 
die Entscheidungen und meistens auch 
die Meinungen in Bezug auf die Kin-
dererziehung zwischen den Ehepart-
nern übereinstimmen müssen, um ein 
Gleichgewicht und eine Harmonie in 
der Familie zu erreichen. Deshalb haben 
in unserer Familie die Kinder ein Gefühl 

der völligen Sicherheit: Wenn der Vater 
etwas sagt, dann sagt die Mutter dassel-
be und umgekehrt.

P. Dragoș: Im Idealfall, denke ich, soll-
te sie zu beiden Elternteilen gehören; die-
se sollten sich ergänzen. Jeder Mensch ist 
einzigartig und deshalb glaube ich, dass 
Eheleute sich gegenseitig helfen sollten, 
dieses leichte und angenehme Joch zu 
tragen. Mir fällt ein Satz  des Bischofs 
Macarie ein: „Die Liebe beantwortet alle 
Fragen.” Das stimmt.

P. Vlad: Es ist wie im Satz des Pytha-
goras: a² + b² = c², mit Mutter (a), Vater 
(b) und Kinder (c). Die Summe der Quad-
rate der Verantwortung und der Liebe von 
Mutter und Vater entspricht dem Quadrat 
der Bedürfnisse und der Liebe der Kinder 
zu den Eltern.

 Vater Vlad und seine Familie bei der Taufe von Efrem.
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Können Sie alle Kinder gleich lie-
ben?

P. Sebastian: Als Elternteil liebt man 
seine Kinder gleich, aber man drückt sich 
verschieden aus.  Man schwingt ja mit ih-
rer inneren Zusammensetzung unter den 
verschiedenen Umständen ihres Werdens 
mit.

P. Marius: Ja, wir lieben unsere Kinder 
gleichermaßen, ohne Unterschied!  Obhut 
und Aufmerksamkeit werden je nach Be-
darf unterschiedlich gewährt.

P. Dragoș: Mir kommt dieser Satz in 
den Sinn: „Wenn nun ihr, die ihr böse 
seid, euren Kindern gute Gaben zu geben 
wisst…” (Lk 11,13). Es klingt wie ein Kli-
schee, aber ich meine ganz ehrlich dass 
wir alle Kinder gleichermaßen lieben.

Gibt es mehrere Arten zu lieben? 

Felix: Natürlich können nicht alle El-
tern ihre Liebe auf die gleiche Weise aus-
drücken, doch es ist wichtig zu versuchen 
sie auszudrücken, auch wenn wir introver-
tierter, „härter” sind oder es uns schwerer 
fällt mit Stress umzugehen. Es wäre gut, 
unsere Liebe zu jedem Kind gleicherma-
ßen konkret auszudrücken.

P. Dragoș: Die Art, seine Liebe auszu-
drücken kann unterschiedlich sein; hier 
greifen andere äußere Faktoren ein. Die 
Seite des „Empfängers” – desjenigen, der 
die Liebe empfängt – wirkt auch mit ein. 
Wenn wir uns aber streng auf die Liebe der 
Kinder beziehen: Sie empfangen sie so, wie 
sie ist: mit viel Freude und Dankbarkeit. 
Ich bin erstaunt über ihre Fähigkeit, sie zu 
vervielfachen. Schenke einem Kind 10 Mi-
nuten deiner Zeit und es wird dir ein Leben 
lang Freude und Erinnerungen spenden.

P. Marius: Es gibt nur einen Weg zu 
lieben: bedingungslos!

Was war der bisher schwierigste 
Moment im Familienleben?

P. Vlad: Ich glaube, dass es im Leben 
von kinderreichen Familien nicht den 
schwierigsten Moment gibt, sondern eher 
schwierigere Momente, die wir mit Hilfe 
des lieben Gottes überwinden.

P. Dragoș: Wir Menschen haben oft 
Momente, in denen wir uns machtlos 
fühlen. Und es ist auch gut so, denke ich, 
damit wir unser Vertrauen nicht auf uns 
selbst setzen, sondern auf Gott (2Kor 
1,9). Andererseits kann ich mit einem 
Herzen voller Dankbarkeit sagen, dass wir 
bis jetzt keinen schwierigen, keinen kriti-
schen Moment in unserem Familienle-
ben hatten. Besonders jetzt, wenn ich als 
Priester einen besseren Kontakt zu den 
Problemen der Menschen habe kann ich 
behaupten, dass wir beschützt sind.

P. Sebastian: Wir können zwar nicht 
sagen, dass wir viele Kinder haben, aber 
zusätzlich zu den materiellen Sorgen, die 
einem Haus mit „vielen Mündern” inne-
wohnen – Sorgen, die trotzdem, durch 
Gottes Obhut, kein Stolperstein waren – 
scheint mir am schwierigsten, wie der El-
ternteil seine Gedanken, seine Entschei-
dungen zur Kindererziehung mit dem 
Willen Gottes in Einklang bringt. Das 
heißt, wie er mit seiner und ihrer Freiheit 
umging.

P. Marius: Es gab viele schwierige 
Momente; der schwierigste und bedrü-
ckendste war der Verlust eines Kindes.

Felix: Es geschah 2015, nachdem wir 
mit der ganzen Familie von einer gesegne-



� ema

52      Nr. 28/2020

Die Seelsorge von Eltern und Kidern

ten Pilgerreise ins Heilige Land zurückkehr-
ten. Im Kindergarten, in dem die Kinder 
gingen, stammten die Erzieherinnen aus 
einem Teil der Welt in dem das Christen-
tum als Minderheit oft unterdrückt wird. 
Im Laufe der Zeit hatten wir verschiedene 
Kon� ikte mit diesen Erzieherinnen, die 
uns unter anderem andeuteten, dass die 
Kreuzketten am Hals unserer Kinder ihre 
körperliche Unversehrtheit ernsthaft be-
einträchtigen könnten und uns verboten, 
unsere christlichen Gesten zu praktizieren. 
Folglich lag eine Spannung in der Luft, die 
sowohl meine Frau als auch ich fühlten. Die 
Worte, die das gesamte potenzielle Drama 
auslösten, wurden von meiner Frau ausge-
sprochen. Es war ein sehr kalter Winter und 
die Zwillinge trugen dickere Kleidung, Müt-
zen und Schals, die sie manchmal nicht bis 
zum Auto anziehen wollten. Lauras Bemer-
kung: „Wenn ihr euch nicht anzieht, sage 
ich es Vati” hatte immer den erwarteten 
E� ekt. Für das Kindergartenpersonal war 
dies jedoch eine „Warnung, die auf einen 
möglichen Missbrauch hinweisen könnte”, 

weshalb sie sich sofort an den schwedischen 
Kinderschutz wandten. Ich wurde dann zu 
einem Tre� en eingeladen, bei dem mir viele 
Fragen gestellt wurden, gefolgt anscheinend 
von einer Zeit der Überwachung sowohl im 
Kindergarten als auch zu Hause -  während 
dieser Zeit ahnte ich nichts von dem, was 
passieren würde. Unser Leben verlief nor-
mal und wir scha� ten es, mit Gottes Hilfe 
die erwähnte Pilgerreise zu machen. Bis zu 
diesem schrecklichen Anruf. Ich war auf der 
Arbeit und ging instinktiv in den Kinder-
garten. Ich erinnere mich, dass der Weg eine 
Ewigkeit dauerte. In der Zwischenzeit wur-
den die Kinder glücklicherweise zurück in 
den Kindergarten gebracht, also traf ich sie. 
Die Vertreter der Sozialdienste sagten mir, 
dass mein „Glück“ darin bestand, dass mei-
ne Antworten auf Fragen, die einige Monate 
zuvor an mich gerichtet wurden, mit denen 
der Kinder übereinstimmten, die sie im Po-
lizeipräsidium in Anwesenheit vieler „Ex-
perten” abgeben mussten: Psychologen, So-
zialarbeiter, Ärzte, Polizisten und natürlich 
ihre Erzieherinnen. Aus dem förmlichen, of-

Bischof Macarie und Familie Bozian bei der Taufe von Sava Macarie.
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� ziellen Dokument, das später vom Gericht 
erhalten wurde fanden wir heraus, dass die 
kleinste Ungereimtheit zwischen den Ant-
worten uns Eltern eine Haftstrafe von 3 
bis 6 Monaten und die Unterbringung der 
Kinder in Ersatzfamilien eingebracht hätte. 
Ich preise den barmherzigen Gott für Seine 
Fürsorge, aber gleichzeitig bin ich überwäl-
tigt vom Gedanken dass auch andere Eltern 
schreckliche Prüfungen für ihre Kinder sei-
tens der sozialen Dienste ihrer Wohnstaa-
ten ertragen mussten.

Was tun Sie, wenn Sie das Gefühl 
haben, aufgrund zu vieler Herausfor-
derungen nicht mehr nach vorne bli-
cken zu können?

P. Marius: Wir beten!

P. Sebastian: Glücklicherweise sind 
solche Momente selten und erreichen 
uns Eltern nicht gleichzeitig. Dann unter-
stützen wir uns gegenseitig. Ferner sind 
wir als Familie mit soliden moralischen 
Grundlagen gesegnet und erhalten auch 
so Unterstützung. Das Wichtigste ist je-
doch Gottes Hilfe durch geistlichen Ge-
horsam und Gebet.

Felix: Ich würde sie eher „Sorgen” als 
„Herausforderungen” nennen. Ich erin-
nere mich an die Anfänge unseres Lebens 
hier in Skandinavien. Ich war erst seit ein 
paar Monaten hier und sehr ho� nungs-
los. In Rumänien hatte ich einen ziemlich 
privilegierten Status und hier war ich weit 
weg von zu Hause, entwurzelt und trau-
rig über einen unglücklichen Vorfall mit 
einem unseriösen Arbeitgeber. Nun, bei 
der Liturgie an jenem Sonntag wurde die 
evangelische Perikope von den „Sorgen 
des Lebens” gelesen. Gottes Wort erwies 
sich als überwältigend, heilend und stär-
kend für mich. „Alle weltlichen Sorgen 

lasst uns ablegen” und empfangen, was 
Gott uns zudenkt.  

P. Dragoș: Eingangs möchte ich sagen, 
dass ich nie das Gefühl hatte, persönlich 
etwas geleistet zu haben. Der erste Impuls 
sollte immer das Gebet sein. Gott, die Mut-
ter Gottes, die Heiligen, der Hochgeweihte 
und die Priesterkollegen, die Familie, die 
Freunde waren stets an meiner Seite. Ab-
hängig von der Art der Probleme bat ich 
dann um Hilfe und bin sehr froh, dass ich 
sie erhielt. Es ist ein echter Trost zu fühlen, 
dass man immer  jemanden hilfsbereit ne-
ben sich hat. Es ist sehr beruhigend zu wis-
sen, dass Bischof Macarie uns im Gebet vor 
der Mutter Gottes trägt ... Mir persönlich 
liegt ein besonderer Akathistos sehr am 
Herzen, „Ich bin bei euch und niemand ist 
gegen euch”, aber nicht nur dieser; das Ge-
bet vor dieser Ikone der Allheiligen Gottes-
mutter, die in der Bischofskapelle in Stock-
holm aufbewahrt wird, wurde in dem von 
unserer Diözese Nordeuropa verö� entlich-
ten Gebetbuch festgehalten.

P. Vlad: Wenn wir das Gefühl haben, 
dass uns die Kraft fehlt, um weiterzuma-
chen, rufen wir: „Herr!” und pusten in 
die Löwenzahnblume. Es ist erstaunlich, 
wie sich unsere Lieben nacheinander an-
schließen!

Viele Kinder zu haben, kann man 
als allgemeine Empfehlung gelten 
lassen, oder ist es ein „Charisma”, ein 
besonderes Geschenk?

P. Marius: Ich denke, es ist ein „Cha-
risma”; viele Kinder zu haben ist mehr als 
ein Segen, doch gleichzeitig ein Erschwer-
nis, multipliziert mit der Anzahl der Kin-
der. Man braucht das besondere „Etwas”, 
um eine „kleine Gemeinde” verwalten zu 
können!
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P. Dragoș: Eine schwere Frage. Es ist 
natürlich ein Akt des Zusammenwirkens 
mit Gott, aber auch von großer Verant-
wortung. Wenn möglich, lasst uns Gottes 
Gaben nicht ausschlagen. Denn in Seinen 
Gaben ist eine enorme „Menge” an Gnade 
und Güte verborgen. Wie bewegend ist der 
Gedanke, dass wir, die aus Gottes über-
� ießender Liebe gescha� ene Menschen 
die Freude haben, das heilige Geschenk 
des Lebens weiterzugeben! Ein Kind wird 
jeder Familie immer einen großen Segen 
bringen. Gewiss sind die ersten 4-5 Jah-
re schwieriger, aber ich versichere Ihnen, 
dass sie wie im Flug vergehen werden. Die 
Kinder vervielfachen die Liebe zwischen 
uns, die Freude, die Momente der Erfül-
lung; sie geben Mut, weiterzumachen; sie 
erfüllen die kleine Kirche zu Hause … nach 
dem Abbild der Allerheiligsten Dreiheit.

P. Sebastian: Die Frucht des Mutter-
leibs ist ein Geschenk Gottes. Es ist Teil 
der Natur, aber auch Wirkung des Segens. 

Die Ahnen sind in der Regel für diesen 
Segen verantwortlich. Es gibt hier viele 
Familien, in denen die Gnade reichlich 
Früchte trug und deren Nachkommen in 
allen Lebensbereichen erfolgreich waren. 
Gottes Willen im Glauben zu folgen; Ihn 
unsere Familien planen zu lassen, in der 
Ho� nung, dass Er uns bis ans Ende hilft; 
sich an Seinen Gaben zu freuen - den 
Kindern, die uns auf die tiefste, umfas-
sendste Weise belehren, ist das Opfer des 
zerschlagenen Herzens und die Demut 
des Lebens, das Gott nicht verschmähen 
wird... Der andere Weg ist der Engelsweg 
(des Mönchtums).

Felix: Ich muss leider gestehen, dass ich 
in meinen Augen nicht viele Kinder habe. 
Ich sage auch, warum. Meine Großeltern 
hatten 8-9 Geschwister und das scha� te 
ich noch nicht. Aber ich danke Gott für 
meine außergewöhnliche Familie, die mir 
die Kraft gibt, weiterzugehen, auf welche 
Hindernisse ich auch stoßen mag. Ein be-

Pfr. Sebastian Suciu mit seiner Familie.
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gnadeter Staretz vom Heiligen Berg Athos 
war dafür bekannt, dass er den Pilgern 
als Segen manchmal eine „Ohrfeige” gab. 
Einmal fragte er einen ihn besuchenden 
Pilger: „Wie viele Kinder hast du?” „Drei”, 
antwortete dieser. Die Antwort des al-
ten Mannes kam so unerwartet wie die 
„Ohrfeige”, die sie begleitete: „Du musst 
vier Kinder bekommen, damit sie später 
deinen Sarg tragen können!” Der nächste 
Pilger, der den Dialog hörte und dieselbe 
Frage erhielt, antwortete zufrieden: „Vier, 
Vater, vier!” Aber auch er entging nicht 
dem Schlag auf den Nacken, begleitet 
von der Bemerkung: „Und wer trägt dein 

Kreuz?” Kinder sind ein Balsam für die 
Seele und das wahre Erbe, das wir in der 
Welt hinterlassen. 

P. Vlad: Wenn sich der Familienplanet 
des erstgeborenen „kleinen Prinzen” gegen 
den Uhrzeigersinn dreht, sendet Gott stets 
mit Zartheit und viel Liebe den zweiten 
„kleinen Prinzen” und den dritten „kleinen 
Prinzen” und so weiter, bis der Planet des 
Familienlebens die natürliche Drehbewe-
gung um die eigene Achse und die existen-
zielle Bewegung um Gott erlangt.

Übersetzung: Călin Ho� mann

Um eine vollkommene Ehe zu sein, trägt sie eine vollkommene Liebe in 

sich. Darum muß sie unaufl öslich sein. Die Ehe trug also von Anfang an die 
Attribute der Einheit und der Unaufl öslichkeit. Der Mann besaß in der voll-
kommenen Vereinigung mit der einen Frau alles, was ihn ergänzte, in voll-
ständiger Weise; und fü r die Frau gilt das gleiche. Das Wechseln von der 
Verbindung mit einer Frau zu einer anderen oder einer Frau von der Verbin-
dung mit einem Mann zu einem anderen verschaff t keinem der beiden die 
volle Ergänzung in vollkommener Vereinigung. Das Weibliche wird in seiner 
völligen, fü rs ganze Leben geltenden Hingabe ständig gesucht, ohne jemals 
ganz gefunden zu werden, und für das Männliche gilt dieses ebenso. Jede 
Hälfte bleibt ein mehr oder weniger unvollendetes Individuum, und darum 
letztich auch mehr oder weniger einsam. 

Die vollkommene Vereinigung eines Mannes mit einer Frau, die einer voll-
endeten Liebe entspricht, ist unaufhebbar. Denn jeder hat im anderen nicht 

ein Objekt gefunden, dessen Befriedigungsmöglichkeiten begrenzt sind, und 
das sich als Person verbirgt, wenn es als Objekt behandelt wird, sondern eine 
Person, die unerschöpfl ich und ewig neu ist in der Fähigkeit und Phantasie 
ihrer Selbsthingabe.

[ Dumitru Staniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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Tatăl meu, preotul

Ioana Bălău

Viaţa mea ca � ică de preot a fost o bi-
necuvântare și o provocare în acelaș timp. 
A fost diferită faţă de viaţa celorlalţi copii 
prin simplul fapt că am crescut în curtea 
bisericii, aproape de biserică, de slujbele 
și activităţile bisericești. Acest lucru mi-a 
marcat întreaga mea existenţă. Deoarece 
tatăl meu era implicat în parohie, dorin-
ţa mea de copil era de a petrece mai mult 
timp cu el, de a-l avea aproape, acest lu-
cru m-a determinat să mă implic mai mult 
cu drag în activităţile pe care le organiza   
pentru tineri (ora de religie, școala româ-
nească, tabere în scopul formării duhov-
nicești) și pentru adulţi (repetiţii pentru 
cor, activităţi reprezentative la zilele ora-
șului, conferinţe, seri duhovnicești). Prin 
toate aceste experienţe am învăţat foarte 
multe lucruri prin puterea exemplului său 
și în primul rând prin capacitatea de a ar-
moniza rolurile lui de preot, duhovnic și 
tată. Experienţa aceasta m-a format și mă 
formează în continuare � indu-mi de folos 
și în munca mea profesională de asisten-
tă socială. Cel mai mult mi-au rămas în-
sămânţate următoarele valori: blândeţea, 
răbdarea, bucuria, dăruirea, claritatea, 
simplitatea și continuitatea în lucrul înce-
put. Îmi doresc ca, o dată cu trecerea tim-
pului și cu ajutorul bunului Dumnezeu, să 
îmi însușesc și eu aceste valori frumoase. 
De la tatăl meu cred că am moștenit umo-
rul, creativitatea, dragostea pentru tradi-
ţie și felul de a gândi structurat. 

Prin faptul de a �  � ică de preot, trăind 
foarte mult în viaţa bisericii, acest lucru 
m-a păzit de multe situaţii cu urmări ne-
gative. Privind în trecut realizez avantajul 
de a �  activă în viaţa bisericii, acest lucru 
a fost o mare binecuvântare su� etului 

meu. Însă ţin minte că atunci, mai ales în 
adolescenţă, mi-a fost uneori greu să mă 
împac cu faptul că eu și familia mea sun-
tem „altfel”. Până la urmă au fost oame-
nii din jurul nostru care îmi transmiteau 
sentimentul că suntem „altfel” (unii ne 
vedeau � ind deosebiţi, alţii ne priveau a 
�  ciudaţi, străinii în general). Ca și � ică 
de preot mă confruntam la biserică sau 
în curtea bisericii destul de des cu curio-
zitatea neplăcută a oamenilor. Dorinţa de 
a a� a cât mai multe despre viaţa noastră a 
transformat nu destul de rar viaţa noastră 
într-una publică. Eu însă simţeam nevoia 
de-avea și noi, ca și familie, un spaţiu pri-
vat al nostru, ferit de părerile și judecăţile 
oamenilor. Ţin minte, cu greu am reușit să 
mă obișnuiesc mai ales în adolescenţă cu 
această lipsă de intimitate. 

De asemenea ne era greu să ne organi-
zăm vacanţele împreună cu părinţii deoa-
rece tata nu putea să lipsească de la s� n-
tele slujbe. Așa că tata ne ducea cu mașina 
în România la bunica, stătea câteva zile 
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cu noi după care trebuia să se întoarcă în 
Germania, noi rămânând până la sfârșitul 
vacanţei când venea din nou să ne ia. 

În adolescenţă îmi doream foarte mult 
să întâlnesc prieteni sau oameni frumoși 
cu care să împărtășesc valorile credinţei și 
ale culturii românești iar acest lucru a fost 
cumva greu de realizat având în vedere fap-
tul că eram într-o ţară străină de valorile și 
tradiţiile noastre strămoșești iar în comu-
nitatea bisericească cadrul pentru tineri 
de vârsta mea era încă în formare. Dacă 
nu i-aș �  avut pe fraţii mei și pe sora mea, 
probabil că m-aș �  simţit destul de singură, 
însă bunul Dumnezeu S-a îngrijit de toate. 
Situaţiile neplăcute le-a compensat trimi-
ţându-mi la mare nevoie câte o prietenă în 
cale, care mă înțelegea și cu care puteam să 

împărtășesc valori frumoase. 
Fetelor de preot și tinerilor în general 

aș dori să le pun la inimă, să ţină aproape 
de biserică chiar și implicându-se, astfel 
vor putea avea o viaţă frumoasă pe care nu 
o vor regreta și șansa de a întâlni prieteni 
adevăraţi.

Ioana Bălău (născ. Anghel) este asistent 
social și educatoare la o grădiniță în apropie-
re de O� enbach, acolo unde părintele Ștefan 
slujește ca preot. Mulți tineri o cunosc pentru 
implicarea sa în organizarea multor întâlniri 
ATORG locale sau generale. Prietenii i-au 
fost aproape în 8 septembrie 2020, când s-a 
cununat cu Alexandru.

Mein Vater, der Pfarrer

Ioana Bălău

Mein Leben als Pfarrerstochter war ein 
Segen aber auch eine Herausforderung 
zugleich. Es war schon alleine dadurch 
anders als das der Anderen, weil ich im 
Hof der Kirchengemeinde aufgewachsen 
bin, nahe der Kirche, der Gottesdienste 
und der kirchlichen Aktivitäten. Diese 
Dinge haben mein ganzes Dasein geprägt. 
Da mein Vater in der Gemeinde einbezo-
gen war, war es stets mein Wunsch viel 
Zeit mit ihm zu verbringen. Dies bewegte 
mich dazu mich in die Veranstaltungen, 
die er für die Jugend (Religionsunter-
richt, rumänische Schule, geistliche Frei-
zeiten) und Erwachsene (Chorunterricht, 

repräsentative Aktivitäten bei Feierlich-
keiten der Stadt, Konferenzen, geistliche 
Diskussionsabende) organisierte, einzu-
bringen. In all der hier gesammelten Er-
fahrungen habe ich vieles durch die Kraft 
seines Beispiels und vor allem durch seine 
Fähigkeit, seine Rollen als Pfarrer, Geist-
licher und Vater, zu harmonisieren, ge-
lernt. Diese Erfahrung hat mich geformt 
und formt mich weiterhin auch in meiner 
professionellen Arbeit als Sozialpädago-
gin. Am Meisten sind mir folgende Werte 
im Bewusstsein geblieben: die Sanftmut, 
die Geduld, die Freude, die Widmung, die 
Klarheit, die Einfachheit und die Kontinu-
ität, in den Dingen, die er angefangen hat. 
Ich wünsche mir, dass ich mit der Zeit und 
mit Gottes Wille mir auch diese schönen 
Werte aneignen kann. Von meinem Vater 
denke ich, dass ich den Humor, die Krea-
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tivität, die Liebe zur Tradition und die Art 
strukturiert zu denken geerbt habe.

Die Tatsache Pfarrerstochter zu sein 
und Mitten im Leben der Kirche aufzu-
wachsen hat mich vor vielen Situationen 
mit negativen Folgen bewahrt. Rückbli-
ckend wird mir der Vorteil bewusst, in der 
Kirche aktiv gewesen zu sein. Das war ein 
großer Segen für meine Seele. Ich kann 
mich jedoch auch daran erinnern, dass vor 
allem in meiner Jugendzeit es mir schwer 
viel mich mit der Tatsache anzufreunden, 
dass meine Familie und ich „anders“ sind. 
Letzten Endes sind es die Menschen aus 
unserer Umgebung gewesen, die mir das 
Gefühl verliehen „anders“ zu sein (einige 
sahen uns als ganz besonders, andere, vor 
allem Fremde, wiederum als komisch an). 
Als Pfarrerstochter wurde ich oft, in der 
Kirche oder im Hof der Kirche, mit der un-
angenehmen Situation neugieriger Men-
schen konfrontiert. Der Wunsch so viel 
wie möglich über unser Leben zu erfahren, 
verwandelte dieses nicht selten zu einem 

ö� entlichen Leben. Ich jedoch habe das 
Bedürfnis gehabt, dass auch wir als Familie 
einen privaten Raum haben, fern von den 
Meinungen und Urteilen der Menschen. 
Ich erinnere mich gut daran, dass ich mich 
vor allem in der Jugend nur schwer an die 
fehlende Privatsphäre gewöhnen konnte. 
Des Weiteren war es schwer für uns einen 
gemeinsamen Urlaub zu planen, da mein 
Vater nicht von den Gottesdiensten fehlen 
konnte. So brachte uns mein Vater mit dem 
Auto zu meiner Oma nach Rumänien, blieb 
dort mit uns wenige Tage, um schließlich 
wieder zurück nach Deutschland zu keh-
ren. Wir blieben bis zum Ende der Ferien in 
der Heimat, von wo wir von meinem Vater 
wieder abgeholt wurden. 

Als Jugendliche habe ich mir sehr ge-
wünscht Freunde kennenzulernen, mit 
denen ich die Werte meines Glaubens 
und meiner rumänischen Kultur teilen 
konnte. Dieser Wunsch war schwer ver-
wirklichbar, da in der kirchlichen Ge-
meinschaft der Rahmen für Kinder und 
Jugendliche noch im Aufbau war und ich 
in einem fremden Land aufwuchs, das 
die Werte und Traditionen unserer Urvä-
ter nicht kannte oder verstand. Hätte ich 
meine Brüder und meine Schwester nicht 
gehabt, hätte ich mich wahrscheinlich 
sehr einsam gefühlt. Gott hat jedoch für 
alles gesorgt. Die unangenehmen Situati-
onen hat Er damit kompensiert, dass mir 
ab und zu eine Freundin geschickt wurde, 
die mich verstand und mit der ich tatsäch-
lich schöne Werte teilen konnte. 

Den Pfarrerstöchtern und den jungen 
Menschen allgemein möchte ich ans Herz 
legen, nahe bei der Kirche zu bleiben, sich 
sogar in ihrer Arbeit einzubringen, denn 
so können sie wahre Freunde � nden und 
ein schönes Leben haben, das sie nicht be-
reuen werden.

Übersetzung: Ioana BălăuPfr. Ștefan Anghel, Vater von Ioana.
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Ioana Bălău (geb. Anghel) ist Sozialarbei-
terin und Erzieherin in einem Kindergarten 
bei O� enbach, wo Pater Ștefan als Priester 
dient. Viele junge Leute kennen und 

schätzen sie für ihre Beteiligung an der Or-
ganisation vieler lokaler oder allgemeiner 
ATORG-Tre� en. Die Freunden und Freun-
dinnen standen ihr am 8. September 2020 
nahe, als sie Alexander heiratete.

 Viele Freunde feierten zusammen bei der Hochzeit von Ioana und Alexander am 8. September 2019.

Christus stärkt die Verbindung von Mann und Frau in der Ehe aufs neue und 
hebt sie aus der Naturordnung in die Gnadenordnung empor, indem er sie 
besonders durch seine Teilnahme an der Hochzeit zu Kana in den Gnaden-
strom eintauchte, der von seiner Person ausging. Indem er dort aus der ihm 
eigenen überwesentlichen Vollmacht das erste Zeichen tat und dem Hoch-
zeitspaar vom Wein der überschwenglichen Liebe zu trinken gab, den er ihm 
aus seiner Gnade einschenkte, wollte er zeigen, daß das Emporheben des 
menschlichen Lebens zur Gnadenordnung mit der Stärkung und Hochhal-
tung der Ehe beginnt.

[ Dumitru Stăniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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Mama mea, Preoteasa

Prof. Dr. Vasile-Octavian Mihoc

Pe Mama o port în su� et ca pe o tainică 
grădină în care su� etul, sub umbra rugă-
ciunii ei, își alină dorul. Mama este stra-
ja rugăciunii neîncetate; este turnul de 
veghe al plecărilor și sosirilor din nopțile 
târzii ale ultimilor ani. Gândul la ea e adi-
ere lină de primăvară, iar rugăciunea pen-
tru ea revărsare de har. Fiind al șaptelea 
copil al părinților mei și neștiind dacă o să 
mai � e binecuvântați de Domnul cu alți 
copii – după mine au mai venit un frate și 
cinci surori –, am primit numele ambilor 
părinți, Vasile-Octavian. Peste tot, însă, 
acasă, în mijlocul prietenilor, la școală, la 
facultate, la serviciu, am fost strigat pe 
numele mamei. Încă o binecuvântare! Să o 
port pe mama în însăși gramatica numelui 
meu. 

Mama, Octavia Mihoc, este mamă a 13 
copii și bunică a 38 nepoți. Trei motive de 
bază, cultivate, repetate și subliniate me-
reu, concentrează educația primită de noi 
toți de la ea: credința puternică, neobosit 
și permanent mărturisitoare; frica de pă-
cat; și bucuria pentru roadele binecuvân-
tate ale jertfei și smereniei. Prin bogata ei 
experiență în a pătrunde și înțelege taine-
le vieții, ne-a cultivat spiritul de vigilență 
și trezvie, care, în atitudinea și modul ei de 
a se raporta la realitate, a căpătat dimen-
siuni sacerdotale. A semănat în noi și s-a 
îngrijit să crească comportamentul plin 
de grijă, de atenție, de conștiinciozitate în 
familie și în societate, în scopul de a pre-
veni sau a descoperi acțiuni neprielnice, 
cauzate de neatenția noastră sau de ispiti-
rea celui rău. În același timp, ne-a frămân-
tat plămădirea su� etului să înțelegem că 
toată strădania noastră este în zadar dacă 
nu vedem că în toate veghează Domnul, 

amintindu-ne cuvântul Psalmistului: „De 
n-ar zidi Domnul casa, în zadar s-ar osteni 
cei ce o zidesc; de n-ar păzi Domnul ceta-
tea, în zadar ar priveghea cel ce o păzește.” 
(Ps. 126,1). Precum proorocul David, care 
se întreba „Prin ce își va îndrepta tânărul 
calea sa, decât numai prin păzirea cuvin-
telor Domnului” (Ps. 118,9), mama ne-a 
ascuțit conștiința și ne-a limpezit privi-
rea ca să înțelegem că numai prin păzirea 
acestor cuvinte veșnice, care ne învață 
dragostea de Domnul, ne putem împlini 
cu adevărat menirea în această viață. Ea 
ne-a învățat că buna cuviință este starea 
plăcută Domnului și oamenilor și ne-a 
îndemnat, după certitudinea cuvântului 
din Psalmul 117,8, că este mai bine să 
ne încredem în Domnul decât în oameni. 
Psaltirea a devenit, astfel, cartea de căpă-
tâi a educației noastre și leacul aplicat de 
mama întreg, de multe ori într-o singură 
noapte, în vreme de boală sau încercare. 
Prin adăparea din izvoarele înțelepciunii 
Scripturii și prin ruga ei � erbinte și ne-
încetată, care ne-a vindecat de multe boli 
trupești și su� etești și ne-a scos la liman 
fericit din situații di� cile, mama ne-a ară-
tat cum să tânjim după Domnul, să-L slu-
jim din toată inima și să trăim cu El din 
ce în ce mai autentic și mai deplin, amin-
tindu-ne exclamativ cuvântul Sf. Ioan din 
Apocalipsă: „Dar � indcă ești căldicel – nici 
în clocot, nici rece – o să te vărs din gura 
mea!” (Apoc. 3,16). 

Așa ne-a arătat mama realitatea vie și 
dinamică a revelației, ne-a adus-o aproa-
pe de înțelegerea noastră la � ecare vârstă 
și ne-a ajutat să ne-o împropiem în viețile 
noastre. Viețile s� nților cu personajele ce 
învingeau răul au fost poveștile copilăriei 
noastre. După seriozitatea cu care-i cin-
steam pe s� nți și după modul cum aceș-
tia răspundeau rugăciunilor mamei știam 
că viețile lor nu sunt basme neadevărate. 
Acestea ne încurajau să luptăm mai mult 
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împotriva ispitelor, a fricii înainte de exa-
mene și a nesiguranței în fața deciziilor 
importante. Să știm că putem �  biruitori. 
Și am biruit de cele mai multe ori. Pentru 
că mama avea dreptate: „Domnul nu se 
lasă dator!”. 

În tot lucrul casei îi vezi buzele mișcând 
văzduhul cu rugăciunea. Rostirea psalmi-
lor, a acatistelor și fredonarea pricesnelor 
în timpul lucrului transformă căminul ca-
sei părintești în biserică vie. Comunicând 
cu ea, nu îți vorbește atât de mult de du-
rerile ei, cât de suferința altora care i-au 
cerut mijlocirea în rugăciune sau de care 
a auzit și pe care îi poartă în ruga ei ne-
încetată. Neavând televizor, îndemnurile 
mamei la � ecare pas și cântările ce răsună 
în casă și în curte, cu refrenuri ce armoni-
zează ritmul rugăciunii inimii cu cel al lu-
crului mâinilor – „Mai lângă Tine, Doam-
ne, mai lângă Tine vreau”; „Eu știu că-L 
voi vedea pe Domnul, Și El va �  răsplata 
mea”; sau „Prin ce putere neștiută Tu noi 
și noi puteri ne-aduci / de-avem cu-atât 
mai multă pace cu cât purtăm mai multe 
cruci?” și multe altele – și conectează vre-
melnicia de acum la veșnicia pentru care 
ne pregătim în � ecare zi, sunt constante 
ale vieții de acasă. Glasul mamei, rămas 
adânc întipărit în � ința noastră, ne este 
strajă puternică în fața deciziilor, călăuză 
temeinică în fața problemelor și ispitelor, 
și luntre cu destinație sigură care ne ridică 
deasupra teoriilor schimbătoare, derizorii 
și pierzătoare. 

Dincolo de pricepere este starea ei de mij-
locitoare pentru familie și pentru întreaga 
lume în fața iconostasului; stâlp de sprijin al 
privirilor ce se ghidează în ruga lor după rit-
micitatea armonioasă a închinărilor și înge-
nunchierilor ei. Pentru unii, care încă șovăie 
în adaptarea lor la cuvioșia casei Domnului, 
e temută. Pentru alții, care așteaptă ajutorul 
ei, material sau spiritual, stâlpul cu nădejde 
așteptat de care se sprijină pentru a lua pu-

tere și har până la următoarea întâlnire. Îm-
părtășindu-se tuturor prin tot ceea ce este, 
ce are și ce primește, ne-a îmbogățit pe toți. 
De � ecare dată când citesc sau ascult cuvin-
tele din Faptele Apostolilor despre Sfânta 
Tavita, cea „plină de fapte bune și de milos-
teniile pe care le făcea” (9,36), mă gândesc 
la mama cu nume asemănător. S-a uitat pe 
sine ca să-L câștige pe Domnul pentru noi 
și pentru alții. În familie sau în mijlocul co-
munității parohiale a învățat – precum înțe-
leptul Solomon – că trebuie să avem o minte 
pricepută și o inimă care știe să asculte (cf. 3 
Reg 3,9), iar peste toate mereu o bună mă-
sură, chiar și în bucurie. Iar echilibrul acesta 
nu se dobândește decât numai prin cunoaș-
terea și experierea cuvântului Domnului 
care este „viu și lucrător și mai ascuțit decât 

Preoteasa Octavia Mihoc cu una dintre nurori şi 

câțiva nepoți.
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orice sabie cu două tăișuri, și pătrunde până 
la despărțitura su� etului și duhului, dintre 
încheietură și măduvă, și destoinic este să 
judece simțirile și cugetările inimii.” (Evr. 4, 
12).

Bucuria slujirii Domnului, a familiei și 
a aproapelui este o caracteristică principa-
lă a mamei Octavia. De la voioșia cântării 
și sprinteneala cu care o ia de la capăt de 
� ecare dată până la admirația și vederea 
Creatorului în cea mai mică � oare, bucu-
ria cuminte și sfântă s-au materializat în 
energia împlinirii binelui, lăsând la o parte 
odihna pentru ajutorarea oricăruia a� at în 
vreo nevoie; în implicarea totală în a face 
o schimbare pentru cineva, oricât de mică 
ar �  ea; în mila nesfârșită pentru oricine 
este îndepărtat de pe Cale, punându-i pe 
toți înaintea Domnului precum părintele la 
Proscomidie miridele pe disc, pentru ca El 
să lucreze cum știe mai bine la inima � ecă-
ruia. În căminul casei își manifestă această 
bucurie în migala esteticii perdelelor croșe-
tate de ea cu motive creștine, care împodo-
besc și luminează casele noastre; în căuta-
rea modului cel mai sănătos de a ne hrăni; 
în buna rânduială și atenția pentru detalii; 
în eleganța decentă; în atenția pentru orice 
făptură, � e ea cât de mică, dându-ne exem-

ple despre modul cum tratau marii părinți 
făpturile cele mai neînsemnate; și în mul-
te altele. Asemănând-se în toate femeii 
virtuoase descrise de înțeleptul Solomon 
(Pilde 31, 10-31) ne-a învățat că doar prin 
dragoste curată de Domnul și de aproapele 
concretizată în jert� rea de sine se ajunge la 
bucuria autentică, care este dar de la Dum-
nezeu.

În toate, pentru mama, care și-a dedi-
cat din copilărie viața Domnului, rămân 
cuvintele psalmistului: „Cu toată inima 
te-am căutat pe Tine; să nu mă lepezi de 
la poruncile Tale. În inima mea am ascuns 
cuvintele Tale, ca să nu greșesc Ție. Bine-
cuvântat ești Doamne, învață-mă îndrep-
tările Tale” (Ps. 118, 10-12), ghid, sprijin 
și încredere mântuitoare.

Prof. Dr. Vasile-Octavian Mihoc
Coordonator al Departamentului de Relații 
Ecumenice din cadrul Consiliului Mondial al 
Bisericilor, Geneva; membru al Secretariatu-
lui Permanent al Comisiei pentru Credinţă şi 
Constituţie din cadrul aceleiaşi instituții; şi 
profesor la Institutul Ecumenic, Bossey, El-
veția. 

Cele 7 păcate capitale ale educației

1. A corecta în public / 2. A exprima autoritatea cu agresivitate / 3. A fi  
excesiv de critic: a obstrucționa copilăria celui educat / 4. A pedepsi la furie 

și a pune limite, fără a da explicații / 5. A fi  nerăbdător și a renunța să mai 
faci educație / 6. A nu te ține de cuvânt / 7. A distruge speranța și visele

[ Augusto Cury ]
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Meine Mutter, 

die Pfarrersfrau

Prof. Dr. Vasile-Octavian Mihoc

In meinem Herzen ist meine Mutter  
wie ein geheimnisvoller Garten, in dem 
die Sehnsucht meiner Seele im Schatten 
ihres Gebets  Linderung findet. Mama 
ist die Wachsamkeit des unaufhörli-
chen Gebets; sie ist der Leuchtturm der 
nächtlichen Abreisen und Ankünfte der 
letzten Jahre. Der Gedanke an sie ist 
eine sanfte Frühlingsbrise, und das Ge-
bet für sie ein Gnadenfluss. Als siebtes 
Kind meiner Eltern und ohne zu wis-
sen, ob sie vom Herrn noch mit anderen 
Kindern gesegnet würde - nach mir ka-
men noch ein weiterer Bruder und fünf 
Schwestern -, erhielt ich die Namen bei-
der Eltern, Vasile-Octavian. Überall je-
doch: zu Hause, unter Freunden, in der 
Schule, in der Fakultät, bei der Arbeit, 
wurde ich beim Namen meiner Mutter 
gerufen. Ein weiterer Segen! Ich trage 
meine Mutter sogar in der Grammatik 
meines Namens.

Mama, Octavia Mihoc, ist Mutter von 
13 Kindern und Großmutter von 38 En-
kelkindern. Drei grundlegende Motive, 
die kultiviert, wiederholt und immer be-
tont wurden, konzentrierten sich auf die 
Bildung, die wir alle von ihr erhalten ha-
ben: starker, unermüdlich und ständig be-
kennender Glaube; Angst vor Sünde; und 
die Freude für die gesegneten Früchte des 
Opfers und der Demut. Durch ihre reiche 
Erfahrung, die Geheimnisse des Lebens 
zu durchdringen und zu verstehen, kulti-
vierte sie in uns den Geist der Wachsam-
keit und Achtsamkeit in uns, der in ihrer 
Haltung Handlung in der Au� asung der 
Realität, wahre priesterliche Dimensio-

nen annahm. Sie hat in uns das Verhalten 
voller Fürsorge, Aufmerksamkeit und Ge-
wissenhaftigkeit in der Familie und in der 
Gesellschaft gesät, und hat immer darauf 
geachtet, in uns die unguten Handlungen 
zu verbessern und zu verhindern, welche 
von unserer Unachtsamkeit oder von der 
Versuchung des Bösen verursacht wurden. 
Gleichzeitig formte sie im weichen Ton un-
serer Seelen das Verstehen, dass alle unse-
re Bemühungen umsonst seien, wenn wir 
nicht wahrnehmen, dass der Herr über 
alle Dinge wacht, was uns an die Worte 
des Psalmisten erinnert: „Wenn nicht der 
Herr das Haus baut, mühen sich umsonst, 
die daran bauen. Wenn nicht der Herr 
die Stadt behütet, wacht umsonst, der 
sie behütet.‘‘ (Ps. 126/127, 1). Wie auch 
der Prophet David sich selbst fragte: „Wie 

Mutter und Sohn: Octavia und Octavian.
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geht ein junger Mann seinen Pfad ohne 
Tadel? Wenn er dein Wort beachtet“ (Ps. 
118/119, 9), vermittelte unsere Mutter 
uns und schärfte unsere Au� assungsga-
be. So haben wir verstanden, dass wir un-
seren Zweck im Leben nur dann erfüllen, 
wenn wir uns an diese ewigen Worte hal-
ten, die uns die Liebe des Herrn lehren. Sie 
lehrte uns, dass Anstand dem Herrn und 
den Menschen gefalle, und sie vermittelte 
uns gemäß der Gewissheit des Wortes in 
Psalm 117/118, 8, dass es besser ist, dem 
Herrn zu folgen, als an den Menschen zu 
glauben. Der Psalter wurde so das Haupt-
buch unserer Erziehung und das Heilsmit-
tel, welches die Mutter oft vollständig in 
einer Nacht, in Zeiten von Krankheit oder 
Prüfungen laß. Durch das Trinken aus 
den Weisheitsquellen der Heiligen Schrift 
und durch ihr inbrünstiges und unaufhör-
liches Gebet heilte sie uns von vielen kör-
perlichen und geistigen Beschwerden und 
lotste uns aus schwierigen Situationen in 
den glücklichen Hafen. So zeigte uns un-
sere Mutter, wie wir uns nach dem Herrn 
sehnen, ihm von ganzem Herzen dienen 
und mit ihm immer authentischer und 
vollständiger leben sollten. Sie erinnerte 
uns ernshaft an das Wort des heiligen Jo-
hannes in der O� enbarung: „Daher, weil 
du lau bist, weder heiß noch kalt, will ich 
dich aus meinem Mund ausspeien!“ (O� b. 
3,16). Auf diese Weise zeigte uns unsere 
Mutter die lebendige und dynamische Re-
alität der O� enbarung, indem sie sie zu 
unserem Verständnis in jedem Alter nä-
herbrachte und uns half, sie in unser Le-
ben anzueignen. Die Leben der Heiligen 
mit den Figuren, die das Böse besiegten, 
waren die Geschichten unserer Kindheit. 
Aus der Ernsthaftigkeit, mit der wir die 
Heiligen ehrten und wie diese die Gebete 
meiner Mutter beantworteten, wussten 
wir, dass das Leben der Heiligen keine 
erfundenen Märchen waren. Diese ermu-

tigten uns, mehr gegen Versuchungen, 
Angst vor Prüfungen und Unsicherheit 
angesichts wichtiger Entscheidungen zu 
kämpfen. Sie ließen uns wissen, dass wir 
siegen können. Und wir haben die meiste 
Zeit gesiegt. Weil die Mutter Recht hatte: 
„Der Herr bleibt einem nichts Schuldig!“.

Bei allen Hausarbeiten sieht man, wie 
ihre Lippen die Luft mit ihrem Gebet be-
wegen. Das Aufsagen von Psalmen, Aka-
thisten und das Summen von Kirchenlie-
dern während der Arbeit verwandelte das 
Elternhaus in eine lebendige Kirche. Wenn 
man mit ihr redet, erzählt sie einem nicht 
so sehr über ihren Schmerz, als über das 
Leiden anderer, die um ihre Fürsprache 
vor Gott gebeten hatten oder von denen 
sie gehört hatte und sie in ihrem unauf-
hörlichen Gebet trägt. Wir hatten keinen 
Fernseher, so hörten wir die Ermahnun-
gen unserer Mutter allerorts zusammen 
mit den Liedern, die im Haus und auf dem 
Hof   erklangen, mit Refrains, welche den 
Rhythmus des Herzensgebetes mit dem 
der Handarbeit in Einklang brachten: 
„Näher zu Dir, Herr, näher zu Dir, will 
ich“; „Ich weiß, dass ich den Herrn sehen 
werde, und er wird mein Lohn sein“; oder 
„Durch welche unbekannte Kraft Du uns 
immer wieder Kräfte bringst  / so dass 
wir immer mehr Frieden haben, je mehr 
Kreuze wir tragen?" und viele andere. So 
verbindet sie die vergängliche Gegenwart 
mit der Ewigkeit, auf die wir uns jeden 
Tag vorbereiten. Diese sind die Konstan-
ten unseres häuslichen Lebens. Ihre Stim-
me, die tief in unser Wesen eingeprägt ist, 
ist eine sichere  Wache, die uns in Ent-
scheidungsfällen beisteht, eine vertraute 
Begleitung  in Problemen und Versuchun-
gen, und das Boot mit einem sicheren 
Ziel, welches uns über die veränderlichen, 
unsinnigen und verderben bringenden 
� eorien erhebt.

Es übertsteigt unser Verständnis, wie 
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sie für die Familie und für die ganze Welt 
vor der Ikonostase vermittelt. Sie ist eine 
Säule der Blicke ihrer Mitmenschen und 
gibt den harmonischen Gebetsrhytmus 
ihrer Verbeugunge und Niederknien an 
die um sie herum Betenden weiter.

Für diejenigen, welche zögern, sich 
der Frömmigkeit des Gotteshauses zu nä-
hern, ist sie gefürchtet. Für andere ist sie 
der ho� nungsvoll ersehnte Stützpunkt 
für materielle oder spirituelle Hilfe und 
gibt ihnen Kraft bis zum nächsten Tre� en 
mit.

Indem sie sich Allen aus voller Seele mit-
teilt, hat sie uns alle bereichert. Jedes Mal, 
wenn ich die Worte der Apostelgeschichte 
über die heilige Tabita lese oder höre, die 
„viele gute Taten tat und reichlich Almosen 
gab“ (Apostelgeschichte 9,36), denke ich 
an meine Mutter mit ihrem ähnlichen Na-
men.  Sie vergaß sichselbst, um den Herrn 
für uns und für andere zu gewinnen. In der 
Familie oder mitten in der Pfarrgemeinde 
lehrte sie - wie der weise Salomo -, dass wir 
einen geschickten Verstand und ein zuhö-
rendes  Herz (vgl. 3 Kön 3,9) kultivieren 
müssen und vor allem auch in der Freude 
immer ein gutes Maß haben müssen. Und 
dieses Gleichgewicht wird nur durch die 
Kenntnis und Erfahrung des Wortes Got-
tes erreicht, das  „lebendig ist, wirksam und 
schärfer als jedes zweischneidige Schwert; 
es dringt durch bis zur Scheidung von See-
le und Geist, von Gelenken und Mark; es 
richtet über die Regungen und Gedanken 
des Herzens“ (Hebr. 4,12).

Die Freude, dem Herrn, der Familie und 
dem Nächsten zu dienen, ist ein Haupt-
merkmal von Mutter Octavia. Von der Freu-
de am Singen und der Energie, mit der sie 
jedes Mal von vorne beginnt, bis zur Be-
wunderung und Betrachtung des göttlichen 
Scha� ens in der kleinsten Blume - materi-
alisiert sich die gute und heilige Freude in 
der Kraft, Gutes zu tun, die Bereitschaft, 

allen zu helfen. Sie geht völlig darin auf, 
eine Veränderung für jemanden vorzuneh-
men, egal wie klein diese sei. Sie hat eine 
endlose Barmherzigkeit für jeden, der weit 
vom Pfad entfernt ist, und bringt alle vor 
den Herrn wie der Priester bei der Prosko-
midie die Brotstückchen auf dem Diskos 
opfert, damit Gott das Passende für jeder-
manns Herz tut. Bei uns zuhause o� enbart 
sich diese Freude in der Ästhetik der von ihr 
gehäkelten Vorhänge mit christlichen Moti-
ven, welche unsere Zimmer schmücken und 
erleuchten, ihren Bemühungen nach der 
gesündesten Art, uns zu ernähren, sowie 
in der Ordnung und Liebe zum Detail, in 
der dezenten Eleganz, in der Aufmerksam-
keit für jede kleinste Kreatur, usw. So gibt 
sie uns dafür Beispiele, wie die großen Kir-
chenväter die unbedeutendsten Kreaturen 
behandelten. Ganz ähnlich der tugendhaf-
ten Frau, die der weise Salomo beschrieben 
hat (Sprichwörter 31, 10-31), lehrte sie uns, 
dass man nur durch reine Liebe zum Herrn 
und zum Nächsten - die sich in Selbstaufop-
ferung zeigt - die authentische Freude, ein 
Geschenk Gottes, erreicht.

In allen Dingen gelten für meine Mut-
ter, die ihr Leben seit ihrer Kindheit dem 
Herrn gewidmet hat, die Worte des Psal-
misten: „Ich suche dich mit ganzem Her-
zen. Lass mich nicht abirren von deinen 
Geboten!Ich barg deinen Spruch in mei-
nem Herzen, damit ich gegen dich nicht 
sündige. Gepriesen seist du, Herr! Lehre 
mich deine Weisungen!“ (Ps. 118/119, 10-
12). Sie ist Führung, Hilfe und rettendes 
Vertrauen.

Übersetzung: Hierom. Dr. Ioan Popoiu

Prof. Dr. Vasile-Octavian Mihoc
Koordinator der Abteilung für ökumenische 
Beziehungen des Ökumenischen Rates der 
Kirchen, Genf; Mitglied des Ständigen Sekre-



� ema

66      Nr. 28/2020

Die Seelsorge von Eltern und Kidern

tariats der Kommission für Glauben und Kir-
chenverfassung innerhalb derselben Insti-

tution; und Professor an das Ökumenischen 
Institut, Bossey, Schweiz.

Wenn sie die Ehe bloß als Mittel zur Befriedigung leiblicher Begierden an-
sehen, so empfi nden die beiden schon bald Überdruß und Langeweile für-
einander. Die Ehe nimmt ihren Anfang in einer Liebe, in der leibliche und 

geistige gegenseitige Anziehung miteinander verbunden sind, in einer Liebe, 

in der jeder das Geheimnis des anderen achtet und bereit ist, ihn in unend-
licher Behutsamkeit als Person zu achten und jedwedes Opfer und jede Mühe 
für ihn auf sich zu nehmen.

Der heilige Johannes Chrysostornos sagt: «Der Geliebte ist für den, der liebt, 
identisch mit sich. Die Eigenschaft der Liebe ist solcherart, daß der, der liebt, 

und der, der geliebt wird, nicht mehr zwei verschiedene Personen zu sein 

scheinen, sondern einen einzigen Menschen bilden».

In der wahren Ehe schreiten die Gatten in der seelischen Vereinigung immer 
weiter fort, wie es ja überhaupt nur in dieser Hinsicht eine Zunahme geben 
kann. Dieser Fortschritt muß von ihnen gewollt und bewußt gefordert wer-
den. Dazu erhalten sie im Sakrament die erforderlichen Gnadenkräfte. Sie 
müssen sich dessen bewußt sein, daß ihre Verbindung, wenn sie sich allein 
auf die Befriedigung des leiblichen Triebes beschränkt, zur Sünde hin abge-
leitet und von der Gefahr der Aufl ösung bedroht ist.

Das Christentum ist nüchtern und realistisch. Es versteigt sich nicht zu Ver-
sprechungen eines Glückes, das unbeschwert wäre von Mühsal und Sorge. 
Zum Leben gehören beide, die helle und die dunkle Seite hinzu. Doch am 

Ende steht dennoch die Seligkeit. Wer aber in der Ehe nur das Glück und nur 
deren Freuden sucht, wird enttäuscht sein und in ihr scheitern.

[ Dumitru Stăniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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Rolul mamei și al tatălui 
în creșterea copiilor 
din perspectivă psiho
teologică

Protosinghel Athanasie Ulea

Omul în Paradis
Omul este � ul lui Dumnezeu. Născut 

din dragostea S� ntei Treimi, omul repre-
zintă în creație, ceea ce Fiul este prin natura 
Sa. Așa cum natura dumnezeiască nu poate 
�  desăvârșită dacă nu este unică, persoana 
nu poate �  reală și desăvârșită dacă nu este 
în comuniune cu cel puțin alte două per-
soane 1. Tot la fel și omul, după numele lui 
comun „Adam”, a fost creat întâi ca o � ință 
unică 2. Când a fost așezat în Paradis, aceas-
tă grădină îngrădită și înfrumusețată pen-
tru el, atunci a devenit persoane, împărțite 
în bărbat și femeie, � ind în comuniune cu 
Dumnezeu. Astfel, de la început, treimea 
dumnezeiască se transpune în lume ca tri-
angulare între oameni și Dumnezeu. Omul  
înțelege astfel că menirea lui este să trăias-
că într-o comuniune de cel puțin trei per-
soane. Dar așa cum se întâmplă de multe 
ori în lumea aceasta, omul tinde să elimine 
din viața lui comuniunea, fructul iubirii. 
Astfel că Adam și Eva au încercat să excludă 
pe Dumnezeu, adică viața și iubirea adevă-
rată din existența lor, neînțelegând ilogica 
pe care o încercau. Descoperirea răului ca 
ceea ce este altceva decât voința lui Dum-
nezeu, îl face pe om gol. Goliciunea pe care 
omul a experiat-o după gustarea păcatului 
este pe de o parte, lipsa harului, a lui Dum-
nezeu, fără de Care totul este gol, lipsit de 

1  Stăniloae, Dumitru, pr.: Sfânta Treime sau La 

început a fost iubirea. EIBMBOR, 2012.

2  Hayes, C. (Hg.): Mann und Frau. Aus orthodoxer 

Sicht. Band I. Edition Hagia Sophia, 2011.

sens, nulitatea. Pe de altă parte, această 
nuditate reprezintă ratarea acestui „pui de 
Dumnezeu” de a �  ca Dumnezeu, de a �  
iubire, și întoarcerea darurilor lui spre lu-
crarea răului. Omul devine astfel prin păcat 
o � ință capabilă de rău de dragul răului, o 
� ință care nu își folosește potențialul spre 
bine, spre iubire, spre ceea ce îi este desti-
nat, ci spre altceva, spre inexistență, spre 
sine 3. Unitatea dintre gând, cuvânt și faptă 
care există în Sfânta Treime ca Tatăl-Izvo-
rul Dumnezeirii, Fiul-Logosul/Rațiune și 
Duhul Sfânt, de viață dătătorul, se dezinte-
grează prin păcat în om. Gândul, cuvântul 
și lucrarea lui nu mai sunt în consonanță să 
lucreze din iubire spre iubire în mod abso-
lut, ci din sine, pentru sine, în însingurare.

Înțelegerea copilărească a lui 
Dumnezeu

Din iconomia lui Dumnezeu, omul are 
posibilitatea în lumea aceasta să experi-

3  Peterson, J.: 12 Rules for Life: An Antidote to 

Chaos, Random House Canada, 2018.
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menteze cum ar �  viața fără de iubire, fără 
plăcerea adevărată, adică fără El. De aceea, 
alungarea din rai reprezintă măsura peda-
gogică pentru creșterea omului de la sta-
diul infantil, egoist, narcisist, preocupat 
doar de sine și găsindu-și plăcerea prin 
sine și în sine, folosindu-se de ceilalți pen-
tru propria plăcere, indiferent la o relație 
personală și directă cu ei.

Și acesta este parcursul omului de la 
expulzarea din rai în lumea aceasta. Pe 
de o parte, omul își proiectează ideile lui 
asupra lui Dumnezeu, pe care la început 
îl percepe în mod atotputernic și drept, 
dar tiranic, răzbunător, de neînțeles și 
inaccesibil. De aceea, de multe ori „Dum-
nezeul Vechiului Testament” pare foarte 
diferit de cel al Noului Testament. Aceasta 
pentru că el reprezintă doar o înțelegere 
infantilă a aceluiași Dumnezeu. Așa cum 
un sugar nu prea înțelege ce se întâmplă 
în jur, nu știe ce vor adulții din jur, care 
par atotputernici, dar de neînțeles și inac-
cesibili, tot la fel, umanitatea infantilă nu 
înțelege acțiunea lui Dumnezeu în lume, 
Acesta încercând să Se facă cunoscut prin 
limbajul sărac și stricat de păcat al omu-
lui primitiv. Și toată istoria mântuirii este 
descoperirea și cunoașterea adevărată a 
acestui Dumnezeu.

Și pe măsură ce Dumnezeu caută cel 
mai potrivit mod de a Se face descoperit 
omului și de a intra în legătură cu el, tot 
la fel, omul are posibilitatea să își trăiască 
natura în căutare și unire cu Dumnezeu, 
sau să și-o nege. În mod pozitiv, încerca-
rea aceasta a omului de a-L cunoaște și a 
intra în legătură cu Dumnezeu a rodit în 
Fecioara Maria. Maica Domnului a fost 
prima care ne-a arătat adevărata iubire și 
implicit cunoaștere a lui Dumnezeu: aceea 
de a te face locaș al iubirii desăvârșite, care 
merge până la jertfa absolută. Maria este 
primul om care a reușit să Îl primească cu 
adevărat pe Dumnezeu în sine, adică să 

crească și să cunoască ce înseamnă ade-
vărata iubire. Prin ea, Dumnezeu S-a pu-
tut descoperi întru totul omului. Prin ea, 
omul s-a putut dărui întreg lui Dumne-
zeu. De aceea, rodul acestei uniri desăvâr-
șite între Dumnezeire și umanitate este 
persoana Mântuitorului Iisus Hristos. Cel 
Care ca Dumnezeu, ni L-a făcut cunoscut 
și ne-a adus într-o relație personală, direc-
tă și nemijlocită cu Dumnezeu, iar ca om 
a ajuns la comuniunea desăvârșită și la cu-
noașterea � ințială a lui Dumnezeu.

Aceste scurte noțiuni teologice sunt 
prezentate pentru a înțelege care este sau 
ar trebui să � e parcursul � ecărei persoane 
umane în atingerea potențialului ei abso-
lut: îndumnezeirea.

Paradisul trupesc
În mod trupesc, � ecare dintre noi se 

naște din actul iubirii dintre două per-
soane de aceeași natură umană, dar com-
plementare ca bărbat și femeie, pentru 
unirea completă a umanității. Acest act 
de iubire se pregătește și se desăvârșeș-
te treptat. Aici se poate aminti faptul că 
ovulul din care se naște un copil, există 
în trupul mamei lui, încă de când aceasta 
avea șase luni de la concepție și se a� a în 
trupul mamei ei. Adică stările, gândurile, 
dorințele bunicii au afectat în mod direct 
și nemijlocit pe nepotul ei, chiar dacă în-
tre timp au trecut poate decenii. De aceea, 
pregătirea primirii unui copil începe cu 4 
generații înainte 4. De aceea, atunci când 
spermia se unește cu ovulul în pântecele 
mamei, aceasta reprezintă rezultatul unui 
proces îndelungat de dorințe, gânduri, ex-
periențe, inhibiții sau potențe acumulate 
în generații și transmise ca zestre gene-
tică. În același timp, procesul iubirii care 

4  Wolynn, M.: Povestea ta a început demult. Cum 

să vindeci traumele familiale moştenite. Editura 
Trei, 2016.
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determină această iubire reprezintă, în 
mod normal, o culme a trăirii emoționale, 
senzoriale, spirituale a omului, în comu-
niunea lui androgină și psihosomatică. 
De aceea, noul om este creat ca urmare a 
unirii complete umane și a lui Dumnezeu 
care creează su� etul în momentul con-
cepției. De aceea, omul nou creat în pân-
tecele mamei este după modelul primului 
om creat de Dumnezeu și sădit în grădina 
raiului. Și aici, omul, această nouă celulă 
adăpostită de mamă, este creată în mediul 
nutritiv pus la dispoziție de ea, ea pregă-
tindu-se lunar pentru a primi o astfel de 
nouă creație. Noua � ință umană, o celulă 
in� mă cu potențialitatea lui Dumnezeu, 
se mișcă inițial liberă de trupul mamei, în 
această grădină oferită de trupul ei. În pri-
mele două săptămâni noua persoană coo-
perează cu mama și formează un mediu de 
comunicare care se va dezvolta trupește în 
placentă și care va face legătura între cele 
două persoane umane pe parcursul celor 
nouă luni de zile. În acest mediu, noua 
� ință umană începe deja să se dezvolte 
pentru viața de după naștere. Programat 
să ajungă la desăvârșirea lui Dumnezeu, 
omul gustă în pântece ceva din asemăna-
rea cu Dumnezeu. Este (de cele mai multe 
ori) singurul în acest univers care îi oferă 
ce îi trebuie, fără chiar să � e conștient de 
aceasta. Mai mult, este în cea mai intimă 
comuniune cu mama lui, cu care niciodată 
nu își amestecă sângele, � ind de la înce-
put două � ințe diferite, dar cu care își îm-
părtășește stări și trăiri prin multitudinea 
de chimicale pe care și le schimbă. Astfel, 
creierul � ecăruia este marinat și in� uen-
țat de trăirile celuilalt 5. Iar unele modi� -
cări sunt pentru toată viața. Pe de o parte, 
noua � ință umană este în formare și este 
mai susceptibilă la acțiunile substanțelor, 

5  Brizendine, L.: � e Female Brain. Broadway 
Books, 2006.

vibrațiilor de tot felul și ale trăirilor în tru-
pul său in� m. Pe de altă parte, și femeia 
este in� uențată în mod ireversibil pentru 
întreaga ei viață, de � ința care este în for-
mare în trupul ei și de relația cu ea. Creie-
rul ei nu va mai �  niciodată la fel. Chiar și 
tatăl este in� uențat prin feromonii, trăi-
rea și comportamentul mamei, având mo-
di� cări � ziologice, hormonale și compor-
tamentale, mergând până la un sindrom 
numit Couvade sau „sarcina bărbatului” 6.

Dezvoltare și cunoaștere
Copilul se dezvoltă rapid și își creea-

ză organe care sunt pe de o parte necesa-
re în această viață intrauterină trecătoa-
re, dar mai ales organe care nu au nici un 
sens acum, cum ar �  plămânii, dar care 
sunt esențiali pentru viața de după naște-
re. Deja din ziua 22-23 inima începe să îi 
bată. De la concepţie, � ecare celulă a cor-
pului este � e feminină, � e masculină, iar 
din săptămâna a opta începe să se diferen-
țieze ca bărbat sau femeie. În acest sens, 
oamenii de știință au elaborat un adevărat 
catalog cu deosebirile genetice, structura-
le, chimice, hormonale sau de organizare 
și funcționare a creierului, de a simți sau 
trăi realitatea, care există între bărbați și 
femei. Mai mult, mama, cu caracteristicile 
feminine deosebite de a analiza și procesa 
relațiile, iar tatăl, cu gândirea analitică con-
centrată pe ordine și ierarhie, sunt absolut 
necesari pentru o dezvoltare armonioasă a 
copilului. Băiatul se formează după chipul 
tatălui, � indu-i model de trăire, dar și de 
raportare la femeie, căutând în viitor în-
tregirea într-o � ință complementară după 
chipul mamei. Acestea desigur în mod 
analog și pentru fetiță. De aceea, raporta-
rea normală și naturală care există sau se 
dezvoltă între părinți are o miză mult mai 

6  Brizendine, L.: � e Male Brain. RandomHouse, 
2010.
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mare, căci va in� uența vertical generațiile 
următoare, dar și orizontal, mediul actual 
în care trăiesc. Mai mult, trăirile normali-
zate și vindecate ale copiilor deveniți acum 
adulți, vor arăta părinților adevăratul mod 
de trăire relațională.

Având în vedere complexitatea noii 
� ințe, aceasta este expulzată mult prea 
devreme în lume. Dacă e să comparăm în 
mod biologic omul cu celelalte mamifere, 
acesta ar trebui să petreacă aproximativ 
36 de luni în pântece. Dar trupul mamei 
nu ar putea susține aceasta din punct de 
vedere biologic. Mai mult, dezvoltarea 
omului este însă mai ales una personală. 
De aceea, omul poate să comunice cu pă-
rinții încă din pântece, putându-se chiar 
juca cu ei încă dinainte de naștere. De 
exemplu, pe la opt luni, copilul poate răs-
punde la trei lovituri ușoare ale tatălui pe 
burtă cu trei lovituri de-ale sale. De ase-
menea, copilul recunoaște vocea tatălui 
după naștere, dacă acesta a încercat să 
aibă o legătură cu el. Dar tocmai pentru că 
omul este o � ință eminamente persona-
lă, existând doar prin comuniunea cu alte 
persoane, este necesar pentru el să intre 
cât mai devreme în contact cu alte persoa-
ne. Mai mult, sinele său și personalitatea 
lui se formează în oglindă, după chipul 
părinților, concomitent cu cunoașterea 
lor. Așa cum s-a arătat științi� c, cunoș-
tința de sine se formează în primii ani de 
viață după chipul cunoașterii mamei și a 
tatălui 7, 8. Adică pe măsură ce copilul își dă 
seama de realitatea mamei și a tatălui, de 
prezența lor, cu stările, gândurile, acțiuni-
le lor, și mai ales dacă acestea sunt acor-
date cu ale lui, atunci el le recunoaște la 

7  Bauer, J.: Warum ich fühle, was du fühlst. Wil-

helm Heyne Verlag, 2009.

8  Bauer, J.: Wie wir werden, wer wir sind: Die Ent-

stehung des menschlichen Selbst durchResonanz. 

Karl Blessing Verlag, 2019.

el, dar și la ceilalți. Invers spus, dacă mai 
degrabă părinții au o coerență a sinelui, 
un echilibru su� etesc, și sunt în același 
timp congruenţi, aliniaţi la stările copilu-
lui, atunci acesta poate obține echilibrul 
su� etesc și poate câștiga un sens coerent a 
ceea ce este, ce simte și trăiește, este con-
� rmat ca persoană cu trăiri reale 9. Con-
tactul trupesc, mângâierile, dezmierdările 
sunt câteva exemple esențiale pentru cre-
area unei persoane desăvârșite. Lipsa unei 
apropieri trupești normale și naturale în 
primii ani de viață duce la un dor nesfâr-
șit, care mai târziu se va manifesta în rela-
ții trupești dezorganizate.

De aceea este foarte necesar ca părin-
ții să se cunoască pe sine cât mai bine, să 
se înțeleagă și să aibă un sens integrativ 
al propriei � ințe. Doar atunci vor putea să 
rezoneze la realitatea copilului, să îi înțe-
leagă nevoile și să i le împlinească, asigu-
rându-l de o prezență iubitoare, atentă, 
protectoare și hrănitoare 10. Doar așa copi-
lul poate dezvolta ceea ce în mod tehnic 
este denumit „încrederea primordială”, 
lucru esențial pentru sănătatea psihi-
că. Dacă părinții reușesc să satisfacă, cât 
e omenește posibil, nevoile acestui mic 
dumnezeu narcisist, reușesc să îi transmi-
tă siguranța că el este centrul vieții și iubi-
rii lor, că el este sursa bucuriei lor 11.

Avem modelul Maicii Domnului cu 
Pruncul, care în multe icoane este repre-
zentată într-o relație drăgăstoasă cu prun-
cul ei, care în cazul ei, chiar este Dumne-

9  Siegel, D., Hartzell, M.: Parentaj sensibil şi inte-

ligent – Să ne înțelegem mai profund pe noi înşine 

ca să putem creşte copii fericiți. Editura Herald, 

2019.

10  Winterho� , M.: Deutschland verdummt:  Wie 

das  Bildungssystem  die  Zukunft unserer Kinder 

verbaut.  Gütersloher Verlagshaus, 2019.

11  Spitzer, M: Wie Kinder denken lernen: Die kogni-

tive Entwicklung vom 1. bis zum 12. Lebensjahr. 

mvg Verlag, 2019.

Pastorația părinților și a copiilor



Nr. 28/2020    71Nr. 28/2020    71

TemaPastorația părinților și a copiilor

zeu. Dar această senzație trebuie ca mama 
să o ofere � ecărui prunc, pentru că, de 
fapt � ecare om este � ul lui Dumnezeu și 
menit să ajungă dumnezeu după har.

Desigur, această atitudine de dragoste 
jertfelnică, de autojert� re necondiționată 
și totală, în tot locul și tot timpul, se mo-
di� că cu timpul în manifestare. Pe măsură 
ce crește, copilul trebuie să își dea seama 
că este un dumnezeu, dar în potență. De 
aceea el de fapt trebuie să crească spre 
aceasta. Astfel, și atitudinea părinților 
trebuie să crească și să � e diferențiată, în 
funcție de vârsta și stadiul de dezvoltare 
al copilului. De exemplu, relația de simbi-
oză care există în primele luni de naște-
re, când copilul pare o extensie a trupu-
lui care trebuie simțit și îngrijit adecvat, 
pentru a nu deveni patologică trebuie să 
avanseze și să se dezvolte spre o conlu-

crare cu copilul 12. Aceasta nu înseamnă că 
un copil va �  tratat ca un adult. Iubirea și 
prețuirea trebuie să � e ca a unei persoane, 
dar capacitățile lui sunt nedesăvârșite sau 
inexistente la o anumită vârstă. De aceea, 
foarte important pentru părinți este să 
acorde copiilor cinstea și iubirea totală, 
modelându-i și crescându-i spre înțelege-
rea și diferențierea binelui de rău. Mesajul 
foarte clar care trebuie cu timpul transmis 
este acela de iubire necondiționată față 
de persoană, acțiunile însă � ind bune sau 
rele. O greșeală pe care o fac părinții, când 
copiii deja cresc, este aceea de a cerși dra-
gostea copilului. În mod � ințial, copilul 
tinde să iubească persoanele cu care intră 
în contact 13. Di� cultatea educației și creș-
terii copilului, atât a părinților, dar și a lui 
Dumnezeu (sic) este aceea de a transmite 
realitatea existenței omului doar în legă-
tură egală de iubire cu celelalte persoane.

Copilul are nevoie de prezența iubitoa-
re și îndrumătoare a părinților. Ca o pa-
ranteză, un lucru devastator pentru socie-
tatea actuală este acela al copiilor crescuți 
de tehnică. Încercând să câștige timp sau 
ademeniți de reclame, părinții își încre-
dințează de multe ori copiii prea devreme, 
prea mult și inadecvat televizorului, tele-
fonului sau calculatorului. Acest lucru este 
devastator pentru copii, ajungându-se la 
ceea ce se numește „demență digitală” 14

sau „cyberkrank” 15.

12  Winterho� , M., � ielen, I.: Persönlichkeiten 

statt Tyrannen: Oder: Wie junge Menschen in Le-

ben und Beruf ankommen. Gütersloher Verlags-
haus, 2010.

13  Bauer, J.: Das kooperative Gen. Wilhelm Heyne 
Verlag, 2008.

14  Spitzer, M.: Digitale Demenz: Wie wir uns und 

unsere Kinder um den Verstand bringen. Dro-
emer TB, 2014.

15  Spitzer, M.: Cyberkrank!: Wie das digitalisierte 

Leben unsere Gesundheit ruiniert. Droemer TB, 
2017.
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Creșterea copilului și a omului în 
general continuă și în maturitatea tru-
pească. În mod psihologic, omul trebuie 
să taie cordonul ombilical psihic în ado-
lescență, urmând să creeze legătura spi-
rituală cu părintele duhovnicesc, care îl 
va crește apoi la cunoașterea adevăratu-
lui Tată ceresc. Doar atunci el se va pu-
tea dezvolta cu adevărat ca fiu al Tatălui, 
ca cel care este destinat de a lua partea 
la Cina cea de Taină din cadrul Sfintei 
Treimi.
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Die Rolle von Mutter und 
Vater bei der Kinderer-
ziehung aus psycho-
theologischer Sicht

Protosinkelos Athanasie Ulea

Der Mensch im Paradies
Der Mensch ist das Kind Gottes. Aus 

der Liebe der Heiligen Dreieinigkeit gebo-
ren, repräsentiert der Mensch aus Gnade, 
das, was der Sohn von Natur aus ist. So, 
wie die göttliche Natur nicht vollkommen 
sein kann, wenn sie nicht einzig ist, so 
kann die Person nicht real und vollkom-
men sein, es sei denn, sie ist in Gemein-
schaft mit mindestens zwei anderen Per-

sonen. Auf die gleiche Weise wurde der 
Mensch, nach seinem allgemeinen Namen 
„Adam“, zuerst als einzigartiges Wesen ge-
scha� en. Als er ins Paradies gebracht wur-
de, in diesem für ihn eingezäunten und 
verschönerten Garten, dann wurde er Per-
sonen, in Mann und Frau aufgeteilt, die in 
Gemeinschaft mit Gott standen. So wird 
die göttliche Dreieinigkeit von Anfang an 
als Triangulation zwischen Menschen und 
Gott in die Welt übertragen. Der Mensch 
sollte damit verstehen, dass sein Ziel darin 
besteht, in einer Gemeinschaft von min-
destens drei anderen Personen zu leben. 
Aber wie so oft auf dieser Welt passiert es, 
dass der Mensch dazu neigt, die Kommu-
nion, d.h. die Frucht der Liebe, aus seinem 
Leben zu verbannen. So versuchten auch 
Adam und Eva, Gott, d.h. das Leben und 
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die wahre Liebe, aus ihrer Existenz aus-
zuschließen, ohne die Unlogik all dessen 
zu verstehen. Die Entdeckung des Bösen 
als etwas Anderes, als der Wille Gottes, 
macht den Menschen nackt. Die Nackt-
heit, die der Mensch nach dem Sündenfall 
erfahren hat, ist einerseits der Mangel an 
Gottes Gnade, an Gott selbst, da ohne Ihn 
alles leer, bedeutungslos, nichtig ist. An-
dererseits repräsentiert diese Nacktheit 
das Versagen dieses Kind Gottes, so wie 
Gott, Liebe zu sein und die Umkehr seiner 
Gaben zum Werk des Bösen. Der Mensch 
wird demnach durch die Sünde ein Wesen, 
das, um des Bösen Willens, zum Bösen fä-
hig ist, das sein Potenzial nicht zum Gu-
ten, zur Liebe, zu dem wofür er bestimmt 
ist, nutzt, sondern für etwas Anderes, für 
die Nichtexistenz, für sich selbst. Die Ein-
heit zwischen Denken, Wort und Tat, die 
es in der Heiligen Dreieinigkeit als Vater-
quelle der Gottheit, des Sohn-Logos / der 
Vernunft und des Heiligen Geistes, des 
Lebensspenders, existiert, löst sich durch 
die Sünde im Menschen auf. Sein Denken, 
Wort und Werk sind nicht mehr im Ein-
klang, um aus der Liebe zur Liebe hin zu 
arbeiten, sondern aus sich selbst heraus, 
für sich selbst, in Einsamkeit.

Das kindliche Verständnis von Gott
Aus der Gottes Vorsorge heraus hat 

der Mensch in dieser Welt die Möglich-
keit, ein Leben ohne Liebe, ohne wahre 
Freude, ohne Ihn zu erleben. Daher ist 
die Vertreibung aus dem Paradies das pä-
dagogische Maß für menschliches Wachs-
tum aus dem kindlichen, selbstsüchtigen, 
narzisstischen Stadium, aus dem heraus 
der Mensch sich nur mit sich selbst be-
fasst, Gefallen durch sich selbst und an 
sich selbst � ndet und andere zu seinem 
eigenen Vergnügen benutzt, unabhängig 
von einer persönlichen und direkten Be-
ziehung mit diesen.

Und dies ist auch der Weg des Men-
schen seit seiner Vertreibung aus dem Pa-
radies in diese Welt. Einerseits projiziert 
der Mensch seine Vorstellungen auf Gott, 
den er zunächst als allmächtig, gerecht, 
aber tyrannisch, rachsüchtig, unver-
ständlich und unzugänglich wahrnimmt. 
Deshalb scheint sich der „Gott des Alten 
Testaments“ oft sehr von dem des Neuen 
Testaments zu unterscheiden. Dies liegt 
daran, dass es nur ein kindisches Ver-
ständnis desselben Gottes ist. Genauso, 
wie ein Säugling nicht wirklich versteht, 
was um ihn herum passiert und was die 
Erwachsenen, die allmächtig, aber unver-
ständlich und unzugänglich erscheinen, 
um ihn herum wollen, so wie die kindliche 
Menschheit das Handeln Gottes in der 



� ema

74      Nr. 28/2020

Die Seelsorge von Eltern und Kidern

Welt nicht versteht. Gott versucht durch 
die arme und sündige Sprache des primi-
tiven Menschen sich zu o� enbaren. Und 
die ganze Heilsgeschichte ist die O� enba-
rung und wahre Erkenntnis dieses Gottes.

In dem Maße, wie Gott den besten 
Weg, sich dem Menschen zu o� enbaren 
und mit ihm in Kontakt zu treten, sucht, 
hat auch der Mensch die Möglichkeit aus 
seiner Natur heraus zu suchen und die 
Vereinigung mit Gott zu leben oder es zu 
leugnen. Im positiven Sinne trug dieser 
Versuch des Menschen, Gott kennenzu-
lernen und mit ihm in Kontakt zu treten, 
Früchte in der Jungfrau Maria. Die Mut-
ter Gottes war die erste, die uns die wahre 
Liebe und implizit die Erkenntnis Gottes 
zeigte: sich selbst zum Ort der vollkom-
menen aufopferungsvollen Liebe zu ma-
chen. Maria ist der erste Mensch, der Gott 
wirklich selbst empfängt, d.h. die wahre 
Liebe aufzuziehen und zu erfahren. Durch 
sie konnte Gott sich dem Menschen voll-
ständig o� enbaren. Durch sie konnte sich 
der Mensch gänzlich Gott hingeben. Da-
her ist die Frucht dieser vollkommenen 
Vereinigung zwischen der Gottheit und 
der Menschheit die Person unseres Erlö-
sers Jesus Christus. Als Gott hat er uns 
die Gottheit bekannt gemacht und uns 
in eine persönliche, direkte und unver-
mittelte Beziehung zu Gott gebracht. Als 
Mensch hat er die vollkommene Gemein-
schaft und das wesentliche Wissen über 
Gott erreicht.

Diese kurzen theologischen Begri� e 
werden dargestellt, um zu verstehen, was 
der Weg eines jeden Menschen ist oder 
sein sollte, um sein absolutes Potenzial zu 
erreichen: die Vergöttlichung.

Das Paradies des Fleisches
Körperlich wird jeder von uns aus dem 

Akt der Liebe zwischen zwei Menschen 
derselben menschlichen Natur geboren, 

die sich jedoch als Mann und Frau ergän-
zen, um die Menschheit vollständig zu ver-
einen. Dieser Akt der Liebe wird allmäh-
lich vorbereitet und vollendet. Hier kann 
man sich daran erinnern, dass das Ei, aus 
dem ein Kind geboren wird, im Körper sei-
ner Mutter existiert, als sie seit Empfäng-
nis sechs Monate alt war und sich im Kör-
per ihrer Mutter noch be� ndet. Das heißt, 
der Zustand, die Gedanken und die Wün-
sche der Großmutter haben ihren Ne� en 
direkt und unmittelbar beein� usst, auch 
wenn in der Zwischenzeit vielleicht Jahr-
zehnte vergangen sind. Daher beginnt die 
Vorbereitung für die Aufnahme eines Kin-
des vier Generationen zuvor. Wenn sich 
Sperma mit der Eizelle im Mutterleib ver-
bindet, ist dies das Ergebnis eines langen 
Prozesses von Wünschen, Gedanken, Er-
fahrungen, Hemmungen oder Potenzen, 
die sich über Generationen angesammelt 
und als genetische Mitgift übertragen ha-
ben. Gleichzeitig ist der Liebesprozess, 
der diese Liebe bestimmt, normalerweise 
ein Höhepunkt der emotionalen, senso-
rischen, spirituellen Erfahrung des Men-
schen in seiner androgynen und psycho-
somatischen Gemeinschaft. Daher wird 
der neue Mensch als Folge vollständiger 
menschlicher Vereinigung und des Gottes 
gescha� en, der die Seele im Moment der 
Empfängnis erscha� t. Daher ist der neue 
Mensch, der sich im Mutterleib entwi-
ckelt, nach dem Vorbild des ersten Men-
schen entstanden, der von Gott geschaf-
fen und im Garten des Himmels gep� anzt 
wurde. Hier wird der Mensch, diese neue 
Zelle, die von ihrer Mutter geschützt wird, 
in der von ihr bereitgestellten Ernäh-
rungsumgebung platziert. Die Frau berei-
tet sich monatlich darauf vor, eine solche 
neue Schöpfung zu erhalten. Der neue 
Mensch, eine winzige Zelle mit dem Po-
tenzial Gottes, bewegt sich zunächst frei 
vom Körper der Mutter in diesem Garten, 
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den ihr Körper bietet. In den ersten zwei 
Wochen kooperiert die neue Person mit 
der Mutter und bildet eine Kommunika-
tionsumgebung, die sich physisch in der 
Plazenta entwickelt und die Verbindung 
zwischen den beiden Menschen während 
der neun Monaten herstellt. In diesem 
Umfeld beginnt sich der neue Mensch be-
reits für ein Leben nach der Geburt zu ent-
wickeln. Geplant, um die Vollkommenheit 
Gottes zu erreichen, kostet der Mensch 
im Leib seiner Mutter etwas von der Ähn-
lichkeit Gottes. Der Mensch ist (oft) der 
einzige in diesem Universum, der ihn ver-
sorgt, ohne dass er sich dessen überhaupt 
bewusst ist. Darüber hinaus ist er in engs-
ter Verbindung mit seiner Mutter, mit der 
er niemals sein Blut vermischt, da beide 
von Anfang an zwei verschiedene Wesen 
sind, die sich ihre Zustände und Gefüh-
le durch die Vielzahl an Chemikalien, die 
sich austauschen, teilen. So wird das Ge-
hirn eines jeden Menschen navigiert und 
von vom Erleben des Anderen beein� usst. 
Einige Veränderungen haben Auswirkung 
auf das ganze Leben. Einerseits be� ndet 
sich der neue Mensch am Anfang seiner 
Entwicklung und ist anfälliger für die Aus-
wirkungen der Substanzen und Gefühle 
in seinem winzigen Körper. Andererseits 
wird auch die Frau für ihr ganzes Leben 
irreversibel von dem Wesen geprägt, das 
sich in ihrem Körper bildet. Ihr Gehirn 
wird niemals mehr das gleiche sein. So-
gar der Vater wird von den Pheromonen, 
dem Erleben und Verhalten der Mutter 
beein� usst, indem er physiologische, hor-
monelle und Verhaltensänderungen auf-
weist, die bis zu einem Syndrom namens 
Couvade oder „Schwangerschaft des Man-
nes“ reichen können.

Entwicklung und Wissen
Das Baby entwickelt sich schnell und 

es entwickelt Organe, die einerseits in 

diesem vorübergehenden intrauterinen 
Leben notwendig sind, jedoch auch Orga-
ne, die jetzt keine Bedeutung haben, wie 
die Lunge, die aber für das Leben nach der 
Geburt wesentlich sind. Bereits vom 22. 
bis 23. Tag beginnt sein Herz zu schlagen. 
Ab der achten Woche beginnt es sich als 
Mann oder Frau zu di� erenzieren, ob-
wohl schon von der Empfängnis an jede 
Zelle des Körpers entweder weiblich oder 
männlich ist. In diesem Zusammenhang 
haben Wissenschaftler einen echten Ka-
talog mit den genetischen, strukturellen, 
chemischen, hormonellen oder organisa-
torischen Unterschieden und Funktionen 
des Gehirns entwickelt, die Männer und 
Frauen auseinanderhalten. Darüber hi-
naus ist die Mutter, mit den besonderen 
weiblichen Merkmalen, zur Analyse und 
Verarbeitung von Beziehungen und der 
Vater mit analytischem Denken, das sich 
auf Ordnung und Hierarchie konzent-
riert, für eine harmonische Entwicklung 
des Kindes unbedingt erforderlich. Der 
Junge wird nach dem Bild des Vaters ge-
formt und dieser ist für ihn ein Vorbild 
fürs Leben sowie für die Verhaltensweise 
einer Frau gegenüber. Er wird in Zukunft 
seine Vollkommenheit, in einer Bezie-
hung mit einem komplementären Wesen, 
das seiner Mutter ähnelt oder gleich ist, 
suchen. Das all ist natürlich analog zu dem 
kleinen Mädchen. Daher hat die normale 
und natürliche Beziehung, die zwischen 
den Eltern besteht oder sich entwickelt, 
eine bedeutsame Rolle, da sie vertikal die 
nächsten Generationen, aber auch hori-
zontal die aktuelle Umgebung, in der sie 
leben, beein� usst. Hinzu kommt, dass 
wenn die erwachsenen Kinder, ihre Ver-
haltensweisen heilen und regulieren, sie 
mit diesen auch ein Beispiel für ihre El-
tern sein können. 

Angesichts seiner Komplexität, wird 
das neue Wesen viel zu früh in die Welt 
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vertrieben. Wenn wir den Menschen mit 
anderen Säugetieren biologisch verglei-
chen wollen, sollte er ungefähr 36 Monate 
im Mutterleib verbringen. Der Körper der 
Mutter würde es aus biologischer Sicht je-
doch nicht aushalten können. Darüber hi-
naus ist die menschliche Entwicklung vor 
allem eine persönliche. Daher kann eine 
Person bereits im Mutterleib mit den El-
tern kommunizieren und sogar vor seiner 
Geburt mit ihnen spielen. Beispielsweise 
kann das Baby nach etwa acht Monaten 
auf drei leichte Schläge des Vaters auf den 
Bauch mit drei eigenen Schlägen reagie-
ren. Das Kind erkennt auch die Stimme 
des Vaters nach der Geburt, wenn dieser 
vorher versucht hat, eine Verbindung zu 
ihm herzustellen. Aber gerade weil der 
Mensch ein überaus persönliches Wesen 
ist, das nur durch die Gemeinschaft mit 
anderen Menschen existiert, ist es not-

wendig, dass er so schnell wie möglich mit 
anderen Menschen in Kontakt kommt. 
Darüber hinaus werden sein Selbst und 
seine Persönlichkeit in dem Maßen nach 
dem Bild seiner Eltern, in denen er sich 
spiegelt, geformt, wie es sie kennenlernt. 
Wie wissenschaftlich nachgewiesen wur-
de, entsteht Selbsterkenntnis in den ers-
ten Lebensjahren in Form der Kenntnis 
von Mutter und Vater. Das heißt, wenn 
das Kind die Realität von Mutter und 
Vater, ihre Gegenwart, ihre Zustände, 
Gedanken und Handlungen erkennt und 
insbesondere wenn diese mit seinen ei-
genen übereinstimmen, anderen kann es 
diese an sich selbst, aber auch an andere, 
erkennen. Umgekehrt, wenn Eltern es 
scha� en selbst koerent zu sein und sich 
auf den Zustand des Kindes einzulassen, 
dh kongruent mit ihm zu sein, kann auch 
das Kind ein kohärentes Gefühl dafür ge-
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winnen, was es ist, was es fühlt und erlebt 
und als echter Mensch bestätigt wird. Je 
besser die Eltern sich selbst kennen, sich 
verstehen und ein integratives Gefühl für 
ihr eigenes Wesen haben, desto mehr kön-
nen sie mit der Realität des Kindes in Re-
sonanz treten, ihre Bedürfnisse verstehen 
und sie erfüllen und ihnen eine liebevol-
le, versichernde, vorsichtige, schützende, 
nahrhafte, aber auch richtungsweisende 
Präsenz anbieten. Nur so können Kinder 
das entwickeln, was technisch als „Ur-
vertrauen“ bezeichnet wird und für die 
psychische Gesundheit unerlässlich ist. 
Wenn es den Eltern gelingt, die Bedürf-
nisse dieses kleinen narzisstischen Gottes 
so menschlich wie möglich zu befriedigen, 
scha� en sie es, die Gewissheit zu vermit-
teln, dass es das Zentrum ihres Lebens 
und ihrer Liebe ist, dass es die Quelle ihrer 
Freude ist.

Wir haben das Vorbild der Mutter Got-
tes mit dem Baby, die in vielen Ikonen 
in einer liebevollen Beziehung zu ihrem 
Baby dargestellt wird, das in ihrem Falle 
tatsächlich Gott ist. Dieses Gefühl sollte 
jede Mutter ihrem Kind geben, denn tat-
sächlich ist jeder Mensch Sohn Gottes 
und ist dazu berufen Gott nach Gnade zu 
werden.

Natürlich ändert sich diese Haltung 
der aufopferungsvollen, bedingungslo-
sen, totalen und allgegenwärtigen Liebe 
mit der Zeit in der Manifestation. Mit 
der Zeit muss das Kind erkennen, dass 
es ein Gott ist, aber im Potenzial. Des-
halb muss es tatsächlich darauf hinauf-
wachsen. Daher sollte die Einstellung der 
Eltern, je nach Alter und Entwicklungs-
stand des Kindes, mitwachsen und di� e-
renziert werden. Zum Beispiel muss die 
symbiotische Beziehung, die in den ers-
ten Monaten der Geburt besteht, wenn 
das Kind eine Erweiterung des Körpers 
zu sein scheint, die richtig gefühlt und 

gep� egt werden muss, um nicht patholo-
gisch zu werden, voranschreiten und sich 
zu einer Zusammenarbeit mit dem Baby 
entwickeln. Dies bedeutet nicht, dass 
ein Kind wie ein Erwachsener behandelt 
werden sollte. Die Liebe und Wertschät-
zung sollten wie bei allen anderen Men-
schen sein, jedoch sind seine Fähigkeiten 
in einem bestimmten Alter unvollkom-
men oder gar nicht vorhanden. Daher ist 
es für Eltern sehr wichtig, ihren Kindern 
absolute Ehre und Liebe zu geben, sie zu 
formen und zu erziehen, um das Gute 
und Böse zu verstehen und voneinander 
zu unterscheiden. Die sehr klare Bot-
schaft, die mit der Zeit übermittelt wer-
den sollte, ist die bedingungslose Liebe 
zur Person, auch wenn die Handlungen 
gut oder schlecht sind. Ein Fehler, den 
Eltern machen, wenn ihre Kinder bereits 
erwachsen sind, ist es nach ihrer der Lie-
be zu verlangen. Grundsätzlich neigt das 
Kind dazu, die Menschen zu lieben, mit 
denen es in Kontakt kommt. Die Schwie-
rigkeit der Erziehung des Kindes, seitens 
der Eltern, sowie von Gott (sic) besteht 
darin, die reale Existenz des Menschen 
nur in einem gleichen Liebesverhältnis 
mit anderen Menschen zu vermitteln.

Das Kind braucht die liebevolle Gegen-
wart der Eltern. Eine verheerende Situati-
on für die heutige Gesellschaft ist die, der 
durch Technologie erzogenen Kinder. Um 
Zeit zu gewinnen oder durch Werbung an-
gelockt, vertrauen Eltern ihre Kinder oft 
zu früh, zu viel und unangemessen dem 
Fernseher, Telefon, Computer und co. an. 
Dies ist für Kinder verheerend und führt 
zu der sogenannten „digitalen Demenz“ 
oder „Cyberkrank“.

Das Wachstum des Kindes und des 
Menschen im Allgemeinen setzt sich auch 
nach der körperlichen Reife fort. Psycho-
logisch muss der Mensch in der Jugend 
die psychische Nabelschnur durchschnei-



� ema

78      Nr. 28/2020

Die Seelsorge von Eltern und Kidern

den und wird die spirituelle Verbindung 
mit dem spirituellen Vater herstellen, 
der ihn dann zur Erkenntnis des wahren 
himmlischen Vaters erhebt. Nur dann 
kann er sich wirklich als Sohn des Va-
ters entwickeln, als derjenige, der dazu 
bestimmt ist, am letzten Abendmahl der 
Heiligen Dreieinigkeit teilzunehmen.

Übersetzung: durch den Autor
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Die Krone (im Orthodoxen Gottestdienst der Eheschließung) ist zugleich ein 
Kranz, ein Zeichen von Ehre und Würde. Eine Krone tragen Könige; Christus 
selbst ist König und Hoherpriester. Die Krone ist Zeichen von Ernst und Reife, 
die mit der Verantwortung verbunden sind, die jenem übertragen wird, der 
andere zu verteidigen, zu schützen und zu leiten hat. Mit der Krönung wird 
darauf hingewiesen, daß die beiden der Fürsorge der Eltern entwachsen sind 
und für ihr Leben fortan selbst verantworten, füreinander, für ihre Familie 
und für ihre zukünftigen Kinder gemeinsam Verantwortung tragen, so wie 
ein König Verantwortung für seine Burg und sein Reich zu tragen hat.

[ Dumitru Stăniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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Valențele educației în 
parteneriatul mamătată

Prof. Dr. Cristina Benga

În societatea actuală, odată cu schim-
barea contextului social și cultural, se 
constată o abordare diferită și în ceea ce 
privește creșterea copiilor. Este lăsată în 
urmă mentalitatea despre o educație prea 
exigentă în favoarea uneia ceva mai rela-
xată. Argumentele aduse pot �  folositoa-
re, dar uneori se constată că nu este su-
� cientă și poate nici e� cientă o educație 
lăsată doar în grija școlii, a mass-mediei 
sau a altor surse a căror intenție nu poate 
�  cunoscută cu exactitate. De aceea par-
teneriatul pe care îl fac părinții, atunci 
când trebuie să se ocupe de educația pro-
priilor copii, este fundamental. 

Mentalitatea distribuirii sarcinilor în-
tr-o familie are limitele ei. Ea nu se poa-
te aplica, atunci când sperăm să creștem 
niște copii echilibrați psihic și su� etește. 
Niciodată o mamă nu îl poate înlocui pe 
un tată în ceea ce privește valorile pe care 
acesta le poate transmite. La fel cum ni-
ciun tată nu poate oferi în relația cu copi-
lul său ceea ce reușește o mamă. Funcția 
maternă nu este tot una cu cea paternă și, 
din acest punct de vedere, putem accepta 
evoluția mentalității umane în ceea ce pri-
vește educația. 

Depășirea tradiției cu iz patriarhal, în 
care tatăl nu avea prea multe obligații în 
ceea ce privește creșterea și educarea co-
piilor, este un câștig pentru familia de azi. 
Prezența tatălui este extrem de bene� că 
atât în viața băiatului, dar mai ales a fetei, 
la fel cum prezența mamei este de neîn-
locuit atât alături de � ica sa cât și în cea a 
� ului. Dacă mama este considerată primul 
educator, furnizorul bunăstării psiholo-

gice a adultului de mai târziu, tatăl rămâ-
ne garantul protecției și al ordinii de care 
copiii își vor aminti cu bucurie. Relațiile 
dintre soți, dar și legăturile care se nasc 
între cei doi și proprii lor copii au puterea 
de a in� uența în mod hotărâtor evoluția 
acestora în viață (de la aspectul � zic, până 
la cel psihic și su� etesc). Atitudinea iubi-
toare a mamei și a tatălui față de propria 
fată o va ajuta să-și contureze caracterul 
feminin, delicat, în timp ce o atitudine 
caldă din partea tatălui pentru un băiat va 
dezvolta în el latura masculină, echilibrul 
și  curajul de care are nevoie pentru a birui 
în viață. 

Dacă totuși părinții nu vor să renun-
țe la autoritatea, la exigența de altă dată,  
pot măcar să o convertească atribuindu-i 
alte conotații. Să încerce să o exercite ca 
pe o autoritate care încurajează (afectivă), 
care permite (morală), care nu acceptă to-
tul (formală), după cum spune medicul și 
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psihologul Alain Braconnier 1. El menți-
onează că autoritatea afectivă se bazează 
pe sentimentele pe care le nutresc părin-
ții față de copiii lor. Ea este prin de� niție 
dragoste necondiționată, dorință de pace 
și mulțumire su� etească, încurajare și 
iertare. O asemenea atitudine transmite 
copilului mesajul căeste dorit, acceptat și 
valoros. În consecință el are șansa să se 
dezvolte armonios, fără riscul de a deve-
ni un rebel. Va avea puterea să-și asume 
responsabilitatea de a duce la bun sfârșit 
orice inițiativă. Pe de altă parte, autorita-
tea morală a părinților este pentru copil o 
decodi� care a modului cum se raportează 
aceștia la bine și rău, la frumos și urât, la 
drept și nedrept, la minciună și adevăr, 
la bucurie și tristețe, la frică și curaj etc. 
Sentimentele pe care le vor trăi părinții în 
raport cu evenimentele vieții vor permite 
copilului să-și identi� ce propriile limite și 
să-și de� nească propriile reguli de com-
portament, de acceptare sau de respingere 
a provocărilor la care va �  supus. Dacă tatăl 
și mama vor împărtăși aceleași concepții, 
atunci copilul nu va dezvolta o sensibilita-
te derutantă. Nimic nu poate destabiliza 
mai mult un copil a� at în formare decât 
contradicțiile dintre părinți sau între ceea 
ce spun și ceea ce fac! În de� nitiv, care din-
tre copiii unei familii ar avea nevoie de le-
gături dureroase, care să lase urme adânci 
în su� et, în loc de de tandrețe, de repere, 
de libertate dar și de limite?

De obicei comportamentul părinților 
se re� ectă în comportamentul copiilor 
și de aceea este foarte importantă și au-
toritatea formală, pe care același psiholog 
o de� nește ca � ind cea care se sprijină pe 
lege. Cu alte cuvinte, educatorii de acasă, 
care respectă legile civile și a căror viață 
re� ectă învățăturile moral-creștine, devin 

1  Alain Braconnier, Cum să � i un tată bun pentru 

� ica ta, Editura Trei, 2008, p. 227-228.

un model pentru copilul lor. Dacă în pe-
rioada copilăriei se simt, se trăiesc aceste 
repere, se va traversa mult mai ușor vârsta 
adolescenței către identitatea omului ma-
tur. Prezența și implicarea ambilor părinți 
în formarea unui caracter frumos cere sa-
cri� cii, multă lectură, raportarea la pro-
pria tradiție educațională și la experiența 
împărtășită cu alți părinți. 

Există însă și gesturi particularizate 
sau individuale pe care părinții nu ar tre-
bui să le neglijeze, dacă sunt preocupați 
de consolidarea relațiilor cu copiii lor sau 
de devenirea ulterioară a acestora. Copilul 
este o oglindă a părintelui. Clipele petre-
cute împreună pot �  temelia de bază în 
evoluția � zică, emoțională, intelectuală 
și spirituală a întregii familii. Chiar dacă 
normele educației par a �  aplicabile fete-
lor și băieților în mod egal, se constată, 
conform studiilor de specialitate, că une-
ori abordarea ar trebui să � e foarte diferi-
tă. Din copilările și până la vârsta adultului 
incomplet, � i și � icele noastre au nevoi di-
ferite. Ele se concretizează în dorințe, în 
gesturi, în comunicare, în ajutor, în apre-
cieri, ce ar trebui adaptate � ecărei perso-
nalități în parte. Limbajele de iubire sunt 
atât de diferite în relațiile interumane în-
cît necesită mult timp pentru decodi� ca-
rea și apoi punerea lor în practică. Petru 
Kolomeițeva 2 a a� rmat că 43% dintre ado-
lescenți suferă din cauza proastelor relații cu 
mamele, iar 40% din cauza proastelor relații 
cu tații; 44% dintre adolescenți se simt în fa-
milie părăsiți, lăsați de izbeliște, simt că ni-
meni nu se interesează de ei, iar 33% se simt 
neîndreptățiți; 15% au fost jigniți de către 
părinți în repetate rânduri. Confruntân-
du-ne cu o asemenea statistică ne putem 
întreba: Ce așteaptă o fată de la eroul tată 

2  Petru Kolomeițeva, Su� etul adolescentului, ghid 

antistres pentru părinți, Edditura Sophia, 2017, 
p. 194.
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din viața ei? Cum poate o mamă să dea 
aripi de zbor micului bărbat?

Lumea în care trăim este din ce în ce 
mai schimbătoare și mai complicată și 
asta îngreunează tot mai mult relația 
emoțională pe care un tată o poate avea 
cu � ica lui. Este o concurență neloială 
care îl provoacă pe tată să devină un erou
cu o tărie emoțională de neclintit, cu un 
autocontrol mental și o stăpânire de sine 
mult peste disponibilitatea pe care o are. 
Taților le este frică uneori de � ica lor, nu 
știu cum să o abordeze, pentru că tendința 
este mai degrabă de a� rmare proprie, de 
dominare sau de impunere a autorității. 
Nu le este la fel de ușor ca mamelor să ac-
tiveze instinctul natural de protecție și de 
susținere față de propriul copil. Ei obser-
vă repede că fetele învață mult mai mult 
prin comunicare comparativ cu băieții, 
care se instruiesc mai mult prin acțiune. 
De asemenea, constată că  băieții exersea-
ză disputarea puterii sau a întâietății mai 
mult în plan � zic, în timp ce fetele au ne-
voie de tandrețe și de ocrotire din partea 
lor. Și totuși, în ciuda diferenței de sex, o 
fată dorește să � e călăuzită în căutarea ei 
identitară de aprecierile tatălui, de înțele-
gerea acestuia față de dorințele ei legitime 
de a �  competentă. Vrea să � e observată 
cum are încredere în sine, cum reușește 
să-și conserve feminitatea în întâlnirile 
cu băieții de vârsta ei, cum este încurajată, 
ca adolescentă,  să se distanțeze de fami-
lie; vrea ca tatăl ei să � e prezent în viața 
ei, să-i cunoască prietenii, să practice un 
sport împreună, cu alte cuvinte să o per-
ceapă că este diferită, dar totuși că este 
responsabil față de ea.  Dr. Meg Meeker3

oglindește toate calitățile unui tată (sme-
renia, cumpătarea, blândețea, răbdarea, 
curajul de a îmbrățișa, implicarea etc.) în 

3  Mek Meeker, Tați puternici, � ice puternice, 

Editura Niculescu, 2016, p. 61- 103.

fata puternică care îi stă alături. Nimeni 
și nimic nu o poate proteja mai bine ca ta-
tăl ei de campania pe care o promovează 
societatea de consum împotriva sănătății 
ei psihice și emoționale. Devenirea ei are 
de-a face cu sentimentele, gândurile și ca-
racterul celor din jur.

Ideal ar �  ca un tată să nu trăiască doar 
cognitiv venirea pe lume a propriei fetițe, 
ci și emoțional. Să interiorizeze, în același 
timp cu mama, saltul emoțional și să nu 
se distanțeze lăsând implicarea sa pentru 
mai târziu. O relație de durată, bazată pe 
iubire, iertare și acceptare se construiește 
din fragedă pruncie. Comportamentul ce-
lui mai apreciat bărbat din viața unei fete 
ar �  bine să � e plin de respect, de com-
pasiune, de corectitudine, fără urme de 
agresivitate sau de înjosire. Viața alături 
de tată va contura viața alături de viitorul 
soț. Așadar tatăl o poate condamna la fe-
ricire sau la suferință. 

La fel se întâmplă și în cazul mamei. 
Relația ei cu � ul trebuie să � e foarte de-
licată, cu delimitări clare pentru a nu da 
naștere la sentimente de vinovăție (dacă 
ne gândim la complexul „Oedip”). Fermi-
tatea combinată cu o iubire necondiționa-
tă va contura în persoana � ului un carac-
ter demn, puternic, un potențial bărbat 
împlinit și fericit. Însoțirea băiețelului 
spre maturitate solicită părinților foarte 
multă atenție. În primul rând, prezența 
tatălui în viața � ului, o va scuti pe mamă 
să devenină posesivă și să-l transforme 
pe � u în confesorul sau în partenerul de 
viață pe care nu l-a avut, dar și-l dorește. 
În al doilea rând, mama trebuie să nu aibă 
o atitudine rigidă, prea distantă sau chiar 
absentă din viața � ului ei (să nu uităm că 
astăzi multe femei sunt ancorate social și 
că de multe ori copiii rămân în grija bone-
lor, bunicelor, etc.), pentru că sentimentul 
abandonului su� etesc este cumplit. Ima-
ginea unei mame reci, care nu știe sau care 



82      Nr. 28/202082      Nr. 28/202082      Nr. 28/2020

Tema Pastorația părinților și a copiilor

nu poate să iubească, îl va însoți pe copil 
până la bătrânețe transformându-l într-un 
fricos. Uneori chiar tema sau stângăcia 
de a-și crește propriul copil poate �  per-
cepută greșit și ar putea induce acestuia 
sentimentul că persoanele feminine sunt 
greu abordabile sau de mulțumit. De aici 
s-ar naște o aplecare a copilului  asupra 
propriei persoane care urmărește succesul 
profesional cu orice preț. Sau o incapaci-
tate de a ști să se facă iubit 4. La polul opus 
se pot a� a mamele posesive care reușesc 
să hotărască absolut totul pentru � ul lor 
distrugându-i personalitatea. Exagerarea, 
controlul, curiozitatea excesivă pot lua 
băiatului dreptul de a se dezvolta armo-
nios, echilibrat. Relația specială pe care o 
invocă mamele în aceste cazuri ascunde de 
fapt incapacitatea lor de a �  libere și uti-
le în propria lor viață, de a �  mulțumite 
cu ele însele. Asemenea reacții, aparent 
bene� ce și grijulii, pot anticipa pierderea 
autonomiei � ului mult iubit și cocoloșit 
atât în plan material, cât și în plan psihic. 
Stima de sine scade, capacitatea de a deve-
ni protectorul viitoarei sale familii devine 
îndoielnică. Dependența și nemulțumirea 
permanentă față de propriile puteri sau 
intenții îl va arunca în depresie. De aceea, 
atunci când mama vrea să crească un băiat 
să se autoanalizeze, pentru a se înțelege 
mai întâi pe sine. Bene� că ar �  și evalua-
rea relației cu partenerul de viață. Nu este 
deloc ușor să rămâi în afara clasi� cărilor 
realizate de specialiști, adică să menții în 
echilibru dragostea și pasiunea, ferocita-
tea și protecția, atitudinea posesivă sau 
castratoare 5.

4  Alain Braconnier, Cum să � i o mamă bună pentru 

� ul tău, EdituraTrei, 2009, p. 82.

5 Idem, p. 58-62.

Să nu ne lăsăm păcăliți crezând că exis-
tă maturitate fără adolescență și adoles-
cență fără copilărie. Drumul este anevois 
și plin de surprize. De aceea am dorit să 
subliniez în câteva rânduri rolul funda-
mental al tatălui în viața propriei � ice și 
rolul major mamei în viața propriului � u, 
la care este bine să re� ectăm permanent. 
Raportările la copilul de sex opus aduc cu 
sine cunoașterea propriei � ri, necesitatea 
rezolvării con� ictelor interioare născute 
în urma experienței de viață, obligația de 
a evolua în ceea ce privește formarea pro-
priei personalității. Relațiile cu copiii noș-
tri sunt atît de diferite și de imprevizibile, 
dar noi, ca părinți, avem datoria să nu ne 
lăsăm surprinși sau păcăliți de sentimen-
te false. De asemenea, nu este su� cientă 
doar o relație unilaterală în care cea mai 
implicată este mama sau cel mai activ este 
tata, pentru că există riscul ca persoanele 
dragi, copiii, să � e supuse unor derapaje 
de comportament. Fiecare � ință umană 
are dreptul la viață ca rezultat al iubirii 
și respectului și cu atât mai mult proprii 
copii.  Aducerea pe lume a unui copil este 
un mare dar și ar �  ideal ca înainte să de-
venim părinți să conștientizăm mult mai 
bine acest lucru pentru a �  mulțimiți noi, 
copii, dar mai ales Dumnezeu.

Dr. Cristina Benga
este cercetător științi� c la Catedra de Teolo-
gie Practică II: Pedagogia Religiei și Didacti-
ca Predării Religiei, Facultatea de Teologie 
Evanghelică a Universității Ludwig-Maximi-
lian din München.
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Die Wertverteilung der 
Erziehung in der Mutter- 
Vater-Partnerschaft

Prof. Dr. Cristina Benga

Mit der Veränderung des sozialen und 
kulturellen Umfeldes in unserer Gesell-
schaft stellt man auch eine veränderte 
Denkweise hinsichtlich der Kindererzie-
hung fest. Es wird eine entspanntere He-
rangehensweise im Gegensatz zu früher 
praktiziert, als die Erziehung viel stren-
ger war.  Die Argumente dafür können 
einleuchten, aber manchmal ist das nicht 
genug, weder e�  zient, die Kinder nur der 
Schulerziehung, der Medienwelt oder an-
deren Informationsquellen zu überlassen, 
welche wir nicht genau kennen. Deshalb 
ist die Eltern-Partnerschaft grundle-
gend wichtig, wenn sich beide um ihre ei-
genen Kinder kümmern. 

Die Mentalität der Rollenverteilung 
in einer Familie hat begrenzte Muster. 
Sie kann nicht strikt getrennt angewen-
det werden, wenn wir unsere Kinder psy-
chisch und physisch ausgeglichen groß-
ziehen wollen. Die Mutter kann einen 
Vater nicht in Allem an Werten ersetzen, 
was dieser seinen Kindern weitergeben 
könnte. Genausowenig kann ein Vater in 
der Beziehung zu seinem Kind die Mut-
ter vollständig ersetzen. Die Funktion der 
Mutter ist nicht die gleiche wie jene des 
Vaters, deshalb können wir die Entwick-
lung der Menschheit hinsichtlich der Er-
ziehungsmentalität verstehen.

Es ist von Vorteil für die heutige Fa-
milie, daß die Tradition mit patriarcha-
lem Charakter, wobei der Vater nicht viel 
Verantwortung bei der Erziehung der 
Kinder hatte, inzwischen überholt ist. 
Die Gegenwart des Vaters im Leben eines 

Jungen und vor allem eines Mädchens ist 
extrem vorteilhaft, ebenso die Gegenwart 
der Mutter unersetzbar für ihre Tochter 
als auch für ihren Sohn. Die Mutter wird 
als Ersterzieher angesehen, die Grundlage 
des psychischen Wohlergehens des späte-
ren Erwachsenen, der Vater als Gewähr-
leistung für Schutz und Ordnung, woran 
die Kinder mit Freude zurückdenken wer-
den.  Das Verhältnis der Eltern zueinander 
und die entstehende Bindung zwischen 
ihnen und ihren Kindern haben die Kraft, 
deren Lebens-Entwicklung entscheidend 
zu bein� ussen (sowohl den physischen 
als auch den psychischen und seelischen 
Aspekt). Die liebevolle Einstellung der 
Mutter und des Vaters gegenüber der ei-
genen Tochter wird ihr bei der Bildung 
eines weiblichen, anmutigen Charakters 
helfen, während eine warmherzige Ein-
stellung des Vaters zum Sohn in diesem 
die männliche, ausgeglichene Seite prägt 
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und den Mut, welchen er braucht, um das 
Leben zu meistern.

Wenn die Eltern aber nicht auf die 
Strenge und Autorität von früher verzich-
ten wollen, können sie diese zumindest 
umwandeln und anpassen. Sie sollten ver-
suchen, eine Autorität auszuüben, wel-
che ermutigt (liebevoll), welche erlaubt 
(moralisch), welche nicht alles akzeptiert 
(formell), wie der Arzt und Psychologe 
Alain Braconnier 1 sagt. Er erwähnt, dass 
die liebevolle Autorität aus den Gefühlen 
der Eltern gegenüber ihren Kindern her-
vorgeht. Diese basieren auf ausgespro-
chen bedingungsloser Liebe, der Wunsch 
nach seelischem Frieden und Dankbar-
keit, Ermutigung und Vergebung.  So eine 
Einstellung vermittelt dem Kind, dass es 
erwünscht, akzeptiert und wertvoll ist. 
Dementsprechend hat es die Möglichkeit 
einer harmonischen Entwicklung, ohne 
das Risiko, ein Rebell zu werden. Es wird 
die Kraft haben, jedes Unterfangen ver-
antwortungsvoll zu Ende zu bringen. An-
dererseits stellt die moralische Autorität 
der Eltern für das Kind eine Entzi� erung 
dafür dar, wie diese zu Gut und Böse ste-
hen, zu Schön und Häßlich, zu Recht und 
Unrecht, zu Lüge und Wahrheit, zu Freu-
de und Trauer, zu Angst und Mut usw. Die 
Gefühle, welche von den Eltern in Zusam-
menhang mit verschiedenen Lebenssitua-
tionen vorgelebt werden, ermöglichen es 
dem Kind, seine eigenen Grenzen erken-
nen zu lernen und sich eigene Verhaltens-
regeln zurechtzulegen, um zukünftige 
Herausforderungen  anzunehmen oder 
abzulehnen. Wenn Vater und Mutter der-
selben Meinung sind, wird das Kind keine 
verwirrenden Emp� ndungen entwickeln. 
Nichts bringt ein heranwachsendes Kind 
mehr aus dem Gleichgewicht als Uneinig-

1  Alain Braconnier, Wie du ein guter Vater für dei-

ne Tochter bist, Verlag Trei, 2008, S. 227-228.

keiten zwischen den Eltern oder zwischen 
dem was diese sagen und dem was sie tun! 
Letztendlich braucht keines der eigenen 
Kinder statt Zärtlichkeit, Orientierungs-
werten, Freiheit und auch Grenzen so et-
was wie schmerzhafte Bindungen, welche 
tiefe Spuren in der Seele hinterlassen.

Meistens widerspiegelt sich das Ver-
halten der Eltern in jenem der Kinder und 
deshalb ist die formelle Autorität so wich-
tig, jene welche sich am Gesetzt anlehnt, 
wie derselbe Psychologe es de� niert.In 
diesem Sinne werden die häuslichen Er-
zieher, welche die Zivilp� ichten respek-
tieren und die christliche Moral leben, 
ein Vorbild für ihr Kind. Wenn man in 
der Kindheit diese Werte fühlt und erlebt, 
wird der Übergang vom Teenageralter 
zum bewußten Erwachsenseinviel leichter 
fallen. Die Gegenwart und Anteilnahme 
beider Elternteile zur Entwicklung eines 
schönen Charakters verlangt Opfer, viel 
Lektüre, Anlehnung an selbst erfahrene 
Erziehungstraditionen und Erfahrungs-
austausch mit anderen Eltern. 

Es gibt aber auch besondere oder in-
dividuelle Gesten, welche von den Eltern 
nicht unbeachtet bleiben dürfen, soweit 
ihnen die Festigung des Verhältnisses zu 
den Kindern und deren Werdegang wich-
tig sind. Das Kind ist die Wiederspiegelung 
der Eltern. Die zusammen verbrachte Zeit 
kann das Fundament in der körperlichen, 
emotionellen, intelektuellen und seeli-
schen Entwicklung der ganzen Familie 
darstellen. Auch wenn es so scheint, daß 
bei Jungen und Mädchen dieselben Erzie-
hungsnormen angewendet werden kön-
nen, wurde durch spezielle Studien fest-
gestellt, daß die Herangehensweise sehr 
unterschiedlich sein sollte. Während der 
Kindheit und bis ins vollendete Erwachse-
nenalter haben unsere Söhne und Töchter 
unterschiedliche Bedürfnisse. Das wird 
aus Wünschen, Gesten, Kommunikation, 



� ema

Nr. 28/2020     85

Die Seelsorge von Eltern und Kidern

Hilfestellung und Lob ersichtlich, welche 
je nach Persönlichkeit angepasst werden 
müssen. Die Liebesbezeugnisse sind in 
den zwischenmenschlichen Beziehun-
gen so unterschiedlich, daß es sehr lange 
braucht, um sie zu entzi� ern und umzu-
setzen.  

Petru Kolomeitseva 2 behauptet, daß 
43% der Jugendlichen wegen ihres schlech-
ten Verhältnisses zur Mutter leiden, und 
40% wegen des schlechten Verhältnisses 
zum Vater. 44% der Jugendlichen fühlen sich 
in der Familie verlassen, aufgegeben, als ob 
sie niemanden interessieren, und 33% füh-
len sich ungerecht behandelt; 15% von ihnen 
wurden von den Eltern öfters beleidigt.

Wenn wir diese Statistik sehen, fragen 
wir uns: was erwartet ein Mädchen von 
dem Helden Vater ihres Leben? Wie kann 
eine Mutter ihren kleinen Mann be� ügeln?

Die Welt, in welcher wir leben, ist im-
mer größeren Veränderungen unterwor-
fen, immer komplizierter, das macht auch 
das emotionale Verhältnis eines Vaters zu 
seiner Tochter immer schwieriger. Es gibt 
eine unloyale Konkurrenz, welche den Va-
ter dazu herausfordert, ein Held mit einer 
unumstößlichen emotionalen Stabilität 
zu werden, mit einer viel höheren menta-
len  Selbstbeherrschung, als er es wirklich 
kann. Väter haben manchmal vor ihren ei-
genen Töchtern Angst, weil sie sich nicht 
anzunähern wissen, da die Tendenz einer 
Selbstbestimmung besteht, einer Domi-
nanz oder Autoritätsdurchsetzung. Sie 
haben es schwerer als die Mütter, den na-
türlichen Schutz- und Erhaltungsinstinkt 
gegenüber dem eigenen Kind zu aktivie-
ren. Sie merken schnell, daß Mädchen viel 
mehr durch Kommunikation lernen als 
Jungen, welche besser durch Aktivitäten 

2  Petru Kolomeitseva, Die Seele des Jugendlichen, 

Antistress Ratgeber für Eltern, Verlag Sophia, 
2017, S. 194.

aufnehmen. Sie stellen fest, daß Jungen 
Macht- und Rangkämpfe eher körperlich 
austragen, während Mädchen Zärtlichkeit 
und Schutz von ihnen brauchen. Aber trotz 
der Ungleichheit der Geschlechter sehnt 
sich ein Mädchen danach, von ihrem Va-
ter durch Anerkennung und Verständnis 
für ihre legitimen Wünsche nach Wert-
schätzung auf der Suche nach ihrer Iden-
tität unterstützt zu werden. Sie möchte 
in ihrem Selbstbewußtsein und der Wah-
rung ihrer Weiblichkeit beim Tre� en mit 
gleichaltrigen Jungen begleitet werden, 
als auch in der Abnabelung von ihrer Fa-
milie; sie möchte, daß ihr Vater an ihrem 
Leben teilnimmt, ihre Freunde kennen-
lernt, daß sie zusammen Sport treiben, 
er ihre Andersartigkeit wahrnimmt und 
trotzdem für sie verantwortlich bleibt. 
Dr. Meg Meeker 3 wiedergibt alle Qualitä-
ten eines Vaters (Demut, Genügsamkeit, 
Sanftmut, Geduld, Mut zu Umarmungen, 
Teilnahme usw.) für ein starken Mädchen 
welches ihn begleitet. Nichts und nie-
mand kann ihre psychische und emotio-
nale Gesundheit besser vor dem Feldzug 
der heutigen Konsumgesellschaft bewah-
ren als ihr Vater. Ihr Werdegang wird von 
den Gefühlen, Gedanken und dem Cha-
rakter ihrer Nächsten bein� ußt.

Es wäre ideal wenn ein Vater die Ge-
burt seiner Tochter nicht nur kognitiv, 
sondern auch emotional zur Kenntnis 
nimmt. Er sollte gleichzeitig mit der Mut-
ter die Verbundenheit verinnerlichen und 
seine Anteilnahme nicht auf später ver-
schieben. Ein dauerhaftes, inniges, liebe-
volles Verhältnis baut man von frühester 
Kindheit an auf. Es wäre gut, wenn das 
Benehmen des am meisten geschätzten 
Mannes im Leben eines Mädchens res-
pektvoll, mitfühlend, korrekt, ohne Spu-

3  Mek Meeker, Starke Väter, starke Töchter, Verlag 
Niculescu, 2016, S. 61- 103.
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ren von Agressivität oder Demütigung ist.  
Das Aufwachsen mit dem Vater wird das 
Leben mit dem zukünftigen Mann prä-
gen. Der Vater kann sie somit zu Freude 
oder Kummer verurteilen.

Ebenso geschieht es im Fall der Mut-
ter. Ihr Verhältnis zum Sohn muß sehr 
feinfühlig und mit klaren Grenzen sein, 
damit keine Schuldgefühle entstehen 
(wie der Ödipuskomplex). Bestimmt-
heit kombiniert mit vorbehaltloser 
Liebe formen die Persönlichkeit ihres 
Sohnes zu einem würdevollen, starken, 
erfüllten und glücklichen Mann. Die 
Begleitung des kleinen Jungen bis zum 
Erwachsensein verlangt den Eltern viel 
Aufmerksamkeit ab. In erster Reihe wird 
die Gegenwart des Vaters im Leben des 
Sohnes die Mutter davor bewahren, zu 
besitzergreifend zu werden und im Sohn 
einen Vertrauten oder Lebenspartner-
Ersatz zu sehen. Zweitens sollte die 
Mutter nicht zu spröde zu ihm sein, zu 
distanziert oder gar abwesend (heutzu-
tage sind viele Mütter berufstätig, wäh-
rend die Kinder oft Babysittern, Großel-
tern usw. überlassen werden), weil das 
Gefühl der Verlassenheit schrecklich ist. 
Die Vorstellung einer kühlen Mutter, 
welche nicht zu lieben weiß oder kann, 
wird das Kind bis ins hohe Alter verfol-
gen und es in einen ängstlichen Men-
schen verwandeln. Manchmal wird auch 
die Angst oder Unbeholfenheit, sein ei-
genes Kind großzuziehen, falsch wahr-
genommen und führt zur Empfindung, 
daß Frauen schwer zugänglich oder zu-
friedenzustellen sind. So kann es dazu 
kommen, daß das Kind Egozentrisch 
wird und um jeden Preis beruflichen 
Erfolg haben möchte. Oder aber nicht 
liebenswürdig sein kann4. In der ande-

4  Alain Braconnier, Wie du eine gute Mutter für 

deinen Sohn bist, Verlag Trei, 2009, S. 82.

ren Extreme sind die besitzergreifenden 
Mütter, welche absolut alles für ihren 
Sohn entscheiden und dadurch seine 
Persönlichkeit zerstören. Diese Über-
treibungen, Kontrollen und die Neugier-
de können den Sohn in seinem Anrecht 
auf eine harmonischen, ausgeglichenen 
Entwicklung hindern. Das besondere Ver-
hältnis, wie diese Mütter es nennen, ver-
birgt ihre Unfähigkeit, sich in ihrem ei-
genen Leben frei und nützlich zu fühlen 
und mit sich selber zufrieden zu sein. 
Solche auf den ersten Blick gutgemeinte 
und fürsorgliche Reaktionen können die 
materielle und psychische Selbständig-
keit des vielgeliebten und gehätschelten 
Sohnes aufs Spiel setzen.Das Selbst-
wertgefühl und die Fähigkeit, seine zu-
künftige Familie beschützen zu können, 
nehmen ab. Er wird von anderen abhän-
gig sein, immer unzufrieden mit seinen 
eigenen Leistungen und Vorhaben und 
deshalb anfälliger für Depressionen. 
Also sollte die Mutter eines Jungen sich 
immer erst selbst analysieren, um sich 
besser verstehen zu können; ebenso 
auch ihr Verhältnis zum Lebenspartner. 
Es ist nicht einfach, nicht in die Muster 
der Spezialisten zu passen, beziehungs-
weise die Liebe und die Leidenschaft, 
den Grimm und die Obhut, die besitzer-
greifende oder bezwingende Verhaltens-
weise im Gleichgewicht zu halten5. Wir 
dürfen uns nicht täuschen lassen und 
glauben, es gäbe Erwachsensein ohne 
ein Heranwachsen und Heranwachsen 
ohne Kindheit. Der Weg ist schwer und 
voller Überraschungen. Deshalb wollte 
ich hier die wesentliche Rolle des Vaters 
im Leben der eigenen Tochter und die 
grundlegende Rolle der Mutter im Le-
ben des eigenen Sohnes hervorheben, 
damit uns das immer bewußt ist. Das 

5 Idem, S. 58–62.
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Verhältnis zum andersgeschlechtlichen 
Kind hilft einem, sein eigenes Wesen 
zu erkennen und die inneren Konflik-
te zu lösen, welche das Leben mit sich 
bringt, es zwingt einen, seine eigene 
Persönlichkeit zu entwickeln und voran-
zubringen. Auch wenn das Verhältnis zu 
unseren Kindern sehr unterschiedlich 
und unvorhersehbar ist, dürfen wir uns 
als Eltern nicht von falschen Gefühlen 
überraschen oder überwältigen lassen. 
Ein einseitiges Verhältnis ist auch nicht 
ausreichend, wo hauptsächlich die Mut-
ter eingebunden ist oder nur der Vater 
aktiv   ist, weil dann die geliebten Kin-
der verhaltensauffällig werden. Jedes 
menschliche Wesen hat ein Recht auf 

Leben als Resultat der Liebe und des Re-
spektes, umso mehr die eigenen Kinder. 
Die Geburt eines Kindes ist ein großes 
Geschenk und es wäre ideal, wenn wir 
dies schon vor dem Eltern-werden ver-
innerlichen, damit wir und unsere Kin-
der zufrieden sind, und vor allem Gott.

Übersetzung: Sibylle Maria Ciripoi

Dr. Cristina Benga
ist Wissenschaftliche Mitarbeiterin am 
Lehrstuhl für Praktische � eologie II, 
Evangelisch-� eologische Fakultät der LMU 
München.

Über das christliche Eheleben und über die Jungfräulichkeit:

„Da wir also Hoff nung auf ein ewiges Leben haben, so erstreckt sich unsere 
Weltverachtung selbst auf solche Genüsse, die nur in Vorstellungen beste-
hen. Jeder von uns hat auch nur eine Frau, die er nach den von uns auf-
gestellten Gesetzen geehelicht hat, und zwar nur zum Zwecke der Kinder-
erzeugung. Denn wie der Landmann, wenn er die Saat dem Schoße der Erde 

anvertraut hat, den Erntetag abwartet, ohne neue Saat auszustreuen, so hat 

auch bei uns die Begierde ihr Ziel in der Kindererzeugung. Indes kann man 
unter unseren Glaubensgenossen viele fi nden, Männer und Frauen, die alt 
werden, ohne zu heiraten, in der Hoff nung auf umso innigeren Verkehr mit 
Gott“.

[ Athenagoras von Athen, Bittschrift für die Christen, Kap. 33. in: BKV, Frühchristliche 
 Apologeten und Märtyrerakten Band I, Kempten, München, Kösel-Verlag, 1913. ]
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Paternitatea duhovni-
cească manifestată în 
persoana părintelui arhi-
mandrit Teo� l Părăian

Episcop-vicar † Dr. So� an 
 Brașoveanul

Anul 2020 a fost rânduit de Sf. Sinod 
ca an omagial al pastorației părinților și 
copiilor. Prin aceasta se exprimă preo-
cuparea Bisericii pentru familie, respec-
tiv pentru viitorul acesteia și al întregii 
umanități, astăzi, într-o vreme când parcă 
toate valorile consacrate tind a �  contes-
tate și răsturnate. În această omagiere, 
se are în vedere familia naturală, formată 
de părinți și copii, așa cum o cunoaștem. 
Tot o formă de viață familială o constituie 
însă și comunitățile monahale cu viață de 
obște. În acestea, monahii sau monahiile 
trăiesc împreună, în obștile sau familiile 
monahale, tensiunea urcușului propriu � -
ecăruia spre Dumnezeu, sub îndrumarea 
unui povățuitor, a unui părinte duhovni-
cesc. Atât în paternitatea și maternitatea 
� zică, trupească, cât și în paternitatea și 
maternitatea spirituală, duhovnicească se 
manifestă de fapt aceeași paternitate a lui 
Dumnezeu față de întreaga familie umană, 

dragostea și purtarea Lui părintească de 
grijă față de � ecare dintre noi, pentru a ne 
conduce la înțelegerea destinului propriu 
și a ne sprijini în asumarea și împlinirea 
lui. Caracteristicile paternității dumne-
zeiești, dragostea, autoritatea, dreptatea, 
purtarea de grijă, ocrotirea dăruitoare de 
sine, constituie modelul oricărei paterni-
tăți sau maternități pământești, pe care le 
generează și le inspiră.

În relația cu Părintele Teo� l Părăian, 
bine-cunoscutul duhovnic al Mănăstirii 
Brâncoveanu de la Sâmbăta de Sus, din 
perioada anilor 1990-2009, am avut, în 
calitate de novice și � u duhovnicesc, bi-
necuvântatul privilegiu de a mă bucura de 
roadele unei astfel de paternități asumate 
și dăruite. În acei ani, la vârsta senectuții, 
având o serioasă pregătire teologică și as-
cetic-duhovnicească, o îndelungată expe-
riență de viață monahală care cuprindea 
și cunoașterea personală a câtorva mari 
duhovnici ai acelor timpuri, precum și un 
contact intens cu mulți monahi și mona-
hii, dar și cu credincioși laici, atât în scau-
nul spovedaniei, cât și în peregrinările în-
treprinse prin Țară, pentru a ține diferite 
conferințe, la invitația, mai ales, a tineri-
lor, Părintele Teo� l se pro� lase ca duhov-
nicul, părintele duhovnicesc prin excelen-
ță al Mănăstirii Brâncoveanu, cu care și-a 
unit destinul până la identi� care.

Fotogra� e de grup de la întâlnirea A.T.O.R.G. 2018, la Nürenberg.



Nr. 28/2020    89Nr. 28/2020    89

TemaPaternitatea spirituală

În cele ce urmează, voi încerca să evi-
dențiez câteva caracteristici ale paterni-
tății duhovnicești, pe care le-am remar-
cat cu prisosință în persoana Părintelui 
Teo� l, și care consider că ar �  minunat să 
împodobească � ința oricărui părinte du-
hovnicesc, pentru ca relația de paternitate 
și � liație duhovnicească să dea roadele do-
rite, în creșterea în Hristos, spre „starea 
bărbatului desăvârșit” 1, a � ilor și � icelor 
sale duhovnicești.

Prima calitate a părintelui duhovnicesc 
trebuie să � e bineînțeles propria maturita-
te a vieții în Hristos, buna sa statornicire 
în Dumnezeu. Doar un om care și-a înțeles 
și asumat propriul destin prin raportarea 
cu multă seriozitate și maturitate la Dum-
nezeu, perceput ca Tatăl nostru al tutu-
ror, poate face față provocărilor, ispitelor 
pe care le generează îndrumarea duhov-
nicească. Altfel există riscul, atât de des 
întâlnit, din păcate, ca părintele duhovni-
cesc să caute ucenici, � i și � ice duhovni-
cești pentru a� rmarea proprie, nu ca răs-
puns al căutării acestora și al îndrumării 
lor. Îmi sunt prezente cuvintele Părintelui 
Teo� l ca răspuns la dorința mea de a intra 
în mănăstire: „Dragă, la noi e ca la Juni-
mea; vine cine vrea, rămâne cine poate.” 
Când le-am auzit mi s-au părut dure, apoi 
le-am înțeles. Părintele, obștea monahală, 
mănăstirea, din perspectiva vieții în Hris-
tos, a urcușului pe drumul desăvârșirii, își 
erau sieși su� cienți. Adăugându-mă lor, 
urma să primesc cele proprii mănăstirii, 
ceea ce ei puteau oferi, dar ei, cei din mă-
năstire, nu aveau a-și schimba modul de 
viață în funcție de cel care venea în obș-
tea lor. Această stabilitate prin credință, 
această statornicie a omului care știe pe ce 
drum merge și cui slujește, am perceput-o 
și admirat-o mereu la Părintele Teo� l.

Intrinsec legată de această temeluire 

1 Efeseni 4, 13.

pe credința în Dumnezeu și viața asumată 
ca legătură, comuniune și conlucrare per-
manentă cu El, este și concepția despre 
Dumnezeu, concepție care-l formează pe 
om, și pe care duhovnicul o mijlocește � i-
lor și � icelor duhovnicești. Părintele Teo� l 
amintea adeseori un aforism al lui Goe-
the, pentru a evidenția acest lucru: „Wie 
einer ist, so ist sein Gott; darum ist Gott 
so oft zum Spott.“ (Cum este cineva, așa-i 
și Dumnezeul lui; de aceea Dumnezeu e de 
multe ori de batjocură). Chipul lui Dum-
nezeu din Sfânta Scriptură, chipul Dom-
nului Hristos din Sfânta Evanghelie și din 
S� ntele Slujbe, chipul acestui Dumnezeu 
treimic și personal, la Care și-a raportat 
întreaga viață, a fost un chip al bunătății 
pe care s-a străduit „din toate puterile” 
– cum îi plăcea să spună – să-l transmită 
oamenilor. Părintele se raporta la Dumne-
zeu ca la un Tată bun, milostiv și iubitor 
de oameni, Care are milă și îndurări, ier-
tător, chemător la Sine, răbdător, așteptă-
tor, ocrotitor sau chiar zâmbitor. Cuvinte-
le scripturistice referitoare la Dumnezeu, 
Care  îi miluiește pe cei ce se tem de Dân-
sul așa cum miluiește tatăl pe � ii săi 2, Care 
„face să răsară soarele peste cei răi și peste 
cei buni și trimite ploaie peste cei drepți 
și peste cei nedrepți” 3 și Care „pe cât sunt 
de departe răsăriturile de apusuri, atât a 
depărtat de la noi fărădelegile noastre“4, 
le spunea nu împlinind simplu o rânduială 
de rugăciune, ci ca expresie a întregii sale 
� ințe și credințe. Plecând de la versetul 6 
al Psalmului 20, în traducerea Patriarhului 
Nicodim, în care, vorbindu-se despre bu-
năvoința manifestată de Dumnezeu asu-
pra regelui David, se spune: „Încărcatu-l-ai 
cu binecuvântări pe totdeauna și cu zâm-
betul feței Tale l-ai umplut de bucurie”, 

2 Psalmul 102, 13.

3 Matei 5, 45.

4 Psalmul 102, 12.
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Părintele Teo� l a� rma și faptul că Dumne-
zeu ne zâmbește. Ce chip mai frumos al lui 
Dumnezeu și-ar putea dori cineva decât al 
unuia care ne iubește, ne ocrotește și chiar 
ne zâmbește, invitându-ne prin aceasta 
să-I zâmbim și noi, cum îi plăcea să spună. 
Acest Dumnezeu iubitor cere, însă, și un 
răspuns adecvat. Tocmai de aceea, Părin-
tele amintea adeseori cele două întrebări 
ale Domnului Hristos, cărora trebuie să le 
răspundem toţi: prima: „Crezi tu în Fiul 
lui Dumnezeu?” și a doua: „Mă iubești tu 
pe Mine?

Înțelegându-L și trăindu-L pe Dum-
nezeu în acest fel și știind că noi oamenii 
„purtăm în noi chipul măririi lui Dumne-
zeu (...), suntem mărirea lui Dumnezeu 
arătată aici, pe pământ, suntem mărirea 
lui Dumnezeu care ne aduce aminte de 
mărirea cea mai presus de înțelegere, pe 

care ne-a dat-o Dumnezeu, chiar dacă pes-
te mărirea lui Dumnezeu, peste chipul lui 
Dumnezeu din noi s-au așezat păcate, ră-
utăți, pete, umbre” 5, era � resc ca Părintele 
Teo� l să se străduiască a se modela pe sine 
conform acestui chip, răspunzând cu viaţa 
celor două întrebări, să întrupeze în � ința 
sa, la măsurile omului, cât mai mult din 
bunătatea Domnului. Asperitatea și o oa-
recare duritate ale � rii Părintelui au fost 
domolite, îmblânzite de această tensiune 
a sa spre cât mai multă bunătate. Încă din 
tinerețe, Părintele Teo� l a înțeles că bu-
nătatea este calitatea care rezumă în sine 
credința, că chipul cel mai înalt al bună-
tății oamenilor este dragostea de mamă, 
dragoste spre care trebuie să tindă toți cei 

5  Vezi Ani de lumină, ani de bucurie. Din cele de pe 

urmă cuvântări rostite de arhimandritul Teo� l 

Părăian, Ed. Lumea Credinţei 2016, p. 85.
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care trăiesc în credință. De aceea, aducea 
în sprijin a� rmația mamei sale referitoare 
la un alt părinte din mănăstire, Părintele 
Sera� m Popescu, pe care, cu un oarecare 
prilej, Părintele Teo� l l-a caracterizat ca � -
ind bun. Auzind aceasta, mama sa a spus: 
„Apăi, bun să și hie (� e), și dacă nu-i bun, 
n-are treabă să stea acolo (în mănăstire)“. 
Un călugăr care crede în Dumnezeu cel 
bun, trebuie să se străduiască să devină 
și el cât mai bun, să � e continuu pe calea 
sporirii în bunătate, în iubire. Acest chip al 
bunătății trebuie să-l manifeste continuu 
în relația cu credincioșii, cu � ii și � icele du-
hovnicești. Tocmai de aceea, Părintele Te-
o� l punea în atenție, când avea ocazia, un 
cuvânt al Părintelui Arsenie Boca adresat 
unui student la teologie: „Să ai înțelege-
re față de neputința omenească” și insista 
pe faptul că un duhovnic trebuie să � e cu 
înțelegere față de omul concret, cu nepu-
tințele lui, îndrumându-l și ajutându-l să 
le depășească. Spunea adeseori că � ecare 
dintre noi, dar, mai ales, un duhovnic tre-
buie să aibă „inimă de părinte, de prieten 
și de frate”. O altă manifestare a bunătă-
ții ocrotitoare a Părintelui, cunoscută ce-
lor mai mulți � i duhovnicești și apreciată 
de ei, era îmbrățișarea pe care le-o acorda 
după ce îi spovedea. Chiar dacă în timpul 
spovedaniei era nevoit să și mustre stări-
le de lucruri negative, prin îmbrățișarea 
� nală Părintele reușea să transmită celui 
îmbrățișat atât căldura dragostei proprii, 
cât și a celei dumnezeiești. 

O caracteristică a Părintelui Teo� l, 
care l-a făcut atât de apreciat și căutat a 
fost optimismul și bucuria sa lăuntrică. 
Fiecare dintre noi, când căutăm sprijin 
su� etesc, când căutăm o relație umană, 
mai ales una duhovnicească, ne bucurăm 
ca prin aceasta să � m ridicați, încurajați, 
entuziasmați spre bine, spre împlinirea 
în viață a valorilor spre care tindem. Ori, 
ce poate �  mai de folos la aceasta decât o 

atitudine optimistă și bucuroasă a persoa-
nei de la care căutăm îndrumare, ajutor și 
prietenie. Pentru atitudinea sa, părintele 
Teo� l a și fost numit „Duhovnicul bucuri-
ei“. Bucuria și optimismul său, chiar dacă 
într-o măsură erau și native, erau mai ales 
rodul unei atitudini de încredere în bună-
tatea și ajutorul lui Dumnezeu, a împlini-
rii voii Sale, respectiv a propriei datorii, a 
angajării sale pe calea împlinirii binelui, a 
înmulțirii binelui și bucuriei, cum îi plăcea 
să spună. Agonisind de-a lungul vieții bu-
curia împreună-petrecerii cu Dumnezeu, 
a trăirii „la poarta cerului” în „tinda raiu-
lui”, în „casa lui Dumnezeu” și la „locul îm-
plinirilor”, cum numea mănăstirea, bucu-
rându-se să vorbească despre Dumnezeu, 
să vestească cuvântul S� ntei Evanghelii, 
trăind, de asemenea, bucuria de a putea 
ajuta cu sfatul, cu îndrumarea, pe cei care 
aveau nevoie de ele, � ind un om și un mo-
nah împlinit și bucuros, Părintele se bucu-
ra din toate puterile să poată mijloci sens 
pentru viață, să-i pună pe calea împlinirii 
și a fericirii pe cei care veneau la dânsul. 
Astfel că întâlnirea cu el determina adese-
ori o contagiune de bucurie, de optimism 
în � ința celor care-l căutau sau ajungeau 
în legătură cu Cuvioșia Sa, bucurie față de 
care nimic nu poate �  mai determinant 
pentru regândirea și schimbarea vieții. 

Aș dori să subliniez faptul că bucuria 
părintelui era una de profunzime, izvorâtă 
din împlinirea lăuntrică, bazată pe între-
gul efort al depășirii de sine și de dăruire 
lui Dumnezeu și oamenilor. Ea izvora din 
relația de iubire reală, autentică, pe care 
Părintele o avea cu Domnul Iisus Hristos, 
Care vrea ca bucuria noastră să � e depli-
nă 6 și nimeni să nu o ia de la noi 7, cu Maica 
Domnului, pe care o numea „Rai de taină”, 
cu s� nții, prietenii lui Dumnezeu și cu toţi 

6 Vezi Ioan 15, 11.

7 Vezi Ioan 16, 22.
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cei care Îl caută pe Dumnezeu și se stră-
duiesc să împlinească voia Lui. Tinzând 
spre această împlinire � inţială, Părintele 
a urmat o disciplină monahală riguroasă, 
încadrându-se în programul și ascultările 
mănăstirii. Considerând că „slujbele Bise-
ricii noastre constituie comorile credinței 
noastre, comorile Ortodoxiei” 8, Părintele 
Teo� l acorda o importanță deosebită pro-
gramului de slujbe, de la care nu lipsea 
vreodată fără motive întemeiate și la care 
participa cu o punctualitate după care ci-
neva ar �  putut să-și potrivească ceasul. 
Programul de rugăciune personală și lec-
tură duhovnicească, în chilie, îl împlinea 
zilnic, începând de la orele patru diminea-

8  Vezi Arhim. Teo� l Părăian, În nădejdea învierii. 
Predici la înmormântări, Ed. Basilica 2010, p. 
91.

ța. Își crea astfel cadrul cunoașterii tot 
mai profunde a lui Dumnezeu și al apro-
pierii de El, � ind bucuros, în timpul rugă-
ciunii, și să-I spună o poezie frumoasă lui 
Dumnezeu, în caz că-i venea în minte, bu-
curându-se astfel de petrecerea împreună 
cu Dumnezeu. Ascultările care îi reveneau 
le împlinea de asemenea cu precizie, dăru-
ire și promptitudine. Această rigurozitate 
în rugăciune, ascultare, studiu și viață, în 
general, le pretindea și de la noi, copiii săi 
duhovnicești. Sfaturi, cuprinse în ziceri 
populare sau sentințe monahale, pe care 
ni le repeta când era necesar, pun în evi-
dență și această rigurozitate în lucrare a 
Părintelui pe care o pretindea de la noi, 
pentru a ne forma ca oameni și călugări: 
„Orice lucru pe care-l faci să � e ca ultimul 
din viață și singurul prin care te mântu-
iești!”, „Când lucrezi, lucrează așa ca să 

Paternitatea spirituală
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nu mai trebuiască să lucreze altcineva 
după tine!”, „În tot ce faci să te porți așa 
ca ceilalți să se poată orienta după tine!”, 
„Ce faci, te face!”, „Roagă-te cum poți ca 
să ajungi să te rogi cum trebuie!”, „Întâi e 
datoria și apoi e bucuria”. 

Dragostea de Dumnezeu și determina-
rea pe care le avea în împlinirea binelui, 
precum și întregul efort autoritar, de altfel, 
de îndrumare a copiilor săi duhovnicești, 
Părintele reușea să le combine cu o notă 
personală de discreție și smerenie. Astfel, 
părintele a susținut mereu că nu are „uce-
nici”, ci „colaboratori”. Nu se vedea pe sine 
ca îndrumător, ci mai degrabă ca binevesti-
tor al Evangheliei Domnului Hristos. Deși 
îndruma duhovnicește oameni din întrea-
ga Țară, spunea despre sine, cu realism, 
smerenie și umor: „Eu sunt un duhovnic 
mare, mic și de nimic. Sunt mare pentru cei 
care mă ascultă, mic pentru cei care nu mă 
ascultă și de nimic pentru cei care mă oco-
lesc”. Astfel Părintele Teo� l nu a încercat 
să pună o amprentă personală, o tipologie 
umană, monahală, asupra ucenicilor săi, 
ci s-a străduit să-i determine să-L urmeze 
pe Domnul Hristos, să-L întrupeze în viața 
lor, cu considerație pentru caracteristicile 
personal-umane ale � ecăruia. Astfel, Părin-
tele a avut ucenici din toate grupurile soci-
ale, din toate zonele Țării, de toate vârstele, 
călugări, călugărițe sau laici, oameni simpli 
sau intelectuali de marcă, temeluiți pe dra-
gostea și urmarea lui Hristos și înfrățiți 

pentru duhovnicul lor comun și îndrăgit.
În încheierea acestor considerații voi 

prezenta o mărturie personală, consider 
grăitoare: După ce am intrat în mănăstire, 
în februarie 1990, la scurt timp am ajuns 
în situația de a-l ajuta pe Părintele Teo� l la 
rezolvarea treburilor gospodărești, având în 
vedere și situația sa specială de nevăzător. 
Din 1991 i-am devenit și vecin de chilie, mai 
întâi la stăreția veche, iar din 1993 în an-
samblul nou construit. Cu toate că se bucura 
de ajutorul și serviciile pe care i le puteam 
oferi, când a considerat că este vremea să 
merg la studii, mai întâi la Facultatea de Te-
ologie la Sibiu, apoi în străinătate, părintele 
nu a avut vreo ezitare. Nu s-a gândit la bene-
� ciile pe care le putea avea din partea mea, ci 
la viitorul � ului său duhovnicesc, al mănăs-
tirii și al Bisericii. La fel cum un părinte tru-
pesc nu-și instrumentalizează copiii pentru 
folosul propriu, ci îi supune exercițiilor care 
să le forti� ce aripile spre a putea zbura în 
căutarea și împlinirea propriului destin, tot 
așa Părintele Teo� l mi-a oferit acest exem-
plu viu al iubirii care „nu caută ale sale”, care, 
pentru dragostea lui Dumnezeu și a oame-
nilor, „toate le suferă, toate le crede, toate le 
rabdă”, care „nu cade niciodată” 9.

6 august 2020, 
Praznicul Schimbării la Față a Mântuitoru-
lui

9 Vezi I Cor. 13, 5-8.
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Die geistliche Vater-
schaft, o� enbart in der 
Person des Archimandri-
ten Vater Teo� l Părăian

Weihbischof † Dr. So� an von 
 Kronstadt

Die Heilige Synode der Rumänischen 
Orthodoxen Kirche verfügte, dass das 
Jahr 2020 zum Ehrenjahr der Seelsorge 
der Eltern und Kinder erklärt wurde. Da-
durch wird die Fürsorge der Kirche für die 
Zukunft der Familien, also auch für die 
Zukunft der ganzen Menschheit zum Aus-
druck gebracht. Wir leben in einer Zeit, in 
der scheinbar alle bewährten Werte ange-
zweifelt und auf den Kopf gestellt werden. 
Diese Würdigung bezieht sich auf die uns 
bekannte, natürliche Familie und umfasst 
sowohl die Eltern als auch die Kinder. 
Doch auch die Ordensgemeinschaften, 
in ihrem einvernehmlichen Miteinander, 
stellen ihrerseits eine besondere Form des 
Familienlebens dar. Das Ordensleben der 
Mönche oder Nonnen � ndet in Gemein-
schaften, also auch in einer Art von Fami-
lie statt. Jeder beschreitet seinen eigenen, 
anstrengenden Aufstieg zu Gott, unter 
der Anleitung eines geistlichen Ratgebers, 
eines Beichtvaters. Sowohl die leibliche, 
als auch die geistige und geistliche Vater-
schaft und Mutterschaft sind dabei Aus-
druck derselben Vaterschaft Gottes gegen-
über der Familie der ganzen Menschheit, 
Seiner Liebe und elterlichen Sorge für 
einen Jeden von uns, damit wir zum Ver-
ständnis unserer eigenen Berufung gelei-
tet und bei deren Annahme und Erfüllung 
Unterstützung � nden. Die Merkmale der 
göttlichen Elternschaft: Liebe, Autorität, 
Gerechtigkeit, Fürsorge, aufopferungs-

volles Beschützen, sind auch vorbildlich 
für jede irdische Vaterschaft und Mutter-
schaft, die darin ihren Ursprung hat und 
davon geistig erfüllt wird.

Als Novize und geistlicher Sohn von 
Vater Teo� l Părăian, des wohlbekannten 
Beichtvaters des Klosters Brâncoveanu 
in Sâmbăta de Sus 1 in den Jahren 1990-
2009, war es für mich ein Segen, mich 
seiner Gegenwart erfreuen zu dürfen, die 
eine ebenso verantwortungsvolle wie auch 
sich verschenkende Vaterschaft ausstrahl-
te. Vater Teo� l war asketisch, geistlich und 
theologisch hoch gebildet, er hatte eine 
langjährige Erfahrung im Mönchsleben 
erworben, er kannte bedeutende damali-
ge Beichtväter und p� egte enge Kontakte 
zu Mönchen, Nonnen, ebenso wie auch zu 
gläubigen Laien – sowohl im Beichtstuhl 
als auch während seiner Reisen durch Ru-
mänien. Vater Teo� l hielt Vorträge, vor 
allem auf Einladung von Jugendlichen 
hin, er war bekannt als Beichtvater und 
verehrt als geistlicher Vater, besonders 
für das Kloster Brâncoveanu, mit dem ihn 
seine Berufung bis zur Identi� kation ver-
band.

Ich will versuchen, einige Merkmale 
dieser geistlichen Vaterschaft hervorzu-
heben, die in höchstem Maße (die Person 
von) Vater Teo� l auszeichneten. Es wäre 
wunderbar, wenn das auch die Eigen-

1  Das Kloster Sâmbăta de Sus (rum.: Mănăstirea 
Sâmbăta de Sus) ist ein wichtiger rumänisch-
orthodoxer Wallfahrtsort in Siebenbürgen. 
Es liegt beim Dorf Sâmbăta de Sus im Kreis 
Brașov (Kronstadt) nahe der Stadt Făgăraș (Fo-
garasch), direkt an den nördlichen Ausläufern 
der Transsylvanischen Südkarpaten. Es geht 
auf eine Stiftung des Wojwoden der Walachei, 
Constantin Brâncoveanu, aus dem Jahr 1697 
zurück. Das Kloster trägt das Patrozinium der 
Entschlafung der Gottesmutter (rum. Adormi-
rea Maicii Domnului). Constantin Brâncovea-
nu starb am 15. August 1714 zusammen mit 
seinen Söhnen den Märtyrertod.



� ema

Nr. 28/2020     95

Geistliche Vaterschaft

schaften eines jeden Beichtvaters wären, 
damit diese geistliche Vater-Sohn-Bezie-
hung die erwünschten Früchte trägt. Wir 
wachsen in Christus, damit die geistlichen 
Söhne und Töchter zum „vollkommenen 
Menschen werden und Christus in Seiner 
vollendeten Gestalt darstellen.“ 2

Im Hinblick auf die besonderen Ei-
genschaften eines geistlichen Vaters er-
wähnen wir als Erstes eine durch das Le-
ben in Christus erzielte eigene Reife und 
nachhaltige Verankerung im Glauben an 
Gott. Nur der Mensch, der seine eigene 
Berufung als ernsthaftes, zur Vollendung 
gelangtes Verhältnis zu Gott, der unser 
aller Vater ist, annimmt, kann sich den 
Herausforderungen und Versuchungen 
stellen, die diese geistliche Anleitung mit 
sich bringt. Ansonsten besteht oft die Ge-

2 Eph 4, 13.

fahr, dass der Beichtvater Jünger, geistli-
che Söhne und Töchter zu seiner eigenen 
Bestätigung sucht, anstatt auf ihr Ansu-
chen hin für diese da zu sein. Ich erinnere 
mich noch an die Worte von Vater Teo� l, 
als ich meinen Wunsch äußerte, ins Klos-
ter einzutreten: „Mein Lieber, bei uns ist 
es wie bei der Junimea 3: es kommt wer 
will, es bleibt wer kann.“ Zuerst empfand 
ich diese Worte als sehr hart, später habe 
ich sie verstanden. Vater Teo� l und die 
ganze Mönchsgemeinschaft des Klosters 
führte ein Leben in Christus, ein Leben 

3  Die literarische Gesellschaft „Junimea“ wurde 
im Jahr 1863 in Jassy, Rumänien gegründet. 
Sie war eine ein� ussreiche geistige, kulturelle 
und politische rumänische Vereinigung des 19. 
Jahrhunderts. Die Anspielung von Vater Teo� l 
bezieht sich auf die o� enen, manchmal scho-
nungslosen internen Auseinandersetzungen, 
für die „Junimea“ bekannt war.
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des Aufstiegs auf dem Weg zur Vollkom-
menheit. Sie genügten einander … Durch 
mein Eintreten in die Gemeinschaft hat-
te ich die Möglichkeit, am Eigenleben 
des Klosters teilzunehmen. Alles wurde 
mir zur Verfügung gestellt, ihr eigenes 
Leben sollte sich jedoch beim Eintreten 
eines Neuankömmlings in ihre Gemein-
schaft keineswegs verändern. An Vater 
Teo� l bewunderte ich stets die Beständig-
keit im Glauben, die Standhaftigkeit des 
Menschen, der seinen Weg kennt und der 
weiß, wem er dient. 

Der Glaube an Gott als Fundament und 
das Leben als Verbindung, Gemeinschaft 
und unentwegte Zusammenarbeit mit 
Ihm führen zu einer erneuerten Einstel-
lung zu Gott. Diese formt den Menschen 
und wird den geistlichen Söhnen und 
Töchtern durch den Beichtvater übermit-
telt. In diesem Sinne zitierte Vater Teo� l 
oft ein Aphorismus von Goethe: „Wie ei-
ner ist, so ist sein Gott; darum ist Gott so 
oft zum Spott.“ Vater Teo� l hatte auf das 
Antlitz Gottes aus der Heiligen Schrift, 
das Antlitz unseres Herrn Jesus Chris-
tus aus den Heiligen Evangelien und den 
Heiligen Gottesdiensten, das Antlitz die-
ses dreifaltigen und persönlichen Gottes, 
sein ganzes Leben ausgerichtet. Vater Te-
o� l bemühte sich, - wie er zu sagen p� eg-
te „mit ganzer Kraft“ - dieses Antlitz der 
Güte den Menschen zu vermitteln. Sein 
Verhältnis zu Gott war wie die Beziehung 
zu einem guten, barmherzigen Vater, der 
mitleidvoll vieles erduldet, die Menschen 
liebt, ihnen verzeiht, geduldig auf sie war-
tend, sie beschützend und sogar lächelnd 
zu sich ruft. In der Heiligen Schrift lesen 
wir über Gott: „Wie ein Vater sich seiner 
Kinder erbarmt, so erbarmt sich der Herr 
über alle, die Ihn fürchten.“ 4 Weiterhin 

4  Psalm 102, 13 (orth); Psalm 103, 13 (kath., 
evang.).

lesen wir „er lässt Seine Sonne aufgehen 
über Bösen und Guten und Er lässt regnen 
über Gerechte und Ungerechte“ 5 und „so 
weit der Aufgang entfernt ist vom Unter-
gang, so weit entfernt Er von uns unsere 
Frevel.“ 6 Diese Worte waren für Vater Te-
o� l nicht nur Gebet nach Vorschrift, sie 
waren Ausdruck seines Wesens, seines 
ganzen Glaubens. Im Vers 6 des Psalms 
20 wird über Gottes Wohlwollen König 
David gegenüber berichtet. In der Über-
setzung des Patriarchen Nicodim lesen 
wir: „Du hast ihn mit Deinen immerwäh-
renden Segnungen überhäuft und mit 
dem Lächeln Deines Antlitzes hoch er-
freut.“ Auch Vater Teo� l behauptete, dass 
Gott uns zulächelt. Man kann sich kein 
schöneres Antlitz wünschen, als das (ei-
nes) Gottes, der uns liebt, beschützt und 
uns sogar zulächelt. Durch dieses Lächeln 
lehrt uns Gott, auch ihm zuzulächeln. Es 
ge� el Vater Teo� l zu sagen: Gott liebt uns, 
er beschützt uns und lächelt uns sogar zu, 
und wir sollen Gott auch zulächeln. Doch 
dieser liebende Gott erwartet auf gewisse 
Fragen auch klare Antworten. Deshalb er-
wähnte Vater Teo� l oft die beiden Fragen, 
die uns unser Herr Jesus Christus gestellt 
hat und die wir alle beantworten müssen: 
„Glaubst du an den Sohn Gottes?“ und 
„Liebst du Mich?“

Gott wird für uns auf diese Art begreif-
lich. Ein Leben in Gott bedeutet für uns, 
dass „wir das Antlitz der Ehre Gottes in 
uns tragen (…). Wir Alle verkörpern die 
Ehrerbietung Gottes hier auf Erden, die 
uns an die unbegrei� iche Ehre erinnert, 
die uns von Gott erwiesen wurde. Und 
trotzdem wird diese Ehrerbietung Gottes, 
das Antlitz Gottes, von Sünden, Boshaf-
tigkeiten, Flecken und Schatten verdun-

5 Mt 5, 45.

6  Psalm 102, 12 (orth); Psalm 103, 12 (kath., 
evang.).
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kelt.7 Deshalb bemühte sich Vater Teo� l 
stets, sich selbst vor dem Antlitz Gottes 
zu läutern, durch seine eigene Lebenswei-
se auf diese beiden Fragen zu antworten 
und durch sein eigenes Wesen je mehr von 
der Güte Gottes zu verkörpern. Die Rau-
heit und eine gewisse Härte seiner Person 
wurden durch sein fortwährendes Streben 
nach einer immer allumfassenderen Güte 
abgemildert und besänftigt. Vater Teo� l 
wusste schon in der Jugendzeit: Die Güte 
ist die Quintessenz des Glaubens. Das 
höchste Abbild der menschlichen Güte ist 
die mütterliche Liebe, zu der alle Gläubi-
gen streben sollten. In diesem Sinne er-
wähnte Vater Teo� l eine frühere Aussage 

7  Ani de lumină, ani de bucurie. Din cele de pe urmă 
cuvântări rostite de arhimandritul Teo� l Părăian 
(Jahre des Lichts, Jahre der Freude. Die letzten 
Ansprachen des Archimandriten Vater Teo� l 
Părăian), Verlag Lumea credinței 2016, S. 85.

seiner Mutter bezüglich eines anderen 
Vaters aus dem Kloster, Sera� m Popescu. 
Während eines Gesprächs hatte Vater Te-
o� l diesen als guten Menschen bezeich-
net. Seine Mutter hörte diese Worte und 
sagte: „Also, er soll schon gut sein, denn 
wenn er nicht gut wäre, sollte er auch 
nicht dort (im Kloster) sein…“ Ein Mönch, 
der an den guten Gott glaubt, soll sich an-
strengen, selbst auch gut zu werden, stets 
auf dem Weg des Wachstums in Güte und 
Liebe voranzuschreiten. Dieses Antlitz 
der Güte soll in der Beziehung mit den 
geistigen Söhnen und Töchtern, mit den 
Gläubigen, stets zum Ausdruck kommen. 
Vater Teo� l wiederholte oft die Worte, die 
Vater Arsenie Boca an einen � eologiestu-
denten richtete: „Hab‘ Verständnis mit 
den menschlichen Schwächen.“ Weiterhin 
betonte Vater Teo� l, ein Beichtvater soll 
jeden einzelnen Menschen in seiner Ohn-
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macht verstehen, er soll ihn anleiten, ihm 
helfen, diese zu überwinden. Ein jeder von 
uns, doch vor allem der Beichtvater, benö-
tigt das Herz eines Vaters, eines Freundes, 
eines Bruders. Die abschließende Umar-
mung nach der Beichte war eine weitere 
Gep� ogenheit, die alle geistlichen Söhne 
und Töchter an Vater Teo� l ganz beson-
ders schätzten. Es kam durchaus vor, dass 
diese während der Beichte auch getadelt 
wurden, dank der � nalen Umarmung ge-
lang es aber Vater Teo� l, nicht nur die 
Wärme der eigenen Liebe, sondern auch 
der göttlichen Liebe zu übermitteln.

Vater Teo� l war ein Mensch mit viel 
Optimismus und innerer Freude. Er wur-
de geschätzt und von allen gerne aufge-
sucht, die geistigen Beistand und eine 
menschliche, vor allem eine geistliche 
Beziehung suchten. Die Freude wird auch 
auf uns übertragen, wir fühlen uns empor-
gehoben, ermutigt zum Guten, begeistert 
bei der Erfüllung der angestrebten Werte. 
Eine optimistische und frohe Einstellung 
seitens der Person, die uns anleitet, uns 
Hilfe und Freundschaft anbietet, ist be-
sonders nützlich und wertvoll. Dank die-
ser Haltung wurde Vater Teo� l auch der 
„Beichtvater der Freude“ genannt. Zwar 
waren diese Freude und der Optimismus 
in gewissem Maße angeboren, sie waren 
aber auch das Ergebnis eines tiefen Ver-
trauens auf die Güte und die Hilfe Gottes, 
das Ergebnis der Erfüllung seines Willens, 
der eigenen P� ichterfüllung, der Einsatz-
freude zur Verwirklichung des Guten, der 
Vermehrung der Güte und der Freude, wie 
Vater Teo� l so oft und gerne sagte.

Vater Teo� l erlebte im Kloster die Freu-
de der Gemeinschaft mit Gott, ein Dasein 
an der „Pforte des Himmels“, im „Vorzim-
mers des Paradieses“, im „Haus Gottes“, 
am „Ort der Erfüllungen“, wie er das Klos-
ter nannte. Es erfreute ihn über Gott zu 
sprechen, das Heilige Evangelium zu ver-

künden und seinen Mitmenschen mit Rat 
und Anweisungen hilfreich zu sein. Vater 
Teo� l war ein Mensch mit einem frohen, 
erfüllten Leben, er vermittelte all Jenen, 
die zu ihm kamen, den Sinn des Lebens 
und geleitete sie auf dem Pfad der Erfül-
lung und der Freude. Die Begegnung mit 
dem ehrwürdigen Vater Teo� l bewirkte 
oft einen ansteckenden Optimismus und 
eine besondere Freude, die im Zuge einer 
Umorientierung oder eines Neubeginns 
des Lebens sehr hilfreich und förderlich 
sein konnten.

Ich möchte betonen: Die Freude Vater 
Teo� ls war tiefgreifend, entsprungen aus 
innerer Erfüllung, gegründet auf der Mühe, 
sich selbst zu überwinden, sich Gott und 
den Menschen zu schenken. Diese Liebe 
entsprang aus der wahren, authentischen 
Liebe, die Vater Teo� l für unseren Herrn 
Jesus Christus verspürte, der wünscht 
dass, „unsere Freude vollkommen ist“ 8, und 
uns verspricht: „niemand nimmt euch eure 
Freude“ 9, aber auch aus der Liebe zu der 
Gottesmutter, die er ein „geheimnisvolles 
Paradies“ 10 nannte, zu den Heiligen, den 
Freunden Gottes, zu allen, die Gott suchen 
und sich bemühen, seinem Willen gerecht 
zu werden. Vater Teo� l strebte zu dieser 
ontologischen Vollendung, er lebte nach 
den strengen disziplinarischen Vorgaben 
der Mönche, er fügte sich in das Programm 
des Klosters ein und befolgte die Regel des 
Gehorsams. Vater Teo� l war der Überzeu-
gung, dass „die Gottesdienste unserer Kir-
che Schätze des Glaubens darstellen, es 
sind Schätze der Orthodoxie.“ 11 Für Vater 

8 Joh 15, 11.

9 Joh 16, 22.

10 Gottesdienstlicher Ausdruck.

11  Archim. Teo� l Părăian, În nădejdea învierii. Pre-
dici la înmormântări, (In Ho� nung auf die Auf-
erstehung. Predigten bei Beerdigungen), Verlag 
Basilica, 2010, S. 91.
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Teo� l hatten die Gottesdienstzeiten eine 
ganz besondere Bedeutung, er war sehr 
pünktlich, man konnte sich bei seinem Er-
scheinen die genaue Uhrzeit einstellen. Er 
fehlte nie ohne einen triftigen Grund. Die 
persönlichen Gebete und die geistige Lek-
türe erfüllte Vater Teo� l täglich ab 4 Uhr 
morgens in seiner Mönchszelle, Gott war 
bei ihm, ganz nah, als ein guter Bekann-
ter und Freund. Manchmal erinnerte sich 
Vater Teo� l während des Gebetes an ein 
schönes Gedicht, das er dann unvermittelt 
Gott vortrug und dadurch eine besondere 
Zeit der Freude, der Gemeinsamkeit mit 
Gott erlebte. Die für ihn zutre� enden For-
men des Gehorsams und der Mönchsregel 
erfüllte er unverzüglich, präzise und mit 
Hingabe. Diese Entschiedenheit im Gebet, 
Studium, Gehorsam, im ganzen Leben, 
forderte Vater Teo� l auch von uns, von 
seinen geistlichen Kindern. Gelegentlich 
wiederholte er, wenn nötig, Ratschläge in 
Form von Volksweisheiten und mönchi-
scher Sinnsprache. Daran erkennen wir die 

Bestimmtheit der zu unserer Ausbildung 
notwendigen Anstrengungen Vater Teo-
� ls: „So betrachte jedes Werk, das du tust, 
als wäre das letzte deines Lebens und das 
einzige, dadurch du errettet wirst!“, „Wenn 
du arbeitest, arbeite so, dass nicht später 
ein  anderer dir nacharbeiten muss!“, „Bei 
allem, das du tust, verhalte dich so, dass 
die anderen sich nach dir richten können!“, 
„Was du tust, macht dich zu dem, was du 
bist!“, „Bete wie du kannst, damit es dir 
gelingt, richtig beten zu können!“, „Zuerst 
die P� icht und dann die Freude!“

Vater Teo� l hatte die Begabung, die 
Liebe zu Gott, seine Bestimmung zur Voll-
endung der Güte, die von seiner Autorität 
getragenen Bemühungen und Ratschläge 
für seine geistlichen Kinder, in Demut, 
mit einer ihm eigenen persönlichen Dis-
kretion, in Einklang zu bringen. Vater Te-
o� l behauptete, seine geistlichen Söhne 
und Töchter wären nicht seine Jünger, 
sondern seine Mitarbeiter. Er betrachtete 
seine eigene Person nicht als Jemanden 
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der einfach Anweisungen erteilt, er sah 
in sich einen Verkünder des Evangeliums, 
der Frohen Botschaft. Vater Teo� l leiste-
te Leuten aus ganz Rumänien geistlichen 
Beistand, trotzdem sagte er über sich 
selbst, in Demut, mit Realismus und Hu-
mor: „Als Beichtvater bin ich groß, klein, 
und ein Taugenichts. Ich bin groß für all 
jene, die auf mich hören, klein für jene, die 
nicht auf mich hören, und ein Taugenichts 
für jene, die mich meiden.“ Vater Teo� l 
hatte nicht die Absicht, seinen Jüngern 
seine persönliche Eigenart, eine gewis-
se mönchische Typologie aufzuzwingen. 
Vielmehr bemühte er sich, diese zu über-
zeugen, in der Nachfolge Jesu zu leben, 
dessen Menschwerdung mit dem eigenen 
Leben zu verbinden, wobei er die persön-
lich menschlichen Eigenheiten eines je-
den achtete. Vater Teo� ls Jünger kamen 
aus allen sozialen Schichten, aus allen Tei-
len des Landes, aus allen Altersgruppen. 
Es waren Mönche, Nonnen, Laien, einfa-
che Menschen, gebildete Intellektuelle, 
geschwisterlich miteinander und mit dem 
geliebten Beichtvater vereint, begründet 
auf der Liebe und Nachfolge in Christus.

Zum Abschluss dieser Betrachtungen 
möchte ich noch ein persönliches Be-
kenntnis ablegen. Im Februar 1990 trat 
ich in das Kloster ein. Nach kurzer Zeit 
war ich in der Lage, Vater Teo� l bei der 
Erledigung seiner häuslichen Arbeiten zu 

helfen, aufgrund seiner besonderen Si-
tuation, als Blinder. Im Jahre 1991 wur-
de ich sein Zellennachbar, zuerst im al-
ten Abteigebäude, dann, ab 1993, in der 
neugebauten Klosteranlage. Vater Teo� l 
freute sich über meine Hilfe und die an-
gebotenen Dienste. Doch als für mich die 
Zeit gekommen war, mich zum Studium 
zu begeben, zuerst an der � eologischen 
Fakultät in Sibiu (Hermannstadt) und 
dann im Ausland, zögerte Vater Teo� l kei-
nen Augenblick. Er dachte nicht mehr an 
seinen Nutzen, sondern an die Zukunft 
seines geistlichen Sohnes, des Klosters 
und der Kirche. Ein leiblicher Vater inst-
rumentalisiert nicht seine Kinder zum ei-
genen Nutzen, er erteilt diesen Aufgaben, 
damit deren Flügel gestärkt werden und 
sie auf der Suche nach der eigenen Beru-
fung aus� iegen können. Genau so verhielt 
sich auch Vater Teo� l, er war für mich ein 
lebendiges Beispiel der Liebe Gottes und 
der Menschen, „denn diese sucht nicht 
nach ihrem Vorteil“… „Sie erträgt alles, 
glaubt alles, ho� t alles, hält allem stand. 
Die Liebe hört niemals auf.“ 12

6. August 2020, 
am Hochfest der Verklärung des Erlösers

Übersetzung: Günter P� anzer

12 1 Kor 13, 5-8.
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Maternitatea duhovni
cească și viața în mânăs
tire

Ierom. Dr. Ioan Popoiu

Toți cei care ajung la Nürnberg, la Mitro-
polie, o știu și o apreciază. Și mulți dintre 
ei o caută. Întâmpinând oaspeții ocazionali, 
după salutul de început, aproape mereu mi 
se pune întrebarea: „Maica Marina este aca-
să?”. Probabil că nimeni nu a spus despre ea 
acest lucru, dar toți care o cunosc (și care 
sunt familiarizați cu obștea mânăstirească 
a S� nților Martiri Brâncoveni de la Centrul 
Mitropolitan) o consideră pe bună dreptate 
drept „su� etul” micii mânăstiri. Jovialita-
tea, zâmbetul întipărit pe o față veșnic tâ-
nără, eleganța în gesturi și în cuvinte dar și 
discreția în sfaturi o fac să � e căutată. A în-
vățat arta picturii bizantine de una singură 
și a ajuns la performanța de a �  cunoscută 
în multe cercuri bisericești din spațiul ger-
man. Predă cursuri de icoane nu rareori ele-

vilor cu vârste de la cinci la optzeci de ani, 
de diferite naționalități și confesiuni, care 
se înscriu poate și cu un an înainte. Cei din 
obște știu că pe lângă talantul înmulțit al 
iconogra� ei, maica excelează și în bucătă-
rie, în vindecarea bolilor și durerilor de tot 
felul, în tipic bisericesc, iar celelalte daruri 
să rămână deocamdată tainice. Dacă despre 
paternitatea duhovnicească ne edi� că, pe 
lângă S� ntele Scripturi, și numeroși părinți 
povățuitori contemporani, cărți de pro� l, 
interviuri și multe altele, am abordat-o pen-
tru a a� a câte ceva și despre maternitatea 
duhovnicească.

Ioan Popoiu: Preacuvioasă Maică, știu 
că ați fost apropiată Bisericii din pruncie. Ta-
tăl și mama S� nției Voastre erau oameni activi 
în viața parohială din satul natal. Cum v-au 
transmis dragostea de Hristos și de Biserică?

Maica Marina Muntean: Din mila și 
purtarea de grijă a lui Dumnezeu, m-am 
născut într-o familie de țărani evlavioși, 
cuminți și activi în viața parohială din sa-
tul natal, Ohaba, din județul Alba. Acesta 

Monahia Marina Muntean și maica sa duhovnicească, monahia Teodosia Ancuța.
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se a� ă lânga Carpați, dar totuși la câmpie, 
unde soarele din luna iulie cocea bobul de 
grâu și fetele cu păr bălai împleteu spice-
le…! Mă gândesc cu deosebire la mama 
mea, Eva, pe care mi-o amintesc spunând 
mereu: „îmi plăcea să mă duc întotdeauna 
devreme la biserică, să � u acolo înainte de 
a trage clopotul și chiar înaintea preotu-
lui”. Ori, acest lucru, deși îmi sună mereu 
în minte, eu nu am reușit să mi-l impun în 
viața mea.

Biserica din vremea copilăriei mele era 
plină de credincioși, de tineri și de copii. 
Mergerea regulată duminica și în sărbători 
la biserică, uneori chiar peste săptămână 
miercurea și vinerea, dimineața la Sfânta 
Liturghie, iar seara la vecernie, era o nor-
malitate care curgea de la sine. Pe atunci, 
în sat era preot vrednicul de pomenire Ioan 
Mihălțan, viitor Episcop al Oradiei (1990 – 
2007) care m-a și botezat. A slujit aici timp 
de 30 ani până când a fost ales în treapta 
de arhiereu. Alți oameni, alte vremuri, altă 
gândire! Nu de puține ori l-am auzit spu-
nând: „oamenii cuminți din satul meu!”

I. P.: Ați intrat de foarte tânără în mâ-
năstire, lucru care azi se întâmplă foarte rar, 
nu însă și acum patruzeci de ani. Ați simțit o 
chemare lăuntrică sau v-a încurajat cineva să 
luați o asemenea decizie?

M. M.: Între anii 1976-77 părintele 
Ioan a plecat în Elveția pentru un an de 
studii, iar în locul său a fost detașat ca slu-
jitor și duhovnic părintele Romul Joantă 
(actualul nostru părinte Mitropolit Se-
ra� m), care pe atunci era preot și ghid la 
Catedrala din Alba Iulia. În acel an a cres-
cut și mai mult numărul credincioșilor și 
tinerilor care veneau la biserică, datorită 
slujirii și cuvintelor de învățătură cu care-i 
captiva. Deși în biserica satului nu exista 
căldură în cele trei ore cât dura slujba, iar-
na nimeni nu se plângea de frig. Credința 

și evlavia oamenilor de la țară din vremea 
aceea era adâncă și trăitoare.

Îmi aduc aminte cât de mult se ajutau și 
se respectau oamenii între ei, ce frumoase 
erau șezătorile seara, când se strângeau 
la noi vecinele cu fuioarele de lână, cum 
cântau și torceau până în miez de noap-
te. Încă ceva care mă fermeca: la biserică, 
aproape toate femeile mergeau îmbrăcate 
în negru, excepție făceau cele tinere. Când 
le priveam, aveam senzația că biserica e 
plină de călugărițe. În vremea aceea eu 
aveam 12 ani și de atunci a început să se 
în� ripeze în mintea și inima mea o aple-
care, o atracție spre mânăstire, fără să-mi 
zică neapărat cineva. Era un glas lăuntric 
care nu poate �  de� nit, acea chemare care 
se face simțită în inima celui care nu cere 
explicații. Doar acceptarea și împreună lu-
crarea cu Harul!

I. P.: Vă rog, povestiți-ne despre începu-
turile vieții S� nției Voastre în mânăstire. 

M. M.: Aproape lunar la câte un sfâr-
șit de săptămână, împreună cu patru sau 
cinci prietene, colindam mânăstirile. În 
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vacanțele mai mari zăboveam câte o săp-
tămână în același loc, ca să ne putem în-
cadra în programul mânăstirii. De la 12 
până la 16 ani am reușit să cunosc aproa-
pe toate mânăstirile din România. Prin 
urmare în vara anului 1981, când aveam 
doar 16 ani, de sărbătoarea Sfântului 
Prooroc Ilie, cu hotărâre fermă, rugăciu-
nea și binecuvântarea părintelui duhov-
nic Romul Joantă, m-am decis să intru în 
Mânăstirea „Dintr-un Lemn” din județul 
Vâlcea, unde de câte ori mergeam, acolo 
era ceva mai special, era locul care mă aș-
tepta pentru logodna cu Mirele Hristos! 
Încă din prima zi adaptarea a fost ușoară, 
întrucât nu eram străină de atmosfera de 
aici. Mânăstirea „Dintr-un Lemn”, este o 
chinovie istorică, cu tradiție veche de se-
cole, unde s-au nevoit părinți și măicuțe 
cu viață mult înbunătățită. Acolo, de pe 
când mergeam doar în vacanțe am des-
coperit-o pe maica Teodosia Ancuța, cea 
care în planul lui Dumnezeu m-a primit 
cu inima de mamă și care urma să-mi � e 

povățuitoarea și maica mea duhovniceas-
că.

I. P.: În mânăstire era tradiția ca surorile 
și maicile tinere să � e luate în grijă de către o 
maică mai experimentată... 

M. M.: Da, când venea la mânăstire o 
nouă surioară, primul pas era spovedania 
generală la duhovnicul mânăstirii. Maica 
stareță o încredința unei maici, nu nea-
părat bătrână ca vârstă, ci îmbunătățită 
în virtuți. Îi spunea să rămână în grija 
acesteia trei sau șase luni și, dacă nu se 
putea încadra în programul mânăstirii, 
era liberă să se întoarcă înapoi acasă. Așa 
se făcea că în această perioadă și sora în-
cepătoare și stareța puteau lua o hotărâre 
cu privire la intrarea în viața monahală. 
Chiar daca mânăstirea este foarte mare 
ca suprafață, iar ascultările multiple și di-
versi� cate, maica stareță dorea ca pe cât 
posibil obștea sa � e prezentă la slujbele 
bisericii. 

Atelierul de pictură al Maicii Marina, în incinta Centrului Mitropolitan din Nürnberg.
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I. P.: Cum era monahia care v-a luat în 
grijă?

M. M.: Pentru mine, maica Teodosia a 
fost și rămâne o Maică cu vocație adevă-
rată, cu dăruire totală în slujba Bisericii, 
prin harismele pe care le avea de la Dum-
nezeu. Era socotită „al doilea duhovnic în 
mânăstire” pentru experiența ei și folosul 
su� etesc pe care-l oferea tuturor celor care 
aveau nevoie. Nu numai pentru măicuțele 
mânăstirii, ci și pentru lumea dinafară. Pe 
lângă multe calități și harisme, maica era 
înzestrată cu o voce îngerească, cânta cu 
inima, cântarea ei era rugăciune pentru as-
cultători.

Fusese numită profesoară de muzică 
la Seminarul monahal de la Mânăstirea 
Horezu în timpul Patriarhului Justinian. 
Nici până la ea și nici de la ea încoace nu 
mi-a mai fost dat să întâlnesc o așa voce 
îngerească la o altă monahie. Preas� nțitul 
Iosif Găvan al Râmnicului și Argeșului (+ 
1983) i-a atribuit numele de „Maica Te-
odosia, vioara numărul unu a Olteniei”! 
Râvna pentru rugăciune, nelipsirea de la 
slujbele bisericii (doar dacă era foarte bol-
navă), un cuvânt ziditor și de folos oricând 
era de găsit la Maica, atât pentru persona-
lul monahal cât și pentru mulțimea care o 
căuta. Era discretă nu se lăuda cu talentele 
ei, deși prisoseau din Darul lui Dumnezeu, 
ceea ce îi dădea o valoare și mai mare pen-
tru mine, care stăteam în chilie cu dânsa și 
vedeam îndeaproape multe taine.

De exemplu, iubea foarte mult ru-
găciunea de noapte și avea un program 
personal de pravilă în care era foarte con-
secventă. Noaptea, de la 2 la 4, era tim-
pul ei privat de rugăciune. Citea mult din 
Psaltire și din Noul Testament. Aprindea 
lumânarea ca să nu mă deranjeze, dar eu 
tot o auzeam, deși mă trezeam, stăteam 
cuminte sub plapumă făcându-mi discret 
o fereastră prin care o pândeam cum se 

roagă. Imagini rămase și întipărite în ini-
ma mea! M-a învățat ca o mamă adevărată 
de toate și în toate. Când plecam undeva, 
rugăciunea ei mă însoțea, când greșeam, 
nu scăpam de mustrare, nu trecea cu ve-
derea  lucrurile mici despre care zicea: „nu 
trebuie greșeala să facă rădăcini adânci 
căci atunci e mai greu de reparat!”

Apoi dragostea cu care îngrijea � orile 
mânăstirii,  înclinația pentru tot felul de 
rețete și tratamente naturiste pe care le 
făceam împreună, m-au contaminat și pe 
mine de-a lungul anilor!

I. P.: O puteți considera maică spirituală 
în aceeaşi măsură în care patericele vorbesc 
despre părinți duhovniceşti pentru tinerii 
monahi?

M. M.: Fără nici o îndoială! Viața ei fost 
un model de urmat în primul rând pentru 
mine, care am stat sub aripa ei timp de 
douăzeci de ani. Dar a fost model și mul-
tor doritori de folos su� etesc, atât pentru 
viața monahală cât și pentru cea familială. 

Monahia Teodosia de la Mănăstirea „Dintr-un Lemn”, 

jud. Vâlcea.
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Găsea soluții și sfaturi pentru a mângâia, 
întări și ajuta pe toți cei care veneau la ea. 

Dacă se întâmpla vreo supărare cu ci-
neva, în aceeași zi până seara ea se ducea 
cu foarte mare ușurință și recurgea la îm-
păcare. Nu ținea supărare, nu înțelegea de 
ce maicilor tinere le este greu să-și ceară 
iertare. Ne spunea: „de ce vă place să stați 
tulburate, fără pace în su� et si neliniștite? 
E așa ușor să zici doar îmi pare rău, iar-
tă-mă, și te-ai eliberat de o stare de împo-
vărare! Nu da voie viermelui de răutate să 
te stăpânească. Pacea inimii este darul cel 
mai de preț pentru un călugăr!”

I. P.: Cum ați trăit despărțirea de maica 
Teodosia? Vă mai este aproape azi?

M. M.: Pentru mine de fapt au fost 
două despărțiri de Maica, prima dată când 
am venit în Germania (în anul 2000) și 
care a fost cea mai grea, apoi a doua, acum 
7 ani, când a chemat-o Domnul Hristos în 
Împărăția Lui. Niciodată nu aș �  crezut că 
mă voi putea lipsi de maica mea. Această 
durere a fost reciprocă. La început, ca să 
� e acceptarea mai ușoară, am convenit 
că vin doar pentru un an de zile și apoi, 

dacă maica a văzut că acel an se lungeș-
te, a cerut binecuvântare maicii starețe și 
a venit personal până la Nürnberg, unde 
a rămas o lună de zile să se încredințeze 
că sunt bine, pentru mântuire. S-a întors 
la mânăstire, desigur liniștită întrucâtva, 
dar tot nădăjduia într-o întoarcere a mea! 
Până la urmă a înțeles și ea și eu planul ne-
cunoscut al lui Dumnezeu. O dată sau de 
de două ori  pe an mergeam la mânăstire, 
ne bucuram de întâlnire, dar � ecare reve-
nire trezea în su� et aceleași sentimente 
dureroase de despărțire.

Plecarea părintelui duhovnicesc sau, 
mai bine zis, despărțirea vremelnică de 
părintele sau maica duhovnicească, care 
te-a născut duhovnicește, este o durere 
mare, însă în același timp durere dătătoa-
re de o încredințare. Doar corpul � zic lip-
sește dintre noi. Prezența lor rămâne însă 
vie, ajutorul și mai mult, mai ales dacă 
încercăm sa rodim în viața noastră ceea 
ce ei ne-au lăsat ca moștenire spirituală. 
Chemându-i în rugăciune cu o îndrăznea-
lă mai mare, pentru că au fost contempo-
ranii noștrii, ajutorul nu întârzie să vină! 
Aceasta este o încredințare fără îndoială 
că ei au a� at Har înaintea scaunului Preas-
� ntei Treimi. 

I. P.: Acum că slujiți de atâta timp la Cen-
trul Mitropolitan, atât ca egumenă, cât şi ca 
îndrumătoare în arta bizantină, mai aveți 
timp de maternitate duhovnicească? Cu si-
guranță că mulți creştini şi creştine vă trec 
pragul şi vă cer tot felul de sfaturi.

M. M.: Da, socotesc că majoritatea 
măicuțelor care sunt la un centru eparhial 
sunt aduse după ce au stat câțiva ani în-
tr-o mânăstire și au o oarecare experiență 
și în lucrarea cu oamenii. Sediile eparhia-
le, chiar dacă au statut de mânăstire, sunt 
totdeauna deschise pentru credincioși. De 
aceea e nevoie ca viețuitoarele de aici să � e 
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deja ancorate în viața monahală. Iar când 
zilnic ne bat la ușă oameni cu tot felul de 
probleme, datoria noastră su� etească este 
să-i ascultăm, să-i îndrumăm și să nu-i lă-
săm să plece fără un strop de nădejde în 
necazurile pe care le au. Abordarea proble-
melor aici, în diaspora, este diferită decât 
a celor de acasă, nuanțele și situațiile sunt 
cu totul altfel. Dar, de multe ori, bucuria 
vine pe măsura ostenelii - cum spun pă-
rinții Patericului! Odihnește pe fratele 
tău, care este tot omul de lângă tine și 
atunci se va odihni și inima ta!

I. P.: Ați sfătui fetele tinere din ziua de 
azi să ia calea mânăstirii? 

M. M.: E ușor să dai sfaturi. Dar dacă 
înclinația, dorul după o altfel de viață și 
chemarea lipsesc din inima omului, sau 
dacă cineva anume, numai dintr-o de-
cepție caută refugiu la mânăstire, acest 
lucru nu dă roade. Vedem cu toții cât de 
mult a scăzut vocația monahală în ul-
timii ani, chiar dacă la noi în România 
mânăstirile s-au înmulțit. O mânăstire 
doar cu ziduri frumoase și numai cu doi-
trei viețuitori în ea, de multe ori tineri 
sau tinere cu râvnă dar fără experiență, 
nu e de ajuns. Ce pot ei sau ele oferi lu-

mii care este atât de însetată și lipsită de 
hrană spirituala?

Dacă în inima tinerelor fete persistă 
un dor către Cer, un dor de a se desăvâr-
și sub altă formă decât în mijlocul lumii, 
să îndrăznească, cu curaj! Viața monahală 
este specială, bună și potrivită pentru toți 
doritorii sinceri, chiar dacă are greutățile 
și necazurile ei. Însă bucuriile su� etești 
și binecuvântările trăite cu Domnul în-
trec toate bogățiile acestei lumi. Dacă este 
privită și trăită cu seriozitate și respon-
sabilitate, este cea mai mare și mai buna 
facultate în care dacă vrei poți să înveți și 
să culegi de la � ecare maică în parte doar 
nectarul dulce, precum albina din � ori! 
Personal, cu modestie mărturisesc că nu 
am regretat niciodată alegerea făcută, dar 
aceasta se datorează tot milostivirii Lui. 
Mereu m-am simțit împlinită în tot ceea 
ce am făcut în viața de mânăstire. Cu deo-
sebire iconogra� a a fost mângâierea vieții 
mele și iarăși, cu certitudine pot spune, că 
dacă m-aș naște din nou, tot viața mona-
hală aș alege-o. 

I. P.: Mulțumiri multe!

M. M.: Slavă Lui Dumnezeu pentru 
toate!
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Geistliche Mutterschaft 

und das Leben im Kloster

Hierom. Dr. Ioan Popoiu

Alle, die zur Metropolie in Nürnberg kom-
men, kennen und wertschätzen sie. Und viele 
suchen das Gespräch mit ihr. Wenn ich gele-
gentlich Gäste empfange, werde ich oft gleich 
nach der Begrüßung gefragt: „Ist Schwester 
Marina da?” Wahrscheinlich hat niemand 
dies laut über sie gesagt, aber alle, die sie 
kennen, und welche mit der kleinen Gemein-
schaft des Klosters „Hl. Märtyrer Brânco-
veanu” vom Metropolitanzentrum vertraut 
sind, betrachten sie als die „Seele” des kleinen 
Klosters. Ihre Herzlichkeit, das Lächeln in 
ihrem ewig jungen Gesicht, ihre anmutigen 
Gesten und wohlbedachten Worte sowie ihre 
wertvollen Ratschläge veranlassen die Men-
schen, das Gespräch mit ihr zu suchen. Sie 
hat sich selbst die Kunst der byzantinischen 

Ikonenmalerei beigebracht und erlangte 
Ruhm in vielen Kirchenkreisen aus Deutsch-
land.  Sie erteilt auch Malunterricht an Leute 
im Alter von fünf bis achtzig Jahren, von un-
terschiedlichem Glauben und verschiedenen 
Nationalitäten, die vielleicht schon ein Jahr 
lang auf der Warteliste stehen. Die kleine 
Gemeinschaft der Mönche und Nonnen vom 
Kloster kennt aber auch darüber hinaus ihr 
kulinarisches Talent, sowie ihre Fähigkeit, 
Krankheiten und Wehwehchen zu heilen, 
und andere Gaben, die noch verborgen blei-
ben sollen. Über die geistliche Vaterschaft 
klären uns sowohl die Heiligen Schriften auf 
als auch zahlreiche Geistliche und zeitgenös-
sische Gelehrte, Bücher, Interviews und viele 
mehr. Um jedoch etwas über die geistliche 
Mutterschaft zu erfahren haben wir uns an 
Schwester Marina gewendet.

Hierom. Ioan Popoiu: Werte  Schwes-
ter, ich weiß, dass Sie schon als Kind der 
Kirche nahe waren. Ihr Vater und Ihre 
Mutter führten ein aktives Leben in der 
Kirchengemeinschaft Ihres Geburtsortes. 
Wie haben sie Ihnen die Liebe zu Christus 
und der Kirche einge� ößt?

Schwester Marina Muntean: Durch 
Gottes Gnade und Fürsorge kam ich zur 
Welt in einer Familie von frommen, an-
ständigen Bauern,  die aktiv am Leben 
der Kirchengemeinschaft im Dorf Ohaba, 
Kreis Alba, teilnahmen. Das Dorf liegt in 
der Nähe der Karpaten, trotzdem in der 
Ebene, wo die Julisonne das Korn reifen 
ließ und die blonden Mädchen die Ähren 
ver� ochten... Ich denke oft an meine Mut-
ter, Eva, und erinnere mich ihrer Worte: 
„ich mochte es, früh in die Kirche zu ge-
hen, um vor dem Glockenschlag und sogar 
vor dem Priester dort zu sein”. Doch ob-
wohl diese Worte ständig in meiner Erin-
nerung klingen, habe ich es nie gescha� t, 
dies in meinem Leben anzuwenden. 

Schwester Marina und ihre geistliche Mutter: Schwes-
ter Teodosia.
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Die Kirche meiner Kindheit war voll 
mit Gläubigen, Jugendlichen und Kin-
dern. Es war selbstverständlich sonntags 
und an Feiertagen in die Kirche zu gehen, 
manchmal sogar unter der Woche am 
Mittwoch und am Freitag, am Morgen zur 
heiligen Liturgie und abends zur Abend-
messe. In jener Zeit war der Dorfpriester 
der selige Ioan Mihălțan, zukünftiger Bi-
schof von Oradea (1990 – 2007), der mich 
auch getauft hat. Er hat hier 30 Jahre lang 
gedient, bis an seiner Bischofsweihe. An-
dere Menschen, andere Zeiten, anderes 
Denken! Nicht selten habe ich ihn sagen 
gehört: „die anständigen Leute aus mei-
nem Dorf!”.

I. P.: Sie gingen sehr jung ins Kloster, das 
kommt heutzutage sehr selten vor, nicht so 
jedoch vor vierzig Jahren. Haben Sie einer 
inneren Stimme gefolgt oder hat Sie jemand 
ermutigt, diese Entscheidung zu tre� en? 

M. M.: Zwischen 1976-77 verbrach-
te Pater Ioan ein Jahr zum Studium in der 
Schweiz, und an seine Stelle kam als Kir-
chendiener und geistlicher Vater Romul 
Joantă (unser jetziger Metropolit Sera� m), 
der damals Priester an der Kathedrale von 
Alba Iulia war, wo er auch Führungen ver-
anstaltete. In dem Jahr stieg die Anzahl 
der Gläubigen und Jugendlichen in unserer 
Dorfkirche, dank der lehrreichen Predigten 
des jungen Priesters. Obwohl die Dorfkir-
che im Winter nicht geheizt wurde, beklagte 
sich niemand während der dreistündigen 
Messe über die Kälte, so tief und lebendig 
war der Glaube und die Frömmigkeit der 
Dorfbewohner in jener Zeit.

Ich erinnere mich daran, wie sehr die 
Leute einander halfen und sich gegensei-
tig respektierten, wie schön die Abende 
waren, wenn die Nachbarsfrauen zu uns 
kamen, um begleitet von Liedern bis Mit-
ternacht Wolle zu spinnen. Etwas anderes 

faszinierte mich noch: alle Frauen, außer 

den jungen, zogen schwarze Kleider an, um 
in die Kirche zu gehen. Man hätte meinen 
können, die Kirche sei voll Nonnen. Da-
mals war ich erst zwölf Jahre alt und mein 
Geist und mein Herz begannen sich vom 
Kloster angezogen zu fühlen, ohne dass 
mir jemand etwas davon gesagt hätte. Es 
war eine innere Stimme, die nicht de� niert 
werden kann, ein Ruf, der im Herzen des-
jenigen spürbar wird, der keine Erklärung 
verlangt. Nur ihn anzunehmen und ihn zu-
sammen mit Gott wirken lassen!

I. P.: Bitte erzählen Sie uns über Ihre An-
fänge im Kloster. 

M. M.: An Wochenenden fast jeden 
Monats besuchte ich mit vier-fünf Freun-
dinnen verschiedene Klöster. In den Som-
merferien verweilten wir eine Woche in 
demselben Kloster, um dessen Tagesab-
lauf einzuhalten. So konnte ich im Alter 
von 12 bis 16 Jahren fast alle Klöster Ru-
mäniens kennenlernen. Im Sommer des 
Jahres 1981, als ich 16 Jahre alt war, am 
Gedenktag des Heiligen Propheten Elias, 

Schwester Teodosia Ancuța zum Grabkreuz, welches 
sie sich schon im Leben vorbereitet hat.
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mit Gebeten und dem Segen meines geist-

lichen Vaters Romul Joantă, fasste ich den 
Entschluß, dem Kloster „Dintr-un Lemn” 
aus Kreis Vâlcea beizutreten, weil dort bei 
jedem meiner Besuche etwas Außerge-
wöhnliches war, er war der Ort bestimmt  
für meine Verlobung mit Christus! Schon 
von Anfang an � el es mir leicht, mich ein-
zuleben, da mir der Ort nicht fremd war. 
Das Kloster „Dintr-un Lemn” („Aus einem 
Holz”) ist eine historische Schwesterge-
meinschaft, mit Jahrhunderte alter Tra-
dition, wo Priester und Nonnen ein Leben 
in Entbehrungen verbracht hatten... Dort 
hatte ich schon während meiner Besuche 
in den Ferien die Nonne Teodosia Ancuța 
kennengelernt, die mich wie eine Mutter 
emp� ng und meine Beraterin und geistli-
che Mutter werden sollte, wie Gott es für 
uns vorgesehen hatte.

I. P.: Im Kloster ist es Tradition, dass die 
jungen Schwestern und Nonnen in die Obhut 
einer älteren Nonne, mit mehr Lebenserfah-
rung gegeben werden...

M. M.: Ja, wenn eine neue Schwester 
dem Kloster beitrat war der erste Schritt 

eine generelle Beichte beim Klosterpries-

ter. Die Äbtissin gab sie danach in die 
Obhut einer Nonne, die nicht unbedingt 
älter, sondern in der Tugend verbessert 
war. Die Novizin musste dann drei bis 
sechs Monate bei der Nonne bleiben, und 
falls sie nicht die Tagesabläufe im Klos-
ter einhalten konnte, war sie frei, wieder 
heim zu gehen. Auf diese Weise konnte in 
dieser Zeitspanne die Äbtissin zusammen 
mit der Novizin entscheiden, ob diese für 
das Klosterleben geeignet war. Obwohl 
das Kloster eine große Fläche bedeckt und 
die P� ichten vielseitig und verschiedenar-
tig sind, war es der Wunsch der Äbtissin, 
dass die gesamte Gemeinschaft an der Li-
turgie teilnahm. 

I. P.: Wie war die Nonne, die Sie in ihre 
Obhut nahm?

M. M.: Für mich war und bleibt Mut-
ter Teodosia eine Nonne mit wahrer Be-
rufung, mit vollständiger Hingabe im 
Dienste der Kirche, durch die Gaben mit 
denen sie von Gott gesegnet wurde. Sie 
wurde als „zweite Geistliche” im Kloster 
betrachtet, aufgrund ihrer Erfahrung und 

Schwester Teodosia im Blumengarten des Klosters.



� ema

110      Nr. 28/2020

Geistliche Vaterschaft

der Ratschläge, die sie allen Menschen in 
Not erteilte, nicht nur denen im Kloster, 
sondern auch von außerhalb. Neben ihren 
vielen Gaben hatte sie auch eine engels-
gleiche Stimme, sie sang mit dem Herzen, 
ihre Lieder waren Gebete für die Zuhörer.

Sie wurde zur Zeit des Patriarchen 
Justinian zur Musiklehrerin am Nonnen-
seminar des Horezu-Klosters genannt. 
Bis zu ihr und auch nach ihr habe ich nie 
solch eine Engelsstimme bei einer Nonne 
gehört. Bischof Iosif Găvan von Râmnic 
und Argeș (+1983) gab ihr den  Beina-
men „Schwester Teodosia, die erste Geige 
von Oltenien”!  Der Eifer im Gebet, die 
ständige Anwesenheit beim Gottesdienst 
(außer, wenn sie krank war), ein aufbau-
endes Wort konnte jeder immer bei der 
Nonne � nden, sowohl die Bewohnerin-
nen des Klosters als auch Leute von au-
ßerhalb. Sie war sehr zurückgezogen, sie 
lobte sich nicht mit ihren Gaben, obwohl 
sie im Über� uß waren, das machte sie für 
mich umso wertvoller, da ich mit ihr ein 
Zimmerchen teilte und aus der Nähe viel 

mehr Verborgenes sehen konnte. 
Zum Beispiel liebte sie das Nachtgebet 

und hatte einen persönlichen Ablauf, den 
sie konsequent einhielt. Zwischen 2 und 
4 Uhr nachts war ihre private Gebetszeit. 
Sie las viel im Psalter und im Neuen Testa-
ment. Sie zündete eine Kerze an, um mich 
nicht zu stören, aber dennoch konnte ich 
sie hören und obwohl wach, blieb ich un-
ter der Decke liegen und lugte durch eine 
kleine Ö� nung hervor, um ihr beim Beten 
zuzuschauen. Bilder, die in meinem Her-
zen geblieben sind! Sie lehrte und belehr-
te mich über alles, wie eine Mutter. Ihre 
Gebete begleiteten mich auf Reisen, für 
meine Fehler wurde ich stets getadelt, sie 
übersah keine Kleinigkeiten, über die sie 
sagte: „der Fehler darf keine tiefe Wur-
zeln schlagen, sonst wird es schwierig, ihn 
auszubessern!”

Die Liebe mit welcher sie sich um die 
Blumen im Kloster kümmerte, die Nei-
gung für natürliche Rezepte und Heilver-
fahren haben auch auf mich im Laufe der 
Jahre abgefärbt!

I. P.: Können Sie sie als geistliche Mutter 
ansehen im gleichen Maße in dem die asketi-
sche Bücher über geistliche Väter für die jun-
gen Mönche spricht?  

M. M.: Ohne Zweifel! Ihr Leben war 
ein Beispiel für mich, vor allem da ich 
zwanzig Jahre lang unter ihrem schützen-
den Flügel verbracht habe. Aber sie war 
ein Beispiel auch für Menschen, die einen 
seelischen Frieden anstrebten, sowohl für 
das Klosterleben als auch für das Famili-
enleben. Sie fand Lösungen und Ratschlä-
ge für alle Menschen, die zu ihr kamen, 
um sie zu trösten, aufzubauen und ihnen 
zu helfen.

Falls ein Ärgernis vorkam, war es für 
sie leicht, sich noch am gleichen Tag, vor 
dem Abend, zu entschuldigen. Sie hegte Schwester Teodosia als junge Nonne.
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keinen Groll, sie verstand nicht, warum 
es den jungen Nonnen so schwer � el, um 
Entschuldigung zu bitten. Sie sagte uns: 
„warum gefällt es euch, verärgert zu sein, 
ohne Seelenfrieden und unruhig? Es ist 
doch so leicht zu sagen „es tut mir leid”, 
„vergib mir” und ihr diese Last abschüt-
teln könn! Erlaubt es nicht dem Ärgernis-
wurm euer Herr zu werden. Der Seelen-
frieden ist das größte Geschenk für eine 
Nonne!”

I. P.: Wie erlebten Sie die Trennung von 
Mutter Teodosia? Ist sie Ihnen auch heute 
noch nahe?

M. M.: Eigentlich waren es für mich 
zwei Trennungen von der Mutter, die 
erste, als ich im Jahr 2000 nach Deutsch-
land kam und die schwierigste war, und 
die zweite vor sieben Jahren, als der 
Herr Christus sie zu sich rief. Nie hätte 
ich gedacht, dass ich ohne meine Mutter 
zurecht kommen werde. Dieser Schmerz 
war gegenseitig. Anfangs, damit die 

Trennung leichter � el, hatte ich einge-
willigt nur für ein Jahr nach Nürnberg 
zu kommen. Als die Mutter jedoch merk-
te, dass immer mehr Zeit verging, kam 
sie mit dem Segen der Äbtissin für einen 
Monat hierher, um sich vor Ort und per-
sönlich zu überzeugen, dass es mir gut 
gehen wird. Sie kehrte etwas beruhigt 
ins Kloster zurück, sie gab aber nicht die 
Ho� nung in meine Rückkehr auf. Zum 
Schluß verstand sie auch den unbekann-
ten Plan Gottes. Ein oder zwei Mal pro 
Jahr besuchte ich sie im Kloster in Ru-
mänien, wir freuten uns auf unser Wie-
dersehen, aber der Schmerz der Tren-
nung war stets zugegen. 

Der Abschied vom geistlichen Vater, 
genauer genommen, die vorübergehen-
de Trennung vom geistlichen Vater oder 
von der geistlichen Mutter, der oder die 
dir das geistliche Leben eingehaucht hat, 
ist ein großer Schmerz, gleichzeitig aber 
gibt er einem Vertrauen. Es fehlt bloß der 
physische Körper, ihre Gegenwart bleibt 
lebendig, noch mehr ihre Hilfe, vor allem 

Schwester Teodosia, Nonne mit Erfahrung im Kloster „Dintr-un Lemn”.
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wenn wir versuchen, ihr geistliches Erbe 
in unserem Leben anzuwenden und um-
zusetzen. Wenn wir sie in unseren Gebe-
ten mit großem Wagnis um Hilfe bitten, 
weil sie unsere Zeitgenossen waren, wird 
diese Bitte schnell erfüllt. Dies ist ein Wis-
sen ohne  Zweifel, dass sie die Gabe vor 
dem � ron der Heiligen Dreifaltigkeit er-
halten haben. 

I. P.: Jetzt, da Sie seit so langer Zeit hier 
an der Metropolie dienen, sowohl als Äbtis-
sin, als auch als Lehrerin der byzantinischen 
Kunst, haben Sie noch Zeit für die geistli-
che Mutterschaft? Sicherlich kommen viele 
Gläubige zu Ihnen und verlangen Ihren Rat. 

M. M.: Ja, ich glaube, dass Nonnen, die 
in einem Diözesanzentrum leben, mehrere 
Jahre in einem Kloster gelebt haben und 
auch Erfahrung im Umgang mit Menschen 
sammeln konnten. Die Diözesanzentren, 
obwohl sie den Status eines Klosters haben, 
stehen allen Gläubigen o� en. Deshalb ist 
es notwendig, dass die dort lebenden Frau-
en schon fest im asketischen Leben veran-
kert sind. Und wenn täglich Menschen mit 
verschiedenen Sorgen an unsere Tür klop-

fen, ist es unsere seelische P� icht, ihnen 
zuzuhören, ihnen Ratschläge zu erteilen 
oder ihnen zumindest Ho� nung einzu� ö-
ßen. Die Schwierigkeiten haben hier, in der 
Diaspora, anderen Ursprung, ihre Lösung 
erfordert eine andere Herangehensweise 
als daheim, in Rumänien. Aber meistens ist 
die Freude das Maß der Anstrengung, wie 
die Väter von den asketischen Büchern oft-
mals sagen. Schenke Ruhe deinem Bruder, 
deinem Nächsten, dann wird auch dein 
Herz Ruhe erfahren!

I. P.: Würden Sie den heutigen Mädchen 
raten, einem Kloster beizutreten? 

M. M.: Es ist leicht, Ratschläge zu er-
teilen. Aber wenn die Neigung, die Sehn-
sucht nach solch einem Leben nicht im 
Herzen des Menschen vorhanden sind, 
oder wenn eine Person infolge einer Ent-
täuschung Trost in einem Kloster sucht, 
ist das ein fruchtloses Unterfangen. Wir 
stellen fest wie sehr die Berufung zum 
Leben im Kloster  in den letzten Jahren 
abgenommen hat, obwohl die Anzahl der 
Klöster in Rumänien gestiegen ist. Ein 
Kloster mit schönen Mauern, in dem nur 
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zwei-drei, hauptsächlich junge Menschen 
leben, ehrfurchtsvoll aber ohne Erfah-
rung, ist nicht ausreichend. Was können 
sie der Welt bieten, die so sehr nach geist-
licher Nahrung hungert?

Wenn im Herzen der jungen Frauen eine 
Sehnsucht nach dem Himmel herrscht, 
eine Sehnsucht, ihre Vollendung in einer 
anderen Weise als mitten unter den Men-
schen zu � nden, mögen sie mutig ins Klos-
ter gehen! Das Klosterleben ist ein außer-
gewöhnliches Leben, passend für alle mit 
einer aufrichtigen Berufung, auch wenn 
es ein Leben mit eigenen Schwierigkeiten 
und Entbehrungen ist. Aber die seelischen 
Freuden und der Segen, den man von Gott 
erlebt, sind wertvoller als alle Schätze die-
ser Welt. Wenn dies Leben ernst genom-
men und verantwortungsbewusst gelebt 

wird ist es die größte und beste Hochschu-
le, in der man von jeder Nonne nur den 
süßen Nektar der Erfahrung zu lernen 
und zu sammeln braucht. Mit Bescheiden-
heit bekenne ich, meine Entscheidung nie 
bereut zu haben, dank aber auch Seines 
Erbarmens. Ich war immer zufrieden mit 
allen meinen Tätigkeiten im Kloster. Insbe-
sondere aber habe ich Trost und Erfüllung 
in der Ikonenmalerei gefunden, und ich 
wiederhole mit Sicherheit, würde ich noch-
mals geboren werden, würde ich wieder das 
Klosterleben wählen.

I. P.: Vielen Dank!

M. M.: Ehre sei Gott für alles!

Übersetzung: Cornelia Haas

Die Liebe wächst im Ausü ben der gegenseitigen Verantwortung, und diese 
Verantwortung
wächst durch die Liebe. Die Liebe zwischen zwei Wesen mit so manni-
gfachen leiblichen Bedü rfnissen ist nicht nur ein glü ckhaftes Innewerden 
der leiblichen Schönheit und mehr und mehr auch der Seelenschönheit des 

anderen, obwohl sie beides durchaus bleibt, sie ist vielmehr anregender Aus-
gangspunkt unaufhörlicher Akte der Verantwortung für ihn. Und diese prägt 
sich als wichtiger Faktor fortschreitender Vergeistigung auch den Akten der 
leiblichen Liebe in zunehmender Weise ein. Diese Verantwortung wirkt sich 
praktisch auf das gesamte gesellschafdiche Umfeld aus, da man der eigenen 

Familie nicht in Absehung bestimmter Aufgaben innerhalb der Gesellschaft 
dienen kann. Die den Verheirateten zugewandte Gnade hat ihre Auswirkun-
gen auf die Gesellschaft und auf die Kirche.

[ Dumitru Stăniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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Sfânta Cuvioasă Ana 
Vikinga de la Novgorod, 
făcătoarea de pace
(10 februarie)

Episcop † Dr. Macarie Drăgoi 

Cât de mult bine poate să facă o 
 femeie sfântă

Viața S� ntei Cuvioase Ana de la Novgo-
rod ne arată cât de mult bine poate să facă o 
femeie sfântă și, totodată, cât de mult a înno-
bilat și a împuternicit femeia creștinismul. A 
pune pe Domnul în centrul doririlor și călău-
zirilor de zi cu zi, reprezintă linia directoare a 
vieții minunate a celei înainte numită Irina, 
de poporul rus adoptiv și Ingegerd, de părin-
ții și neamul său de origine. 

S-a născut în familia primului rege 
creștin al Suediei, Olof Eriksson și a re-
ginei Estrida, în jurul anului 1000, când 
vikingii treceau 
la creștinism. A 
fost botezată la 8 
ani, la izvorul din 
Husaby, împre-
ună cu întreaga 
familie, de către 
Sfântul Ierarh Si-
gfrid luminătorul 
Suediei, primind 
numele Ingegerd. 
Educată în S� n-
tele Scripturi dar 
și în istorie sau 
literatură, a fost 
deprinsă încă de 
copilă cu viața 
publică a casei 
regale. Cronicile 
o descriu drept 
frumoasă și înțe-

leaptă, strălucit rod al familiei sale. Însă 
cel mai mare drag l-a avut pentru viața 
duhovnicească. Se făcuse cunoscută ce-
lor din jur ca o � re deschisă, generoasă, 
altruistă, curajoasă - cu atât mai minunat 
cu cât părinții săi erau temperamentali și 
deseori violenți. 

A avut un glas viu al conștiinței că-
ruia i-a dat ascultare

Aceste calități s-au arătat cu prisosință 
când regele Olof a vrut să pornească răz-
boi asupra Norvegiei. Gândul la uciderea 
atâtor nevinovați, la cruzimile și devas-
tările pe care le-ar �  adus războiul asupra 
oamenilor, dar și grija pentru propria țară 
și familie, au împins-o pe Ingegerd să se 
opună curajos și ferm tatălui său. Potrivit 
unei saga (proză narativă care cuprinde 
povestiri istorice cu caracter eroic, apar-
ținând popoarelor scandinave), ea a spus: 
„Gândul meu smerit îmi spune că nu ar tre-
bui să mai râvnești acel pământ și bogățiile 
regelui vecin; mai degrabă poartă grijă de 

moștenirile de la 
strămoșii noștri 
care, iată, acum au 
ajuns în stăpânirea 
altora.”

În cele din 
urmă regele a re-
nunțat la planu-
rile de invadare 
a Norvegiei. Însă 
buna îndrăzneală 
a � icei nu a tre-
cut nepedepsită 
de tatăl său. Inge-
gerd acceptase ce-
rerea în căsătorie 
de regele Olav Ha-
lardsson al Nor-
vegiei, impresio-
nată de relatările 
despre vrednicia 
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sa, dar Olof s-a opus vehement. Prințesa 
nu a voit să calce peste voința tatălui. Dar, 
pentru a întări pacea, a rânduit ca sora sa, 
Astrid, să se mărite cu cel care va deveni 
mai târziu Sfântul Martir Olav, luminăto-
rul Norvegiei, prăznuit la 29 iulie. 

Și-a riscat viața de dragul păcii
Cât a trăit în casa tatălui său, Ingegerd 

s-a mai remarcat și cu alte ocazii, opunân-
du-se acțiunilor nedrepte și violente. Astfel, 
l-a salvat de la moarte pe Emund Akesson, 
vărul său, după ce acesta a greșit grav, pro-
tejându-l de la furia răzbunătoare a tatălui 
său. Iar Emund, pocăindu-se, va face mai 
târziu fapte importante pentru regatul său.

La vreme potrivită, Ingegerd s-a căsăto-
rit cu Marele Prinț Iaroslav al Novgorodu-
lui, �ul Sfântului Cneaz Vladimir (sărbăto-
rit pe 15 iulie), �ind cel care a pus începutul 
bun al creștinării Rusiei. Acesta a fost un 
soț întru totul pe inima acestei tinere creș-
tine: cuvios, mai iubitor de înțelepciune și 
de Biserică decât de bogăție și de putere. A 
rămas în istoria Rusiei kievene ca un mare 
ctitor de așezăminte bisericești, dar și ca 
mare luminător, infuzând poporul cu cărți 
de cult și pravile care să rânduiască viața de 
obște după Evanghelie. Cronicile îl descriu 
citind neîncetat, ziua și noaptea, ceea ce i-a 
adus supranumele „cel Înțelept”. Ingegerd 
a fost numită „Irina” de poporul rus din 
Novgorod, nu fără temei, căci noua „făcă-
toare de pace”, ajungând în cetatea soțului 
său, a descoperit că Iaroslav se a�ă într-o 
situație tensionată și con�ictuală cu fra-
ții săi din cauza rivalităților și ambițiilor. 
Aceștia apelau la trupe de mercenari pen-
tru a se lupta pentru întâietate. Irina însă 
face pace între Iaroslav și unul din frații săi, 
Vartilav, aliat cu Emund, o căpetenie vikin-
gă din Norvegia. În curând Mstislav, un alt 
frate al lui Iaroslav, se răscoală împo triva 
lui dorind să-l alunge pe acesta din Novgo-
rod. Irina intervine și îi cere fratelui rebel, 

cu mare îndrăzneală de la Dumnezeu, să 
tranșeze con�ictul prin duel cu ea. Acesta, 
în fața perspectivei de a se război cu femeia 
fratelui său, a dat înapoi. 

Curajul cneaghinei a dat roadele 
păcii

Irina și Iaroslav l-au găzduit pe Regele 
Olav al Norvegiei când acesta a trebuit să 
se refugieze la Novgorod. O altă întâmpla-
re relatată în cronici ne arată conlucrarea 
dintre cei doi s�nți. La Irina a sosit odată 
o mamă cu un copil grav bolnav, în căuta-
rea tămăduirii. Cneaghina și-a ascuns însă 
darul vindecării și a trimis-o pe mamă la 
Olav, învățându-o ca, atunci când îi va cere 
regelui să-i atingă copilul spre tămăduire, 
să-i spună acestuia că a fost trimisă de Iri-
na de la Novgorod. Și, într-adevăr, acesta a 
tămăduit de îndată copilul, cu puterea lui 
Dumnezeu. Potrivit unor cronici, Sfântul 
Olav a tămăduit de orbire chiar pe Vladi-
mir, primul �u al Irinei. În cele din urmă 
Olav s-a întors în țara sa, primind curând 
moarte martirică. Pe �ul său, Magnus, l-a 
lăsat însă în grija celor doi s�nți prieteni. 
Acesta, mai târziu, a urmat tatălui său la 
tronul Norvegiei. 

Curajul cneaghinei a dat roadele pă-
cii, iar Novgorodul și întregul regat al lui 
Iaroslav, cât timp a fost condus de acesta 
și soția sa, a cunoscut o viață pașnică și în-
�oritoare, în care s-au ridicat biserici ale 
căror ziduri încă dăinuie și în care s-a pus 
început bun al unor experiențe duhovni-
cești care se imprimă în su�etele urmași-
lor până astăzi. 

În jurul vârstei de 35 de ani Iaroslav și 
Irina se stabilesc la Kiev. În acele vremuri, 
capitala a cunoscut perioada sa de glorie 
ca „cetate a lui Dumnezeu”, acum �ind 
construită catedrala „Sfânta So�a-Sfân-
ta Înțelepciune”, care există și în zilele 
noastre. Nu mai puțin de 400 de biserici și 
multe mănăstiri au fost ridicate în acei ani 
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în Kiev, care avea pe atunci 30.000 locui-
tori. Tot atunci a venit din Muntele Athos 
Sfântul Cuvios Antonie, care a întemeiat 
cunoscuta Lavră a Pecerskăi. 

„Iată cum strălucește cetatea, iată 
cum în�oresc bisericile!”

Importanța lucrării misionare a celor 
doi soți este consemnată și într-o predică 
a lui Ilarion de la Berestov, primul mitro-
polit rus al Kievului: „ridică-te din mor-
mând și privește (se referă la Sfântul Cneaz 
Vladimir – n.m.) la Iaroslav, iubitul tău �u, 
privește la Irina, soția sa, la �ii și nepoții tăi, 
cum trăiesc aceștia, cum i-a păzit Domnul, 
cum mărturisesc credința cu aceeași râvnă pe 
care ai avut-o și tu, cum iubesc s�ntele slujbe 
ale Bisericii și dau slavă lui Hristos și se în-
chină Numelui Său. Iată cum strălucește ce-
tatea, iată cum în�oresc bisericile, iată cum 
este luminat orașul de s�ntele icoane și cum 
răsună străzile sale de la s�ntele cântări!” 

Irina și Iaroslav au avut șapte fii și 
trei fiice, toți crescuți întru frica lui 
Dumnezeu. La moartea sa, Iaroslav cel 
Înțelept le-a lăsat prin cuvânt testamen-
tar următorul îndemn: „iată, acum plec 
din această lume, fiii mei. Trebuie să vă iu-
biți unul pe altul, căci atunci Dumnezeu va 
fi cu voi și va nimici pe vrăjmașii voștri și 
veți trăi în pace. Dar dacă veți duce o via-
ță în luptă și vrăjmășie, atunci veți pierde 
moștenirea câștigată cu atâta trudă de pă-
rinții voștri. Trăiți dar în pace și fiți buni 
unii cu alții”. Fiii săi au rămas în istoria 
Rusiei pentru rolurile importante pe 
care le-au avut, iar unul dintre ei, Vladi-
mir, este pomenit ca sfânt, la 4 octom-
brie. Fiicele lui Iaroslav și Irinei au fost 
crescute cu bună rânduială și au devenit 
soții ale unor importanți regi creștini. 
Elisabeta s-a căsătorit cu regele Harald 
Sigurdsson al Norvegiei, Anastasia cu 
regele Andrei al Ungariei, iar Ana cu re-

Frescă reprezentând pe Ana și �icele ei – catedrala Sf. So�a din Kiev.
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gele Henric I al Franței. Cronicile spun 
că, la sosirea Anei la curtea regală fran-
ceză, aceasta a impresionat nobilimea cu 
știința sa de carte, lucru neobișnuit pe 
atunci pentru femeile din Occident, fie 
ele de spiță nobilă sau regală. 

Cneaghina Irina a întemeiat în anul 
1037, în apropierea catedralei „Sfânta So-
�a” din Kiev, mănăstirea de maici „Sfânta 
Irina”, de a cărei rânduială s-a îngrijit per-
sonal. În cele din urmă, în urma morții bă-
trânului ei soț, mergând la Novgorod pen-
tru a ridica biserica „Sfânta So�a”, pentru 
�ul său Vladimir, decide să se retragă la 
mănăstire și să devină monahia Ana, in-
trând în cinul monahal cu doar câțiva ani 
înainte de a-și încredința su�etul în mâi-
nile lui Hristos - pe când avea în jur de 50 
de ani. A avut o nevoință aspră, căci râvna 
sa era �erbinte pentru Dumnezeu. Dedi-
cându-se, în sfârșit, integral Mântuitoru-
lui Hristos, Sfânta Ana a pus început bun 
al unei tradiții care va � urmată de mulți 
membri ai caselor regale urmașe sau înru-
dite cu cea din care a făcut parte.

A ales partea cea bună a slujirii 
evanghelice

Sfânta Cuvioasă Ana Vikinga a ales 
partea cea bună a slujirii evanghelice, ca 
regină, soție, mamă, și, în cele din urmă și 
mai presus de toate, ca monahie. Cuvioa-
sa femeie a transformat familia sa într-o 
mică biserică, buna-cuvință, isihia și as-
cetismul �ind virtuțile de preț care împo-
dobeau nobila casă. A fost cinstită de că-
tre credincioși încă din timpul vieții sale. 
După adormirea sa, s�ntele sale moaște, 
a�ate în biserica Sfânta So�a din Novgo-
rod, au fost cinstite de popor și au rodit 
multe minuni. Proslăvirea ei și a �ului său 

Vladimir s-a făcut în anul 1439 când Sfân-
tul Eu�mie, arhiepiscopul Novgorodului, 
a primit în înștiințare cerească despre 
s�nțenia lor. 

Sfânta Ana de la Novgorod este, dim-
preună cu S�ntele Cuvioase Parascheva de 
la Iași și Teodora de la Sihla, protectoarea 
parohiei românești Århus (Danemarca) și 
a celei de la Kalmar (Suedia). O parte din 
s�ntele sale moaște se a�ă în Eskilstuna, 
păstrate în biserica ortodoxă suedeză din 
acest oraș, unde am avut binecuvântarea 
de a le cinsti, alături de preoții și credin-
cioșii Episcopiei noastre Ortodoxe Româ-
ne a Europei de Nord, în cadrul pelerinaje-
lor organizate cu acest scop. 

Sfântă Cuvioasă Ana, făcătoare de pace, 
dăruiește-ne pace și liniște su�etelor noastre!

Condac, glasul 8
Astăzi Novgorodul saltă de bucurie cin-

stindu-te pe tine, Sfântă Cuvioasă Ana, 
făcătoare de pace; la aceasta ne îndeamnă 
inimile noastre și pe noi, neamurile creș-
tinești din Scandinavia și de pretutindeni, 
căci știm că tu veghezi asupra noastră, ru-
gându-te pentru noi să �m mântuiți din 
înșelăciunile celui viclean și din ispite, ca 
să ne mântuim. 

Tropar, glasul 5
Ca o stea a Nordului ai strălucit scandi-

navilor și slavilor, făcându-te pe tine pil-
dă a Evangheliei trăite; și dobândind de la 
Hristos harul cel dumnezeiesc și virtuțile 
credinței, ai luminat și încălzit inimile ce-
lor cărora le-ai fost călăuzitoare. Cinstind 
sfântă pomenirea ta și cerând puternicele 
tale rugăciuni și noi dobândim de la Hris-
tos iertare de păcate și mare milă.
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Die Heilige Nonne Anna 
die Wikingerin von 
 Nowgorod, 
die Friedens stifterin
(10. Februar)

Biscof † Dr. Macarie Drăgoi

Wie viel Gutes eine heilige Frau 
vollbringen kann

Das Leben der heiligen Anna von Nowgo-
rod zeigt uns, wie viel Gutes eine heilige Frau 
tun kann und gleichzeitig in welchem Maße 
Frauen das Christentum veredelt und ihm 
Macht verliehen haben. Gott zum Zentrum 
der täglichen Wünsche zu machen und als 
Orientierungshilfe zu nutzen war der Leit-
faden des wundersamen Lebens derjenigen 
Frau, die vom russischen Adoptivvolk Irina 
und von ihren Eltern und ihrem ursprüngli-
chen Volk Ingegerd genannt wurde. 

Sie wurde ge-
boren  als Toch-
ter des ersten 
Christenkönigs 
der Schweden, 
Olof Erkisson 
und dessen Ge-
mahlin Estrid um 
das Jahr 1000, 
als die Wikinger 
zum Christentum 
übergingen. 

An der Husaby 
Quelle wurde sie 
zusammen mit ih-
rer gesamten Fa-
milie getauft. Sie 
war damals 8 Jah-
ren Alt und bekam 
den Namen Inge-
gerd. Derer Taufer 

war der Heilige Bischof Siegfried, der Licht-
bringer Schwedens. Sie lernte über die Hei-
lige Schriften, Geschichte und Literatur und 
lebte schon als Kind im Rampenlicht des 
Königshauses. Die Chroniken beschreiben 
sie als schön und weise, ein wahres Kleinod 
ihrer Familie. Die größte Freude fand sie je-
doch in der geistlichen Seite des Lebens. In 
ihrer Umgebung wurde sie bekannt als eine 
o� ene, großzügige, altruistische und muti-
ge Person, ein Wunder trotz ihrer tempera-
mentvollen und sogar gewalttätigen Eltern. 

Sie hatte eine lebendige Stimme 
des Bewußtseins, der sie Folge geleis-
tet hat 

Diese Eigenschaften traten noch stär-
ker zum Vorschein als König Olof in den 
Krieg gegen Norwegen ziehen wollte. Der 
Gedanke an die Ermordung so vieler un-
schuldiger Menschen, an die Gräueltaten 
und Verwüstung, die ein Krieg mit sich 
gebracht hätten, sowie die Sorge um das 
eigene Land und die eigene Familie ver-

anlasste Inge-
gerd, sich ihrem 
Vater mutig und 
entschlossen zu 
widersetzen. Ge-
mäß einer Saga 
(volkssprachl i -
che Erzählprosa 
über Helden der 
skandinavischen 
Völker) soll sie 
ihrem Vater ge-
sagt haben: „Mein 
demütiger Gedan-
ke läßt mich wis-
sen, dass du nicht 
den Boden und die 
Schätze des Königs 
des Nachbarlandes 
begehren solltest; 
vielmehr kümmere 
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dich um das Erbe unserer Ahnen, das jetzt in 
fremde Hände gelangt ist.”    

Letztendlich gab der König seine Pläne 
auf, in Norwegen einzufallen. Aber das 
mutige Einschreiten seiner Tochter blieb 
vom Vater nicht unbestraft. Beeindruckt 
von den Erzählungen über die Ehre des 
norwegischen Königs Olav Halardsson 
hatte Ingegerd dessen Heiratsantrag an-
genommen, ihr Vater Olof widersetzte 
sich jedoch entschlossen. Da die Tochter 
die Heirat nicht gegen den Willen des Va-
ters eingehen wollte, und um den Frie-
den zu verstärken, veranlasste sie, dass 
ihre Schwester Astrid denjenigen heira-
ten wird, der später als Heiliger Märtyrer 
Olav, Norwegens Lichtbringer, bekannt 
wurde, dessen am 29. Juli gedacht wird.

 
Sie riskierte ihr Leben um des Frie-

dens willen 
Solange sie im Haus ihres Vaters gelebt 

hat, trat Ingegerd dadurch hervor, dass 
sie sich ungerechten und gewalttätigen 
Taten widersetzte. Sie rettete ihren Vet-
ter Emund Akesson vom Tode, nachdem 
dieser einen schwerwiegenden Fehler be-
gangen hatte, indem sie ihn vor der Rache 
ihres Vaters schützte. Und Emund, seine 
Tat bereuend, vollbrachte wichtige Taten 
für sein Königreich.

Als es an der Zeit wurde heiratete In-
gegerd den Großfürsten Jaroslaw von 
Nowgorod, den Sohn des heiligen Fürsten 
Wladimir (Gedenktag 15. Juli), der die 
Grundlage für den Übergang Rußlands 
zum Christentum schuf. Dieser war ein 
Gemahl genau nach Herzenslust dieser 
jungen Christin: gläubig, mit mehr Liebe 
für Weisheit und Kirche als für Reichtum 
und Macht. Er ging in die Geschichte Kiews 
ein als großer Kirchenbauer und Aufklä-
rer, der unter das Volk Bücher religiösen 
Ursprungs und Verhaltensregeln gemäß 
des Evangeliums brachte. Den Chroniken 

entnehmen wir, dass er Tag und Nacht 
mit Lesen beschäftigt war, was ihm den 
Beinamen „der Weise” brachte. Ingegerd 
wurde vom russichen Volk aus Nowgorod 
in „Irina” umbenannt, nicht ohne Grund, 
da die neue „Friedensstifterin” bei der 
Ankunft in der Burg ihres Ehemannes Ja-
roslaw feststellen musste, dass dieser in 
einer angespannten rivalisierenden Bezie-
hung zu seinen Brüdern lebte. Die Brüder 
wandten sich an Söldner um die Vorherr-
schaft zu erreichen. Irina brachte Frieden 
unter Jaroslaw und einem seiner Brüder, 
Wartilaw, der eine Allianz mit dem Wi-
kingerhäuptling Emund aus Norwegen 
gebildet hatte. Bald rebellierte jedoch ein 
anderer Bruder, Mstislaw, gegen ihn und 
plante, ihn aus Nowgorod verjagen.  Mit 
großem Mut von Gott gri� Irina auch die-
ses Mal ein, und forderte den rebellischen 
Bruder auf, die Zwistigkeit in einem Duell 
mit ihr zu beenden. Vor die Aussicht ge-
stellt, einen Zweikampf mit der Ehefrau 
seines Bruders auszufechten, wich Mstis-
law zurück.

Der Mut der Großfürstin erntete 
Frieden

Irina und Jaroslaw beherbergten den 
König Olav von Norwegen, als dieser nach 
Nowgorod �iehen musste. Eine in den 
Chroniken erwähnte Begebenheit ver-
deutlicht die Zusammenarbeit der beiden 
Heiligen. Einst kam eine Mutter mit ei-
nem kranken Kind zu Irina, auf der Suche 
nach Heilung. Die Großfürstin verbarg 
jedoch ihre Fähigkeit zu heilen und ent-
sandte die Mutter zu Olav, mit dem Rat, 
ihm zu sagen sie wäre von Irina von Now-
gorod geschickt worden. Sobald König 
Olav das Kind berührte, wurde mit Gottes 
Hilfe das Kind geheilt. Den Chroniken ge-
mäß hat der heilige Olav sogar den blin-
den erstgeborenen Sohn von Irina, Wladi-
mir, geheilt. Letztendlich kehrte Olav in 
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sein Land zurück, wo er einen Märtyrer-
tod starb. Seinen Sohn Magnus hinterließ 
er in die Obhut seiner beiden Freunde. 
Dieser folgte später seinem Vater auf den 
�ron Norwegens.

Der Mut der Großfürstin erntete Frie-
den und Nowgorod und das gesamte Kö-
nigreich von Jaroslaw erfreute sich eines 
friedlichen und aufblühenden Lebens, 
solange es von dem Königspaar regiert 
wurde. In dieser Zeit wurden viele Kir-
chen errichtet, deren Mauern auch heut-
zutage noch bestehen, Kirchen in denen 
das Fundament eines religiösen Lebens 
gelegt wurde, das bis heute in den Seelen 
der Nachfolger widerhallt.

Im Alter von 35 Jahren zog das Königs-
paar Irina und Jaroslaw nach Kiew um. In 

jener Zeit erlebte die Hauptstadt ihren 
Höhepunkt als „Stadt Gottes”, als auch 
die Kathedrale „Heilige Sophia - Heilige 
Weisheit” erbaut wurde, die auch heute 
noch besteht. Mehr als 400 Kirchen und 
zahlreiche Klöster wurden in jener Zeit 
in Kiew errichtet, das 30.000 Bewohner 
zählte. Damals kam auch der Heilige An-
tonius von Athos nach Kiew, der das be-
kannte Lawra der Petschersk gründete.

„Siehe, wie die Festung strahlt, 
siehe, wie die Kirchen erblühen!”

Die Bedeutung der Missionarsarbeit 
des Königspaares wurde auch in einer Pre-
digt des ersten russischen Metropoliten 
von Kiew, Ilarion von Berestow, hervorge-
hoben: „erhebe dich (er meint den Großfürs-
ten Wladimir) aus deinem Grab und siehe dir 
Jaroslaw, deinen Sohn und dessen Gemahlin 
Irina an, deine Söhne und deine Enkel, wie 
sie leben, wie Gott sie behütet hat, wie sie 
den Glauben mit der gleichen Leidenschaft 

wie du bekennen, wie sie die heiligen Gottes-
dienste der Kirche lieben und wie sie Christus 
ehren und sich seinem Namen beugen. Siehe, 
wie die Festung strahlt, siehe, wie die Kir-
chen erblühen, siehe, wie die Stadt von den 
heiligen Ikonen erleuchtet wird und die Stra-
ßen von dem heiligen Gesang erklingen!”

Irina und Jaroslaw hatten sieben Söh-
ne und drei Töchter, alle mit Gottesfurcht 
erzogen. Bei seinem Tode hinterließ Ja-
roslaw der Weise testamentarisch folgen-
den Ratschlag: „Seht, nun verlasse ich diese 
Welt, meine Söhne. Ihr müsst einander lie-
ben, denn dann wird Gott bei euch sein und 
eure Feinde zerstören, so dass ihr in Frieden 
lebt. Aber wenn ihr ein Leben in Kampf und 
Hass führen werdet, werdet ihr das mit viel 
Mühsal von euren Eltern hinterlassene Erbe 
verlieren. Lebt also in Frieden und seid gut 
zu einander.”

Die Söhne gingen in die Geschichte 
Rußlands ein durch ihre wichtigen Rollen, 
und einem von ihnen, Wladimir, wird am 
4. Oktober gedacht. Die Töchter wurden 
wohl erzogen und wurden Ehefrauen ei-
niger wichtiger christlichen Könige. Eli-
sabeth ehelichte König Harald Sigurdsson 
von Norwegen, Anastasia den Ungarenkö-
nig Andreas und Anna den französischen 
König Heinrich I. Die Chroniken erwäh-
nen, dass der französische Adel sehr be-
eindruckt war von Anna bei ihrer Ankunft 
am königlichen Hof, da sie gebildet war, 
in jener Zeit eher eine Seltenheit für eine 
Frau aus dem Abendland, sei sie nun ade-
liger oder königlicher Herkunft.

Die Großfürstin Irina gründete im Jahr 
1037 in Kiew, in der Nähe der Sophienka-
thedrale das Nonnenkloster „Heilige Iri-
na”, um dessen Ablauf sie sich persönlich 
kümmerte. Zum Schluß, im Alter von 50 
Jahren, nach dem Tode ihres Ehemannes 
ging sie nach Nowgorod, um die Kirche 
„Heilige Sophia” für ihren Sohn Wladimir 
zu bauen, und beschloß, sich ins Kloster 

Jaroslaw und Ingegerd. Maler: Alexej Ivanovich Tran-
kovski.
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als Schwester Anna zurück zu ziehen. Sie 
lebte ein streng asketisches Leben, weil 
ihr Eifer für Gott tiefgründig war. Die hei-
lige Anna widmete ihre letzten Lebensjah-
re Christus dem Erlöser und legte somit 
den Grundstein für eine Tradition, der 
viele Mitglieder der nachfolgenden oder 
mit ihr verwandten Königshäuser folgten.

Sie wählte die positive Seite des 
Evangeliums

Die heilige Anna wählte die gute Seite 
des evangelischen Dienstes als Königin, 
Ehefrau, Mutter und zuletzt und über 
allem als Nonne. Die gläubige Frau ver-
wandelte ihre  Familie in eine Kirche in 
Kleinformat, wobei die gute Erziehung, 
die Nähe zu Gott und die Askese die wert-
vollen Tugenden waren, welche das adli-
ge Haus schmückten. Sie wurde schon zu 
Lebzeiten von Gläubigern verehrt. Nach-
dem sie entschlafen war wurden ihre Re-
liquien, die in der Hl. Sophia Kirche in 
Nowgorod lagen, vom Volk geehrt und sie 
vollbrachten viele Wunder. Im Jahr 1439 
wurde sie und ihr Sohn Wladimir heili ge-
sprochen, als der heilige Euthymius, Erz-
bischof von Nowgorod, ein himmlisches 

Zeichen über ihr Heiligtum erhielt.
Die heilige Anna von Nowgorod ist zu-

sammen mit den heiligen Nonnen Para-
scheva von Jassi und �eodora von Sihla 
die Schutzpatronin der rumänischen Ge-
meinde von Århus (Dänemark) und von 
Kalmar (Schweden). Ein Teil der heiligen 
Reliquien liegen in der orthodoxen schwe-
dischen Kirche in Eskilstuna, wo ich den 
Segen hatte sie zu ehren, zusammen mit 
Priestern und Gläubigern unseres rumä-
nische orthodoxen Bistums von Nordeu-
ropa, im Zuge der Pilgerfahrten die zu die-
sem Zweck organisiert worden sind.

Heilige fromme Anna, Friedensstifterin, 
schenke uns Frieden und Ruhe unseren Seelen!

Kondakion, 8. Ton
Heute erfreut sich Nowgorod und eh-

ret Dich, heilige Anna, Du Friedensstifte-
rin; dazu rufen unsere Herzen auch uns, 
christliche Völker aus Skandinavier und 
von überall, auf, da wir wissen, dass Du 
über uns wachst und für uns betest, da-
mit wir aus den Fängen des Bösen und der 
Versuchung befreit werden, so dass wir 
erlöst werden. 

St. Sophia-Kirche in Kiew.
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Troparion, 5. Ton
Wie ein Nordstern hast Du über die 

Skandinavier und Slawen gestrahlt, warst 
ein Beispiel des lebedigen Evangeliums; Du 
hast von Christus die göttliche Gabe und 
die Tugenden des Glaubens bekommen, 
hast Licht und Wärme in die Herzen derje-

nigen gebracht, die Du angeleitet hast. 
Wenn wir heute Dein heiliges Gedächt-

nis feiern, erhalten wir von Christus durch 
Deine Gebete Vergebung der Sünden und 
großes Erbarmen.

Übersetzung: Cornelia Haas

„Als natürliche, lebenslange Verbindung zwischen einem Mann und einer 
Frau gründet die Ehe auf dem Umstand, dass Mann und Frau erst in ihrem 
Zusammensein das vollständige Menschsein darstellen. «Allein zu sein, be-
deutet nichts als Leiden». Auch Gott ist keine Einzelperson. Wäre das nicht 
so, wäre Gott nicht Liebe, ja er wäre nicht im Vollsinn Person, also auch nicht 
Gott. Daher wäre auch der Mensch nicht Gottes Ebenbild, wenn er eine in sich 
eingeschlossene Monade darstellte. Diesenfalls wäre sein Dasein eine Qual, 

gerade auch wenn es als solches unbegrenzt wäre. In der Genesis wird ge-
sagt, Gott habe die Eva geschaff en, weil er sah, «dass es nicht gut ist, dass 
der Mensch allein sei» ( Gen 2, 18). Nicht nur, dass sie ihm eine Gehilfi n sei, 
erschuf Gott dem Adam die Eva, sondern auch um ihn vor der Einsamkeit zu 
bewahren, und nur weil beide sich gegenseitig ergänzen, sind sie in vollem 

Sinne Mensch“.

„Der heilige Johannes Chrysostomos sieht in der Krone das Symbol ehe-
licher Askese, die auf die Keuschheit und Ganzheit des Wesens ausgerichtet 
ist. Tatsächlich werden Kronen bzw. Ehrenkränze den Märtyrern als Lohn 
für ihr Ausharren im Glauben erteilt. Auch die Eheleute haben den Ansturm 
vieler Versuchungen zu gewärtigen, sie haben viel Schweres zu erdulden, bis 
sie den Kranz vollkommener Liebe erlangen. Die Größe, die durch die Kro-
ne verliehen wird, ist mit der Bejahung von Askese. Selbstbeherrschung und 
Geduld verbunden. zu der auch alle Kräfte fordernde Verantwortung gehört. 
Darum wird mit der Krone das Kreuzeszeichen auf die Stirne eines jeden ge-
macht, der nachher diese Krone aufs Haupt bekommt“. 

[ Dumitru Staniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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Credință și libertate. 
Sfânta Monica și � ul 
ei, Fericitul Augustin, 
 împreună la școala inimii

Pr. Prof. Dr. Ioan Moga, Viena

Introducere
Orice preot cunoaște această secvență: 

părinți (mai ales mame) care suferă cum-
plit din cauza faptului că � ii și � icele lor, 
odată intrați în pubertate sau adolescență, 
nu mai vor să meargă la Biserică. Mai întâi 
sunt aduși aproape cu de-a sila, ulterior nu 
mai vin deloc. Adeseori ajung să respingă 
orice formă de viață religioasă, practicată 
docil de ei înșiși până nu demult. Mamele 
trăiesc o mică apocalipsă, își fac reproșuri, 
le e teamă că educația creștină de până 
atunci a eșuat complet. Preoții se întrec în 
sfaturi sau în resemnări. Pomelnicele și ru-
găciunile se centrează pe dorul întoarcerii 
copiilor la o viață creștinească. La aceasta 
se adaugă multe alte detalii și complicații 
biogra� ce, care par să pecetluiască marea 
dramă (Trebuie spus că există și reversul, 
în care tinerii în� ăcărați de credință su-
feră de obtuzitatea antireligioasă sau cel 
puțin antieclezială a părinților, variantă 
întâlnită mai ales în primele generații de 
după 1990. Aceasta e o altă temă).

Deși � ecare caz e unic în sine (date � -
ind tipul de educație primită, contextul 
socio-cultural, dar și personalitățile celor 
implicați), există două constante, prea pu-
țin conștientizate în interdependența lor: 
credința și libertatea. În scenariul clasic, 
părinții „bisericoși“ se știu a �  de partea 
sigură și corectă a credinței și suferă pen-
tru faptul că tinerii par să o părăsească. 
Tinerii descoperă, în schimb, gustul liber-
tății iar credința părinților – prea strâmtă, 
tocmai pentru că e moștenită – este unul 

din impedimentele în exprimarea aces-
tei libertăți. De multe ori, pierderile sunt 
mari, de ambele părți: mai ales atunci când 
părinții nu recunosc taina libertății ca � -
ind o etapă necesară în evoluția copiilor 
lor; sau când tinerii nu reușesc să distingă 
între mentalitatea religioasă a părinților 
și necesitatea unei relaționări proprii cu 
Dumnezeu. 

Repet, dată � ind unicitatea � ecărui caz 
în parte, nu există rețete pastorale gene-
ral valabile – în afara parabolei � ului risi-
pitor. Tocmai acolo vedem că tatăl nu se 
opune plecării � ului (el acceptă întru totul 
dorința sa de libertate), iar � ul nu își pier-
de întru totul sinele (știe că are unde să 
se întoarcă). Libertatea cerută este dăru-
ită cu toată mărinimia, iar încrederea (și, 
implicit, credința) inițial zdruncinată ră-
mâne neclintită de ambele părți. Ba, mai 
mult, experiența libertății și recâștigarea 
credinței, respectiv a condiției de � u, îl ri-
dică pe � ul risipitor deasupra fratelui mai 
mare, cuminte, dar închis în limitele pro-
priului orgoliu.

Și unii s� nți au fost tineri rebeli: 
Fericitul Augustin și rătăcirile sale

Există, în afara acestei parabole, o bio-
gra� e a unui mare Părinte al Bisericii – Fe-
ricitul Augustin, episcop de Hipo-Regius 
– care ne oferă o sursă de inspirație com-
plementară. Deși trăită și autore� ectată 
în Antichitatea târzie, biogra� a aceas-
ta are toate ingredientele modernității. 
Mama lui Augustin, Sfânta Monica, este 
cunoscută pentru strădania sa de a-l re-
aduce pe � ul său pe drumul cel drept, al 
credinței ortodoxe. Nuanțele sunt însă 
mult mai grăitoare decât tipizarea roman-
țată prezentă, de obicei, la nivel de sina-
xar („Monica... o puternică mijlocitoare în 
rugăciune pentru femeile și mamele, care 
au mult de suferit din pricina soților și ai 
copiilor lor“, cf. Bitschnau, 1881, p. 338). 
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Să descoperim aceste nuanțe!
Spre deosebire de alte vieți ale s�nților, 

scrise de ucenici sau cronicari, Augustin 
ne oferă în „Confesiunile“ sale – capodo-
beră a literaturii universale – nu doar odi-
seea autore�ectată a devenirii sale spiri-
tuale, ci, odată cu aceasta, și o oglindă a 
relației dintre mamă și �u. Peter Brown, 
unul din biogra�i moderni ai Fericitului 
Augustin, susține chiar că „relația între 
mamă și �u reprezintă �rul roșu al „Con-
fesiunilor”, datorită căruia această carte 
a devenit așa de renumită. Ceea ce spune 
Augustin despre Monica este grăitor atât 
pentru caracterul său, cât și al Monicăi.“ 
(Brown, 2000, p. 24)

Augustin s-a născut în anul 354, în Ta-
gaste (în Algeria de astăzi), într-o familie 
din clasa de mijloc a unui orășel nordafrican 
de provincie. În timp ce Patricius, tatăl său 
(doar catehumen), s-a străduit să îi asigure 
accesul la o educație clasică, mama sa, Mo-

nica, crescută într-o familie creștină, dar în-
tr-un duh destul de sever, dorea ca cei trei 
copii ai ei să �e în primul rând buni creștini. 
Deși Augustin nu vorbește decât foarte pu-
țin despre tatăl său, se întrevede o tensiune 
între cei doi părinți: unul, ambiționat până 
peste măsura posibilităților materiale să își 
vadă �ul ajungând la școlile cele mai bune 
din regiune și să se emancipeze astfel pro-
fesional și social, celălalt (mama) atent mai 
ales la condiția morală a copilului. În jurul 
vârstei de 16 ani tânărul Augustin devine, 
cum spune el însuși, din ce în ce mai „vici-
os“ : „au crescut mai înalte decât capul meu 
mărăcinișurile poftelor“ (cf. Conf. II, 3, 6-7). 
Mama sa îl atenționează, tatăl îl admiră. 
Ajuns la Cartagina, la vârsta de 17 ani, pen-
tru continuarea studiilor, se predă unui stil 
de viață libertin: „…am ajuns în ascuns la 
lanțul plăcerii și mă legam vesel de legături 
dureroase, ca să �u lovit de vergile aprinse 
de �er ale geloziei, ale bănuielilor, ale teme-
rilor, ale mâniei și ale certurilor” (Conf. III, 
1, 1). Ceea ce retrospectiv interpretează ca 
sclavie, era trăit la acea vreme ca libertate 
supremă. Chiar și așa, tânărul descoperă și 
plăceri culturale (teatrul, dispute literare) 
și studiază cu entuziasm retorica. La 18 ani 
are deja o relație stabilă, cu o femeie de rang 
social inferior (al cărei nume nu îl va destăi-
nui în „Confesiunile“ sale); curând aceasta îi 
va naște și un �u, Adeodatus.

Concomitent, în anul 373, Augustin 
face o experiență spirituală decisivă, ex-
primată prin aderența la maniheism. Ad-
mirând �lozo�a lui Cicero, dezamăgit de 
Biblie (mai ales de Vechiul Testament pen-
tru elementele sale aparent imorale), dar 
mai ales de caracterul conservativ și plin 
de superstiții al mainstream-ului crești-
nismului nordafrican, tânărul de 19 ani 
se regăsește într-o mișcare sincretistă, 
puternic dualistă, care respingea Vechiul 
Testament și se axa pe partea strict spiri-
tuală a creștinismului. La manihei îl atra-
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ge nu doar caracterul ezoteric și totodată 
„științi�c”al învățăturii lor, ci și atitudinea 
morală rigoristă, entuziasmul propovădu-
irii și asumarea existențială a unei spiri-
tualități înalte. Departe de a � un simplu 
episod efemer, aderența lui Augustin (în 
statut de „auditor“) la maniheism va dura 
peste 9 ani de zile. Iar maniheii erau la 
vremea respectivă, pentru creștinii norda-
fricani, ereticii prin excelență!

În tot acest timp (374-383), care coin-
cide cu o perioadă profesională de succes 
(profesor în Tagaste și Cartagina), Augustin 
va pricinui mamei sale, atât prin concubi-
najul său, cât mai ales prin identi�carea cu 
maniheismul, mari suferințe. Rămasă vădu-
vă, ea își caută refugiul în rugăciune, conti-
nuă să exercite însă în viața �ului o anumită 
autoritate. Încearcă, de pildă, să îl convingă 
de rătăcirea sa, apelând la sfatul unui epi-
scop ortodox, însă acesta nu crede că tână-
rul neliniștit și plin de idei eretice, poate � 
adus pe calea cea bună pe baza argumente-
lor. El refuză să intervină și o îndeamnă la 
răbdare și la mai multă rugăciune: „...lasă-l 
acolo. Numai roagă pe Domnul pentru el. El 
însuși, citind, își va da seama care este acea 
eroare și cât de mare este necredința“ (Conf. 
III, 12, 21). Monica este dezamăgită de o ati-
tudine așa de defensivă, insistă – fără sorți 
de izbândă; la sfârșit, nu îi rămâne decât să 
se agațe de ultimele cuvinte ale părintelui: 
„…nu se poate ca �ul lacrimilor tale să pia-
ră“ (ibidem). În paranteză �e spus: e intere-
santă scena din perspectiva unei încrederi 
absolute pe care riscăm să o acordăm astăzi 
discursului apologetic, uitând că în relația 
cu Dumnezeu este nevoie de un „kairos”, de 
un timp potrivit, de o coacere. Greu de găsit 
măsura între mărturisirea ofensivă a credin-
ței și răbdarea coacerii tăcute (dar rugătoa-
re) a Adevărului în �ecare dintre noi!

Ulterior, Augustin va interpreta această 
perioadă ca pe o moarte spirituală, mama 
sa �ind singura, datorită căreia (prin ru-

găciunile sale), această rătăcire a avut un 
�nal: „căci ea vedea moartea mea, o vedea 
prin credința și spiritul pe care îl avea de 
la Tine și ai auzit-o, Doamne. Ai auzit-o și 
nu i-ai disprețuit lacrimile, când, curgând, 
udau pământul sub ochii ei, în orice loc al 
rugăciunii...“ (Conf. III, 11, 19). Desprin-
derea de maniheism nu va � însă un favor 
făcut mamei, ci are loc în urma profundei 
dezamăgiri intelectuale și spirituale pe 
care i-o provoacă un lider maniheu. Prin 
urmare, așa cum preconizase episcopul: 
tânărul trebuia să se dezmeticească sin-
gur. Așa cum notează Hans Urs von Bal-
thasar, Augustin va înțelege mai târziu 
erezia drept lipsă a răbdării teologice și 
duhovnicești: „Erezia este pentru Augus-
tin lipsa răbdării“; în schimb, „existența 
eclezială ține de capacitatea noastră de a 
răbda sub Cruce“ (Hans Urs von Baltha-
sar, 1991, p. 19).

Odiseea continuă, la fel și dorul mamei de 
a-l vedea pe �u întors la credința adevărată. 
Plecarea acestuia la Roma, în anul 383, este 
interpretată de unii comentatori (vezi Dag-
mar Kiesel, 2008, p. 388), nu doar ca dorința 
de a accede în cariera profesională (post de 
profesor de retorică la Roma), ci mai ales ca 
șansa de a scăpa de�nitiv de in�uența ma-
mei. Doar printr-o minciună el reușește să ia 
corabia spre Roma, lăsându-și mama plân-
gând în urmă. După o ședere de numai un 
an la Roma, el se mută (alături de concubină 
și de �ul lor) la Mediolanum/Milano, unde 
primește un post mai bun. Aici, la începutul 
anului 385, o regăsim în mod surprinzător 
pe mama sa, hotărâtă să nu cedeze nicioda-
tă: „...venise la mine mama, tare în evlavie, 
urmându-mă pe pământ și pe mare, în toate 
primejdiile având încredere în Tine“ (Conf. 
VI, 1,1). Țelul ei este și rămâne același: con-
vertirea morală și spirituală a �ului. 

De data aceasta, Augustin pare să devină 
din în ce mai nesigur pe traiectoria spiritu-
ală a vieții sale, iar mama este deja foarte 
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optimistă: „…mi-a răspuns, că, mai înainte 
de a se retrage din această viață, ea crede în 
Hristos că mă va vedea credincios ortodox“ 
(Conf. VI, 1,1). Un rol decisiv îl va avea în 
acest context și Sf. Ambrozie, episcop al Me-
diolanului. Ambrozie va reuși să impună atât 
tânărului profesor (prin predicile sale), cât și 
mamei, care va trebui să renunțe, la îndem-
nul său, la diferite forme superstițioase de 
evlavie nordafricană. Prin urmare, nu doar 
Augustin cunoaște un parcurs spiritual, ci și 
Monica. Nu doar tânărul rătăcit și căutător 
se transformă, ci și mama sa. Întâlnirea cu 
Ambrozie creează între religiozitatea ma-
mei și căutările �ului o punte neașteptată 
(cf. Conf. VI, 2-3). Admirându-l pe Ambro-
zie, Augustin este nevoit să își privească și 
mama cu alți ochi, pe care Ambrozie o lăuda 
în mod deschis pentru credința ei.

Un lucru mai greu de înțeles din perspec-
tivă modernă este că în această perioade de 
tranziție, Augustin își repudiază concubina, 
pe motiv că relația cu ea stătea în calea unei 
căsătorii legitime, necesare pentru conti-
nuarea carierei. Biogra�i sunt de părere că 
Monica a avut în rol decisiv în despărțirea 
– deosbit de dureroasă pentru Augustin – a 
�ului ei de această femeie. Un detaliu ade-
seori ignorat: misterioasa femeie nu este o 
femeie ușoară. Ea se va întoarce în Africa, fă-
găduind lui Dumnezeu că nu va mai cunoaș-
te alt bărbat (cf. Conf. VI, 15, 25). În fața 
imposibilității sociale de a continua relația, 
își închină viața lui Dumnezeu. Așa cum o 
va face și Augustin, doi ani mai târziu. De-
ocamdată, Augustin rămâne tributar unei 
vieți pătimașe: își găsește altă iubită, „nu ca 
soție, ci pentru a continua și prelungi, �e în-
treg, �e sporit, boala su�etului meu datorită 
obișnuinței...“ (Conf. VI, 15, 25).

Dincolo de relația mamă-�u: 
împreună-urcușul duhovnicesc
Urmeză la ceva vreme renumita scenă 

a convertirii, scena grădinii (Conf. VIII, 

12, 28-29). Departe de a � un singur mo-
ment, o revelație punctuală, convertirea 
lui Augustin este datorată multor factori 
și unui traseu spiritual îndelungat. Ea nu 
este o simplă convertire la creștinism (el 
era familiarizat de mic copil cu conținutu-
rile învățăturii creștine), ci o convertire la 
o viață trăită în duh creștin. În mod con-
cret, pentru el, această convertire coinci-
de cu îmbrățișarea vieții monahale (nu în-
tâmplător în scena revelației din grădină, 
este menționat Sf. Antonie cel Mare; viața 
acestuia, scrisă de Atanasie, avusese un 
impact enorm asupra lui).

Pentru a rămâne în registrul relației 
mamă-�u: desigur, pentru Monica, veni-
rea �ului la credința cea adevărată și bote-
zul său (săvârșit de Ambrozie, în noaptea 
Paștilor anului 387), este o încununare a 
lacrimilor, rugăciunilor și nădejdilor ei 
nutrite timp de ani de zile. Punctul culmi-
nant al acestei relații nu este însă satisfac-
ția mamei de a-și � văzut visul împlinit, 
ci momentul unui dialog purtat între �u 
și mamă la Ostia. Augustin se hotărâse, 
după botez, să se întoarcă alături de �ul și 
fratele său, în patria sa pentru a se dedica 
unei vieți duhovnicești. La Ostia, înainte 
de a se îmbarca spre Africa, sunt nevoiți să 
facă un popas mai îndelungat. Aici are loc 
scena așa numitei „viziuni“ din Ostia. La 
scurt timp după aceea, Monica se îmbol-
năvește și moare, �ind îngropată în Ostia.

Scena este de un pitoresc remarcabil: 
cei doi stau la fereastra casei unde popo-
siseră, privind spre grădină (din nou gră-
dina ca loc al păcii și al regăsirii cu Dum-
nezeu) și vorbind despre viața s�nților. În 
timpul dialogului duhovnicesc, Augustin 
simte că sunt cuprinși deopotrivă de re-
alitatea harică a Adevărului despre care 
vorbeau: „...ne urcam, ne urcam, cugetând 
și mai cufundați înlăuntru, vorbind și ad-
mirând lucrările Tale, și am ajuns la minți-
le noastre și am trecut de ele ca să atingem 
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regiunea bogăției fără de sfârșit [...]; și în 
timp ce vorbeam și doream cu ardoare 
adevărul, l-am atins ușor, cu o lovitură a 
inimii, am suspinat și am lăsat acolo lega-
te primele roade ale duhului...“ (Conf. IX, 
10, 23-25) 

Această împreună-experiență spiritu-
ală – cunoscută în literatura augustiniană 
ca „viziunea din Ostia” – con�rmă trans-
formarea relației „mamă credincioasă, dar 
dominantă” – „�u ambițios, dar rătăcitor” 
înspre o rela-
ție cu adevărat 
eclezială. Dacă 
până acum, rela-
ția mamă-�u pu-
tea � tratată și 
din perspectiva 
psihologiei mo-
derne (așa cum 
a și fost analiza-
tă de multe ori), 
de data aceasta 
avem de-a face 
cu o a�nitate de 
ordin spiritual. 
Mama devine 
soră în Duh. Bi-
ogra�a devine 
pneumatogra�e.

Pe de altă 
parte, ar � gre-
șit să idealizăm 
această biogra-
�e, �e ea a unor s�nți: ca în viața �ecăruia 
dintre noi, există cicatrice pe care nu le poți 
șterge. De pildă, autoritatea dominantă a 
Monicăi trebuie să � avut o in�uență asu-
pra felului în care Augustin a înțeles mai 
târziu autoritatea Bisericii în raport cu 
credința, într-un mod mult mai accentuat 
și mai exterior decât a fost cazul în Răsă-
rit („nu aș da crezare Evangheliei, dacă nu 
m-ar îndemna la aceasta autoritatea Biseri-
cii catolice“, Contra ep. Man. 5,6).

Partea a doua a vieții Fericitului Augus-
tin este un capitol în sine, care nu poate � 
deschis acum. 

Ecouri în azi și aici
Ca �ecare drum de viață, și istoria spiri-

tuală a tinereții Fericitului Augustin – așa 
cum ne-a relatat-o și interpretat-o el în 
Confesiunile sale – este unică. Nu o putem 
imita. Însă ne putem lăsa inspirați de felul 
în care mari oameni ai Bisericii, pe care îi 

numim s�nți, au 
reușit să facă din 
daturile existen-
ței lor, drumuri 
spirituale, dru-
muri în Hristos. 
Dacă ne referim 
la relația pă-
rinți-copii, rod-
nicia (sau, cu un 
cuvânt mai co-
mun, „reușita“) 
acestui itinera-
riu este dată și 
de înțelegerea 
credinței ca rod 
al libertății treze 
și al libertății ca 
drum al credinței.

Există, de-
sigur, și pronia 
dumnezeiască, 
de care nu ar 

trebui să ne îndoim, dar pe care nici nu o 
putem programa sau determina. Pentru 
Sfânta Monica și Fericitul Augustin, în-
tâlnirea cu Sfântul Ambrozie a fost una 
proniatoare. A fost una din multele in-
tervenții divine într-o viață plină de că-
utări sincere. Atât Monica, cât și �ul ei, 
Augustin, au știut să înțeleagă această 
pronie, să nu o ignore, să o lase să lucre-
ze în viețile lor. Alternative existau: la fel 
de bine, Monica putea muri frustrată de 
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încăpățânarea � ului, iar Augustin deve-
nea un strălucit � lozof la apusul Antichi-
tății, al cărui viață destrăbălată nu ne-ar 
�  interesat câtuși de puțin când i-am �  
aprofundat operele la cursul de istorie 
a ideilor. Nu hazardul, ci recunoașterea 
proniei a făcut ca lucrurile să stea altfel. 
Augustin numește aceasta „școala tainică 
a inimii“ (cf. Conf. IX, 9, 22), dascălul � -
ind mereu Dumnezeu. Atât mama cât și 
� ul au rămas înscriși la „școala inimii“ și 
nu au abandonat-o. Rugăciunile mamei 
pentru � ul rătăcit au fost decisive, dar 
și capacitatea ei de a înțelege că credința 
creștină ortodoxă nu putea �  redusă la o 
formă anumită de evlavie regională. De 
asemenea, Augustin a fost un � u rătăci-
tor, dar rătăcirea sa – morală și spirituală 
deopotrivă – nu i-a abrutizat simțurile 
su� etești.

Revenind: astăzi, dacă vorbim de rela-
ția părinți-adolescenți căutăm răspunsuri 
istețe prin best-seller-urile de psihologie 
educațională, parenting, pedagogie socia-
lă sau chiar terapie de familie. Foarte bine, 
dacă ne ajută! Însă cel puțin la fel de impo-
rant pentru o înrădăcinare creștină a actu-
lui educației și a autodeterminării identi-

tare este să căutăm inspirație în memoria 
vie a Bisericii. Aici vom găsi mulți oameni 
care au parcurs și au „absolvit” școala tai-
nică a inimii, școala vieții cu și în Hristos. 
Drumurile, gândurile și roadele acestor 
oameni așteaptă să � e descoperite! 
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Glauben und Freiheit. 
Eltern und Jugendliche 
in der Schule des 
 Herzens, am Beispiel 
von Hl. Monika und Hl. 
Augustinus

Pfr. Prof. Dr. Ioan Moga, Wien

Einführung
Jeder Priester kennt das: Eltern (vor 

allem Mütter) die sich den Kopf und das 
Herz zerbrechen, wenn ihre pubertieren-
den oder ins Jugendalter angekommenen 
Söhne und Töchter die Kirche nicht mehr 
besuchen wollen. Erstens werden sie noch 

„mitgeschleppt“, irgendwann kommen 
sie gar nicht mehr. Oft ist das mit einer 
Ablehnung jeder Form von christlicher 
Lebensführung verbunden. Die gläubi-
gen Mütter erleben das als eine kleine 
Apokalypse, sie machen sich Vorwürfe 
und meinen, ihre ganze Mühe für eine 
religiöse Erziehung ihrer Kinder sei völ-
lig gescheitert. Die Priester mühen sich 
um Ratschläge oder geben sich resigniert. 
Die Zettel mit den Gebetsanliegen sind ab 
nun auf die baldige Rückkehr der Kinder 
zu einem christlichen Lebenswandel zen-
triert. Die jeweiligen biographischen De-
tails scheinen dabei das große Drama zu 
besiegeln. (Ich behandle hier nur dieses 
eine Szenario. Es gibt natürlich weitere, 
wie etwa dass kirchlich aktive Jugendliche 
genauso viel leiden, wenn ihre Eltern von 

Hl. Augustin und Monika (Maler: Gioacchino Assereto).
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einer antireligiösen oder zumindest anti-
kirchlichen Haltung geprägt sind. Das war 
öfter in der ersten Generation nach der 
Wende 1989, zumindest in Rumänien, der 
Fall: die Jugend war religiös, die Erwach-
senen nicht).

Obwohl jeder Fall einzigartig ist (je 
nach Erziehungsbackground, sozio-kul-
turellem Kontext und Persönlichkeit), 
gibt es dabei immer zwei Konstante, die 
in ihrer Aufeinanderbezogenheit berück-
sichtigt werden sollen: Glaube und Frei-
heit. Im hier behandelten klassischen 
Szenario meinen die gläubigen Eltern von 
sich, die einzig sichere und korrekte Form 
der Frömmigkeit (und damit des Glau-
bens) zu kennen und leiden, wenn ihre 
Kinder diese nicht mehr mitmachen. Die 
Jugendlichen wiederum entdecken den 
Geschmack der Freiheit (in verschiede-
nen Variationen) und das Glaubensleben 
der Eltern wird dabei als eine der ersten 
Barrieren wahrgenommen, gerade weil sie 
eng und „auferlegt“ zu sein scheint. Oft 
sind die Verluste groß, auf beiden Seiten: 
vor allem wenn die Eltern den Sinn der 
Freiheitsbehauptung als eine notwendige 
Entwicklungsstufe zum Erwachsenwer-
den nicht genügend erkennen, oder wenn 
die Jugendlichen zwischen der religiösen 
Mentalität oder Frömmigkeitsform ihrer 
Eltern und der eigenen Beziehungssuche 
nach Gott keinen Unterschied machen. 

Es gibt dabei keine allgemein gültigen 
pastoralen Rezepte – außer dem neutes-
tamentlichen richtungsgebenden Gleich-
nis vom verlorenen Sohn. Dort sehen wir, 
dass der Vater dem Wunsch des jüngeren 
Sohnes sich nicht widersetzt (er akzep-
tiert dessen Freiheitswunsch, so wie er 
das versteht), aber auch der Sohn verliert 
nicht sein Ich (er weiß wohin er zurück-
kehren kann). Die erforderte Freiheit wird 
mit Großzügigkeit gewährt, dabei wird 
das Vertrauen (im Sinne des Glaubens 

an den Anderen) zwar auf Probe gestellt, 
aber bleibt auf beiden Seiten vorhanden. 
Noch mehr, die (leidige) Erfahrung der 
Freiheit und die durch Vergebung möglich 
gemachte Wiedererlangung der Würde 
lässt den verlorenen Sohn am Ende geistig 
reifer und besser dastehen als sein braver, 
aber eitler Bruder. 

Auch einige Heiligen waren junge 
Rebellen: der Selige Augustinus und 
seine Irrwege

Es gibt aber, außer diesem Gleichnis, 
auch Biogra�en, die uns bei der Bewäl-
tigung dieser Problematik inspirieren 
können; so etwa, das Leben des Heiligen 
Augustinus, Bischof von Hippo. Obwohl 
sie sich in der Spätantike abspielt und 
dort als Autobiogra�e auch verfasst wur-
de, haben die „Bekenntnisse“ Augustinus 
alle Zutaten der Moderne. Was dabei im 
hagiographischen Gedächtnis der Kirche 
geblieben ist, sind allerdings nur Grund-
züge: seine Mutter, die Heilige Monika, 
gilt als Vorbild der Ausdauer im Gebet zur 
Rückholung des verirrten Sohnes auf den 
Weg des wahren Glaubens. So etwa in ei-
nem römisch-katholischen Heiligenbuch 
des 19. Jahrhunderts: „…ein herrliches 
Vorbild und eine mächtige Fürbitterin 
für Frauen und Mütter, welche wegen ih-
rer Ehemänner und Kinder harte Leiden 
auszustehen haben“ (Bitschnau, 1881, S. 
338). Viele Nuancen gehen dabei verloren. 
Doch gerade auf diese Nuancen kommt es 
im realen Leben an! 

Im Unterschied zu anderen Heiligen-
viten, die von Schülern oder Chronisten 
verfasst wurden, hinterlässt uns Augus-
tinus für den ersten Teil seines Lebens 
einen Selbstbericht, die „Bekenntnisse“. 
Sie stellen nicht nur ein Referenzpunkt in 
der Geschichte der (autobiographischen) 
Weltliteratur dar, sondern auch eine 
selbstre�ektierte, theologische Odyssee 
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über seine geistige Entwicklung und zu-
gleich ein Spiegelbild der Mutter-Sohn-
Beziehung. Peter Brown meint sogar, dass 
„die Beziehung zwischen Mutter und Sohn 
die „Bekenntnisse“ durchwebt und den 
roten Faden, für den das Buch zu Recht 
berühmt ist, bildet. […] Was Augustinus 
über Monika sagt, wirft ebensoviel Licht 
auf seinen eigenen Charakter wie auf den 
seiner Mutter…“ (Brown, 2000, S. 24).

Augustin ist 254 im nordafrikanischen 
�agaste (im 
heutigen Alge-
rien) in einer 
eher bescheide-
nen Familie der 
Mittelschicht 
geboren. Wäh-
rend Patricius 
(der bis kurz vor 
seinem Tod Ka-
techumen war) 
sich redlich be-
müht hat, ihm 
den Zugang zu 
einer soliden 
klassischen Bil-
dung zu ermög-
lichen, bestand 
der Haupt-
wunsch der 
Mutter Monika 
(selbst christ-
lich und streng 
erzogen) ihre drei Kinder als gute Christen 
ins Leben zu schicken. Obwohl Augusti-
nus nur wenig über seinen Vater schreibt, 
kann man ein Spannungsverhältnis zwi-
schen den zwei Elternteile bezüglich der 
Erziehungsausrichtung festmachen: einer 
versucht ambitioniert, selbst über die ei-
genen �nanziellen Möglichkeiten hinaus, 
seinen Sohn sozial und beru�ich aufstei-
gen zu lassen, der andere ist auf die mo-
ralische Unversehrtheit des Jungen zent-

riert. Mit 16 beginnt Augustinus – nicht 
zuletzt um den Gleichaltrigen ähnlich zu 
sein – ein „lasterhaftes“ Leben: „ich wurde 
immer lasterhafter und wo ich nicht nach-
kam, mit den verkommenen Gefährten 
gleichzuziehen, gab ich vor, Nicht-Began-
genes begangen zu haben…“ (Bekenntnis-
se II, 3, 6-7) Seine Mutter warnt ihn, sein 
Vater bewundert ihn. Mit 17 kommt er in 
Karthago an und gibt sich immer mehr ei-
nem „leidenschaftlichen Lebenswandeln“ 

hin: „ich geriet 
in die Fessel des 
L u s t g e w i n n s 
und ergab mich 
froh in leidvolle 
Verstrickungen“ 
(Bek. III, 1, 1). 
Trotzdem steht 
für den Jun-
gen Augustins 
im Mittelpunkt 
nicht nur Sexu-
alität, sondern 
auch Kultur: 
�eater und li-
terarische Wett-
kämpfe sind 
für ein Genuss; 
zugleich stu-
diert er eifrig 
Rhetorik. Mit 
18 hat Augusti-
nus bereits eine 

feste Partnerschaft, mit einer Frau dessen 
Name er uns nicht verrät; bald kommt 
auch ein Kind zur Welt, Adeodatus. 

Parallel dazu macht Augustinus im 
Jahre 373 eine wichtige spirituelle Er-
fahrung, die in der Hinwendung zum 
Manichäismus zum Ausdruck kommt. Er 
bewundert die Philosophie Ciceros, ist 
zugleich enttäuscht vom vermeintlichen 
moralisch schwachen Gehalt des Alten 
Testaments, aber auch vom engen und 
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abergläubischen Charakter des Main-
stream des nordafrikanischen Christen-
tums. So �ndet er eine spirituelle Heimat 
in der manichäischen Bewegung: diese 
war ja synkretistisch, höchst dualistisch, 
lehnte das Alte Testament ab und beton-
te allein die spirituell-intellektuelle Aus-
richtung des Christentums. Augustinus 
wird aber nicht nur vom esoterischen und 
vermeintlich wissenschaftlichen (sprich: 
weisheitlichen) Anspruch der Manichäer 
angezogen, sondern auch von der rigo-
ristischen Lebenshaltung und von ihrem 
missionarischen Eifer. Die etwa 9 Jahre, 
die Augustinus als „auditor“ im Umfeld 
der Manichäer verbrachte, waren mehr 
als nur eine vorübergehende Laune des 
späteren Bischofs. Dabei ist zu bedenken, 
dass, zumindest für die rechtgläubigen 
Christen Nordafrikas der damaligen Zeit, 
die Manichäer die Häretiker schlechthin 
waren! 

Augustinus neue spirituelle Heimat 
sowie sein Konkubinat bereiten deshalb 
seiner Mutter große Schmerzen. Er ist 
nicht einfach ein von der Kirche in gleich-
gültiger Distanz Entfernter, er ist in ihren 
Augen auf der Seite der übelsten Kirchen-
feinde geraten. Inzwischen Witwe, sucht 
sie Trost und Hilfe im Gebet. Zugleich 
übt sie nach wie vor eine gewisse Domi-
nanz im Leben des Sohnes aus. Sie ver-
sucht u.a. einen orthodoxen Bischof zu 
überreden, ein Konvertierungsgespräch 
mit ihrem Sohn zu führen. Dieser winkt 
überraschenderweise ab und mahnt zur 
Geduld und mehr Gebet: „…Lass ihn nur 
da wo er ist!, sagte er. Bete nur für ihn 
zum Herrn! Er wird selbst durch ständiges 
Lesen darauf stoßen, was jene Irrlehre be-
deutet und welch gewaltige Gottlosigkeit 
ihr innewohnt!“ (Bek. III, 12, 21). Moni-
ka ist von einer solch defensiven Haltung 
sehr enttäuscht, will nicht aufgeben – al-
les umsonst! Am Ende muss sie sich mit 

den letzten, tröstenden Worten des geist-
lichen Vaters zufriedengeben: „Geh jetzt! 
So wahr du lebst: Unmöglich geht ein 
Sohn so vieler Tränen verloren!“ (ebd.). 
Die Haltung des anonymen orthodoxen 
Bischofs lässt uns angesichts heutiger He-
rausforderungen nachdenken. Betonen 
wir nicht allzu stark – z.B. gegenüber der 
säkularisierten Welt – eine apologetische 
Perspektive und vergessen dabei, dass al-
les ein „kairos“, eine Zeit des Werdens und 
der Reife braucht? Die goldene Mitte zwi-
schen Zeugnisablegen des Glaubens und 
geduldigem, schweigendem dafür beten-
dem Reifenlassen der Wahrheit in uns – 
diese Mitte ist so schwer zu �nden!

Augustinus wird im Nachhinein diese 
Zeit bei den Manichäern als einen spiri-
tuellen Tod interpretieren; nur dank der 
Gebete seiner Mutter habe dieser Tod ein 
Ende gehabt: „…denn sie sah den mir ei-
gentümlichen Tod aufgrund des Glaubens 
und des Geistes, den sie von dir erhalten 
hatte, und du hast sie erhört, Herr, du 
hast sie erhört und dich nicht mit Verach-
tung über ihre Tränen hinweg gesetzt…“ 
(Bek. III, 11, 19). Die Loslösung vom Ma-
nichäismus geschah allerdings nicht der 
Mutter zuliebe, sondern als Folge einer 
tiefen intellektuellen und spirituellen 
Enttäuschung nach der lang erwarteten 
Begegnung mit einer der manichäischen 
Führungsgestalten der Zeit. Das was der 
orthodoxe Bischof vorausgesagt hatte, 
trat ein: der junge Erwachsene musste sel-
ber den Ausweg aus seinem Irrweg �nden. 
Hans Urs von Balthasar betont zu Recht, 
dass für den späteren Augustinus die Hä-
resie vor allem als Ungeduld interpretiert 
wird: „Alles Häresie ist für ihn Ungeduld“. 
Währenddessen „steht und fällt die kirch-
liche Existenz mit dem Ausharren im 
Kreuz“ (Balthasar, 1991, S. 19). 

Die Odyssee ist aber nicht zu Ende und 
die Sehnsucht der Mutter nach einer Rück-
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kehr des Sohnes zum wahren Glauben ist 
noch nicht erfüllt. Augustinus übernimmt 
im Jahre 383 eine Professorenstelle in 
Rom; dabei meinen einige Augustinus-
Kommentatoren (vgl. Kiesel, 2008, S. 
388), dass diese Entscheidung nicht nur 
mit seiner Laufbahn zu tun hatte, sondern 
auch mit dem Wunsch, sich vom Ein�uss 
der dominanten Mutter endgültig zu be-
freien. Nur durch eine Lüge, scha�t er es, 
die Schi�fahrt anzutreten, wobei die Mut-
ter weinend zurückbleibt. Um desto über-
raschender (oder auch nicht) ist jedoch, 
dass im Frühjahr 385, als Augustinus eine 
neue Stelle in Mailand übernimmt, seine 
Mutter zu ihm (er lebte ja gemeinsam mit 
der Konkubine und ihrem Sohn) einzieht. 
Sie ist scheinbar fest entschlossen, den 
Sohn nicht mehr aus den Augen zu ver-
lieren: „Die Mutter war bereits zu mir ge-
kommen, stark in ihrem ergebenen Glau-
ben; zu Wasser und zu Lande war sie mir 
gefolgt, doch dank deiner war sie in allen 
Gefahren sicher.“ (Bek. VI, 1, 1). 

Diesmal scheint Augustinus der Aus-
richtung seines Lebens nicht mehr so 
ganz sicher zu sein. Es ist eine Zeit des 
Übergangs. Seine Mutter wirkt inzwi-
schen immer zuversichtlicher (vgl. Bek. 
VI, 1, 1). Eine entscheidende Rolle für die 
Konversion Augustinus hatte Ambrosius 
von Mailand. Dieser konnte durch seine 
Homilien sowohl den jungen Intellektuel-
len immer mehr für ein tieferes Verständ-
nis des Glaubens gewinnen, als auch der 
Mutter zu verstehen geben, dass nicht all 
ihre nordafrikanischen Bräuche wesent-
lich waren. Nicht nur Augustinus geht also 
einen spirituellen Wandel durch, sondern 
auch seine Mutter. Das wird weniger in 
Betracht gezogen, ist aber nicht unwich-
tig. Die Begegnung mit Ambrosius scha�t 
eine Brücke zwischen der inzwischen neu-
re�ektierten Religiosität der Mutter und 
der Suche des Sohnes (vgl. Bek. VI, 2-3). 

Weil er Ambrosius bewundert, muss Au-
gustinus immer mehr auch seine eigene 
Mutter neuverstehen, zumal dieser Moni-
ka o�en für seinen Glauben lobte.

Ein Element bleibt jedoch in dieser Ge-
schichte aus heutiger Perspektive schwer 
nachvollziehbar: Augustinus trennt sich 
von seiner Lebensgefährtin, damit er den 
Weg für eine standesgemäße Ehe und da-
mit für eine erfolgreiche beru�iche Lauf-
bahn frei haben kann. In der Forschung 
ist man der Meinung, dass Monika keine 
geringe Rolle in der schmerzhaften Tren-
nung der beiden gespielt haben könnte. 
Ein Detail bleibt dabei unbelichtet: diese 
anonyme Lebensgefährtin Augustinus 
ist selbst eine Christin. Sie fährt zurück 
nach Nordafrika (hinterlässt den Sohn 
bei seinem Vater), verspricht sich aber ihr 
ganzes weiteres Leben Gott zu widmen. 
Dieser Hinweis zeigt uns, dass auch die-
se Frau eine nicht unbedeutende Rolle in 
der Entwicklung Augustinus gehabt ha-
ben mag; sie ist zumindest eine Frau, die 
selber eine feste Glaubensausrichtung in 
ihrem Leben hat. Dabei bleibt Augustinus 
nach dieser Trennung, zumindest für eine 
kurze Zeit noch, „Sklave der Lust“: er �n-
det eine neue Geliebte, ohne zu heiraten, 
„um dadurch den krankhaften Zustand 
meiner Seele unvermindert oder gar noch 
gesteigert gleichsam anhalten zu lassen…“ 
(Bek.VI, 15, 25).

Über die Mutter-Sohn-Beziehung 
hinaus: gemeinsam auf einem geisti-
gen Aufstieg

Es folgt einige Zeit danach die be-
rühmte Bekehrungsszene oder die „Gar-
tenszene“ – auf die ich aufgrund ihres 
Bekanntheitsgrades nicht mehr eingehen 
möchte (Bek. VIII, 12, 28-29). Dabei ist 
die „Bekehrung“ Augustinus nicht auf ei-
nen einzelnen O�enbarungsmoment zu 
reduzieren. Noch ist dieser Schritt eine 
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„einfache“ Bekehrung zum kirchlichen 
Christentum, sondern eine Konversion 
zu einem Leben im christlichen Geiste. 
Konkreter bedeutet für Augustinus dieser 
Moment die Entscheidung, einen völlig 
anderen, sprich: einen monastischen Le-
benswandel zu führen. Die Erwähnung 
des Hl. Antonius des Großen in der „Gar-
tenszene“ ist nicht zufällig: die Vita des 
Wüstenvaters (geschrieben von Athana-
sius von Alexandrien) hatte einen großen 
Ein�uss auf Augustinus gehabt.

Um bei der Mutter-Sohn-Beziehung 
zu bleiben: sicherlich war für Monika die 
„Rückkehr“ des Sohnes und dessen Taufe 
durch Bischof Ambrosius in der Osternacht 
des Jahres 387 die Erfüllung ihrer Gebete, 
Tränen und Ho�nungen. Doch, der Höhe-
punkt dieser Beziehung ist nicht die Taufe 
Augustinus, sondern ein späterer Moment, 
der zugleich die Wandlung der familiären 
zu einer geistlichen Beziehung zeigt. Auf 
der Rückkehr in die Heimat, müssen Au-
gustinus (begleitet von Mutter, Sohn und 
Bruder) eine längere Rast in der Hafenstadt 
Ostia anlegen. Hier �ndet ein in der Litera-
tur als „Vision in Ostia“ bekanntes Ereignis 
statt. Augustinus und Monika sitzen am 
Fenster, auf den Garten blickend (wieder 
der Garten als Element der Ruhe und der 
Gottesbegegnung!) und sprechen über das 
geistliche Leben. Im Laufe des Gesprächs 
spürt Augustinus, wie sie beide von der 
Gnade der Wahrheit erfüllt werden: „…und 
noch höher stiegen wir, in stillem Nachden-
ken, im Gespräch, beim Bewundern deiner 
Werke. Und wir kamen zu unseren Geistsee-
len und überstiegen auch sie um die Region 
nie versagenden Über�usses zu berühren, 
wo du Israel auf ewig weidest auf der Wie-
se der Wahrheit. Das Leben dort, das ist die 
Wahrheit…“ (Bek. IX, 10, 24). Diese gemein-
same geistliche Erfahrung bricht das klassi-
sche Format einer Mutter-Sohn-Beziehung 
(dominante, gläubige Mutter – eitler, eigen-

sinniger Sohn) und macht daraus eine geist-
liche, ekklesiale Beziehung. Konnte man 
bisher diese Mutter-Sohn-Beziehung noch 
mit den Instrumenten der modernen Psy-
chologie analysieren (das wurde auch immer 
wieder versucht), muss ab jetzt von einem 
ekklesialen Zusammen�nden gesprochen 
werden. Die Mutter wird zu Mit-Subjekt ei-
ner gemeinsamen geistigen Erfahrung, zu 
Schwester im Geiste. Die Biogra�e wird zu 
„Pneumatogra�e“. 

Andererseits darf man die „Bekennt-
nisse“ und damit die Biogra�e Augustinus 
nicht idealisieren, auch wenn es sich da-
bei um heiliggesprochene Menschen han-
delt. Wie im Leben eines jeden von uns, 
beinhaltet diese auch Schatten und Nar-
ben. So steht die Autorität der Mutter im 
Leben des Augustinus in einem gewissen 
Zusammenhang mit der späteren star-
ken Betonung Augustinus der Autorität 
der Kirche (die er an einigen Stellen auch 
Mutter nennt) für den Glauben. Der ek-
klesiologische Autoritätsdiskurs ist ein 
augustinisches Spezi�kum, das sich bei 
den ostkirchlichen Kirchenvätern der 
Alten Kirchen in dieser Form nicht wie-
der�ndet. So zum Beispiel im berühmten 
(vom römisch-katholischen Lehramt bis 
heute immer wieder gern angeführten) 
Zitat, das die ganze Ambivalenz dieses 
Diskurses o�enlegt: „Ich würde selbst 
dem Evangelium keinen Glauben schen-
ken, wenn mich nicht die Autorität der 
katholischen Kirche dazu bewöge.“ (Con-
tra ep. Man. 5, 6).

Ausblick
Wie jeder Lebensweg, ist auch die Bio-

gra�e Augustinus – so wie er sie selbst 
in seinen „Bekenntnissen“ übermittelt 
hat – eine einzigartige. Wir können Hei-
ligenviten nicht nachahmen, können uns 
aber inspirieren lassen von der Art und 
Weise wie solche Menschen es gescha�t 
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haben, aus ihren unterschiedlichen, aber 
auch ganz gewöhnlichen Lebensgegeben-
heiten heraus geistige Wege, Wege in und 
mit Christus zu machen. Wenn wir etwa 
die Religiositätsfrage in der Beziehung 
zwischen Eltern und ihren jugendlichen 
Kindern vor Augen haben, dann besteht 
das wichtigste Lernpotenzial darin, ob 
man bereit ist, den Glauben als Frucht ei-
ner wachsamen Freiheit und die Freiheit 
als Weg des Glaubens verstehen zu kön-
nen. Es gibt sicherlich darüber hinaus die 
göttliche Vorsehung, deren Präsenz wir in 
unserem Leben nicht bezweifeln sollten. 
Man kann diese aber auch nicht bestim-
men oder einplanen. Für die Heiligen Mo-
nika und Augustinus war die Begegnung 
mit Ambrosius von Mailand eine solche 
Fügung – eine von den vielen göttlichen 
„Interventionen“ die ihre Leben begleitet 
haben. Das Entscheidende dabei ist nicht, 
ob Gott in unserem Leben wirkt oder 
nicht, sondern ob wir es verstehen diese 
Vorsehungselemente erkennen und wir-
ken lassen können. Für Monika und Au-
gustinus gäben es genug vorstellbare Al-
ternativen für ihren weiteren Lebensweg 
gewesen: Monika hätte genauso gut als 
von der Sturheit des Sohnes frustrierte 
Mutter sterben können, Augustinus wie-
derum wäre ein großer spätantiker Philo-
soph werden können, dessen Privatleben 
gar keine Relevanz gehabt hätte, wenn 
wir seine Werke in einem philosophiege-
schichtlichen Handbuch kennengelernt 
hätten. Nicht der Zufall, sondern die Be-
reitschaft, die Wirkung Gottes in ihrem 
Leben zu erkennen, hat ihre Wege zu ei-
nem anderen Ausgang geführt.

 Augustinus nennt in seinen Bekennt-
nissen diese göttliche Begleitung die „vor-
borgene Schule des Herzens“ (Bek. IX, 9, 
22), bei dem Christus der unsichtbare Leh-
rer ist. Sowohl Mutter als auch Sohn ha-
ben in all ihren Wegen und Irrwegen die-

se „Schule des Herzens“ mitgemacht und 
nicht abgebrochen. Die Gebete der Mutter 
für den „verlorenen Sohn“ waren gewiss 
sehr wichtig, doch genauso wichtig war 
auch ihre Fähigkeit zu verstehen, dass der 
orthodoxe Glauben, zu dem der Sohn (wie-
der)�nden sollte, nicht mit einer bestimm-
ten regionalen Frömmigkeitsform zu iden-
ti�zieren war. Monika erfährt einen Weg 
der Ö�nung in ihrem christlichen Glau-
ben, ihre Glaubenseinstellung gewinnt 
Weite. Ebenso war Augustinus sicherlich 
ein irrender, eitler, junger Mann, aber sei-
ne spirituellen und moralischen Irrwege 
haben seine geistigen Sinne nicht zerstört, 
seine Wahrheitssuche hat nicht stagniert.

Wenn wir heute – als Eltern oder Seel-
sorger – Antworten oder Lösungen bei den 
schwierigen Fragen rund um die Eltern-
Jugendliche-Beziehung suchen, dann bie-
ten Bestseller-Ratgeber im Bereich der 

Hl. Augustin studiert (Maler: Sandro Botticelli).
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Erziehungspsychologie, des Parenting, der 
Sozialpädagogik oder der Familientherapie 
eine beliebte Adresse. Viele greifen dazu, 
wobei die weltanschaulichen Backgrounds 
oft sehr unterschiedlich sind. Wenn man 
damit existentiell weiterkommt, umso 
besser! Dennoch: für einen um christliche 
Lebensführung und Orientierung bemüh-
ten Menschen wäre genauso wichtig Ins-
pirationsquellen im lebendigen Gedächt-
nis der Kirche zu suchen. Hier werden wir 
viele Menschen � nden, die die Schule des 
Herzens, mit und in Christus, absolviert 
haben. Menschen wie wir, Eltern wie wir, 
Jugendliche wie unsere. Lasset öfter die 
Erfahrung dieser Menschen sprechen: 
wir werden Vertrautes und zugleich Ho� -
nungsvolles entdecken!

Übersetzung: durch den Autor
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„Die Erschaff ung Evas aus Adam bedeutet, dass Eva bereits vor ihrem Er-
schaff enwerden als unterschiedene Person virtuell in Adam eingeschlossen 
war. Sie war aber in Adam nicht als etwas mit ihm Identisches enthalten, 
sie ist daher auch nicht Ergebnis einer einfachen Entwicklung aus ihm. Der 

Mensch ist in sich selbst zweipolig. Nur so ist er ein dialogisches Wesen. Die 

Dialogpartner müssen Gemeinsames, aber auch etwas Unterschiedliches 
haben, und zwar müssen sie unterschiedlicher sein, als ein Individuum im 
Vergleich zu einem anderen gleichen Geschlechts. «Adam war immer schon 
Adam-Eva.» «Man kann sagen, diese beiden Aspekte (der männliche und der 
weibliche) sind in der Liebe Gottes so untrennbar, dass ein menschliches We-
sen, für sich genommen und isoliert betrachtet, nicht in vollem Sinne Mensch 
ist. Es ist sozusagen nur ein halber Mensch, getrennt von seiner Ergänzung. 

Er ist nur eine ungleiche Hälfte der anderen ungleichen Hälfte“.

[ Dumitru Stăniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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Schimonahia Elisabeta – 
Domnița Safta 
Brâncoveanu

Ierom. Ioan Dr. Popoiu

Schimonahia Elisabeta, cunoscută mai 
bine ca domnița Safta Brâncoveanu, a fost 
o femeie vestită în secolul al XIX-lea în 
Moldova și Țara Românească pentru acte-
le sale de caritate și viața creștină aleasă.

S-a născut în 1776 la Iași, capitala Mol-
dovei, � ind botezată Elisabeta dar numită 
de către toți Safta. A fost � ica lui Teodor 
Balș, un boier care a îndeplinit și func-
ția de caimacam (locotenent domnesc) al 
Moldovei (1756-1857). Mama ei, Zoe, era 
din neamul boieresc al familiei Rosetti. 

Trăind în sânul unei familii înstărite și 
dovedind o inteligență deosebită, Safta a 
fost trimisă la cele mai bune școli ale țării. 
Pe acea vreme Țările Române erau conduse 
de familiile boierești din Fanar, motiv pen-
tru care în cancelaria locală dar și în școli 
slavona începuse să � e înlocuită de limba 
greacă, pe care Safta a învățat-o laolaltă cu 
toate cele care se predau la acea vreme. 

În 1793, la vârsta de aproape 18 ani Saf-
ta s-a căsătorit cu Grigorie Basarab Brânco-
veanu (1767-1832), care îndeplinea func-
ția de mare ban în Țara Românească (un fel 
de guvernator general sau prim-ministru). 
Acesta era strănepot al Sfântului Voievod 
Constantin Brâncoveanul și ultimul des-
cendent pe linie bărbătească al străvechii 
familii. Cu Grigorie se stinge neamul brân-
covenesc, � indcă Safta și Grigorie nu pu-
teau să aibă copii. De aceea, cei doi soți  au 
adoptat-o în 1824 pe Zoe Mavrocordat, � i-
ca unei surori a Saftei, pe care au crescut-o 
și educat-o până la căsătoria ei cu Gheorghe 
Bibescu, viitor principe al Țării Românești 
(1843-1848). 

Ultima ramură a Brâncovenilor s-a re-
marcat în vremea sa prin activitățile de 
binefacere. Amândoi soții provenind din 
familii foarte bogate, au urmat exemplele 
străbunilor și au cheltuit o bună parte a 
averilor lor pentru ajutorarea săracilor și 
au donat diferite odoare și sume de bani 
pentru biserici din București și mănăstiri 
din Oltenia (Bistrița și Viforâta). Cei doi 
soți au legătură și cu Ardealul, � indcă aici 
fuseseră refugiați în două rânduri (1806-
1812, 1821-1825) din cauza schimbărilor 
politice din Muntenia. Stabiliți temporar 
în Brașov, au susținut biserica Sf. Treime 
(„grecească”)  de aici și, se pare că tot în 
această perioadă, Grigorie a primit titlul 
de prinț al Sfântului Imperiu Roman de 
națiune germană. Tot cu ajutorul celor 
doi s-a restaurat biserica „Domnița Bă-
lașa” din București, ctitorită cu un veac 
înainte de una dintre fetele voievodului 
Constantin Brâncoveanu.
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Spitalul „Brâncovenesc” 
După multe necazuri și suferind de o 

boală grea, Grigorie a trecut la Domnul în 
26 aprilie 1832. Văduva Safta s-a întors 
îndurerată în Iașiul copilăriei, alături de 
familia Balș. Dar aici nu a rămas multă 
vreme, �indcă în același an, împreună cu 
mama sa au plecat la mănăstirea Văratec, 
unde aceasta din urmă, bătrână �ind, a de-
venit curând schimonahia Elisabeta, tre-
când la cele veșnice în probabil în 1833. Și 
Safta se gândea la acest pas, însă dolean-
țele din testamentul soțului său au deter-
minat-o să revină în București. Grigorie îi 
lăsase misiunea, ca singură moștenitoare 
a averii, „să construiască un spital, spre 
mângâierea celor în lipsă și în nevoi, spre 
pururea și veșnica pomenire a sa”. Con-
strucția a început în 1836 pe terenul unde 
deja exista o casă de binefacere ctitorită 
în 1751 de prințesa Bălașa Brâncoveanu. 
Spitalul a fost gata în octombrie 1837, 
funcționând fără întrerupere între 1838 
și 1984 sub numele de „Spitalul Brânco-
venesc” 1, �ind prima instituție publică de 
acest fel din spațiul românesc.

Contractul de construcție, semnat la 
28 august 1835 cuprindea și schița deta-
liată proiectului (clădirea avea un subsol, 
parterul și un etaj), precum și lista mate-
rialelor necesare (de exemplu, 1890000 
de cărămizi, 330.000 ocale de var, 65.000 
hârdaie de nisipși 4.500 de bârne), toate 
în valoare de 416.690 de lei. Proiectul bine 
pus la punct arată o gândire foarte orga-
nizată, iar construcția a respectat întru 
totul proiectul. Când totul a fost gata, Saf-
ta a scris la rândul ei un fel de testament, 
lăsând spitalului spre folosință 6 propri-
etăți din Țara Românească, din folosința 

1  Informații detaliate în art. Pompiliu Manea, 
„Testamentul Saftei Brâncoveanu sau primul 
regulament de ordine interioară al unui spital 
din România”, în: Columna, nr. 1, 2012, pp. 
107-114.

cărora să se acopere costurile anuale ne-
cesare bunei funcționări a spitalului. Ea 
lăsa tot aici porunca fermă ca nici un fel 
de putere politică, locală sau străină să nu 
aibă dreptul de a vinde sau cumpăra spi-
talul sau proprietățile acestuia. Al doilea 
document al spitalului, intitulat „Așeză-
mântul ocârmuirii din lăuntru a spitalului 
meu Brâncovenesc”, semnat cu numele ci-
vil „Safta” în data de 28 octombrie 1838 
stabilea datoriile „iconomului” (manage-
rului) spitalului, a�at sub controlul unei 
epitropii (consiliu de conducere al spita-
lului) și ale personalului spitalicesc: doc-
torul, chirurgul și „ipochirurgul”, secre-
tarul, îngrijitoarea rufelor, spălătoresele, 
asistentele, portarul. Chiar și salariile lor 
erau stabilite foarte clar. Portarul era în-
datorat să accepte în spital pe orice bolnav 
„fără deosebire de nație, stare materială, 
religie ori parte bărbătească sau feme-
iască”, iar membrii epitropiei trebuiau să 
întocmească o dare de seamă anuală de 
prezentat „Societății Civile”, compusă din 
mitropolit, episcopi, boieri și conducători 
ai breslelor de meserii. 

Monahia Elisabeta
După ce și-a văzut misiunea împlini-

tă, în 1840 Safta s-a retras la mănăstirea 
Văratec, unde este cunoscută ca maica 
Elisabeta, iar în unele scrisori e numită 
schimonahie. În mănăstire i s-au alăturat 
și surorile ei: Ecaterina (și mama natura-
lă a Zoei) și Pro�ra (devenită maica Pul-
heria), soția lui Iorgu Ghica-Deleni. De 
aici, monahia a continuat să facă acte de 
milostenie către diferite lăcașuri monaha-
le, printre care și la mănăstirile athonite 
Dohiariu și Xiropotamu și în Țara Sfântă. 
Desigur, cele mai multe danii sunt cele fă-
cute mănăstirii sale de metanie. Pe lângă 
două proprietăți muntenești, a donat aici 
multe vase din argint, din topirea cărora 
s-au făcut ferecături de Evanghelie, po-
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doabe pentru icoane, candele, cruci, vase 
de cult și alte obiecte necesare altarului. 
A donat și numeroase veșminte preoțești, 
printre care și hainele arhierești în care a 
fost înmormântat, în 1868, Sfântul Ierarh 
Calinic de la Cernica.

În 1859 scriitorul Dimitrie Bolinti-
neanu scria în Călătorii în Moldova despre 
mănăstirea Văratec și nota despre „maica 
Elisaveta” următoarele: „această femeie 
extraordinară pentru timpul nostru; ea lăsă 
poziție strălucită, bogății mari și, oprindu-și 
o parte din veniturile sale, se retrase într-a-
ceastă mănăstire”. Scriitorul mai mențio-
nează că era o ferventă sprijinitoare a uni-
rii Moldovei cu Țara Românească, ceea ce 
contrastează cu părerea tatălui său, care 
fusese un mare adversar al ideii unionis-
te. După încheierea războiului Crimeei, în 
1856, a sperat că va avea loc foarte curând 
unirea și la acea vreme le spunea maicilor: 
„este un an de când era să sfârșesc cu viața; 
dorința însă a vedea Principatele unite, mi-a 
lungit zilele: acum speranța este pierdută 
pentru mine; nu mai am pentru ce să tră-
iesc” 2.

Ajunsă la vârstă înaintată, în 14 iunie 
1855 îi scria ieromonahului Maxim, du-
hovnicul său a�at în pelerinaj la mănăs-
tirea Xiropotamu că din cauza bolii nu 
mai poate merge la biserică 3. S-a mutat la 
odihna cea veșnică la 8 august 1857, �ind 
înmormântată după cum și-a dorit, afară, 
în curtea bisericii. Cu această ocazie arhie-
reul Neo�t Scriban a ținut și o cuvântare, 
în care spunea despre ea că „împlinea în as-

2  Dimitrie Bolintineanu, „Călătorii în Moldova”, 
în: idem, Opere VI. Călătorii, Ed. Minerva, 
1985, p. 506.

3  Petronel Zaharciuc, „Din corespondența unui 
călugăr român la Muntele Athos în secolul al 
XIX-lea: Maxim Hagiul”, în: idem (ed.), Relațiie 
românilor cu Muntele Athos și cu alte locuri s�nte 
(sec. XIV-XX), Ed. Univ. „Al. I. Cuza”, Iași, 2017, 
p. 221.

cunsul cămării sale faptele milosteniei și ale 
îndurării, neștiind stânga ce face dreapta, ca 
o mamă blândă făcătoare de bine, iubitoare 
de oameni” 4. La 24 ianuarie 1859 s-a îm-
plinit și visul său, Moldova și Țara Româ-
nească unindu-se, în urma dublei alegeri a 
domnitorului Alexandru Ioan Cuza.

Cinstirea postumă
În testamentul său, Safta a scris și un 

„blestem”: „cel ce va înstreina, și cel ce va 
priimi să adaoge la venitul său vreuna din-
tr-acestea (dintre cele ale spitalului, n. n.) 
să �e depărtat de Fața lui Hristos  și socotit 
în veci de hrăpitor celor s�nte”. În ciuda do-
rinței sale, spitalul a avut de suferit prima 
dată în urma reformei agrare din 1921, 
când toate proprietățile au fost naționa-
lizate. Regele Carol al II-lea însă a ajutat 
spitalul cu fonduri, așa încât a supravie-
țuit celui de-al Doilea Război Mondial, 
când fusese temporar transformat în spi-
tal militar. În 1946 instituția a intrat în 
proprietatea statului comunist. În cele din 
urmă, după cutremurul din 1977 Nicolae 
Ceaușescu a aprobat planul construirii 
noului centru civic al Bucureștiului. Chiar 
dacă spitalul nu se a�a pe ruta viitorului 
bulevard „Victoria Socialismului” și, mai 
mult decât atât, fusese proaspăt renovat, 
potrivit proiectului a fost decisă demola-
rea edi�ciului, care a început la 29 martie 
1984. O legendă urbană, răspândită des-
tul de mult în București, vedea în moartea 
lui Ceaușescu în ziua de Crăciun a anu-
lui 1989 drept o împlinire a blestemului 
domniței Safta, reprodus și pe pisania spi-
talului (păstrată azi în lapidariul muzeului 
Curtea Veche).

Osemintele Saftei Brâncoveanu au fost 
scoase din mormânt în 1864, la șapte ani 

4  Constantin Gane, Trecute vieți de doamne și 
domnițe, vol. 2, Ed. Junimea, Iași, 1971, p. 478.
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după moartea sa 5 după propria dorință și 
au fost așezate în osuarul mănăstirii, a� at 
sub altarul bisericii mari. Personalitatea bă-
nesei-schimonahie este evocată deseori de 
către maicile de la Văratic. Numele ei este 
de asemenea pomenit, alături de al banu-
lui Grigore, soțul său, în bisericile ctitorite 

5  Petronel Zahariuc, „Din corespondența unui 
călugăr...”, pp. 194 și 241.

sau susținute material de cei doi � lantropi. 
Statuia Saftei, reprezentată ca prințesă,  a 
fost așezată în dreptul altarului bisericii 
mari a mănăstirii Văratec. Diferite articole 
și pagini de internet amintesc despre viața 
sa de creștină plină de milostenie și aduc în 
discuție posibila sa trecere în rândul s� nți-
lor: ar �  a doua sfântă de la Văratec, după 
Gheorghe Lazăr, cel supranumit „Peleri-
nul”, canonizat în anul 2018. 

Schima-Nonne 
Elisabeta – Prinzessin 
Safta Brâncoveanu

Hierom. Ioan Dr. Popoiu

Die Schima-Nonne Elisabeta, bes-
ser bekannt als Prinzessin Safta Brân-
coveanu, war im 19. Jahrhundert in den 
Fürstentümer Moldau und Walachei für 
ihre Wohltätigkeitsaktionen und ihr aus-
erwähltes christliches Leben berühmt.
Sie wurde 1776 in Iași, der Hauptstadt 
der Moldau, geboren. Getauftwurdesie 
auf den Namen Elisabeta, wurde aber 
von allen Safta genannt. Sie war die 
Tochter von Teodor Balș, einem Boja-
ren, der auch als „Caimacam“ (fürsten-
tümlichen Locum-tenens) von Moldau 
(1756-1857) diente. Ihre Mutter Zoe 
stammte aus der Adelsfamilie Rosetti.
Safta lebte in einer wohlhabenden Fa-
milie und zeigte besondere Intelligenz. 
Deshalb wurde sie an die besten Schu-

len des Landes geschickt. Zu dieser Zeit 
wurden die rumänischen Länder von 
Adelsfamilien aus Konstanitopel, die im 
griechischen Stadtteil Phanar lebten, re-
giert. Deshalb löste damals das Griechi-
sche das Slawische als Amtssprache ab.
Im Jahr 1793, mit fast 18 Jahren heira-
tete sie Grigorie Basarab Brâncoveanu 
(1767-1832) den großen „Ban” der Wa-
lachei (er hatte die Position etwa eines 
Generalgouverneurs oder Premierminis-
ters).Grigorie war der Urenkel des Hei-
ligen Fürsten Constantin Brâncoveanu 
und der letzte männliche Nachkomme 
dieses alten Herrschenhauses. Mit ihm 
starb die Dynastie Brâncoveanu aus, da 
Safta und Grigorie keine Kinder haben 
konnten. Deshalb  adoptierten sie 1824 
Zoe Mavrocordat, die Nichte von Safta, 
die sie bis zu ihrer Heirat mit Gheorghe 
Bibescu (dem zukünftigen Fürsten der 
Walachei, 1843-1848), erzogen hatten.
Das Ehepaar als Brâncoveanu waren gro-
ße Philanthropen. Beide stammten aus 
sehr reichen Familien, und folgten dem 
Beispiel ihrer Vorfahren, indem viel ga-
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ben, um den Armen zu helfen. Dazu spen-
deten sie auch verschiedene Objetke und 
Geld an Kirchen in Bukarest und Klöster 
in Oltenien (Bistrița und Viforâta). Safta 
und Grigorie sind auch mit Siebenbürgen 
verbunden, da sie hier aufgrund der politi-
schen Veränderungen zweimal Flüchtlinge 
1806-1812 und 1821-1825 waren. Als sie 
in Brașov wohnten, unterstützten sie hier 
die Dreifaltigkeitskirche („Die Kirche der 
Griechen“), und es scheint, dass Grigorie 
in dieser Zeit den Titel eines Fürsten des 
Heiligen Römischen Reiches der deutschen 
Nation erhielt. Ebenfalls mit ihrer Hilfe 
wurde die Kirche „Domnița Bălașa“ in Bu-
karest restauriert, die ein Jahrhundert zu-
vor von einer der Töchter des Fürsten Con-
stantin Brâncoveanu gegründet wurde.

„Brâncoveanu”-Krankenhaus
Nach einer schweren Krankheit starb 

Gregor am 26. April 1832. Die Witwe 
Safta kehrte in Trauer nach Iași zu ihrer 
Familie zurück. Aber sie blieb nicht lange, 

sondern zog im selben Jahr zusammen 
mit seiner Mutter zum Văratec-Kloster. 
Seine alte Mutter wurde bald als Schema-
Nonne Elisabeta in die Klostergemeinde 
genommen und wahrscheinlich 1833 leg-
te sich zur ewigen Ruhe. Safta dachte auch 
daran, Nonne zu werden, musste aber we-
gen des Testaments ihres Mannes nach 
Bukarest zurückkehren. Grigorie hatte ihr 
die Mission überlassen, als alleinige Er-
bin des Reichtums, „ein Krankenhaus zu 
bauen, damit die Bedürftigen und Notlei-
denden zu trösten, zu seiner ewigen Erin-
nerung“. 1836 begann der Bau auf einem 
Stück Land, auf dem bereits die Prinzes-
sin Bălașa Brâncoveanu ein Wohltätig-
keitshaus 1751 errichtet hatte und eine 
Kirche gründete. Das Gebäude wurde im 
Oktober 1837 fertiggestellt und war bis 
1984 unter dem Namen „Spitalul Brânco-
venesc“ (d.h. „Krankenhaus von Brânco-
veanu”) ohne Unterbrechung in Betrieb. 
Es war die erste ö�entliche Einrichtung 
dieser Art in Rumänien.

Brâncoveanu-Krankenhaus, Bukarest, 1984.
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Der am 28. August 1835 unterzeich-
nete Bauvertrag enthielt auch eine de-
taillierte Skizze des Projekts (das Ge-
bäude hatte Keller, Erdgeschoss und 1. 
Stock) sowie eine Liste der erforderli-
chen Materialien (z. B. 1.890.000 Zie-
gel, 330.000 Kalktöpfe, 65.000 Eimer 
Sand   und 4.500 Holzbalken), alle im 
Wert von 416.690 Lei. Der vollendete 
Bau respektierte das Projekt voll und 
ganz.  Als alles fertig war, schrieb Safta 
auch eine Art Testament und überließ 
dem Krankenhaus 6 Liegenschaften in 
der Walachei, aus deren jährlichen Kos-
ten das ordnungsgemäße Funktionieren 
der Einrichtung gedeckt wurde. Ihrem 
Vermächtnis verfügte sie auch, dass 
keine einheimische oder ausländische 
politische Macht das Recht haben solle, 
das Krankenhaus oder seine Grundstü-
cke zu verkaufen oder zu kaufen. Das 
zweite Dokument des Krankenhauses 
mit dem Titel „Die Einrichtung der in-
ternen Leitung meines Brâncoveanu-
Krankenhauses” wurde am 28. Oktober 
1838 mit dem zivilen Namen „Safta” 
unterzeichnet. Das legte die Pflichten 
des „Ökonoms” (des Managers) des 
Krankenhauses fest, unter der Kontrolle 
einer „Epitropie“ (Vorstand des Hauses) 
sowie des Personals: der Arzt, der ers-
te und zweite Chirurg, der Sekretär, die 
Verantwortliche mit den Wäschen, die 
Wäscherinnen, die Krankenschwestern, 
der Pförtner. Sogar ihre Gehälter waren 
sehr klar festgelegt. Der Pförtner war 
verpflichtet, jeden Patienten „unabhän-
gig von Nation, materiellem Status, Re-
ligion oder Geschlecht“ im Krankenhaus 
aufzunehmen, und die Mitglieder des 
Vorstands mussten einen Jahresbericht 
an die „Zivilgesellschaft“ vorstellen. Die 
Teilnehmer dieser „Gesellschaft“ waren 
der Metropolit, die Bischöfe,einige Bo-
jaren und Gewerkschaftsführer.

Schima-Nonne Elisabeta 
Safta trat erst ins Kloster als Schwes-

ter ein, nachdem sie ihre Mission er-
füllt hatte. So ist sie ab 1840 im Kloster 
Văratec als „Mutter Elisabeta“, und in ei-
nigen Briefen wird sie als Schima-Nonne 
bezeichnet. Ihre leibliche Schwestern 
schlossen sich ebenfalls dem Kloster an: 
Ecaterina (die leibliche Mutter von Zoe) 
und Pro�ra (als Nonne, „Mutter Pul-
heria“). Von hier aus führte Mutter Eli-
sabeta weiterhin Almosenaktionen an 
verschiedenen Klostern durch, darunter 
Dochiariou und Xiropotamou vom Berg 
Athos sowie andere im Heiligen Land. 
Natürlich gingen die meisten Spenden 
an sein Wohnkloster Văratec. Außer zwei 
walachischen Grundbesitzen spende-
te sie hier viele Silbergefäße, aus deren 
Schmelzen Evangeliumsschilde, Orna-
mente für Ikonen, Kerzen, Kreuze, Kult-
gefäße und andere für den Altar notwen-
dige Gegenstände hergestellt wurden. Sie 
spendete auch zahlreiche priesterliche 
Gewänder, einschließlich der bischö�i-
chen Kleidung, in der der Heilige Cali-
nic von Cernica 1868 begraben wurde. 
1859 schrieb der Schriftsteller Dimitrie 
Bolintineanu in seinen Reisen in Moldau 
über das Văratec-Kloster eine Notiz über 
„Mutter Elisaveta“: „Diese außergewöhnli-
che Frau für unsere Zeit hinterließ eine gute 
Position, großen Reichtum und zog sich, in 
dieses Kloster zurück, nachdem sie einen 
Teil ihres Einkommens behielt“. Bolintine-
anu erwähnt auch, dass sie eine leiden-
schaftliche Unterstützerin der Vereini-
gung von Moldau mit der Walachei war, 
ganz im Gegensatz zu der Meinung ihres 
verstorbenen Vaters. Nach dem Ende des 
Krimkrieges im Jahr 1856 ho�te sie, dass 
die Vereinigung sehr bald statt�nden 
würde, und zu dieser Zeit sagte sie den 
Nonnen: „Es ist ein Jahr her, seit ich mein 
Leben beenden sollte; aber der Wunsch, die 
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Vereinigten Fürstentümer zu sehen, verlän-
gerte meine Tage. Jetzt ist die Ho�nung für 
mich verloren; ich habe nichts mehr zu le-
ben“.

In hohem Alter schrieb sie am 14. Juni 
1855 an den Priestermönch Maxim, ih-
ren Beichtvater, dass sie wegen Krankheit 
nicht mehr zur Kirche gehen könne. Am 
8. August 1857 ging sie in die ewige Ruhe 
ein und wurde ihrem Wunsch folgend ne-
ben der großen Klosterkirche begraben. 
Damals hielt der Bischof Neo�t Scriban 
die Trauerrede, in der er sagte, dass „sie 
die Wohltaten der Bramherzigkeit und des 
Almosengeben im Verborgenen vorgenom-
men hat, privat in ihrer Kammer, so, als ob 
die linke Hand nicht wise, was die rechte tat: 
wie eine sanfte, gute und menschenlieben-
de Mutter“. Am 24. Januar 1859 wurde 
schließlich auch ihr weiterer Traum wahr: 
Die Moldau und Walachei vereinigten sich 
nach der Doppelwahl von Fürst Alexan-
dru Ioan Cuza.

Posthume Ehrung
In ihrem Testament schrieb Safta auch 

einen „Fluch“: „Derjenige, der etwas von 
diesen Einkommen (des Krankenhauses) 
entfremden wird, soll vom Antlitz Christi 
entfernt und für immer als Räuber der Hei-
ligen betrachtet werden“. Trotz ihres Wun-
sches traf es das Krankenhaus zum ersten 
Mal nach der Agrarreform von 1921, als 
alle Grundstücke verstaatlicht wurden. 
Jedoch half König Carol II. dem Kranken-
haus mit Geld soweit, dass die Stiftung 
den Zweiten Weltkrieg überlebte, als sie 
vorübergehend in ein Militärkranken-
haus umgewandelt wurde. 1946 ging die 
Institution in den Besitz des kommunis-
tischen Staates über. Nach dem Erdbeben 
von 1977 genehmigte Nicolae Ceaușescu 
schließlich den Plan zum Bau des neuen 
Bürgerzentrums von Bukarest. Das Kran-
kenhaus, das gerade reoviert worden war, 
entsprach aber nicht den Vorstellungen 
Ceaușescus und seinem Boulevard „Sieg 
des Sozialismus”. So wurde das Bauwerk 
am 29. März 1984 abgerissen. Eine weit 
verbreitete Großstadtlegende von Buka-
rest berichtet dass Ceaușescus Tod am 
Weihnachtstag 1989 als Erfüllung der 
Weisung Saftas in ihrem Testament. Die 
entsprechenden Sätze waren auch Tafeln 
an dem Krankenhaus wiedergegeben (heu-
te sind die zwei Tafel im Lapidarium des 
„Curtea Veche” Museums aufbewahrt). 
Die Gebeine von Safta Brâncoveanu wur-
den 1864, sieben Jahre nach ihrem Tod, 
auf eigenem Wunsch aus dem Grab ge-
holt und im Beinhaus des Klosters (unter 
dem Altar der großen Kirche) beigesetzt. 
Die Persönlichkeit der Fürstin und Schi-
ma-Nonne wird oft von den Nonnen aus 
Văratec erwähnt. Ihr Name wird neben 
dem von Grigore, ihrem Ehemann, auch 
in den von den beiden Philanthropen 
gestifteten oder unterstützten Kirchen 
erwähnt. Die als Prinzessin dargestell-

Statue der Prinzessin Safta vor dem Altar des Klos-
ters Văratec.
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te Statue von Safta wurde vor der Apsis 
des Großaltars des Văratec-Klosters auf-
gestellt. Verschiedene Magazin- und In-
ternetartikel erinnern an ihr Leben als 
barmherzige Christin und erwägen ihre 
künftige Heiligsprechung: sie wäre die 

zweite heiliggesprochene Persönlichkeit 
aus Văratec, nachdem Gheorghe Lazăr, 
der sogenannte „Pilger“, 2018 kanonisiert 
wurde.

Übersetzung: durch den Autor

„Doch stellt jeder Mann und jede Frau nicht bloß ein gleichartiges Exemplar 
der jeweils anderen Hälfte der Spezies dar, sie tragen vielmehr ein jeder die 

einmaligen Charakteristika einer unverwechselbaren Person an sich. Indem 
sie zusammen leben, stellt sich die eine Person auf die andere ein, so dass 

der Mann, auch was seine Person betriff t, durch seine Frau ergänzt wird und 
umgekehrt. Jeder wird zu einer Art «Mit-Person» und beide bilden eine kon-
personale Einheit. Darum verwirklicht sich der Mann, der von einer Frau zu 
einer anderen wechselt, nicht mehr als Person, die ja durch das Zusammen-
leben mit einer einzigen Person als Frau defi niert ist. Seine personalen Züge 
werden dadurch verschwommen und undefi niert. Er würde dadurch mehr 
und mehr einfach zu einem Individuum innerhalb der Spezies, denn wer der 
wahren und dauernden personalen Gemeinschaft verlustig gegangen ist, 
stellt eher ein gleichf6rmiges Individuum der Spezies dar, als eine Person. 
In ihm entfalten sich betont die Triebe der Spezies, die nicht mehr durch die 
Züge einer Person harmonisiert und gebändigt werden, die ihr eigenes geis-
tiges Gepräge hat. Solche eigenen, geistgeprägten, personalen Züge werden 
übrigens mittels Erziehung auch den Kindern vermittelt, und die Eheleute
erkennen sich mit der Zeit in den personalen Zügen ihrer Kinder wieder. So 
helfen die Menschen einander, zu einer umfassenden, universalen, «konper-
sonalen» Gemeinschaft zu werden, die ausgerichtet ist auf das Reich Gottes. 
Diese gegenseitige persönliche Prägung wurde auch durch den Fall nicht 
ganz aufgehoben, sondern in bestimmter Weise durch das natürliche Gesetz 
aufrechterhalten“.

[ Dumitru Stăniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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„Tragedia unei mame 

singure” – apeluri 

 stăruitoare ale  Episcopiei 

 Ortodoxe Române a 

 Europei de Nord pentru 

reîntregirea familiei 

 Smicală din Finlanda

Arhidiacon Sorin Sîplăcan,
Stockholm

Situația familiei Camelia-Mihaela Smi-
cală, medic român din Finlanda, este de 
peste cinci ani în atenția opiniei publice, 
îndeosebi datorită eforturilor Preas� nți-
tului Părinte Episcop Macarie Drăgoi și a 
nenumăratelor sale apeluri la solidarita-
te cu mult încercata mamă, ai cărei copii, 
Johan-Mihail și Maria-Alexandra, se a� ă 
în plasament forțat, într-un centru social 
din Finlanda. Ierarhul, preoții și credincio-
șii Episcopiei Ortodoxe Române a Europei 
de Nord s-au implicat intens de-alungul 
celor peste cinci ani de suferințe a famili-
ei Smicală, implicarea � ind atât de natură 

spirituală - Părintele Episcop vizitând de 
multe ori atât pe mamă cât și pe copilași 
- morală dar și materială, � indcă demer-
surile juridice ale doamnei Smicală de a-și 
recâștiga în instanță copiii presupune cos-
turi extrem de mari.

În vizitele sale pastorale, PS Macarie 
nu a încetat să îndemne stăruitor la rugă-
ciune pentru doamna Camelia-Mihaela și 
copiii săi, având certitudinea că soluționa-
rea acestui caz atât de tragic începe în plan 
duhovnicesc. Spre exemplu, la � nalul S� n-
tei Liturghii la prăznuirea S� nților Cuvioși 
Macarie cel Mare și Macarie Alexandrinul, 
în luna ianuarie a acestui an, în cuvântul 
său de la hramul parohiei Vejle din Dane-
marca, PS Sa a făcut referire la durerea 
acestei greu încercate mame, asigurân-
du-o că nu este lăsată singură: „Durerea 
de mamă strigă către ceruri în împrejurările 
grele ale vieții, mai cu seamă atunci când o 
mamă este despărțită de copiii ei, răpiți sau 
uciși. Sunt multe mărturii în Sfânta Scriptu-
ră: în Vechiul Testament (…) cât și în Noul 
Testament: de la mamele îndurerate care și-
au văzut pruncii uciși de Irod și până la mama 
văduvă din Nain la a cărei durere Mântui-
torul nostru Iisus Hristos a săvârșit prima 
minune a învierii � ului ei (…) Însă cea mai 
mare durere de mamă, care depășește orice 

Camelia Smicală în mijlocul comunității românești din Stockholm, 5.02.2020.
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durere este cea a Preas�ntei Fecioarei Maria 
prin a cărei inimă a trecut sabia răstignirii și 
uciderii Fiului său. De ce vă spun acum des-
pre durerea de mamă? Deoarece nu departe 
de noi, în Finlanda, o mamă greu încercată și 
îndurerată este despărțită, împotriva voinței 
ei de copilașii care, de asemenea, doresc să 
rămână lângă mama lor. Ne rugăm neîncetat 
pentru Camelia-Mihaela Smicală despărțită 
samavolnic de copilașii ei Johan-Mihail și 
Maria-Alexandra. Ieri am vorbit cu ea la tele-
fon și era deznădăjduită. De aceea, împreună 
îi spunem: Nu ești singură, greu încercată și 
îndurerată mamă! Oricât ai crede că Dumne-
zeu nu te aude și nu te vede, să știi că nu este 
așa (...) Dumnezeu te vede și te aude, iar noi 
îți suntem alături și nu putem rămâne indife-
renți, reci și nepăsători față de durerea ta de 
mamă. Așa cum odinioară Împăratul David 
nu a rămas nepăsător față de durerea Rițpei 
căreia i-au fost uciși cei șapte copii, așa cum 
odinioară Regele Solomon a făcut dreptate 
ținând seamă de iubirea de mamă, așa și noi, 
în Hristos, îți suntem alături, iubită mamă, 
cu toată �ința noastră. Nu te teme!  Hristos 
te poartă pe brațele Sale milostive, iar noi, 
în Hristos, te pomenim și te asigurăm că așa 
cum Dumnezeu s-a milostivit spre atâtea 
mame, se va milostivi și spre tine!”

Mesajul a fost de mare impact duhov-
nicesc, la fel ca multe altele, toate �ind ur-
mate de o chemare de su�et pe care ierar-
hul i-a adresat-o, pentru a veni în ajutorul 
doamnei Camelia Mihaela Smicală, invi-
tându-o să participe la seara de rugăciune 
împreună cu românii din capitala Suediei, 
în Paraclisul Centrului Eparhial din Stock-
holm, în 5 februarie a.c. După Slujba Aca-
tistului Maicii Domnului „Bucuria tuturor 
celor necăjiți”, Părintele Episcop Macarie 
a rostit un îndemn: „...ne bucurăm că o pu-
tem găzdui pe această greu încercată mamă 
aici la Centrul Episcopal din Stockholm și o 
putem primi în sânul comunității noastre ro-
mânești. Durerea este din ce în ce mai mare, 

deoarece Mihai (…) a fost transferat într-o 
instituție cu un regim foarte strict, iar Ca-
melia-Mihaela trăiește o mare durere însă, 
se roagă cu nădejde gândindu-se și la ziua în 
care va putea să �e împreună cu copilașii ei. 
Noi ne solidarizăm și ne rugăm împreună cu 
ea, și pentru ea, și pentru copilașii ei. O doa-
re pe Camelia Mihaela, îi doare și pe copiii ei 
Mihai și Maria această dramă prin care trec, 
însă ne doare și pe noi, iubită mamă și soră și 
iubiți copilași! Ne doare �indcă suntem �eca-
re în parte mădulare ale Trupului tainic, ale 
Bisericii, iar când suferă un mădular, suferă 
împreună toate mădularele. Aceasta înseam-
nă Biserica. Să te doară atunci când fratele 
tău este în durere, să �i bucuros atunci când 
fratele tău este în bucurie și să �i neliniștit 
atunci când cel de lângă tine este neliniștit. 
Dragostea de mamă și afecțiunea fraternă 
sunt cele mai profunde și mai puternice ata-
șamente umane. Din nefericire, este cumplit 
atunci când se pornește război împotriva 
acestora, când dragostea de mamă și afecțiu-
nea fraternă și nevoia de familie sunt călcate 
în picioare. Însă ne punem nădejdea în aju-
torul Preamilostivului Dumnezeu! De aceea 
suntem laolaltă o comunitate vie, iar aceasta 
înseamnă ca inimile noastre să bată la uni-
son în același ritm. În inima noastră ești și tu 
iubită mamă și soră, în inima noastră sunt și 
copilașii tăi. Suntem împreună!”.

Vizibil emoționată, Camelia Smicală a 
mulțumit celor prezenți la slujbă pentru 
că nu au lăsat-o singură: „Noi suntem sin-
guri în Finlanda, mai este și Andreea, Preas-
�nția Voastră, care suferă și ea. De 19 ani eu 
am mărturisit pentru �ecare copil al meu și 
de 19 ani de când am mărturisit, prin aceas-
ta am mărturisit, am născut copiii. A fost o 
luptă pentru ca să îi nasc pe �ecare dintre 
ei și îmi cer iertare, nu prea sunt în stare să 
vorbesc, dar vă mulțumesc, pentru că în Fin-
landa nu aveam pe nimeni. Pe mine mă doare 
cel mai tare, că nimeni de acolo nu a avut nici 
măcar curajul să meargă și să împărtășească 
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copiii care se împărtășiseră în � ecare dumi-
nică și în rest nu știu, Dumnezeu să mă ierte 
și să ne ierte pe toți. Eu știu că am salvat mii 
de oameni ca medic, peste 25 de ani. Fiecare 
dintre ei a fost ca și copilul meu. Vă mulțu-
mesc că nu ne-ați lăsat! În Finlanda eram 
chiar singură. Și Mihai și Maria sunt singuri 
și ei se luptă. Au încercat să îi îndepărteze de 
credință și pe ei și asta încearcă în continua-
re și sunt sute de mii de copii în toată Scan-
dinavia, în toată Europa de Nord care sunt, 
exact cum Irod a ucis pruncii. Uciși și distruși 
în acest fel. Nu exagerez, am spus-o peste 
tot. Sunt sute de mii și cei mai mulți nu se 
pot apăra, că nu-L au pe Dumnezeu și nu are 
cine să le ducă crucea. În Finlanda sunt peste 
30.000. Nu știu, așa simt, că diavolul atâta 
poate să lupte cu mamele și cu copiii. Și ier-
tați-mă, eu nădejdea mi-am cam pierdut-o, 
dar, Doamne, ajută necredinței mele! Amin! 
Amin! Amin! Și eu vă iubesc pe toți!”

Preas� nțitul Macarie a oferit în dar Ca-
meliei icoana Maicii Domnului și icoana 
ocrotitoarei sale, Sfânta Cuvioasă Came-
lia, nevoitoare la Ecoulives în Franța, în 

secolul al V-lea, precum și noua Carte de 
rugăciuni a Episcopiei Europei de Nord, 
încredințându-o că nu avem altă armă de 
luptă pentru depărtarea ispitelor, decât 
rugăciunea. Însă acest caz rămâne o rană 
deschisă în viața comunităților euharis-
tice românești din Scandinavia, deoarece 
complexitatea și gravitatea situației de-
pășește cu mult competențele și posibi-
litățile noastre de reacție ca Biserică. Au 
fost multe persoane dornice să ajute și au 
existat semnale a responsabililor din par-
tea statului român, ambasadori, o� ciali, 
jurnaliști sau simple persoane particulare 
însă este esențial să � e deblocată această 
situație prin dialog, prin demersuri diplo-
matice, binevoitoare dar ferme, în cadrul 
legilor naționale și internaționale. Ca unul 
care a fost implicat încă de la început în 
această dramă, Episcopul Macarie are con-
vingerea că se poate face mai mult în acest 
caz și că implicarea tuturor factorilor de 
răspundere este în continuare necesară 
pentru a se împiedica o tragedie și mai 
mare.

Aşezarea cununiilor în cadrul Tainei Cununiei este pregustarea unui act 
eshatologic. Aşa cum martirii şi asceţii cu viață sfântă au primit cununile 
victoriei la fi nalul vieţii trăite pentru Hristos, tot aşa celor doi miri le este 
promisă cununa victoriei din partea lui Dumnezeu: „Doamne Dumnezeul 
nostru cu mărire şi cu cinste încununează-i pe dânşii”. Cei doi miri pornesc 
într-o luptă comună a unei vieţi de asceză, sfi nţenie şi ascultare, pentru a 
primi în cele din urmă cununa biruinţei din partea lui Hristos.

[ Pr. Prof. Dr. Daniel Benga ]
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„Die Tragödie einer 

 alleinerziehenden 

 Mutter” – dringende 

 Forderungen der Rumä

nischen Orthodoxen 

 Diözese Nordeuropas für 

die Wiedervereinigung 

der Familie Smicală in 

Finnland

Erzdiakon Sorin Sîplăcan,
Stockholm

Die Situation der Familie von Came-
lia-Mihaela Smicală, rumänische Ärztin 
in Finnland, ist seit über fünf Jahren in 
der Ö� entlichkeit bekannt, insbesondere 
aufgrund der Bemühungen Seiner Exzel-
lenz Bischof Macarie Drăgoi und seiner 

unzähligen Solidaritätsaufrufe zur Unter-
stützung der bekümmerten Mutter, deren 
Kinder Johan-Mihail und Maria-Alexand-
ra sich gezwungenermaßen in einem � n-
nischen Sozialzentrum be� nden. Der Bi-
schof, die Priester und die Gläubigen der 
Rumänischen Orthodoxen Diözese Nord-
europas waren während des mehr als fünf-
jährigen Leidens der Familie Smicală in-
tensiv involviert, wobei das Engagement 
sowohl von geistlicher Natur war – der 
Bischof besuchte oft sowohl die Mutter 
als auch die Kinder – als auch von morali-
scher und materieller, weil die rechtlichen 
Schritte von Frau Smicală, ihre Kinder 
durch das Gerichtsverfahren zurückzuer-
halten, extrem hohe Kosten verursachen.

Während seiner pastoralen Besuche 
hörte Bischof Macarie nicht auf, von je-
dermann Gebete für Frau Camelia-Miha-
ela und ihre Kinder zu fordern, mit der 
Gewissheit, dass die Lösung dieses tragi-
schen Falls auf geistiger Ebene beginnt. 
Zum Beispiel am Ende der Heiligen Messe 
am Fest der Heiligen Makarius des Gro-
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ßen und Makarius von Alexandrien, im 
Januar dieses Jahres, bezog sich Seine 
Exzellenz in seiner Rede beim Patronats-
fest der Pfarrei Vejle (Dänemark) auf den 
Schmerz dieser hart erprobten Mutter. Er 
versicherte ihr, dass sie nicht allein gelas-
sen wird: „Der Schmerz der Mutter ruft un-
ter den schwierigen Lebensumständen zum 
Himmel, besonders wenn eine Mutter von 
ihren Kindern getrennt ist, welche entführt 
oder getötet sind. In der Heiligen Schrift gibt 
es viele Zeugnisse, sowohl im Alten (…) als 
auch im Neuen Testament: von den schmerz-
erfüllten Müttern, die ihre Babys von He-
rodes getötet sahen, bis zur verwitweten 
Mutter von Nain, deren Schmerz unser Er-
löser Jesus Christus durch das Wunder der 
Auferstehung ihres Sohnes geheilt hat (…) 
Aber den größten Schmerz einer Mutter, der 
jeden Schmerz übertri�t, hat die Heiligen 
Jungfrau Maria gefühlt. Durch ihren Herz-
drang das Schwert der Kreuzigung und Er-
mordung ihres Sohnes. Warum erzähle ich 
Ihnen jetzt von mütterlichen Schmerzen? 
Weil nicht weit von uns in Finnland eine be-
drängte und trauernde Mutter gegen ihren 
Willen von ihren Kindern getrennt wird. Die-
se wollen auch bei ihrer Mutter bleiben. Wir 
beten ständig für Camelia-Mihaela Smicală, 
die willkürlich von ihren Kindern Johan-Mi-
hail und Maria-Alexandra getrennt worden 
ist. Gestern habe ich mit ihr telefoniert und 
sie war ho�nungslos. Deshalb sagen wir ge-
meinsam zu ihr: du bist nicht allein, hart er-
probte und bekümmerte Mutter! Auch wenn 
du denkst, dass Gott dich nicht hört und dich 
nicht sieht,sollst du wissen, dass es nicht so 
ist (...) Gott sieht und hört dich, und wir sind 
bei dir und können nicht kalt und gleichgül-
tig gegenüber deinem Mutterschmerz blei-
ben. So wie einst König David dem Kummer 
Rizpas gegenüber, deren sieben Kinder getö-
tet wurden, nicht gleichgültig war, und auch 
so wie König Salomo einst die Liebe einer 
Mutter mit Gerechtigkeit beschied, so sind 

wir in Christus bei dir, geliebte Mutter, mit 
all unserem Sein. Hab keine Angst! Christus 
trägt dich in seinen barmherzigen Armen, 
und wir denkenin Christus an dich und ver-
sichern dir, dass Gott, wie Er so vielen Müt-
tern Barmherzigkeit erwiesen hat, auch mit 
dir barmherzig sein wird!“

Die Botschaft war von großer spiritu-
eller Wirkung, ebenso wie viele andere, 
gefolgt von einem geistigen Aufruf, den 
der Bischof an sie richtete. Frau Camelia 
Mihaela Smicală wurde somit eingeladen, 
an einem Abend des Zusammengebets 
mit den Rumänen am 5. Februar dieses 
Jahres in der Kapelle des Diözesezent-
rums in Stockholm teilzunehmen. Nach 
der Lesung des Akathistos der Mutter-
gottes „Die Freude aller Bekümmerten”, 
sprach Bischof Macarie eine Ermahnung 
aus: „Wir freuen uns, dass wir diese trauern-
de Mutter hier im Bischofszentrum in Stock-
holm aufnehmen und inmitte unserer rumä-
nischen Gemeinde empfangen können. Die 
Schmerzen werden immer schlimmer, weil 
Mihai (…) in eine Einrichtung mit einem sehr 
strengen Regime verlegt wurde und Camelia-
Mihaela deshalb großen Kummer hat. Aber 
sie betet und denkt ho�nungsvoll an den Tag, 
an dem sie wieder mit ihren Kindern zusam-
men sein wird. Wir beten solidarisch mit ihr, 
für sie und ihre Kinder. Camelia Mihaela lei-
det, sowie auch ihre Kinder Mihai und Maria 
wegen dieser dramatischen Situation leiden, 
aber es tut auch uns weh, liebe Mutter und 
Schwester und geliebte Kinder! Es tut uns 
weh, weil wir alle Mitglieder des geistigen 
Körpers der Kirche sind. Wenn ein Mitglied 
leidet, leiden alle Mitglieder zusammen. Das 
bedeutet die Kirche. Mitzufühlen, wenn dein 
Bruder Schmerzen hat, glücklich zu sein, 
wenn dein Bruder Freude hat, und besorgt 
zu sein, wenn dei Nächster ängstlich ist. Die 
Mutterliebe und geschwisterliche Zuneigung 
sind die tiefsten und stärksten menschlichen 
Bindungen. Leider ist es schrecklich, wenn 
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jemand eine Krieg gegen diese führt, wenn 
de mütterliche Liebe und die geschwisterli-
che Zuneigung und das Bedürfnis nach einer 
Familie mit Füßen getreten werden. Aber 
wir setzen unsere Ho�nung auf die Hilfe des 
barmherzigen Gottes! Deshalb sind wir zu-
sammen eine lebendige Gemeinschaft, und 
dies bedeutet, dass unsere Herzen im glei-
chen Rhythmus, im Einklang schlagen. In 
unserem Herzen bist auch du, liebe Mutter 
und Schwester, in unserem Herzen sind auch 
deine Kinder. Wir sind zusammen!".

Sichtbar bewegt bedankte sich Came-
lia Smicală bei den Anwesenden dafür, 
dass sie nicht allein gelassen wurde: „Wir 
sind allein in Finnland. Aber dort ist auch 
Andreea, Eure Exzellenz, die ebenfalls lei-
det. Seit 19 Jahren habe ich für jedes mei-
ner Kinder gestanden. Mein Bekennen zeig-
te sich durch ihre Geburt. Es war ein Kampf, 
jeden von ihnen zur Welt zu bringen, und 
ich entschuldige mich, dass ich mich nicht 
sehr gut ausdrücken kann, aber ich dan-
ke Ihnen, weil ich in Finnland niemanden 
hatte. Es tut mir am meisten weh, weil nie-
mand dort den Mut hatte, den Kindern die 
Kommunion zu reichen. Früher bekamen sie 
jeden Sonntag die heilige Kommunion, ich 
weiß nicht, was ich sonst noch sagen soll. 
Gott vergib mir und vergib uns allen! Ich 
weiß, dass ich in über 25 Jahren tausende 
von Menschen als Ärztin gerettet habe. Je-
der von ihnen war wie mein eigenes Kind. 
Danke, dass sie uns nicht verlassen haben! 
In Finnland war ich wirklich alleine. Sowohl 
Mihai als auch Maria sind alleine und doch 
kämpfen sie. Man versuchte, sie auch vom 
Glauben abzubringen, und man versucht 
dies immer noch. Es gibt Hunderttausen-
de von solche Kindern in ganz Skandinavi-
en, in ganz Nordeuropa, die sich in genau 
der gleichen Situation be�nden. Es ist wie 
in der Zeit, als Herodes die Babys getötet 
hat. Auf diese Weise werden siegetötet und 
vernichtet. Ich übertreibe nicht, ich habe 

es überall gesagt. Es gibt Hunderttausen-
de und die meisten von ihnen können sich 
nicht verteidigen, weil sie Gott nicht haben 
und es niemanden gibt, der ihr Kreuz tragen 
könnte. In Finnland gibt es über 30.000. Ich 
weiß nicht, aber so fühle ich, dass der Teu-
fel auf diese Art gegen Mütter und Kinder 
kämpft. Und vergebt mir, ich habe irgend-
wie die Ho�nung verloren, aber, Herr, hilf 
meinem Unglauben! Amen! Amen! Amen! 
Ich liebe euch auch alle!“

Bischof Macarie schenkte Camelia 
die Ikone der Muttergottes und die Iko-
ne ihrer Schutzpatronin, der Hl. Nonne 
Camelia (welche im 5. Jahrhundert bei 
Ecoulives in Frankreich lebte), sowie 
das neue Gebetbuch der Diözese von 
Nordeuropa. Er beteuerte ihr, dass das 
Gebet die einzige Waffe gegen die Ver-
suchungen ist. Dieser Fall bleibt jedoch 
eine offene Wunde im Leben der rumä-
nischen eucharistischen Gemeinschaf-
ten in Skandinavien, da die Komplexi-
tät und Schwere der Situation unsere 
Kompetenzen und Reaktionsmöglich-
keiten als Kirche bei weitem übersteigt. 
Es gab viele Menschen, die bereit wa-
ren zu helfen, und es gab Signale vom 
rumänischen Staat, von Botschaftern, 
Beamten, Journalisten oder einfachen 
Privatpersonen, aber es ist wesentlich, 
diese Situation durch Dialog, durch di-
plomatische wohlwollende aber beharr-
liche Bemühungen, innerhalb der nati-
onalen und internationalen Gesetze zu 
lösen. Als einer, der von Anfang an an 
diesem Drama beteiligt war, ist Bischof 
Macarie davon überzeugt, dass in die-
sem Fall mehr getan werden kann, und 
dass die Einbeziehung aller verantwort-
lichen Faktoren weiterhin erforderlich 
ist, um eine noch größere Tragödie zu 
verhindern.

Übersetzung: Hierom. Ioan Dr. Popoiu
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Gânduri la plecarea din 

această lume a Pr. Prof. 

Dr. Mircea Basarab

Pr. Prot. Dr. Alexandru Nan 

În Marțea Luminată, Hristos, Domnul 
nostru, Cel mort și înviat, l-a chemat la viața 
veșnică pe vrednicul Său slujitor, pe Părinte-
le Prof. Dr. Mircea Basarab, fondatorul Pa-
rohiei noastre Ortodoxe Române „Nașterea 
Domnului“ din München (1976) și al Paro-
hiei „Sf. Dumitru“ din Nürnberg (1981). La 
solicitarea Preas� nțitului Părinte Dr. So� an 
Brașoveanul, Episcop-vicar al Arhiepiscopiei 
noastre și redactor șef al revistei Deisis, vom 
încerca să surprindem, în câteva rânduri, ac-
tivitatea prodigioasă a Pr. Prof. Dr. Mircea 
Basarab.

Născut la Sibiu, într-o familie de preoți, 
în 12 decembrie 1936, Părintele Mircea 
Basarab a fost licenţiat al Institutului Teo-
logic din Sibiu și al Facultăţii de Filologie a 
Universităţii din Cluj-Napoca, iar în 1978 
a obținut titlul de doctor în Teologie al In-
stitutului Teologic din București.

A fost profesor la Seminarul Teologic 
Ortodox Român din Cluj-Napoca, de unde 
a plecat la München, în 1974, ca bursier al 
Bisericii Evanghelice din Germania. Încă 
de tânăr, pr. Mircea Basarab s-a remarcat 
ca � ind un dascăl talentat și foarte bine 
organizat, � ind foarte apreciat de către 
tinerii seminariști, atât pentru claritatea 
expunerii, cât și pentru capacitatea de a 
trasmite informația la nivelul de înțelege-
re al acestora. 

Iată cum îl descria, în urmă cu patru ani, 
un fost elev de la Seminar, pr. Iustin Tira, 
astăzi vicar administrativ al Arhiepiscopiei 
Clujului, pe tânărul profesor de atunci:

„Când părintele profesor Ioan Zăgrean, 
care ne preda Studiile biblice, Morală și 
Dogmatică, în ianuarie 1968, a fost pro-
movat ca titular al catedrei de Morală la 
Institutul Teologic Universitar din Sibiu, 
în locul său a fost numit tânărul dascăl 
Mircea Basarab. 

Îl cunoșteam cu toţii pentru că activa 
în Centrul Eparhial și Seminarul Teologic 
încă din 1961, dar noua responsabilitate 
și hirotonirea întru diacon (care a avut loc, 
dacă nu mă înșel, în 30 ianuarie 1968, de 
praznicul S� nţilor Trei Ierarhi, patronii 
școlilor teologice) l-au transformat într-un 
dascăl cu prestanţă, cu ţinută clericală (la 
cursuri întotdeauna purta reverendă), cu 
limpezime și logică impecabilă în predare, 
apropiat de elevi, dar și autoritar. 

Lecţiile de studiul Noului Testament, 
ca și cele de Vechiul Testament și Dogma-
tică, erau atractive, transpuse perfect în 
logica și capacitatea noastră de a înţelege 
și asimila cunoștinţele predate. Adeseori 
predarea era însoţită și de instrucţiuni 
privind notarea operativă și completă a 
lecţiei. În acei ani nu existau manuale șco-
lare pentru nici una din disciplinele teo-
logice din Seminar, astfel că notiţele luate 
la predarea lecţiei erau foarte importante 
și deveneau cursurile după care învăţam. 
Am realizat cât de mult ne-au ajutat acele 
cursuri ale părintelui Mircea Basarab când 
am devenit studenţi la Institutul Teologic 
din Sibiu“ (Pr. Iustin Tira, Părintele profe-
sor Mircea Basarab, la ceas aniversar, în re-
vista: Renașterea, nr. 12 (320) / 2016, p. 4, 
varianta electronică http://revista.renas-
terea-cluj.ro/descarca/Decembrie-2016.pdf,
pagină accesată la data de 6 mai 2020).

Aceste trăsături au fost prezente me-
reu, atât în activitatea pastorală a pr. Mir-
cea, cât și în cea didactică, desfășurată și 
în cadrul Departamentului de Teologie 
Ortodoxă din cadrul LMU, unde a pre-
dat cursuri de Vechiul Testament până 
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de curând. Iată cum îl descrie un actual 
student al Facultății de Teologie Orto-
doxă din München, devenit între timp, 
membru al comunității noastre (domnul 
Julian Dettling), pe pr. Mircea Basarab, la 
care a urmat un seminar chiar în semes-
trul trecut: „Părintele Mircea (Basarab) a 
fost un câștig pentru Institutul Ortodox 
și va lăsa un gol simțitor în urmă. Ființa 
sa a întruchipat o prezență severă, dar, în 
același timp, binevoitoare, secondată de o 
înțelepciune profundă și de căldură părin-
tească. Fiecare cuvânt rostit de Dânsul la 
Seminarii, avea mare trecere în fața stu-
denților, �xân-
du-se ca un cu-
vânt impregnat 
cu putere și cu 
statornicie”.

Pe lângă nu-
meroase studii 
și articole pu-
blicate în ţară și 
străinătate, Pă-
rintele Mircea 
Basarab a pu-
blicat volume-
le: Cartea Pro-
fetului Amos, 
B u c u r e ș t i , 
1980 (teză de 
doctorat); Ermineutica Biblică, Oradea, 
1997; Istoricul Parohiei Ortodoxe Române 
„Nașterea Domnului“ din München, Oradea 
1997; Biserica și neamul în diaspora, Cluj 
2001, Istoricul Mitropoliei Ortodoxe pentru 
Europa Centrala si de Nord, Oradea 2001, 
Personalități reprezentative ale Exegezei An-
tiohiene (București, 2019). 

În sfera cultural-teologică a activităţii 
sale se înscrie și în�inţarea și tipărirea bu-
letinului parohial „Renașterea”, din 1976 
până în anul 1995, revistă care apare în 
serie nouă, din aprilie 2013. Tot aici mai 
amintim și în�ințarea corului parohiei 

noastre (“Armonia”), în urmă cu 16 ani, 
astăzi unul dintre cele mai reprezentative 
ale Mitropoliei noastre.

Părintele Mircea Basarab i-a păstorit 
cu mult tact, cu înțelepciune și bunătate 
pe credincioșii Parohiei  noastre, aproape 
40 de ani, până la pensionarea sa (ianua-
rie 2013). Până la retragerea sa la pensie, 
Părintele Mircea a fost consilier cultural al 
Mitropoliei noastre, dar și reprezentant 
ecumenic al Mitropoliei în mai multe co-
misii la nivel local și federal.

Pentru un preot, și, mai ales, pentru un 
profesor de Teologie, cel mai important 

moment din 
activitatea di-
dactică și pas-
toral-liturgică îl 
reprezintă, fără 
îndoială, sluji-
rea Sf. și dum-
nezeieștii Li-
turghii, centrul 
cultului nostru 
divin. Această 
slujbă repre-
zintă întâlni-
rea preotului și 
credincioșilor 
cu Hristos, pre-
zent mai întâi, 

în Cuvântul Său și, mai apoi, cu Hristosul 
euharistic. Părintelui Mircea îi plăcea să 
slujească Sf. Liturghie, fapt care reiese și 
din faptul că și după pensionare, cu puține 
excepții, în cei aproape 7 ani scurși de la 
acel moment, a slujit aici în mijlocul Paro-
hiei pe care a fondat-o și uneori la Centrul 
bisericesc din München. 

Doar în ultimele luni de viață, Părinte-
le, datorită scăderii puterilor sale �zice, nu 
a mai putut sluji la  la Sf. Altar, în schimb 
a rămas în relație duhovnicească cu mulți 
dintre credincioșii Parohiei noastre, �in-
du-le unora încă duhovnic. Vestea trecerii 
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sale la cele veșnice ne-a luat prin surprin-
dere și ne-a întristat pe noi toți, clericii și 
credincioșii Parohiei „Nașterea Domnu-
lui” și pe toți cei care l-au cunoscut.

De-a lungului timpului ne-am obișnuit 
atât de mult unul cu altul, încât, în fața Sf. 
Altar, nu mai era de multă vreme nevoie 
să stabilim în prealabil, care parte din Sf. 
Liturghie îi revine �ecăruia, lucru, de al-
tfel, remarcat de mulți dintre credincioșii 
noștri. Din slujbă, din Ectenia întreită, o 
cerere îi plăcea în mod deosebit părintelui: 

„Sfârșit creștinesc vieții noastre, fără  du-
rere, neînfruntat, în pace și răspuns bun la 
înfricoșata judecată a lui Hristos să cerem”. 
Întotdeauna se închina în mod deosebit 
la această cerere. Și iată, bunul Dumne-
zeu i-a împlinit-o: L-a chemat la El după 
ce, în noaptea Sf. Paști a mai binecuvântat 
odată, în sânul familiei, pâinea pascală, în 
Ziua Sf. Paști s-a împărtășit cu Trupul și 
Sângele lui Hristos, iar a treia zi a Prazni-
cului Învierii, „fără durere, neînfruntat și 
în pace”, și-a dat obștescul sfârșit.

Și vreau să mai amintesc aici o rugăciu-
ne din canonul euharistic, de această dată 
din Liturghia Sf. Vasile cel Mare: „Pentru 
aceasta, Stăpâne Preas�nte, și noi, păcătoșii 
și nevrednicii Tăi robi, care ne-am învredni-
cit a sluji sfântului tău jertfelnic, nu pentru 
dreptățile noastre, că n-am făcut ceva bun 
pe pământ, ci pentru mila și îndurările Tale 
… ne rugăm și cerem … să vină Duhul Tău 
cel Sfânt peste noi” (Liturghier, București, 
2012, p. 254). 

De multe ori când citeam această rugă-
ciune, părintele exclama: Auzi, ce frumos, 
cât adevăr! El, care realizase atât de multe 
lucruri pe plan intelectual, didactic și pas-
toral, întărea: „Că n-am făcut nimic bun pe 
pământ”! În�ințase două parohii, publica-
se zeci, poate sute de articole, vreo 6 cărți 
și reprezentase Mitropolia noastră în dife-
rite comisii: ACK München, ACK Bayern, 
Comisia de Dialog a Bisericii noastre cu 

Biserica Evanghelică din Germania (EKD), 
Comisia comună a Conferinței Ortodoxe 
din Germania și a Conferinței Episcopilor 
Catolici din Germania. Poate cea mai im-
portantă reprezentare, a fost includerea 
în delegația Bisericii Ortodoxe Române la 
Adunarea Generală a Consiliului Ecume-
nic al Bisericilor  la Canberra (Australia), 
în anul 1991, alături de fostul Mitropolit 
al Moldovei, actualul Întâistătător al Bi-
sericii noastre, PF Părinte Patriarh Dani-
el. În sacristie, în urmă cu câteva luni, își 
amintea cu plăcere de experiența trăită în 
Australia.

Ar � multe de spus, e greu să cuprinzi 
activitatea atât de bogată a unui om în 
câteva cuvinte. De aceea, în următoarele 
rânduri, am încercat să surprindem, ală-
turi de membrii Consiliului parohial, care 
îl cunosc de mulți ani, câteva trăsături ale 
părintelui, așa cum aceștia l-au cunoscut 
și apreciat:

„Pentru noi, enoriașii lui, el a fost nu 
numai preot paroh și duhovnic, ci și tată, 
profesor de religie și de istorie, dar, îna-
inte de toate, un om adevărat, un om de 
mare caracter, care a știut să ne �e mereu 
alături. Părintele a fost pentru noi un ade-
vărat model!

Cu Părintele Basarab nu ne-am simțit 
niciodată singuri sau departe de casă. Ne 
vorbea adeseori de România noastră, de 
România lui, iar această dragoste pentru 
Țară se poate observa și din ultima dorin-
ță a Dânsului, de a � înmormântat sub glia 
strămoșească.

Preot intelectual, înțelept și echilibrat, 
�n teolog și orator desăvârșit, Părintele a 
știut să se facă “tuturor toate”. Desigur, ne 
va lipsi tuturor, dar va rămâne mereu în 
su�etele noastre prin tot ceea ce a reușit 
să sădească în ele”.

Îl vom aștepta de acum încolo, multă 
vreme, să iasă din sacristie și să ne adrese-
ze un cuvânt de învățătură, cu mult patos 
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și cu talentul oratoric cu care Dumnezeu l-a 
înzestrat. Chiar și-n ultima predică, pe data 
de 23 februarie,  pe care am simțit-o oare-
cum ca � ind una testament, deși sleit de 
puteri, Părintele a fost la fel de convingător 
ca-n vremurile când era încă în putere.

Sutele de mesaje, postate de către cre-
dincioșii Parohiei „Nașterea Domnului” 
din München și de cei care l-au cunoscut 
ca preot și profesor, în Cartea de condo-
leanțe, deschisă pe pagina o� cială a paro-
hiei noastre, dar și numeroasele scrisori, 
telegrame și emailuri de condoleanță, tri-
mise de cei care l-au avut ca partener de 
dialog în diversele comisii ecumenice (epi-
scopi, preoți, profesori, teologi), arată cât 
de mult a fost iubit și apreciat pr. Mircea 

Basarab.
Desigur, noi toți, clericii și credincioșii 

parohiei, îl vom purta mereu în aminti-
rile, în inimile și, mai ales, în rugăciunile 
noastre. Acum, la ceas de vremelnică des-
părțire,  îl încredințăm pe pr. Mircea lui 
Hristos, Cel mort și înviat, pe care L-a pro-
povăduit cu multă putere și convingere, cu 
echilibru și fermitate, rugându-L să-i ierte 
toate păcatele sale și să-i dăruiască odihnă 
veșnică.

Transmitem compasiunea noastră fa-
miliei îndurerate și spunem cu toții, uniți 
într-o singură voce:

Veșnica lui pomenire!

Hristos a înviat!

Cum voi putea deci să mă conving că fi i voştri pot să se mântuiască, dacă 
văd că îi îndreptaţi spre fapte prin care Hristos a spus că pier toţi cei ce le 
săvârşesc? Cum voi putea deci să mă conving că fi ii voştri pot să se mân-
tuiască, dacă văd că voi, părinţii lor, dispreţuiţi sufl etul lor ca pe ceva de 
prisos, dar vă îngrijiţi de cele cu adevărat de prisos ca de nişte lucruri de 
neapărată trebuinţă şi de mare importanţă? Vă daţi toată osteneala ca fi ul 
vostru să aibă servitor, să aibă cal, să fi e îmbrăcat cât mai frumos, dar nu 
suferiţi să vă gândiţi cum să ajungă bun fi ul vostru. Întindeţi râvna voastră 
pentru strângerea de avuţii – care nu-s decât pietre şi lemne –, cât puteţi de 
mult, dar nu învredniciţi sufl etul copilului vostru nici cu cea mai mică parte 
din această râvnă. Înduraţi toate ostenelile şi toate cheltuielile ca să aşe-
zaţi în casa voastră o statuie minunat lucrată şi să faceţi din aur acoperişul 
caselor voastre, dar nu vreţi nici să vă gândiţi măcar să faceţi de aur sufl etul 
copilului vostru, statuia cea mai de preţ din toate statuile.” 

[ Sf. Ioan Gură de Aur – Apologia vieţii monahale
EIMB, Bucureşti, 2001, p. 265 ]
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In Memoriam zum 

Ableben von Pfr. Prof. 

Dr. Mircea Basarab

Pfr. Dekan Dr. Alexandru Nan 

Am Lichten Dienstag rief Christus, unser 
Herr, der Gestorbene und Auferstandene, 
seinen würdigen Diener, Vater Prof. Dr. Mir-
cea Basarab, Gründer unserer rumänisch-or-
thodoxen Pfarrei "Geburt des Herrn" in Mün-
chen (1976) und der Pfarrei "Hl. Demetrius" 
in Nürnberg (1981), zum ewigen Leben. Auf 
Wunsch von Dr. Konstantin Nikolakopoulos, 
Professor für Neues Testament an der klei-
nen Fakultät für Orthodoxe � eologie an der 
LMU München, werden wir in wenigen Wor-
ten versuchen, die umfangreiche Arbeit von 
Prof. Dr. Mircea Basarab zu beschreiben.

Vater Mircea Basarab wurde am 12. De-
zember 1936 in Hermannstadt (Sibiu) in 
einer Priesterfamilie geboren. Er war Ab-
solvent des � eologischen Instituts von 
Hermannstadt und der Philologischen 
Fakultät der Universität von Cluj-Napoca 
und erhielt 1978 den Titel eines Doktors 
der � eologie vom � eologischen Institut 
in Bukarest.

Er war Professor am rumänisch-ortho-
doxen � eologischen Seminar in Klausen-
burg (Cluj-Napoca), von wo aus er 1974 
als Stipendiat der Evangelischen Kirche in 
Deutschland nach München ging. Schon 
als junger Mann zeichnete sich Pater Dr. 
Mircea Basarab als talentierter und äu-
ßerst gut organisierter Lehrer aus, der 
von den jungen Seminaristen sowohl für 
die Klarheit der Präsentation als auch für 
die Fähigkeit, Informationen auf einem 
stets verständlichen Niveau übermitteln 
zu können, sehr geschätzt wurde.

So erzählte vor vier Jahren ein ehema-
liger Student des Seminars, Vater Iustin 
Tira, heute Verwaltungsvikar der Erzdi-
özese Klausenburg, aus dieser Zeit über 
den jungen Professor:

„Als Vater Professor Ioan Zăgrean, der 
uns im Januar 1968 Bibelstudien, Mo-
raltheologie und Dogmatik lehrte, zum 
Lehrstuhl für Moraltheologie am � eolo-
gischen Institut der Universität in Her-
mannstadt befördert wurde, wurde an sei-
ner Stelle der junge Lehrer Mircea Basarab 
ernannt.

Wir alle kannten ihn, weil er seit 1961 
im Diözesanzentrum und im � eologi-
schen Seminar tätig war, aber die neue 
Verantwortung, die mit der Ordination 
zum Diakon einherging (und die, wenn 
ich mich nicht irre, am 30. Januar 1968 
am Fest der Heiligen Drei Hierarchen, 
den Förderern der theologischen Schulen, 
stattfand), machte ihn zu einem Lehrer 
mit Prestige, mit einer geistlichen Er-
scheinung (während der Stunden trug er 
immer die Soutane), von tadelloser Klar-
heit und Logik im Unterricht, nah an den 
Schülern, aber auch autoritär.

Die Lektionen des Studiums des Neuen 
sowie des Alten Testaments und der Dog-
matik waren attraktiv und wurden perfekt 
an unsere Logik und unsere Fähigkeit, das 
gelehrte Wissen zu verstehen und zu ver-
arbeiten, angepasst. Oft wurde der Un-
terricht von Anweisungen zur operativen 
und vollständigen Niederschrift begleitet. 
In jenen Jahren gab es keine Lehrbücher 
für die theologischen Fächer des Semi-
nars, umso wichtiger waren die Notizen, 
die im Unterricht gemacht wurden. Aus 
ihnen wurden später Kursunterlagen. Wir 
haben erkannt, wie sehr uns diese Kurse 
von Pater Mircea Basarab geholfen haben, 
als wir Studenten am � eologischen Ins-
titut von Hermannstadt wurden“ (Vater 
Iustin Tira, Vater Professor Mircea Basarab, 
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zur Jubiläumsstunde, in der Zeitschrift: 
Renașterea, Nr. 12 (320) / 2016, S. 4, elek-
tronische Version http://revista.renaste-
rea-cluj.ro/descarca/Decembrie-2016.pdf, 
abgerufen am 6. Mai 2020).

Ähnlich ging er sowohl bei seiner pas-
toralen als auch bei seiner didaktischen 
Tätigkeit in der Abteilung für Orthodoxe 
�eologie an der LMU vor, wo er bis vor 
kurzem alttestamentliche Seminare leite-
te. So beschreibt ihn ein Student der Fakul-
tät für orthodoxe �eologie in München, 
der inzwischen Mitglied unserer Gemeinde 
ist (Herr Julian Dettling), und im letzten 
Semester an 
seinem Se-
minar teilge-
nommen hat: 

„ V a t e r 
Mircea (Ba-
sarab) war 
eine große 
B e r e i c h e -
rung für das 
O r t h o d o x e 
Institut und 
wird eine 
s p ü r b a r e 
Lücke hin-
t e r l a s s e n . 
Sein Wesen 
verkörperte eine wohltuend-ehrwürdige 
Strenge, begleitet von tiefgründiger Weis-
heit sowie väterlicher Herzenswärme. Je-
des Wort seiner Vorlesungen vermochte 
sich so, mit verbindlicher Aussagekraft in 
das Gedächtnis seiner Studentenschaft 
einzuprägen und sich durch ewige Bestän-
digkeit auszuzeichnen“.

Neben zahlreichen im In- und Ausland 
verö�entlichten Studien und Artikeln, 
verö�entlichte Pater Mircea Basarab auch 
folgende Bände: Das Buch des Propheten 
Amos, Bukarest 1980 (Doktorarbeit); Bi-
blische Hermeneutik, Oradea 1997; Die 

Geschichte der Rumänisch-Orthodoxen Ge-
meinde „Geburt des Herrn“ aus München, 
Großwardein 1997; Die Kirche und die Na-
tion in der Diaspora, Klausenburg 2001; 
Die Geschichte der Orthodoxen Metropolie 
für Mittel- und Nordeuropa, Großwardein 
2001; Repräsentative Persönlichkeiten der 
antiochenischen Exegese, Bukarest 2019.

Zum kulturtheologischen Bereich seiner 
Tätigkeit gehört auch die Erstellung und 
der Druck des Pfarrbulletins „Renașterea” 
(Wiedergeburt) von 1976 bis 1995, einer 
Zeitschrift, die seit April 2013 in einer neu-
en Reihe erscheint. Ebenfalls zu erwähnen 

ist die Grün-
dung unseres 
P f a r r c h o r s 
(„Armonia”) 
vor 16 Jah-
ren, heute 
einer der re-
präsentativs-
ten unserer 
Metropolie.

Fast 40 
Jahre lang 
– bis zu sei-
ner Pensio-
nierung im 
Januar 2013 
– hat Pater 

Mircea Basarab die Gläubigen unserer 
Pfarrei mit großem Takt, Weisheit und 
Güte begleitet. Pater Mircea war auch 
Kulturreferent unseres Metropoliten und 
sein ökumenischer Vertreter in mehreren 
Ausschüssen auf lokaler und föderaler 
Ebene.

Für einen Priester, und vor allem für 
einen Professor der �eologie, ist der 
wichtigste Moment in der Lehre und pas-
toral-liturgischen Tätigkeit zweifellos der 
Dienst der Heiligen und Göttlichen Litur-
gie, der zentrale Teil unseres Gottesdiens-
tes. Dieser Dienst stellt die Begegnung des 
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Priesters und der Gläubigen mit Christus 
dar, Er ist gegenwärtig zunächst in Seinem 
Wort und dann als eucharistischer Chris-
tus. Pater Mircea feierte gerne die Heilige 
Liturgie, was sich auch daran zeigt, dass 
er in den fast sieben Jahren nach der Pen-
sionierung, mit wenigen Ausnahmen, hier 
inmitten der von ihm gegründeten Pfarrei 
und manchmal auch im Münchner Kirch-
enzentrum diente.

Erst in den letzten Monaten seines Le-
bens konnte Pater Mircea, aufgrund des 
Rückgangs seiner körperlichen Kräfte, 
nicht mehr die Heilige Liturgie feiern, aber 
er blieb in einer spirituellen Beziehung mit 
vielen Gläubigen unserer Pfarrei, da er ei-
nigen noch als Beichtvater zur Verfügung 
stand. Die Nachricht von seinem Tod hat 
uns alle, den Klerus und die Gläubigen der 
Pfarrei „Geburt des Herrn“ und alle, die ihn 
kannten, überrascht und betrübt.

Im Laufe der Jahre haben wir uns so 
aneinander gewöhnt, dass wir vor dem 
Heiligen Altar schon lange nicht mehr 
absprechen mussten, wer welchen Teil 
der Heiligen Liturgie übernimmt, was 
im Übrigen von vielen unserer Gläubigen 
bemerkt wurde. Besonders mochte er fol-
gende Fürbitte der Ektenie: 

„Ein christliches Ende unseres Lebens, 
ohne Schmerz, ohne Schande, in Frieden, 
und eine gute Rechenschaft vor dem furcht-
erregenden Richterstuhl Christi lasst uns 
er�ehen” ... Er hat sich bei dieser Bitte 
immer besonders ehrfürchtig bekreuzigt. 
Und der gute Gott erfüllte ihm seinen 
Wunsch: Er rief ihn zu Sich, nachdem Pa-
ter Mircea in der Nacht des Osterfestes 
noch einmal im Schoß seiner Familie das 
Osterbrot gesegnet hatte. Am Tag des hei-
ligen Osterfestes, nahm er den Leib und 
das Blut Christi zu sich, und am dritten 
Tag des Festes der Auferstehung, "ohne 
Schmerz, ohne Schande und in Frieden", 
schied er aus dieser Welt.

Und ich möchte an dieser Stelle an ein 
weiteres Gebet des eucharistischen Ka-
nons erinnern, diesmal aus der Göttlichen 
Liturgie des Hl. Basilius des Großen: „Da-
für, heiliger Herr, beten und bitten auch wir, 
Deine sündigenden und unwürdigen Diener, 
die wir an Deinem heiligen Altar dienen 
durften, nicht weil wir dessen würdig wären, 
denn wir haben nichts Gutes auf Erden ge-
tan, sondern wegen Deiner Barmherzigkeit 
und Güte, lass den Heiligen Geist über uns 
kommen” (Messbuch / Liturghier, Buka-
rest,  2012, S. 254).

Oft, als wir dieses Gebet lasen, rief er 
aus: Höre, wie schön, wie wahr! Er, der in-
tellektuell, didaktisch und pastoral so viel 
erreicht hatte, bekräftigte: "Denn ich habe 
nichts Gutes auf Erden getan"! Er hatte 
zwei Pfarreien gegründet, Dutzende, viel-
leicht Hunderte von Artikeln geschrieben, 
etwa sechs Bücher verö�entlicht und unse-
re Metropolie in verschiedenen Ausschüs-
sen vertreten: ACK München, ACK Bayern, 
die Kommission unserer Kirche zum Dialog 
mit der Evangelischen Kirche in Deutsch-
land (EKD), die Gemeinsame Kommission 
der Deutsch-Orthodoxen Konferenz und 
die Konferenz der katholischen Bischöfe 
in Deutschland. Sein vielleicht wichtigs-
tes Vertretungsamt war in der Delegation 
der rumänisch-orthodoxen Kirche bei der 
Generalversammlung des Ökumenischen 
Rates der Kirchen in Canberra (Australien) 
im Jahr 1991, zusammen mit dem ehema-
ligen Metropoliten von Moldawien, dem 
derzeitigen Ersten Vorsteher unserer Kir-
che, dem Patriarchen Daniel. Erst vor ein 
paar Monaten, in der Sakristei, erinnerte 
er sich glücklich an die Erfahrungen, die er 
in Australien gemacht hatte.

Es gäbe viel zu sagen, und es ist schwer, 
das umfangreiche Lebenswerk eines Men-
schen in ein paar Worte zu fassen. Des-
halb sollen im Folgenden, zusammen mit 
den Mitgliedern des Pfarrgemeinderates, 
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die ihn seit vielen Jahren gekannt und ge-
schätzt haben, einige Eigenschaften Pater 
Mirceas festgehalten werden:

„Für uns, seine Gemeindemitglieder, 
war er nicht nur Pfarrer und Beichtvater, 
sondern auch Vater, Religions- und Ge-
schichtslehrer, und vor allem ein wahrer 
Mensch, ein Mann von großem Charak-
ter, der immer an unserer Seite stand. Pa-
ter Mircea war ein echtes Vorbild für uns!

Mit Pater Basarab haben wir uns nie 
allein oder weit 
weg von zu Hau-
se gefühlt. Er 
sprach oft mit 
uns von unse-
rem Rumäni-
en, von seinem 
Rumänien, und 
diese Liebe zum 
H e i m a t l a n d 
spiegelt sich 
auch in seinem 
letzten Wunsch 
wider, in dem 
Land seiner Vor-
fahren begraben 
zu werden.

I n t e l l e k -
tueller Pries-
ter, weise und 
ausgeglichen, 
f e i n s i n n i g e r 
�eologe und 
vollendeter Orator – der Pater wusste, was 
er jedem geben konnte. Natürlich werden 
wir ihn alle vermissen, aber er wird immer 
in unseren Seelen präsent bleiben durch 
alles, was er gesät hat“.

Wir werden von nun an noch eine lange 
Zeit darauf warten, dass er aus der Sakris-
tei herauskommt und zu uns ein lehrendes 
Wort spricht, mit viel Pathos und der ora-
torischen Gabe, mit der Gott ihn beschenkt 
hatte. Selbst in seiner letzten Predigt, am 

23. Februar, die ich als Testament emp-
fand, war Pater Mircea ebenso überzeu-
gend wie in seinen guten Zeiten, und das 
obwohl er schon deutlich geschwächt war.

Hunderte von Eintragungen, die von 
den Gläubigen der Pfarrei "Geburt des 
Herrn" in München und von denen, die 
ihn als Priester und Lehrer kannten, im 
Kondolenzbuch auf der o�ziellen Home-
page unserer Gemeinde vorgenommen 
wurden, und auch zahlreiche Briefe, Te-

legramme und 
Kondolenzbrie-
fe, geschickt 
von denen, 
die ihn als Ge-
sprächspartner 
in den verschie-
denen ökume-
nischen Komi-
tees (Bischöfe, 
Priester, Lehrer, 
�eologen) hat-
ten, legen ein 
Zeugnis davon 
ab, wie sehr Pa-
ter Mircea Ba-
sarab von ihnen 
geliebt und ge-
schätzt wurde.

N a t ü r l i c h 
werden wir 
alle, der Klerus 
und die Gläu-

bigen der Pfarrei, ihn immer in unseren 
Erinnerungen, in unseren Herzen und 
vor allem in unseren Gebeten tragen. 
Jetzt, zur Stunde der vorübergehenden 
Trennung, vertrauen wir ihn unserem 
Herrn Christus an, dem Gestorbenen 
und Auferstandenen, dem unser Pater 
mit großer Kraft und Überzeugung, mit 
Ausgewogenheit und Entschlossenheit 
gedient und den er bezeugt hat, und 
wir bitten Ihn, ihm alle seine Sünden 
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zu vergeben und ihm ewige Ruhe zu 
schenken.

Wir übermitteln der trauernden Fami-
lie unser Beileid und sagen alle, vereint 
mit einer Stimme:

Ewig sei Sein Gedenken!

Christus ist auferstanden!

Übersetzung: durch den Autor

So ist also das Sakrament der unaufl öslichen Vereinigung eines Mannes mit 
einer Frau, einer Vereinigung. die sich in einer immer tiefer werdenden geis-
tigen Gemeinschaft kundtut, im wesentlichen das Geheimnis und Sakrament 
Christi selbst. Ihre Vereinigung in Christus stellt eine «ecclesiola», eine kleine 
Kirche oder einen Teil der Kirche dar, wie das der heilige Johannes Chrysos-
tomos einmal eindrücklich dargelegt hat. Denn die Kirche wird aus solchen 
kleinen Einheiten vom Geist zur Ehegemeinschaft zusammengeschlossener 
Menschen konstituiert, und dieser Heilige Geist weht in der Kirche und ist 
in ihr am Werk. «Dieses Geheimnis ist groß, ich rede aber von Christus und 
der Gemeinde», sagt der heilige Apostel Paulus (Eph 5,32). «Die Ehe ist ein 
geheimnisvolles Bild der Kirche», sagt der heilige Johannes Chrysostomos.
Clemens Alexandrinus meint: «Wer sind denn die zwei oder drei, die im Namen 
Christi versammelt sind und in deren Mitte auch der Herr ist? Sind es denn nicht 
der Mann und die Frau, die in Gott vereint sind?» Und Johannes Chrysostomos 
sagt: «Wenn Mann und Frau sich in der Ehe vereinen, so sind sie nicht mehr 
etwas Irdisches, sondern Abbild Gottes selbst». Hinwiederum Theophilos von 
Antiochien meint: «Gott hat Adam und Eva zur allergrößten Liebe zueinander 
geschaff en, damit sie das Geheimnis der göttlichen Einheit widerspiegeln».
Die Frau ist der dem Manne am allernächsten stehende Mensch, und um-
gekehrt steht der Mann der Frau am allernächsten. Und das, weil sie sich 
gegenseitig ergänzen. Der Mann besitzt in seiner Frau ein Stück Menschheit, 
das ihm in unüberbietbarer, intimster Innigkeit nahesteht. Und das gleiche 
gilt umgekehrt für die Frau. Sie sind beide einander völlig aufgedeckt, in 
letzter Off enheit und Aufrichtigkeit einander zugewandt; jeder ist für den 
anderen ein «zweites Ich», bleibt für ihn aber zugleich ein «Du», das ihm für 
seine eigene Öff nung nötig ist. Jedes vergisst sich selbst und wird zum Ich 
des anderen.

[ Dumitru Stăniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]
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Cronică de 
război nevăzut

Pr. Sebastian Schipor, Dresden

E greu să găsești un � lm bun zilele 
acestea. Știu că pare un clișeu, dar e unul 
care tinde să-și piardă „calitatea” și să se 
apropie de adevăr. Nimic nou în cinema-
togra� a americană,  greu încercată de 
pandemie, dar și de molima corectitudinii. 
Nimic nou pe în cinematogra� a europea-
nă,  cel puțin în cea vestică, decât elogie-
rea diversității și condamnarea creștinu-
lui care îndrăznește câteodată să se nască 
prea alb. Aproape nu există  producție ci-
nematogra� că, în ultimul deceniu, care să 
nu conțină atacuri directe la adresa cre-
dinței (cu precădere a celei creștine) sau, 
pur și simplu, blasfemii de netolerat. De 
aceea, � lmele de la Hollywood și din Occi-
dentul ultimilor ani, deși jucate de actori 
celebri, ajung să aibă anvergura artistică 
a producțiilor de partid din anii 50. Știm 
cine va �  eroul, știm ce trebuie să triumfe, 
bănuim producția record de discriminări 
ce trebuie cuprinsă fără excepție în rețetă.  
Ajungi să te gândești din ce în ce mai mult 
cât de permis îți mai este să urmărești ast-
fel de � lme, în care numele Dumnezeului 
Celui Preaînalt este luat în deșert, în care 
ți se repetă la nesfârșit placa religiei into-
lerante cu iubirea, a Bisericii care ascunde 
adevărul  codat de oamenii deștepți, a  lui 
„crede și nu cerceta”. 

De fapt, în astfel de timp, în care isto-
ria ne dă un examen (sau, cine știe, doar 
o simulare), parcă nici nu e timpul pentru 
pierderea vremii în fața televizorului.  Pe-
rioada de respiro nu cred că am primit-o 
pentru grătare și discuții pe marginea � l-
melor, ci pentru mai multă rugăciune și 

introspecție. Ne a� ăm într-un moment 
ciudat, în care primim niște subiecte, dar 
nu știm nici ce am avut de învățat. Nu 
știm nici cât de mult se poate scrie, cât 
timp durează proba și nici cât de sever e 
corectorul lucrării. Se impune, pare-se, 
o selecție a lucrurilor cu care ne ocupăm 
timpul mult mai riguroasă. 

Totuși… pentru a percepe contururile 
unui astfel de moment, pentru a măsura 
anvergura războiului duhovnicesc pe care 
omul îl are de dat de-a lungul istoriei (iar 
aceasta e ciclică, să nu uităm), consider că e 
potrivit a începe cu vizionarea a două pro-
ducții de dată recentă, una rusească, iar alta 
autohtonă, de care, probabil, ați și auzit.

„Călugărul și demonul” (rus. „Monach 
i Bes”), un � lm care pare unul prea simplu 
la prima vedere, ca pentru gusturi necizela-
te, respiră (fără masca în culori diverse) un 
aer naiv, dar duhovnicesc, ca lumina unei 
icoane pe sticlă dintr-o biserică transilvă-
neană. Actorii, cu excepția poate a eroului 
din � lm, Ivan, � ul lui Simeon, joacă oste-
ntativ, exagerat, pentru amuzament, deși 
subiectul nu e în nici un fel de râs. Suntem 
însă obișnuiți probabil cu acest gen de sce-
ne din � lme mai cunoscute, precum „Os-
trovul” sau „Țarul”. Se reia însă un subiect 
destul de prezent în producțiile ortodoxe 
din Rusia, și anume tema sfântului nebun 
pentru Hristos. Cum poți supraviețui ispi-
telor unei lumi care se supune tot mai mult 
plăcerilor și curselor diavolului, decât pre-
făcându-te nebun? De ce oare aleg unii să 
ducă un astfel de război cu lumea, dacă se 
poate trăi și fără? Sunt oare niște ortodocși 
mai ciudați?

Filmul prezintă o realitate cruntă: dacă 
te războiești cu diavolul, așa cum ne cere 
Hristos, lupta e teribil de grea. Ivan nu e un 
demonizat, dar  smerenia lui îl așează lup-
ta directă cu răul, iar diavolul, în astfel de 
cazuri, iese din tranșee și luptă la baione-
tă. Părintele Cleopa, � ind cândva întrebat 
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cum e cu lupta duhovnicească în lume și în 
pustie, răspunde: „Când ești la oraș, dia-
volul vine sub diferite chipuri: un prieten, 
o carte, o femeie, un dușman. Când ești 
în pustie (în luptă directă cu el), vine per-
sonal”. Contrastul dintre un creștin, care 
luptă în linia întâi, și unul care spală vase 
la popotă este sugerat prin cel dintre Ivan, 
�u de țăran simplu, fără grade în ierarhia 
bisericească, și călugării de la o mănăstire 
uitată de lume din Rusia, preocupați mai 
degrabă de rația de mâncare, decât de cele 
duhovnicești.  Pe Ivan, un om modest în 
înfățișare, cu defect de vorbire și mersul 
șchiopătând, îl încearcă teribil un demon. 
Vorbește în locul lui, îl chinuie, încearcă să-l 
sperie, încearcă să-i trezească mândria sau, 
spre disperarea starețului durduliu al mă-
năstirii, blazat în rolul său de  orânduitor al 
celor s�nte și nu numai, chiar săvârșește în 
locul lui Ivan niște minuni nemaîntâlnite, 
menite să-i crească prestigiul de om sfânt 
înaintea călugărilor și chiar a țarului. Îl vrea 
pierdut prin vanitate și apoi instrument 
ușor de folosit în mâinile sale.  Dar Ivan se 
luptă, suferă și se smerește atât de mult, 
încât până și diavolul  se gudură pe lângă 
el, doar și-o face milă să-i scape vreun rest 
de slăbiciune. Prin ce este el tare? Prin ce 
este el de neatins? Prin platoșa iubirii ne-
sfârșite care-i umple inima. O iubire care-i 
topește și pe vrăjmași, care-i dă dreaptă cu-
getare și smerenie, care-l face nebun pen-
tru lume, dar  înțelept în cele duhovnicești. 
E un bun exercițiu pentru creșterea mora-
lului ca înainte de orice război, să urmărim 
cum se câștigă unul. Iar �lmul „Călugărul 
și demonul”, departe de a � o capodoperă a 
artei cinematogra�ce, surprinde poate cel 
mai exact aspectul acesta, al războiului ne-
văzut.

O altă recomandare ar � o producție de 
această dată  românească, „Între chin și 
amin”, primul �lm din istorie despre ceea 
ce a reprezentat „Fenomenul Pitești”, „cea 

mai cruntă barbarie a timpurilor moder-
ne”, după cum a�rma însuși Soljenițîn.  
Nimic nou în peisajul veacurilor. O vreme 
frumoasă, plină de senin și voie bună, în 
care oamenii  își permit să viseze, să-și 
facă planuri de viitor, să se bucure de viață. 
Și momentul de criză, de iad, ca un crater 
deschis instantaneu în negura hazardului, 
în care totul se rupe. Dușmanul atacă prin 
surprindere: „potrivnicul omului, diavo-
lul, umblă răcnind ca un leu, căutând pe 
cine să înghită”. Dacă ridici mâinile, scapi 
pentru o vreme, însă te ia prizonier pen-
tru o veșnicie, o veșnicie de plâns și regret. 
Dacă nu le ridici, trebuie să te lupți. Și nu 
este �ară mai rea decât satana, atunci 
când îi strici planurile. O teroare îngrozi-
toare, în care nici măcar nu poți spera că 
vei muri repede, în care totul se dărâmă, 
totul îți este luat și în care valorile de care 
ți-ai ancorat existența sunt defăimate, 
batjocorite, călcate în picioare. Vine un 
moment în viață în care �ecare om trebu-
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ie să dea, mai mult sau mai puțin, după 
judecățile pe care doar Dumnezeu le știe, 
un examen precum cel al lui Iov.  Ai drep-
tul să te revolți? Ai dreptul să cârtești? Ai 
dreptul de a-I cere socoteală lui Dumne-
zeu? Răspunsurile acestor întrebări fac 
departajarea candidaților la mântuire, la 
intrarea în Împărăția cea veșnică. 

Urmărind � lmul „Între chin și amin”, 
o vizionare, cred, obligatorie pentru orice 
român, putem compara situația de acum 
cu cea de dinainte, din secolul trecut, și 
vom vedea cât de greu ne-a fost examenul  
vieții până acum. Iar dacă a fost doar un 
simplu test, vom înțelege că Dumnezeu 
ne-a dat timpul pentru a ne pregăti, pen-
tru a ne antrena.

Iarăși, nu e chiar un � lm-capodoperă, 
si cred că nici nu era posibil cu un buget 
atât de redus, dar e un mare lucru că, după 
atâtea zeci de ani, cineva și-a făcut cura-
jul de a arăta lumii că și ai noștri au câș-
tigat ceva redute în lupta cu cel rău, că în 
lumea atât de decăzută de astăzi, în care 
noi, românii, risipiți ca � ii lui Avraam pe 
tot mapamondul, defăimându-ne unii pe 
alții mai mult decât ne ponegresc străinii, 

se mai nasc s� nți. În cronica războiului lor 
nevăzut au fost contemporani de-ai noștri 
care au scris cu sângele lor povestiri de ne-
uitat. Nu în negura veacurilor, nu departe, 
in timpuri ale căror mărturii pot �  lesne 
relativizate, ci acum, când poate chiar pă-
rinții noștri se plimbau liniștiți pe străzi, 
nebănuind luptele pe care su� etele curate 
de creștini le dădeau în bezna închisorilor. 
E dureros faptul că la 30 de ani după Revo-
luție, mulți români nici nu au auzit măcar 
de martirii temnițelor comuniste. 

„Între chin și amin” e un � lm bun, cu 
un efect  teribil asupra conștiinței  (care 
trezește conștiințe, mai exact), și cea mai 
clară dovadă în această direcție e tocmai 
faptul că, după apariția lui, au apărut deja 
contestatarii  fenomenului Pitești:  isto-
rici postmoderni - putem spune, dar, de 
fapt, neo-comuniști sadea  -, bazându-și 
acuzațiile pe declarațiile „onestei” Securi-
tăți din anii ’50. 

De aceea astfel de � lme sunt atât de im-
portante.  Ca, deschizând ochii, să știm să 
vedem. Să prindem curaj.  Eroii luptei cu 
diavolul, s� nții, ne sunt mai aproape decât 
credem. Avem, așadar, încotro să privim.

La sfârşitul slujbei de cununie mirilor li se ridică cununiile de pe cap, fi ind 
încredinţate lui Dumnezeu: „Primeşte cununile lor în împărăţia Ta, păzin-
du-i curaţi, fără prihană şi neasupriţi în vecii vecilor.“ Această rugăciune 
rostită de preot spre fi nalul slujbei nu arată terminarea luptei, ci abia 
începutul ei. Această luptă este dusă însă împreună cu Hristos, care pe de 
o parte este împreună-luptător cu cei doi, iar pe de altă parte este ţel al 
luptei duhovnicești a familiei.

[ Pr. Prof. Dr. Daniel Benga ]
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Chronik eines 
unsichtbaren Kampfes

Pfr. Sebastian Schipor, Dresden

Es ist schwierig, heutzutage einen gu-
ten Film zu � nden. Klar, dass es wie einen 
Klischee klingt, doch es verliert langsam 
seinen „Sinn“ und kommt der Wahrheit 
näher. Es gibt nichts Neues im amerika-
nischen Kino zu � nden, welches schwer 
durch die Pandemie in Mitleidenschaft 
gezogen wurde, aber auch durch die Seu-
che der Korrektheit. Es gibt nichts Neues 
bei den europäischen Filmen, zumindest 
bei den Westlichen. Man ist hauptsächlich 
damit beschäftigt, die Diversität zu prei-
sen und das Christentum zu verurteilen, 
welches sich manchmal wagt, zu weiß ge-
boren zu werden. Im letzten Jahrhundert 
sind sehr wenige Kinoproduktionen zu 
� nden, die nicht insbesondre den christ-
lichen Glauben angreifen oder gar unto-
lerierbare blasphemische Äußerungen 
beinhalten. Daraus ergibt sich eine ver-
blü� ende Ähnlichkeit der neueren Filme 
aus Hollywood und Westeuropa, welche 
trotz Starbesetzung den Kinoproduktio-
nen der kommunistischen Partei der ‘50-
er Jahre ähneln. Wir wissen von vornher-
ein, wer der Held sein wird, welche Sache 
am Ende siegen soll und spüren die zur 
P� icht gewordenen Diskriminierungen. 
Unabdingbar wird man dabei mit dem Ge-
danken konfrontiert, ob man sich selbst 
erlauben sollte, solche Filme anzusehen, 
in denen der Name des Allheiligen Gottes 
beschmutzt wird, in denen immer die alte 
Leier wiederholt wird, dass Religion into-
lerant gegen die Liebe sei, wo die Kirche 
die von klugen Köpfen kodierten Wahr-
heiten vor anderen versteckt und der 

Hauptsatz wäre „glaube und hinterfrage 
nicht”.

In diesen Zeiten, in denen wir leben, in 
welchen die Geschichte uns prüft (oder, 
wer weiß,  ist es nur zum Übungszweck?) 
ist es kaum eine Zeit, um diese vor dem 
Fernseher zu verlieren. Diese Verschnauf-
pause haben wir  - glaube ich - nicht be-
kommen, um sie beim Grillen und Un-
terhaltungen über geschaute Filme zu 
verbringen, sondern um mehr zu beten 
und in uns zugehen. Es ist ein merkwür-
diger Moment, der einem wie eine Prü-
fungssituation vorkommen mag, aber wir 
wissen nicht, was wir für diese Prüfung 
gelernt haben müssten. Wir wissen nicht, 
wie viel Zeit wir zur Beantwortung der 
Fragen haben, wie lange dieser Test wohl 
insgesamt dauern wird und auch nicht 
wie streng der Prüfer unsere Leistung be-
werten wird. Wir müssten unsere Zeit viel 
überlegter nutzen.

Trotzdem... damit wir den Umfang 
eines solchen Momentes wahrnehmen 
können, um den Umfang des geistigen 
Kampfes zu begreifen, welchen jeder 
Mensch im Laufe der Geschichte auszu-
fechten hat (es ist zu bedenken: es wieder-
holt sich), � nde ich es geeignet, zwei neu-
ere Filme anzuschauen, einen russischen 
und einen rumänischen, von welchem Sie 
womöglich schon gehört haben.

„Der Mönch und der Dämon” (rus. 
„Monach i Bes”), auf den ersten Blick ein 
zu anspruchsloser Film, wie für den einfa-
cheren Geschmack, mit einem Hauch von 
Naivität (ohne schillernde Maske), aber 
ein sehr geistiger Film, ähnlich dem Licht 
einer Hinterglas-Ikone aus einer Kirche in 
Siebenbürgen. Die Schauspieler, vielleicht 
mit der Ausnahme der Haupt� gur Ivan, 
dem Sohn Simeons, spielen ihre Rollen 
ostentativ, übertrieben, wie zum Amüse-
ment, obwohl das Leitthema auf keinen 
Fall lustig ist. Man kennt solche Szenen 
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aus viel bekannteren Filmen des Gen-
res, wie „Ostrow” („Die Insel”) oder „Der 
Tsar”. Es wird das übliche Schema wie bei 
ähnlichen Produktionen aus Russland 
verwendet, wenn es um orthodoxe �e-
men geht, und zwar zeigt man den Nar-
ren für Christus. Dahinter steht die Frage: 
Wie scha�e ich, mich den Vergnügungen 
und Versuchungen dieser Welt zu entzie-
hen, wenn nicht als die Narrheit vorzu-
spielen? Aber warum suchen sich manche 
diesen Weg aus, um im Kampf gegen die 
Welt so aufzutreten, wenn sich auch an-
ders leben ließe? Sind vielleicht die ortho-
doxen Christen irgendwie komischer als 
die anderen?

Der Film zeigt die reine Wahrheit:  
wenn man gegen den Teufel kämpft, so 
wie Christus es von uns verlangt, wird der 
Kampf fürchterlich schwer sein. Ivan ist 
nicht vom Teufel besessen, doch seine un-
ermessliche Demut setzt ihn der o�enen 

Auseinandersetzung mit dem Bösen aus 
und der Teufel braucht sich nicht mehr 
zu verstellen und geht zum Frontalangri� 
über.  Vater Cleopa antwortete einmal auf 
die Frage, wie der geistige Kampf in der 
Wüste und in der Welt aussehe und sagte: 
„in der Stadt versteckt sich der Teufel hin-
ter dem Antlitz eines Freundes oder Fein-
des, einer Frau oder eines Mannes, oder 
in einem Buch. In der Wüste, im direkten 
Kampf, kommt er persönlich zu dir”. Der 
Kontrast zwischen einem Christen, der 
in der Hauptlinie kämpft, und einem, der 
sich mit Tellerwaschen in der Feldküche 
begnügt, wird durch den Ivan, dem Sohn 
eines einfachen Bauern und ohne jegli-
chen Kirchlichen Rang, und der Kloster-
bruderschaft suggeriert. Es scheint, dass 
die Mönche aus diesem entlegenen und 
von der Welt vergessenen Kloster sich eher 
um die Karto�elernte und die Essensrati-
on sorgen, als sich um die seelischen und 
geistigen Bedürfnisse zu kümmern. Ivan, 
der einfach aussieht, Sprachfehler hat und 
beim Gehen hinkt, sieht sich durch einen 
Dämon sehr versucht.Dieser antwortet 
für ihn, quält ihn und versucht ihn einzu-
schüchtern, will in ihm den Stolz wecken. 
Er vollbringt wahre Wunder an Stelle von 
Ivan, um den pummeligen Klosterabt, der 
sich stets dem Heiligen verp�ichtet fühlt, 
zur Verzwei�ung zu treiben. Damit beab-
sichtigt der Dämon, Ivans Ansehen bei 
den Mönchen und sogar dem Zaren zu 
steigern und durch Übermut ihn so in sei-
ne Hände zu bekommen und den Mönch 
für seine Zwecke zu benutzen. Ivan aber 
kämpft weiter, er leidet und übt sich un-
aufhörlich in Demut, so sehr, dass sogar 
der Dämon davon beeindruckt ist und da-
rauf ho�t, dass Ivan doch noch ein Fehler 
unterlaufen könnte, der ihn schwach wer-
den ließe. Woraus schöpft Ivan aber seine 
Kraft? Wie bleibt er unantastbar? Dank 
seiner Rüstung aus unermesslichen Lie-
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be, die sein Herz ausfüllt. Eine Liebe, die 
die Kraft besitzt, sogar seine Feinde weg-
schmelzen zu lassen, die ihn mit Weisheit 
und Demut erfüllt, die ihn in den Augen 
seiner Mitmenschen verrückt aussehen 
lässt aber ihm geistige Vollkommenheit 
beschert. Es ist immer ein guter Rat, um 
die Moral vor dem Kampf zu steigern, sich 
vorher anzuschauen, wie lässt sich eigent-
lich ein Krieg gewinnen. „Der Mönch und 
der Dämon” , fern von einem Kunstwerk 
der Kinogeschichte, bietet eine sehr gute 
Einsicht in diesen geistigen und äußerlich 
verborgenen Kampf.

Eine andere Empfehlung wäre diesmal 
die  rumänische Produktion „Între chin și 
amin” („Zwischen Qual und Amen”): der 
erste Spiel�lm in der Geschichte über das, 
was „Das Phänomenon Pitești” war, „die 
grausamste Barbarei des modernen Zeital-
ters” als selbst Solschenizyn sagte.  Nichts 
neues in der Betrachtung der Zeitalter.

Bei herrlichem Wetter und blauem 
Himmel herrscht eine heitere Stimmung, 
wo es sich die Menschen erlauben, zu träu-
men, Pläne für die Zukunft zu schmieden 
und das Leben zu genießen. Dann aber 
kommt die Krise, die Hölle, ein bodenlo-
ser Trichter in die Dunkelheit des Glücks-
spiels, in dem alles zerfällt. Der Feind 
schlägt unerwartet zu: „euer Widersacher, 
der Teufel, geht umher wie ein brüllender 
Löwe und suchet, welchen er verschlinge”. 
Wer die Hände hochhebt, der entkommt 
dem für eine Weile, wird aber ein Gefan-
gener für die Ewigkeit, eine Ewigkeit vol-
ler Jammer und Bedauern. Wer hebt aber 
die Hände nicht, der muss kämpfen. Es 
gibt kein böseres Raubtier als den Satan, 
wenn man seine Pläne durchkreuzt. Man 
wird einem furchterregenden Terror aus-
gesetzt. Man  kann nicht mal auf einen 
schnellen Tod ho�en, der scheinbar alles 
um einen herum verschwinden lässt. Es 
wird einem alles weggenommen und auch 

die Werte, auf denen man sein Leben auf-
baute, werden geschändet und mit Füßen 
getreten. Es kommt der Moment im Le-
ben, in dem jeder Mensch eine Prüfung 
ablegen muss. Dieses entspricht einem 
nur vom Gott bekannten Urteil, eine Prü-
fung etwa wie des gerechten Hiobs. Hat 
man das Recht dagegen zu klagen? Hat 
man das Recht den Herrn zur Rechen-
schaft ziehen? Die Antworten auf diese 
Fragen machen den Unterschied in dem 
Auswahlverfahren der Erlösung, für den 
Eintritt in das Himmelreich aus.

 „Zwischen Qual und Amen” soll ein 
P�icht�lm für jeden Rumänen sein. Hier 
kann man sehr gut die damalige Lage mit 
der heutigen Zeit vergleichen, um die Ein-
sicht zu gewinnen, welch Schwierigkeits-
grad die Hürden in unserem Leben bis 
dato gehabt haben. Wenn diese Hürden 
einem einfachen Test entsprechen, wer-
den wir verstehen, dass Gott uns die Zeit 
gegeben hat, damit wir uns besser vorbe-
reiten und trainieren können.

Auch dieser Film ist kein Meisterwerk 
und das ist bei so einem kleinen Budget 
nicht anders zu erwarten. Er ist aber ein 
Ereignis, weil nach Jahrzehnten jemand 
den Mut aufgebracht hat, der Welt zu zei-
gen, dass auch einige auf unserem Boden 
im Kampf gegen den Bösen gewonnen ha-
ben. Dass auch in der dekadenten Welt von 
heute immer noch Heilige geboren werden. 
Eine Welt, in der wir Rumänen, verstreut 
auf dem ganzen Globus sind wie die Kin-
der Abrahams, uns selbst mehr unterei-
nander streiten und di�amieren als die 
anderen uns beschimpfen. In der Chronik 
des unsichtbaren Krieges haben diese zeit-
genössischen Heiligen Geschichten von 
Unvergesslichem mit ihrem eigenen Blut 
geschrieben. Dies geschah nicht in den Ur-
zeiten, weit von uns entfernten und des-
wegen leicht zu relativierenden Epochen. 
Es geschah vor kurzem, als unsere Eltern 
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ruhig auf der Straße spazieren gingen, und 
damals nichts ahnten von den Kämpfen 
der reinen Seelen der Christen, welche 
gerade in der Dunkelheit der Gefängnisse 
passierten. Die Tatsache, dass dreissig Jah-
re nach der Wende manche Rumänen noch 
nicht einmal gehört haben von den Märty-
rern aus den kommunistischen Gefängnis-
sen, ist ein großer Schmerz.

„Zwischen Qual und Amen” ist ein gu-
ter Film, der wachrüttelt. Der beste Be-
weis dafür ist, dass es kurz nach seinem 
Erscheinen Stimmen gab, die das Pitești-
Experiment negierten: postmoderne His-

toriker - man kann sie daher auch Neo-
kommunisten nennen - die ihre Vorwürfe 
mit den Aussagen der „redlichen” Staats-
sicherheit der ‘50-er Jahre‘ begründen

Darum � nde ich solche Filme sehr 
wichtig, weil sie unsere Augen ö� nen und 
uns die Chance bieten, zu erkennen, da-
mit wir an Mut gewinnen. Die Heiligen, 
Helden des Kampfes gegen den Teufel, 
sind uns viel näher als wir denken. Diese 
können wir uns zum Vorbild nehmen und 
ihrem Beispiel folgen.

Übersetzung: Corneliu Pascaru

Zusammenfassend kann gesagt werden, dass die Gnade für folgende An-
liegen erbeten wird: Zunächst wird sie dazu erbeten, dass die Eheleute den 
Hang zur ausschließlichen Befriedigung leiblicher Begierden beherrschen, 
der jeden der beiden zum Objekt der leidenschaftlichen Selbstsucht des an-
deren herabwürdigt, dass sie auch jede andere Erscheinungsform des Egois-
mus und jede Untreue in den Beziehungen des einen Gatten zum anderen 
beherrschen und ausschalten; sodann wird sie erbeten Zur Stärkung der 

Geduld eines jeden mit den Schwächen des anderen, zur Stärkung des Wil-
lens, ihm zu helfen, damit ihre Liebe tief in Christus gegründet werde, was 
unmöglich wäre ohne Zü gelung des Egoismus eines jeden; und schließlich 
wird sie erbeten im Blick auf das Aufziehen von Kindern, das ebenfalls zur 
Zügelung des Egoismus jeglicher Art gehört und ebenso zum Fortschrei-
ten zu vollkommener Gemeinschaft. All dieses verleiht der Ehe Keuschheit, 
es verleiht jedem der Ehegatten seine Ehre und seinen Adel; es ermöglicht 

ihnen, sich ganz füreinander, für Gott und für die Nächsten zu öff nen. Durch 
all dieses erlangen sie für sich das Heil. Und all dieses versprechen sie ein-
ander, und darum beten sie gemeinsam mit ihren Verwandten und mit dem 
Priester in diesem Gottesdienst zur Eheschließung.

[ Dumitru Stăniloae, Das Mysterium der Eheschließung, 
Orthodoxe Dogmatik, Band 3 ]


